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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

یک روز کاری در بزرگ ترین مجتمع پردازش و دفن پسماند کشور
نقاله هــا ثانیه بــه ثانیــه از زباله هــای بدهیبــت و بدبو 
پرمی شوند و از جلوی چشم کارگرانی که پای دستگاه 
ایستاده اند،  می گذرند. ابری سیاه از لشکر مگس ها 
دور نقاله را گرفته و به سر و صورت کارگران می خورد؛ 
آن طــرف زوزه ســگ های گرگ نمــا یــک لحظــه قطــع 
نمی شود. اینجا همه  چیز وهم انگیز و ترسناک است...

کشف یک دایناسور جدید
در دنیای دایناســورها یک کشــف جدید شکل گرفته و 
گویا موجودی با صورت بولداگ وجــود دارد. این گونه از 
دایناسورها  که حدود ۹۸میلیون سال پیش در صحراها 
زندگی می كرده است،  ظاهری عجیب، بازوهای کوچکی 
داشته و به بزرگی یک اتوبوس بوده است. دانشمندان 

گفته اند که بقایایی از آن را در مصر پیدا کرده اند.

پولدارها کجا تفریح می کنند؟
برخی از افراد حاضرند مبالغ بسیاری بپردازند تا هیجان 
متفاوتی را تجربه کنند. ممکن اســت برای کسب این 
هیجان یک بار با بالن در آســمان پرواز کرده و بار دیگر 
روی آب، جت ســواری کنند، اما نکته مشــترک و مهم 
بین این هیجان انگیزها، قیمت شگفت آور آنهاست. 
در این گزارش با تعدادی از این تفریح ها آشنا می شوید.

شهر

دانش

گردشگری

ولادت باسعادت شمس الشموس، انیس النفوس، حضرت رضا، امام علي بن موسي علیه السلام را تبریك مي گوییم 

بازگشت همه به سوی اوست
لبخند مهربان، نجیب، فروتن و شکیبای تحریریه همشهری که 
هیچ گاه باری بر دلی نگذاشت، به آرامی و ناگهان، دنیا را به اهلش 

واگذاشت و به آغوش خداوند پر کشید. 
داغ جاودان یاد فریدون بهرامی برای همیشه بر جان خانواده ی 
همشهری نشست اما باید در این سوگ بزرگ، بیش از هر کس به 
همســر، دختر و پسر گرامی اش سرســلامتی بدهیم که همه ی 
زندگی اش بودنــد. در بهت و ناباوری تمام، بــا خانواده ی داغدار 
بهرامی، همدل و همدرد و همداستانیم. امیدواریم خداوند بزرگ، 

به روان او و دل و جان بازماندگانش، آرامش ببخشاید.
از طرف کارکنان موسسه همشهری

صبحجمعهتلخهمشهری
 چند سطر در سوگ فریدون بهرامی که آرام بود

 و آرامش می بخشید و آرام رفت

در تحریریه روزنامه هــا، به ویژه روزنامه های بزرگ، همواره کســانی هســتند که 
هماهنگی امور تحریریه را برعهده دارند. آنها فرایند تولید روزنامه را مدیریت می کنند. 
بر ساعت شروع صفحه آرایی، ســاعت خروج صفحه ها از فنی و ارسال به سردبیری، 
فراینــد ورود اصلاحات و بســیاری جزئیات دیگری که به  چشــم نمی آید، نظارت 

می کنند و تلاش دارند همه این مراحل رأس ساعت انجام شود.
شــاید در طول ســال ها مجموعه مدیریت روزنامه چندبار تغییر کنــد و مدیران، 
ســردبیران، دبیران و روزنامه نگاران بســیاری بیایند و بروند، اما اینها اغلب جایگاه 
تثبیت شده تری دارند؛ چراکه عدم حضورشان به راحتی می تواند نظم تحریریه را به 

هم بریزد. حتی در نگاهی کلان تر آنهایند که در تغییر نسل ها و 
رفت و آمد و تغییر اعضای تحریریه رابطه نسل های گذشته را با 

تحریریه حفظ و سنت های روزنامه را به تازه واردها منتقل می کنند و قدیمی ها را هنگام 
حضورشان در روزنامه درمی یابند و... . 

ادامه در 
صفحه 8

یادداشت
علیرضا زاکانی ؛شهردار تهران

مهم ترین ویژگی حضرت امام)ره( این بود که اسلام را 
از حوزه فردی فراتر و در متن گسترش دادند و زمینه 
تحقق اســلام اجتماعی را نه در مقام بیان و استدلال، 

بلکه در مقام عمل فراهم کردند.
اسلامی که پیش از این روی طاقچه ها بود و فراتر از مناسك فردی بروزی نداشت 
با علم و عمل حضرت امام)ره( تا عرصه دولت ســازی ، جامعه سازی  و تمدن سازی  
امتداد یافت. امام به همه نشان داد که اســلام دین سرسجاده ها نیست و به تعبیر 
رهبر انقلاب کارخانه جامعه سازی  اســت. خمینی کبیر)ره( به همه مان و بلکه به 
تاریخ آموزش داد که تحقق اسلام روی زمین، حکومت اسلامی می شود و از همین 

جهت حفظ آن اوجب واجبات است.
از همین منظر معتقدیم مکتب امام، بــرای گام دوم انقلاب که عرصه بروز و ظهور 
جوان مومن انقلابی در قامت مدیریت در حکمرانی اســت، نظام نامه اجرایی دارد. 
نظام نامه مکتب امام نیز در دست رهبری اســت. امام را باید با رهبر انقلاب خواند 

و تفسیر کرد.
اما مهم ترین ویژگی های این مکتب برای مدیریت انقلابی چیست؟ در 3سرفصل 
کلی می توان این ویژگی ها را خلاصه کرد؛ هرچند این مباحث فرصتی است برای 

اینکه پژوهشگران درباره آن بیشتر تحقیق کنند و عمیق تر بیندیشند و بنویسند.
مقصد اول تهذیب است. اساسا انقلاب اسلامی با هدف تهذیب نفس جمعی شکل 
گرفته است. به تعبیر حضرت امام حتی مقوله پراهمیتی مثل عدالت نیز هدف واسط 
برای یك هدف بزرگ تر است و آن چیزی نیست جز تربیت. اساسا فراموش نکنیم 
که انقلاب 57برآمده از تحول درونی مردم بود. امام، اول تحول انفسی و درونی مردم 
را رقم زد و بعد از آن بود که انقلاب سیاسی 57شکل گرفت. هنر انقلاب اسلامی در 
این 4دهه نیز بر این اساس است که این تحول درونی را استمرار بخشیده است؛ تا 
آنجا که به تعبیر رهبر انقلاب حتی جوانان و نوجوانان امروز ما از جوانان اول انقلاب 
نیز معنوی تر و انقلابی ترند؛ از این رو توجه کنیم که مدیریت انقلابی بدون توجه به 
تهذیب نفس و رشــد ایمان درونی، کمترین اثر اجتماعی را نخواهد داشت. اساسا 
قدرت مدیریت انقلابی در اخلاص درونی است و جهاد اکبر. مدیر انقلابی اول خود 
و سپس در دستگیری از دیگران باید اندیشه و دغدغه نخستش رشد ایمانی مردم 
باشد. این نکته مهم همان تذکری است که رهبر انقلاب در دیدار اخیرشان با مجلس 

شورای اسلامی نسبت به آن توجه دادند.
مقصد دوم در مکتب مدیریتی امام اتکا به مردم اســت. امــام حقیقتا به مردم باور 
داشت. مردم سالاری دینی یك انتخاب از ســرناچاری نبود. امام حقیقتا اسلام را 
دین جمهوریت و دین مردم سالارانه می دانست. اعتقاد قلبی داشتند که اگر مردم 
قیام کنند راه هموار می شــود تا آنجا که حتی صدور انقلاب را برخلاف جوسازی 
ظاهرگراهای متحجر و کج اندیشــان متجدد، در جنگ نظامی نمی دانست، بلکه 
صدور انقلاب را با بیداری جان ها می شناخت و به همین دلیل بود که رهبرانقلاب در 
ماجرای اعتراضات برخی کشورهای عربی برخلاف آنها که این پدیده را بهار عربی 
می دانستند، فرمودند بیداری اســلامی و تأکید داشتند که مردم بیدار شدند و راه 

اصلاح تمدنی در همین شکل گیری و استمرار بیداری اسلامی است.
این مهم خود را باید در تمام تصمیمات مدیریتی و ساخت نهادهای حاکمیتی نشان 
دهد. اساسا مدیر جهادی باید باور داشته باشد که جز با مشارکت مردم هیچ اقدام 
اصلاحی میسر نیست و نمی توان انتظار داشت که بدون حضور مردم به سمت اصلاح 
کجی ها و آسیب ها حرکت کرد. همین جاســت که ضرورت جهاد تبیین در میان 

مسئولان و همچنین پاســخگویی و اقناع سازی  اهمیت پیدا 
می کند؛ چه آنکه مردم باید رشد کنند و مشارکت داشته باشند 

و این مهم میسر نیست؛ مگر مدیرانی که از بن دندان تا اعماق جان به مردم سالاری 
دینی اعتقاد داشته باشند و اصل و اساس مردم سالاری در آگاهی بخشی است.

 مختصات مديريت انقلابی
 در مکتب امام)ره(

داده نما
همشهری آنلاين/گرافیك: حامد یزدانی

سلبریتی ها؛ امیدآفرینی یا امیدكشی؟
دولت چقدر در جلب رضایت مردم موفق بوده است و  نقش و اثر گذاری 

سلبریتی ها در فراز و فرودهای امیداجتماعی چیست؟

ترمیم اعتمــاد عمومی و تلاش برای افزایش ســرمایه اجتماعی یکی از 
دستورکارهای دولت سیزدهم است. در این مسیر رئیس جمهور و دیگر 
اعضای کابینه تلاش می کنند تا با ارتباط مســتقیم و مســتمر با جامعه 
فاصله مردم با دولت را کم کنند. در این میان سلبریتی ها به دلیل داشتن 
محبوبیت اجتماعی در فراز و فرودهای اعتماد عمومی موج آفرینند. اینکه 
دولت چقدر در جلب رضایت مــردم موفق بوده و جامعه تا چه میزان به 
دولت اعتماد دارد و نقش و اثرگذاری سلبریتی ها در فراز و فرودهای امید 

اجتماعی چیست را بررسی کرده ایم.

روابط فرااجتماعی، 
همذات پنداری و 

پرستش، 3 شاخص 
گرایش مردم به 
سلبریتی هاست.

۲۰درصد کاربران 
اینستاگرام 

»اخبار و صفحات 
سلبریتی ها« را 
پیگیری می کنند.

یک سوم کاربران 
اینستاگرام صفحات 
شخصی بازیگران و 
خوانندگان را دنبال 

می کنند.

میزان رضایت از عملکرد دولت در اردیبهشت۱۴۰۱ 
طبق نظرسنجی ها اعلام شده است.

کاربران فعال در فضای مجازی به صورت مستمر 
عملکرد سلبریتی ها را دنبال می کنند.

 شرکت کنندگان اعلام کرده اند 
به دولت اعتماد دارند.

 مردم امید دارند که دولت در 3سال پیش رو
 اوضاع را سامان دهد.

 میزان ناامیدی ۱۰۰روز پس از روی کار آمدن 
دولت سیزدهم بود.

4 چالش 
جانشین فرهاد

بهروز رسایلییادداشت
روزنامهنگار

سرمربی بعدی استقلال هر که باشد، 
دشواری های زیادی پیش رو دارد

فرهادمجیدیکارشرادرالاتحادکلباشروعکرده،
اماهنوزجانشــیناودراستقلالمشخصنشده
است.تلاشهایپیگیرباشگاهبرایتعیینتکلیف
نیمکتآبیهــاادامهداردوهــرلحظههماخبار
ضدونقیضجدیدیمنتشرمیشود،بااینحال
دستکمتالحظهتنظیماینمطلبکسیبهعنوان
جانشینمجیدیمعرفینشدهاست.بهطورکلی
اماهرکهدراینمقطعروینیمکتاستقلالتکیه
بزند،بهدلایلمختلفکاربســیارسختیخواهد
داشت.جانشینمجیدیچالشهاییدرپیشدارد

کهبیشترآنهابیارتباطباخوداونیست.

1   چالش محبوبیت

ســرمربیجدیــداســتقلالجانشــینیکی
ازمحبوبتریــنچهرههایتاریخاینباشــگاه
میشود؛کسیکهحتیباوجودچندمینخروج
غیرمنتظرهاشازاستقلال،هنوزهواخواهانجدی
دراینتیمدارد.سادهنیستکهشماجایفرهاد
مجیدیرابگیرید،حتیاگــرخوداوبنابهمیلو
اختیارفردیرفتهباشد.یکزماندرپرسپولیس
جانشینانعلیپروینهمینمشکلراداشتندو
بعدهاجانشــینانبرانکوایوانکوویچبااینمعضل
مواجهشدند.حالاهممسلماکسیکهجایفرهاد
مجیدیرامیگیردبااومقایسهخواهدشدوسخت
اســتکهدرگامهایاولبتواندازهمانمیزان
محبوبیتومقبولیتبرخوردارشــود.بسیاریاز
هوادارانناخودآگاهسرمربیجدیدرابهچشمیک
»غیرخودی«نگاهخواهندکردکهدردســرهای
خاصخودشرادارد.ســرمربیجدیدمخصوصا
اگرایرانیباشــدبایدازدلچنینبحرانیکارش

راشروعکند.

2   چالش موفقیت

کاریکهفرهادمجیدیدراستقلالکرد،اصولا
تعریــف»موفقیت«راتغییرداد.درپیســالها
ناکامیدرکســبعنوانقهرمانی،طبیعتاکسی
کهمیتوانستاستقلالراباهرکیفیتیصاحب
جامکند،بهبالاترینسطحازمحبوبیتمیرسید.
فرهادمجیدینهتنهاموفقبهانجامچنینکاری
شــد،بلکههمهرکوردهاراهمشــخمزد.اوبه
نخســتینقهرمانبیشکســتتاریخلیگبرتر
تبدیلشــد،کمترینتعدادگلخوردهرابهجا
گذاشت،بیشــترینامتیازادوارلیگراگرفتو
برابرحریفسنتیهمبازندهنبود.درنتیجهمربی
جدیدحتیبرایرسیدنبهحدنصابهایبهجا
ماندهازفرهادمجیدیهمکاربسیارسختیدارد،

چهبرسدبهعبورازاو.

3   چالش ایجاد انگیزه

یکیازمهمترینعناصــریکهبهفرهادمجیدی
برایرســیدنبهعنــوانقهرمانیوشکســتن
رکوردهایمختلفکمککــرد،انگیزهوعطش
بالایبازیکناناستقلالبود.کلمجموعهدلش
میخواستبهسالهافرمانرواییرقیبسنتیپایان
بدهدوبعدازقریببهیکدهــهجامقهرمانیرا
بالایسرببرد.اینتمایلشدیددرتکتکلحظات
بازیاستقلالمشخصبودوبازیکناناینتیمبرای
همهتوپهامیجنگیدند.حالاامابابهدستآمدن
قهرمانیآنهمازنوعجامطلایی،طبیعیاستکه
مربیجدیدبرایتشنهنگهداشتنتیمکارسختی
داشتهباشــد.همهمیدانندکهحفظموفقیتاز
کسبموفقیتدشوارتراست.شایدکادرفنیجدید
برایبازگرداندنعطشواشتیاقبهجمعآبیها
بایدرویانگیزههایفردیبازیکنانکارکند؛یعنی
همانکاریکهگابریلکالدرونبعداز3قهرمانی
پیاپیپرسپولیسانجامدادوباعبورازاسمهای

بزرگ،صرفاآمادهترینهارابهمیدانفرستاد.

4   چالش ترس از فرهاد!

ازهمهاینهاکهبگذریم،ســرمربیجدیدازروزی
کهمیآیدبایدنگرانبازگشــتفرهادمجیدیبه
اینتیمباشد!اوبایددعاکندکارهادرلیگامارات
بروفقمــرادفرهادپیشبــرودواینمربیمدت
طولانــیدرالاتحادکلباباقیبمانــد.درغیراین
صورتازلحظهایکهمجیدیبیکارشود،یکبمب
ساعتیعلیهسرمربیجدیدفعالشدهاست.فقط
کافیاستبهیادداشتهباشیدمجیدیدر3مقطع
روینیمکتاستقلالجانشینوینفردشفر،آندرا
استراماچونیومحمودفکریشدهاست.بنابراین
هیچدلیلینداردســرمربیجدید،قربانیچهارم
نباشد!مجیدینشاندادههروقتدلشبخواهدبه
استقلالبرگردد،هیچچیزنمیتواندمانعاوباشد.

تصمیم نکو
ازلحظهقطعیشــدنجداییفرهــادمجیدیاز
استقلال،همهمیدانستندکهجدیترینگزینه
باشگاهبینمربیانایرانیجوادنکوناماست.اساسا
حضورروینیمکتآبیهایکیازاهدافبلندمدت
نکونامبودوچهبســاپیوســتناوبهاستقلالدر

ســالهایپایانیدوران
بازیاشهمباهمینفلسفه

اتفاقافتاد.درنتیجهاینازهرجهتیکموقعیت
مناسببرایجوادبودتابهمراددلشبرسد.

چهره روز
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آغاز تغییرات در کادر پرسپولیس
داوود فنایی و مربی بدنساز سرخپوشان رفتنی 
شدند اما این پایان تغییر و تحولات نیست، حالا 

باید دید مطهری چه سرنوشتی پیدا می کند

19

جنارو گتوزو هدایت والنسیای اسپانیا 
را برعهده گرفت، حالا کمی هیجان به 

لالیگای پیر و کم گل اضافه می شود

کرگدن بالای سر خفاش ها
فلسفه داروین

مهاجم جوان اروگوئه ای به کدام باشگاه 
بزرگ می رود؟ لیورپول امید زیادی به 

جذب این بازیکن دارد 18
19

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده روز

برنامه بازی

ایران 

ژاپن
20:30

ایران  

استرالیا
04:30

ایران  

بلغارستان
04:30

آمریکا 

ایران
21:30

ایران 

برزیل
18:00

کانادا 

ایران
15:00

لیگ ملت های والیبال

یکشنبه 22 خرداد 1401

سه شنبه 31 خرداد 1401

پنج شنبه 2 تیر 1401

جمعه 3 تیر 1401

شنبه  4 تیر 1401

انگلیس

هلند

ایتالیا

لهستان

23:15

23:15

مجارستان

ولز

آلمان

بلژیک

23:15

23:15

A  - لیگ ملت های اروپا

اوکراین

مونته نگرو

ارمنستان

بوسنی

17:30

23:15

ایرلند

رومانی

اسکاتلند

فنلاند

20:30

23:15

B  - لیگ ملت های اروپا

 ادامه  در
 صفحه18

دست گل محمدي در پرسپوليس هرگز خالي نبوده، 

اما اين فصل ديگر هيچ عذري پذيرفتني نيست

 بی بهانه ترین

یحیای تاریخ
ي|

ینل
ضاز

لیر
س|ع

عک


صفحه17

ات
ي بی

هد
ي/ م

هر
مش

س: ه
عک

ادامه در 
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هشدارجدی
نسبتبهگودهای
پرخطرتهران

گودال های خطرناک در اغلب 
مناطق پایتخت هستند 

233 گود 
شناسایی شده تا کنون

21 گود
 در وضعیت بسیار خطرناک

113 گود 
در وضعیت خطرناک

99 گود
 در وضعیت خطر کمتر

صفحه2

3
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گزارش ناعادلانه آژانس، پاسخ قاطعانه ایران 
 کارشناسان معتقدند تنها نتیجه تصویب قطعنامه ضدایرانی در شورای حکام، تجدیدنظر ایران در رویکرد تعاملی خود است

ابوالفضل ظهره وند، عضو پیشین تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان تأکید کرد

 آخرین تلاش غربی ها برای امتیازگیری از ایران
 تصویب قطعنامه ضد ایرانی در شــورای حکام آژانس 

گفت وگو
بین المللی انرژی اتمی، که آمریکا و تروئیکای اروپایی 
بانیان آن بودند، بار دیگر نشــان داد طرف های غربی 
حاضر در گفت وگوهای احیای برجام از اراده کافی برای دســتیابی به 
»توافق مثبت« برخوردار نیستند و صرفا به دنبال امتیازگیری هرچه 

بیشتر از جمهوری اسلامی ایران هستند.
در چنین شرایطی واکنش »قاطع« و »متناســب« ایران به تحرکات 
جهت دار آژانس نشان داد جمهوری اسلامی نه تنها با چنین اقدام هایی 
از مســیر بحق خود عقب نشــینی نمی کند، بلکه با لغــو نظارت های 
فراپادمانی، گام های خــود را مطابق با اقدام هــای آژانس بین المللی 

انرژی اتمی تنظیم خواهد کرد.
عضو پیشین تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان با اشاره به تصویب 
قطعنامه علیه کشورمان در شورای حکام آژانس، به همشهری گفت: 
پیش نویس قطعنامه اخیر که ازســوی آمریکا و 3کشور اروپایی تهیه 
شــده بود و به صورت »رأی گیری« و نه »اجماع«، در شــورای حکام 

به تصویب رســید را صرفا می توان هشداری از سوی غربی ها 
به ایران در مسیر امتیازگیری هرچه بیشتر ارزیابی کرد.

ابوالفضل ظهره وند با بیان اینکه آمریکایی ها و تروئیکای 
اروپایی آخرین تلاش های خود را برای امتیازگیری از 
جمهوری اســلامی به کار می بندند، افزود: پیش  از این 
آنها به صورت ضمنی تهدید می کردند که پرونده ایران 

را در مسیر ارجاع به شورای امنیت سازمان ملل قرار 
می دهند، اما اکنون شاهدیم که چنین چیزی 

محقق نشد و تلاش های ضدایرانی آنان 
در روزهای اخیر دستاورد روشنی 

برایشان به همراه نداشت.
وی ادامه داد: آمریکا و تروئیکای 
اروپایــی در جــاده یک طرفه ای 
که در برجام به وجــود آوردند، با 

بن بست مواجه شدند. حتی روسیه و چین نیز به قطعنامه رأی منفی 
دادند که تقریبا می توان گفت اقدام بی سابقه ای است که 2عضو دائم 

شورای امنیت به قطعنامه شورای حکام رأی منفی بدهند.
این دیپلمات پیشین کشــورمان با بیان اینکه در شورای  حکام رویه 
به طور معمول این بوده  اســت که قطعنامه ها به صــورت اجماعی به 
تصویب می رسند، گفت: در سوابق شورای حکام موارد کمی وجود دارد 
که قطعنامه ای با رأی گیری به تصویب رسیده باشد و معمولا مصوبات 
اجماعی است. به یاد دارم که یک بار دیگر هم در اوایل دهه90 شمسی 

و درباره ایران، در شورای حکام کار به رأی گیری رسید.
 ظهره وند تأکید کرد: علاوه بر رأی های منفی چین و روســیه، که 
به عنوان 2عضو دائم شورای  امنیت اهمیت زیادی دارد، رأی های 
ممتنع هند، پاکستان و لیبی نیز نشــان می دهد در شورای حکام 
اجماعی علیه کشورمان به وجود نیامد. بنابراین تحرکات طرف های 
غربی در این زمینه به جایی نرسید و برایشان دستاوردی به همراه 

نداشت.
وی با بیان اینکه طرف های غربی از قبل هم می دانستند که 
با رأی منفی روسیه و چین و حتی وتوی این دو کشور در 
شورای  امنیت در رابطه با ایران مواجه می شوند، گفت: با 
توجه به این موضوع، معتقدم تحرکات اخیر غربی ها صرفا 
تلاشی است برای جلو رفتن در جاده یک طرفه ای که در 
دولت روحانی ایجاد شــده بود؛ موضوعــی که با واکنش 
خوب و قاطع ایران مواجه شد 
و اقدام متناسب ایران در قطع 
همکاری های فراپادمانی 
نشــان داد برجام دیگر 
جاده یک طرفــه به نفع 

غرب نیست.
ســفیر ســابق ایران در 
ایتالیا ادامه داد: غربی ها 

به دنبال این هســتند که بدون پرداخت مابــه ازای اقدامات برجامی 
ایران، صرفا از منابع توافق هسته ای با کشــورمان بهره مند شوند و از 
زیربار اجرای تعهدات متقابل خود شــانه خالی کنند. گفته های اخیر 
وزیر امور خارجه ســابق آمریکا مثال خوبی برای این موضوع اســت؛ 
جان کری چندی قبل در مصاحبه ای اعلام کرد که آمریکا در ســایه 
برجام، طی ســال های 2015 تا 2017، حدود یک تریلیون دلار نفت 

ارزان خریده  است.

غربی ها قصدی برای مذاکره ندارند
   ظهره ونــد درباره تأثیــر قطعنامه اخیــر شــورای حکام آژانس بر 
گفت وگوهای هســته ای جمهوری اســلامی ایران و 1+4 نیز گفت: 
آنگونه که اکنون مشخص شده، غربی ها قصدی برای مذاکره ندارند. 
پیش  از این در وین اعلام شد که مباحث فنی و کارشناسی به پایان 
رسیده و به تصمیم های سیاسی غرب برای احیای برجام نیاز است، 

اما آمریکایی ها قصد ندارند در این معامله پرداختی داشته باشند.
وی افزود: آنها قصد ندارند به تعهدات خود در مقابل چشم پوشی ایران 
از بخشی از ظرفیت های هسته ای اش، عمل کنند. در همین قطعنامه 
اخیر هم می بینیم که از موضع بالا، صرفا به دنبال امتیازگیری از ایران 

هستند و به تعهدات بر زمین مانده خود اشاره ای نمی کنند.
این دیپلمات پیشین کشورمان ادامه داد: اکنون مسئولان کشورمان 
یکدســت و یکصدا در مقابــل زیاده خواهی هــای طرف های غربی 
ایســتاده اند و دیگر زیربار رویکرد تسلیم سازی کشــور نمی روند. 
غربی ها بــا اطلاع دقیق از اینکه تولید ســلاح هســته ای جایی در 
دکترین دفاعی- امنیتی و حتی ایدئولوژیک ما ندارد، صرفا به دنبال 

بهانه جویی هستند.
ظهره وند اضافه کرد: اکنون بر همگان ثابت شــده  اســت که مسئله 
غربی ها، برنامه هسته ای ما نیست. آنها می خواستند با برنامه هسته ای 
کشورمان آغاز کنند تا برســند به مرحله اسقاط همه ظرفیت های 

راهبردی کشور.

قطعنامه آمریکا و 3  کشور اروپایی 

هسته ای
علیــه فعالیت هــای صلح آمیز 
هسته ای ایران پس   از حدود یک 
هفته فضاسازی و تبلیغات سیاسی – رسانه ای در 
نشســت شــورای  حکام بــه تصویب رســید؛ 
قطعنامه ای که کارشناسان معتقدند تنها نتیجه 
آن بی اعتمادی هرچه بیشتر ایران به سازمان ها و 
رژیم های بین المللی و تجدیدنظر کشــورمان در 
رویکرد تعاملی همراه با حسن نیت خود با آژانس 

بین المللی انرژی  اتمی خواهد بود.
به گزارش همشهری،   قطعنامه ای که چهارشنبه 
شب در شــورای  حکام آژانس با 30رأی موافق، 
2رأی مخالف روســیه و چیــن و 3رأی ممتنع 
هند، پاکســتان و لیبی به تصویب رسید، بر پایه 
اطلاعات جعلی رژیم صهیونیستی از فعالیت های 
صلح آمیز هسته ای ایران تنظیم شده  و ادعاهایی 
ساختگی پیرامون »پیدا شدن مواد هسته ای در 
3مکان اعلام نشده در ایران« مطرح می کند که 
پیش  از این، مقام های ایران پاسخ های دقیقی به 

آنها داده بودند.

رئیسی: عقب نشینی نخواهیم کرد
با وجــود اینکــه در متــن قطعنامه اشــاره ای 
به احتمال ارجاع پرونده ایران به شورای امنیت 
نشــده و درباره عدم همکاری ایران با آژانس نیز 
زبان تهدید به  کار برده نشــده  است، اما رویکرد 
جهت دار و ناعادلانــه آژانس بــا واکنش قاطع 
مقام های ارشــد ایران مواجه شــد و جمهوری 
 اسلامی به  صراحت اعلام کرد چنین اقدام هایی 
به جز بی اعتبار کردن ســازمان های بین المللی، 
دســتاورد دیگری برای بانیان ایــن قطعنامه به 

 همراه نخواهد داشت.
رئیس جمهــور در جریــان ســفر اســتانی به 
چهارمحال  و بختیاری به تصویب قطعنامه علیه 
ایران در شورای حکام آژانس واکنش نشان داد و 
تأکید کرد که چنین قطعنامه هایی، ایران را در 

مسیر حق طلبانه خود متوقف نخواهد کرد.
سیدابراهیم رئیســی درجمع قشرهای مختلف 
مردم اســتان چهارمحال  و بختیاری در این باره 

گفت: در شورای  حکام علیه ایران قطعنامه وضع 
می کنند، این درحالی است که به نام خدا و به نام 
مردم، ما یک قدم از مواضع خود عقب نشــینی 
نخواهیم کــرد، چرا که تاکنــون هرچند تعداد 
قطعنامه که صادر شــده ، مؤثر واقع نشده و راه 

به جایی نبرده  است.
وی خطاب بــه بانیان این قطعنامه افزود: شــما 
تاکنــون با نفود سیاســی خود  چنــد قطعنامه 
در مجامــع بین المللی وضع کرده ایــد، اما مگر 
مؤثر واقع شده اســت؟ مگر در مسئله فلسطین 
قرارداد »کمپ دیوید«، »شرم الشیخ« و »اسلو« 
را با تطمیع برخی عرب هــای خودباخته منعقد 
نکردید، اما مگر توانســتید کاری از پیش ببرید؛ 
این درحالی است که اکنون ابتکار عمل در دست 

مجاهدان فلسطینی در میدان است.

پاسخ »قاطع« و »متناسب« ایران
از ســوی دیگر وزارت امورخارجه نیــز با صدور 
بیانیــه ای، تصویــب قطعنامــه ضدایرانــی در 
شورای حکام آژانس را براساس »گزارش شتاب زده 
و غیرمتوازن مدیرکل آژانس و مبتنی بر اطلاعات 
دروغین و ساختگی رژیم صهیونیستی« دانست و 
تأکید کرد که این قطعنامه نتیجه ای به جز تضعیف 
روند همکاری و تعامل های جمهوری اســلامی 
ایران با آژانس دربر نخواهد داشت. در این بیانیه، 
تصویب قطعنامه ضدایرانــی آمریکا و تروئیکای 
اروپایی در آژانس، به  عنوان اقدامی »سیاسی«، 
»نادرســت« و »غیرســازنده«، تقبیح و تأکید 
شده اســت:»جمهوری اســلامی ایران براساس 
بیانیه مشــترک 5مارس2022، حسن نیت خود 
را در تعامل با آژانس بــا ارائه اطلاعات فنی دقیق 

نشان داد و انتظار این بود آژانس نیز با رویکردی 
مســتقل، بی طرفانه و حرفه ای، اقدامی سازنده 
و واقع بینانه در جهت عادی ســازی موضوع های 
پادمانی، که به اذعان خــود آژانس به هیچ وجه 
نگرانی عدم اشاعه ای نداشته، صورت دهد. ظاهرا 
برخی یادشــان رفته که تمام موضوعات گذشته 
یک بار و برای همیشــه در 15دســامبر2015 
توسط شورای حکام بسته شد.« در بیانیه وزارت 
امورخارجه ایران به گام هــای متقابل ایران نیز 
اشاره و تأکید شده   اســت: »همان گونه که قبلا 
نیز اعلام شده، جمهوری اســلامی ایران به دلیل 
رویکرد غیرســازنده آژانس و تصویب قطعنامه 
یادشده، گام های عملی متقابلی را اتخاذ کرده که 
نصب سانتریفیوژهای پیشرفته و غیرفعال سازی 
دوربین های فراپادمانی ازجمله آنهاست.« اینها 
درحالی است که در روزهای اخیر پاسخ »قاطع« 
و »متناسب« کشــورمان به تحرکات ضدایرانی 
آژانس شــکل اجرایی به  خود گرفت و براساس 
اعلام مســئولان مربوط، تعــداد قابل توجهی از 
دوربین های نظارتی آژانس خاموش شد؛ موضوعی 
که با واکنش مدیــرکل آژانس هم همراه شــد 
و گروســی در اظهاراتــی، قصد ایــران مبنی بر 
قطع 27دوربین نظارتی این نهاد در سایت های 
هسته ای اش را »چالشی جدی« برای کار دیده بان 
هسته ای سازمان ملل در این کشور ارزیابی کرد. 
این درحالی اســت که از قول منابــع مطلع خبر 
می رســد که با توجه به تحــرکات آژانس علیه 
کشــورمان، ایران کار تولید و نصب نســل های 
 IR-2m و IR-4 و IR-6 جدید سانتریفیوژ ازجمله
را سرعت خواهد داد. از سوی دیگر رئیس سازمان 
انرژی اتمی کشــورمان با اشــاره به آغاز نصب 
ماشین های جدید، از اینکه یک نهاد بین المللی 
از ســوی یک رژیم نامشــروع مورد بهره برداری 
قرار گرفته و حیثیت آن زیرسؤال رفته  است، ابزار 
تأسف کرد. محمد اســلامی با بیان اینکه نصب 
ماشــین های جدید را آغاز کرده ایــم و عملیات 
ماجراجویانه خاصــی نداریم، افزود: فعالیت های 
صلح آمیز هسته ای ما در محیطی فنی، فوق العاده 

و متأثر از ضوابط آژانس ادامه دارد. 

توهماتضدایرانی؛ازصهیونیستهاتاعربستانسعودی
تصویب قطعنامه علیه فعالیت های صلح آمیز ایران در شورای حکام آژانس بین المللی انرژی 
 اتمی با واکنش تروئیکای اروپایی و آمریکا نیز مواجه شــد. بر این اســاس 3کشور اروپایی 
فرانسه، آلمان و انگلیس در بیانیه ای مشترک از ایران خواستند تا از فرصت باقیمانده برای به 
نتیجه رساندن توافق هسته ای استفاده کند. در ادعاهای تروئیکای اروپا در این بیانیه آمده 
است: »ما دولت های فرانســه، آلمان و انگلیس به همراه دیگر مشارکت کنندگان در برجام و 
ایالات متحده از آوریل ۲۰۲۱ با حسن نیت و به طور گســترده به مذاکره با ایران پرداختیم تا 
برجام را احیا کنیم! از مارس ۲۰۲۲ توافق قابل دوامی روی میز اســت که ایران را به تعهدات 
برجامی و آمریکا را به توافق بازمی گرداند. ما متأسفیم که ایران از این فرصت دیپلماتیک برای 
نهایی کردن توافق استفاده نکرده  است. ما از ایران می خواهیم تا حال این کار را انجام دهد. 
ما آماده به نتیجه رساندن توافق هستیم.« در ادامه این بیانیه نوشته شده است: »با وجود این 
مسئله، ایران درحال نصب سانتریفیوژهای پیشرفته بیشتر است و تصمیم خود مبنی بر پایان 
دادن به همه تدابیر شفافیت مرتبط با برجام را به اطلاع آژانس بین المللی انرژی اتمی رسانده 
 است. ما این گام ها را محکوم می کنیم.« از سوی دیگر آنتونی بلینکن، وزیر امورخارجه آمریکا 
نیز در توییتی نوشت: »اکثریت نمایندگان شورای  حکام شفاف کردند که ایران باید همکاری 
معتبری با آژانس بین المللی انرژی اتمی داشته باشــد و نگرانی ها را حل وفصل کند. درعین 
حال ایران باید از این فرصت برای بازگشت به پایبندی کامل به برجام استفاده کند.« رویکرد 
ضد ایرانی آژانس با استقبال مقام های رژیم صهیونیستی و عربستان  سعودی نیز مواجه شد و 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی در توییتی از تصویب قطعنامه ضدایرانی در جلسه شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی استقبال کرد. نفتالی بنت در این باره نوشت: »اسرائیل از قطعنامه 
شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی استقبال می کند. این قطعنامه ثابت می کند برنامه 
هسته ای ایران به طور سیستماتیک تعهدات بین المللی این کشور را نقض می کند.« عربستان 
سعودی نیز همنوا با رژیم صهیونیستی، از تصویب قطعنامه ضدایرانی در جلسه شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی استقبال کرد. وزارت امور خارجه این کشور در بیانیه ای  نوشت: 
»وزارت خارجه عربستان سعودی از تصمیم شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی که 
بر لزوم پایبندی ایران به تعهداتش ذیل توافق پادمانی و همکاری با آژانس اتمی، جهت حل  و 

فصل مشکلات هسته ای برجسته تأکید دارد، استقبال می کند.«

مکث

رئیس جمهور در سفر چهارمحال وبختیاری: 
 مدیران ناکارآمد

 باید به حاشیه رانده شوند
بیســت وچهارمین ســفر اســتانی رئیس جمهور بــه مقصد 
چهارمحال وبختیاری، سرکشــی به کارخانه های نیمه تعطیل، 
پروژه های آبی استان و دیدار با مردم مناطق محروم و دورافتاده 
این استان را به همراه داشت. ســیدابراهیم رئیسی در اجتماع 
مردم شــهرکرد که در ورزشگاه شــهدای دانش آموز این شهر 
برگزار شد با بیان اینکه وضعیت معیشــت مردم را نه هفتگی 
و روزانه بلکه به شــکل ســاعتی پیگیری می کنم، گفت: تمام 
برنامه ریزی های ما حول این است که بتوانیم از مشکلات زندگی 
مردم بکاهیم. شــما یادتان می آید که سال پیش در این روزها 
روزانه 700خانواده به دلیل کرونا داغدار می شدند، اما امروز به 

لطف خدا شرایط متفاوت شده است.
ســیدابراهیم رئیســی در نخســتین بخــش از برنامه هــای 
ســفر به اســتان چهارمحال وبختیاری، ضمن بازدید هوایی 
از طرح های آبی اســتان، بــا توضیحات وزیر نیرو و اســتاندار 
چهارمحال وبختیاری از روند فعالیت آنها مطلع شــد. براساس 
گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، رئیســی در 
بخشی از این سفر ضمن بازدید از کشتارگاه صنعتی جونقان، 
در گفت وگــو با مدیــران و کارگران این مجموعــه در جریان 
جزئیــات فعالیت های آن قــرار گرفت. ایــن کارخانه ازجمله 
واحدهای واگذار شده در روند خصوصی سازی بود که با توجه 
به تخلفات رخ داده و اهلیت نداشــتن مالک جدید به دســتور 
رئیســی، رئیس وقت قوه قضاییه به بیت المال بازگشــت. این 
کارخانه هم اکنون با 10درصد ظرفیت مشــغول به کار است. 
رئیس جمهور همچنین از مجتمع نســاجی حجاب شهرکرد 
به عنوان بزرگ ترین کارخانه تولید چادر مشــکی کشــور نیز 
بازدید کرد. اجرای برنامه های توسعه ای، افزایش تولید و ارتقای 
کیفیت تولیدات این کارخانه می تواند کشور را از واردات پارچه 
چادر مشکی بی نیاز کند. رئیسی در سرکشی به مناطق محروم 
اســتان نیز با حضور در یکی از محروم تریــن و دورافتاده ترین 
مناطق استان چهارمحال وبختیاری، با مردم روستای لبد، دیدار 
و گفت وگو کرد. او در ادامه با بازدید هوایی از مناطقی که در زلزله 
اندیکا خسارت دیده بود، به روستایی در یکی از دورافتاده ترین 
و محروم ترین مناطق استان چهارمحال و بختیاری به نام لبد در 
منطقه بازفت رفت و با مردم این منطقه دیدار و گفت وگو کرد. 
رئیس جمهور را در این ســفر وزرای کشــور، جهادکشاورزی، 
نیرو، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی، معاون اجرایی و رئیــس دفتر رئیس جمهور 

همراهی می کردند.

با هیچ کس عهد اخوت نبسته ایم

او در دیدار جمعی از اقشــار مختلف مردم اســتان گفت: هم 
براساس قانون مصوب و هم براساس خواست مردم آنچه آینده 
روشــن را رقم می زند، مدیران حزب اللهــی، انقلابی و مردمی 
هستند. هر جای کشور که مدیر ناکارآمدی هست، حتما باید 
به حاشیه رانده شود. با هیچ کس عهد اخوت نبسته ایم جز به نام 
دین، اخلاق، معنویت، عقلانیت و عدالت. پیوند ما با همه مدیران 
بر این اساس است. اگر کسی در هر گوشه ای از کشور ناکارآمدی 
از خود نشان دهد، در هر کجای کشور باشد حق ادامه فعالیت 
ندارد. رئیس جمهور در جمع مردم منطقه بازفت شهرســتان 
کوهرنگ با اشاره به مشکلات منطقه »بازفت«، روستای »لبد« 
و مناطق اطراف و نبود امکاناتی چون جاده مناســب، مدرسه و 
اینترنت نیز گفت: حضور من در این مکان برای رفع محرومیت 
این منطقه است. با وجود تلاش هایی که در گذشته صورت گرفته 
هنوز محرومیت های جدی وجود دارد و دولت مردمی رفع این 
محرومیت را در اولویت قرار خواهد داد. رئیسی ادامه داد: یک 
روز در این کشور می گفتند اگر کسی روزانه 100 تا 200هزار 
بشکه نفت صادر کند به او جایگاه ممتاز در دولت می دهیم، اما 
امروز در تولید به جایگاه قبل از تحریم ها رسیده ایم، بدون اینکه 
قراردادی را امضا کنیم و نشــان دادیم که این کار امکان پذیر 
است. همچنین در موضوع تجارت امروز تراز تجاری کشور نشان 

از موفقیت دارد.

مصوبات برای رفع همه مشکلات نیست
رئیس جمهور در جلسه شورای اداری استان، از اقدامات بنیاد 
مستضعفان در ایجاد اشتغال و احداث کارخانه تولید پارچه چادر 
مشکی گفت: نگاه ما در زمینه اشتغال فقط به وزارت کار نباشد 
بلکه خط های تولید را افزایش دهید. من با اینکه یک اداره بیاید 
یک کارمندی را با فشارهای مختلفی مشغول کند مخالفم، کجا 
می خواهید مشــغول کنید؟ اول یک خط تولید افزایش دهید 
بعد به جای یک نفر، هزار نفر اشتغال ایجاد کنید. او پس از بیان 
دغدغه های نمایندگان استان در مجلس شورای اسلامی و برخی 
اعضای هیأت دولت افزود: مصوبات ســفر رفع همه مشکلات 
استان نیســت امکانات موجود طبیعتا با نگاه به اولویت ها باید 
دنبال شود. نخستین شــرط و الزام اجرایی شــدن برنامه ها و 
مصوبات روحیه تحول گرایی و انگیزه مدیران است. من بر این 
شرط سهم بسزایی قائل هستم حتی بیش از اعتبارات و برنامه ها.
رئیسی با تشریح مشکلات استان چهارمحال وبختیاری همچون 
مســئله آب و کمبود مدارس، تصریح کرد: به تأخیر انداختن 
کارها یکی از آفات نظام اداری ما در کشور است و حتما نباید این 
تأخیرها باعث شود حقوق مردم ضایع شود. حق الناس مسئله 
بسیار مهمی است. من تأکید می کنم به اینکه این مسائلی که 
در دولت پیگیری شده و اعلام می شود به عنوان اقدام ضروری 
است. گاهی خدمت حضرت آقا می روم مطلبی را عرض می کنم. 
می گویم دوستان این را توافق کردند، یا تفاهمنامه امضا شده یا 
کجا دنبال شــده، آقا می فرمایند روی زمین اتفاق افتاده یا نه؟ 
این تعبیر روی زمین همیشه در ذهن من می ماند. او با تأکید بر 
اینکه تصمیمات دولت حتما باید اجرایی شود، افزود: مردم باید 
احســاس کنند که یک کار متفاوتی به دست شما مدیران دارد 

انجام می شود.

۲طرح ضد ایرانی جدید آمریکایی ها
آمریکایی ها در روزهای اخیر در حــال انجام اقدام های جدیدی با 
هدف مین گذاری در مسیر احیای توافق هسته ای سال2015 با ایران 
هستند؛ از یک سو کمیته روابط خارجی سنای آمریکا روز پنجشنبه 
طرحی با عنوان »متوقف کردن پهپادهای ایران« را تصویب کرد و از 
سوی دیگر گفته می شود جمهوریخواهان آمریکا قصد دارند با ارائه 
طرحی پیشنهادی، خواستار قطع بودجه دولت بایدن برای احیای 
توافق هسته ای با ایران شوند. به گزارش همشهری، این در حالی  است 
در مفاد طرح متوقف کردن پهپادهای ایران که پیش تر در مجلس 
نمایندگان با رأی مثبت قریب به اتفاق قانونگذاران تصویب شــده 
بود، آمده است که با تبدیل شدن این طرح به قانون، »ایالات متحده 
از دستیابی ایران و گروه های وابسته به ایران به هواپیماهای بدون 
سرنشین، ازجمله قطعات تجاری موجود که می تواند در حملات 
علیه شهروندان ایالات متحده و کشورهای شریک استفاده شود، 
جلوگیری می کند«. در صورت تصویب در مجلس سنا، این طرح 
با امضای رئیس جمهوری آمریکا به صــورت یک قانون لازم الاجرا 
درخواهد آمد. همچنین در روزهای اخیر »واشنگتن فری بیکن« 
خبرداد که اعضای حزب جمهوریخواه آمریکا می خواهند کمک های 
مالی آمریکا به سازمان ملل، لبنان و عراق را کاهش دهند و بودجه ای 
که به دولت بایدن اجازه می دهد توافق هســته ای جدید با ایران را 
اجرایی کند، قطع کنند. قانونگذاران جمهوریخواه خواستار تصویب 
قانونی هستند که به واسطه آن، دولت بایدن اجازه استفاده از دلارهای 
مالیات دهندگان برای توافق هســته ای جدید با ایران را نخواهد 
داشت. این قانونگذاران همچنین می خواهند بودجه تزریقی آمریکا 
به رژیم صهیونیستی برای مقابله با ایران و آنچه »گروه های نیابتی 
ایران در منطقه« خوانده شــده را افزایش دهند. گفته می شود که 
قانونگذاران دمکرات احتمالا با اکثریت این طرح پیشنهادی مخالفت 
کنند، اما هدف از این طرح، ارسال این پیام به کاخ سفید است که 
جمهوریخواهان در صورتی که در انتخابــات میان دوره ای کنگره 
بتوانند اکثریت کرسی ها را به  دســت بیاورند، در راستای تضعیف 

برنامه های سیاست خارجی دولت بایدن اقدام خواهند کرد.

   مادورو به ایران آمد
رئیس جمهور ونزوئلا عصر دیروز در رأس هیأتی بلندپایه به 
ایران سفر کرد. به گزارش ایرنا، سفر رئیس جمهور ونزوئلا به 
ایران به دعوت رسمی سیدابراهیم رئیسی انجام شده است 
و براســاس اعلام مدیرکل روابط عمومی ریاست جمهوری 
این سفر دوروزه خواهد بود. اســتقبال رسمی در مجموعه 
ســعدآباد، دیدار و گفت وگو با رئیس جمهــور و برگزاری 
نشست مشــترک هیأت های عالی رتبه 2 کشــور، ازجمله 

برنامه های سفر مادورو به تهران است.

 مختصات مدیریت انقلابی
 در مکتب امام)ره(

و اما شــاخص نهایی در ایــن مکتب  ادامه از 
دشمن شناسی اســت. مکتب خمینی صفحه اول

کبیر به همه ما یاد داد که شــیطان رجیــم روی زمین در 
ابلیســانی ظهور و بروز دارد که جبهه بندی تاریخی حق و 
باطل را شکل داده اند و تا این جبهه بندی هست مبارزه نیز 
هست. یکی از مهم ترین شــاخص های مکتب امام همین 
دشمن شناسی است. داشتن بصیرت و فهم دقیق از دشمن 
حقیقی باعث می شود موضوعات کلیدی چون وحدت که 
پربسامد ترین کلیدواژه سخنان امام و رهبرانقلاب است ذیل 
همین دشمن شناسی حقیقی شکل بگیرد. با این توضیح، 
مدیرانقلابی ما باید توجه کند که ما در یک مبارزه تمام عیار 
و مستمر با دشمن هستیم و این دشمنی مادامی که ما داعیه 
حق داریم برقرار است و روزبه روز نیز عمیق تر می شود. اما 
مبارزه شقوق مختلف دارد. یک روز مبارزه در جنگ نظامی 
اســت و یک روز در جنگ هــای هیبریدی، شــناختی و 
جنگ های نرم. اینجاست که کار و کارآمدی تبدیل به مبارزه 
در میانه میدان حق و باطل می شود و مدیریت جهادی رنگ 

عبادت می گیرد.

حضور امیرعبداللهیان در 
نمازجمعه حیدرآباد هند

وزیر امورخارجه که در جریان ســفر به هند طی 
روزهای اخیر با نخست وزیر، مشاور امنیت ملی و 
وزیر امورخارجه این کشور دیدار و گفت وگو کرده 
بود، دیروز )جمعه( با استقبال مقام های محلی 
وارد شهر حیدرآباد هند شد و با حضور در محل 
برگزاری نمازجمعه به صفوف نمازگزاران پیوست. 
به گزارش ایسنا، حضور حسین امیرعبداللهیان 
با استقبال باشــکوه نمازگزاران شهر حیدرآباد 
در »مکه مســجد« همراه بود؛ تا جایی که ورود 
و خروج وزیر امور خارجه کشــورمان با ازدحام 
جمعیت مواجه شد. نمازگزاران با شعار »مرده باد 
آمریکا« وزیر امور خارجه ایران را بدرقه کردند. 
امیرعبداللهیان همچنین در ســفر به حیدرآباد 
با ایرانیان و جمعی از علمای مقیم این شــهر و 

اعضای اتاق بازرگانی حیدرآباد دیدار کرد.
وزیر امورخارجه کشورمان همچنین در نشست 
»فرصت های نویدبخش پیش رو در توسعه تجارت 
میان ایران و هند« حضور یافت. این نشســت به 
میزبانی فدراســیون اتاق های بازرگانی و صنایع 
ایالت تلانگانای هند و سرکنسولگری جمهوری 

اسلامی ایران در حیدرآباد هند برپا شد.

سیاست خارجی

خبر کوتاه

دیپلماسی

دولت
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امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی، فرمانده کل ارتش 
جمهوری اسلامی ایران با حضور در ساختمان شهرداری 
تهران با علیرضا زاکانی، شهردار تهران دیدار و گفت وگو 
کرد. در این دیدار پیرامون موضوعات فی مابین ارتش و 

شهرداری تهران با هدف حل برخی مشکلات شهری برای 
خدمت رسانی بهتر به شهروندان بحث و گفت وگو شد.

نام نویسنده؛ روزنامهنگار

سامانههایهوشــمندشهرداری

دوبارهبازسازیشدهاند.دراینمدتگزارش
نــهاطلاعاتــیازبینرفتــهونه
خدماترسانیمتوقفشد.بهگزارشهمشهری،پس
ازاختلالواردشدهبهسامانههایشهرداریتهران،
ســامانههایمختلفاینارگاناحیاشدهودرحال
بازگشتبهشرایطعادیهســتند.دراینگزارش
نگاهیکردیمبه10اتفاقرخدادهدر10روزگذشته؛
اززمانیکهبهطرزکاملامشهودیحملهسایبریبه
سامانههایشهرداریمشخصشدتاامروزصبحکه
تمامیتستهایفنیبرایرفعایرادباموفقیتپشت

سرگذاشتهشدند.

1- شروع اختلال پیش از روز های تعطیل
پنجشــنبه12خردادحوالیظهربودکهبعضیاز

سامانههایشهرداریتهرانمانندسایتشهرداری
تهرانوسامانهتهرانمن،دچاراختلالشدند.

2- روال کاری در بهشت زهرا ادامه یافت
روزجمعه13خردادشایعشدهبودکهمراحلکفنو
دفنمتوفیاندربهشتزهرادچارمشکلاتیشدهاست.
اماشواهدنشانمیدهدسامانهپذیرشمثلهمیشه
فعالبودومطابــقروالروزهایتعطیلکارپذیرش
انجامشد.درروزهایبعدهممشکلیدرزمینهروال

کاریسازمانبهشتزهرایتهراناعلامنشد.

3- برگزاری مراسم نیمه خرداد
مراسمسالگردارتحالبنیانگذارانقلاباسلامیشنبه
14خرداددرتهرانبرگزارشد.هماهنگیهایموردنیاز
اینمراسممانندحرکتقطارهایمتروبهبهشتزهرا،

اعزاماتوبوسهاوجمعآوریپسماندطبقبرنامهقبلی
انجامگرفت.

4- بعضی کارت بلیت ها کار نمی کردند
یکشنبه15خرداددربعضیازایستگاههایاتوبوس
ومترو»گیت«هاازکارافتــادهبودهوکارتبلیتها
خواندهنمیشدودربرخیایســتگاهها،انجامشارژ
کارتبلیتهاممکننبود.بههمیــنخاطرقراربر
اینشدکهاگردستگاههاییکایستگاهقطعباشد،
مسافرانبتوانندبهرایگانسواراتوبوسومتروشوند.
ایناختلالدرحدبعضیایستگاههاباقیماندوبقیه
گیتهاودستگاههایشارژهمبهتدریجتعمیرشدند.

5- محدود کردن سامانه ها
نگرانیهادربارهابعادآسیبواردشدهبهسامانههای

سایبریشهرداریتهرانتانخستینروزکاریهفته
بیشترشد.شایعهایدرفضایمجازیمطرحشدکه
سابقهپرداختعوارضشهرونداندرشهرداریآسیب
دیدهیاپاکشدهاســت.همچنینشایعاتدیگری
منتشرشدهبودکهنقشههایشهرسازییاپروندههای
مربوطبهمجوزهایساختوسازازمیانرفتهاست.اما
دیروزمشخصشدکهاطلاعاتیازدستنرفتهاست.

6- جلسه شورای شهر
موضوعاختلالدرســامانههایشهرداریدرجلسه
سهشــنبه17خردادشورایاســلامیشهرمطرح
شدورئیسشورایاسلامیشــهرتهرانگفت:»با
برنامهریــزیدقیقیکهکردهبودندقصدداشــتند
سیستمهایشهرداریوسیستمهایدیگردرتهران
رافشلکنند،امابازهمبهلطفالهی،قداستحضرت
امام)ره(وپاکیخونشهدای15خردادسببشدتا

آنهابهخواستهشاندستپیدانکنند.«

7- تلاش برای رفع اختلال
سخنگویشهرداریازبازگشتسامانههایضروری
شهربهمروربهحالتعادیخبردادوگفت:»دادهو
اطلاعاتیازشهرونداندرسامانههایشهرداریآسیب

ندیدهیاپاکنشدهوهمهآنهاموجوداست.«

8-  دوربین ها روشن هستند
روزچهارشنبهدربازدیدجمعیازخبرنگارانازمرکز
کنترلترافیکتهران،مسئولانمرکزنشاندادندکه
دوربینهایترافیکیروشنومشغولکارهستندو

میتوانحرکتخودروهاراپایشکرد.

9- بازدید شهردار از فاوا
علیرضازاکانی،شــهردارتهــرانومهدیچمران،
رئیسشورایشهرپنجشنبه1۹خردادباحضوردر
ساختمانسازمانفناوریاطلاعاتوارتباطات)فاوا(
شــهرداریتهرانازبخشهایمختلفاینسازمان
بازدیدکردندواعلامشدکهدرحملهسایبریانجام

شدهبهاطلاعاتمردمآسیبیواردنشدهاست.

10-سامانه ها وصل شدند
دیروزسازمانفاوایشــهرداریتهراندربیانیهای
اعلامکرد:»اختلالبهوجودآمدهدرشبکهشهرداری
برطرفشــدهاست.ســامانههایداخلینیزپساز
حصولاطمینانازامنیتکاملآنهابهمروردرحال
فعالسازیهســتند.هماکنونامکاندسترسیبه
سامانههایمنابعانسانی،مکاتباتاداری،اطلاعات
مکانی،جامعمعاملات،مــادهصد،بازدید/ممیزی،
املاکمستغلات،فضایسبزوشهرسازیفراهمشده
است.«باهمهاینهاالبتهممکناستبرخیازسامانهها
همچنانبااختلالروبهروباشندوطیروزهایآینده

بهوضعیتعادیبازگردند.

 سامانه های شهرداری 
در وضعیت عادی

پسازحملهسایبری12خرداد،تمامیایراداتفنیسامانههایالکترونیکیشهرداریرفع
شدهتاازامروزپاسخگوینیازهایشهروندیباشند

راه اندازی سامانه های شهرداری 

مترو به ایستگاه 17شهریور رسید

باتلاششبانهروزیکارکنانشهرداریتهراناز
همانابتداکه»اختلالعمدی«درسامانههای
شهرداریتشخیصدادهشد،مقابلهباآنهمآغاز
شد.قدماولاینبودکهتمامسرویسهایمورد
نیازبرایخدمترسانیمستقیمبهشهروندانبه
کارخودادامهدهــد.خدماتیماننداتوبوسهای
بیآرتی،مترو،آتشنشانی،پسماندوبهشتزهرا
همچنانبــهکارخودادامهدادنــدوهیچکدامبا
مشکلجدیوقطعخدماتروبهرونشدند.نکته
دوماینبودکهبرخیازســرویسهاازطرففاوا
)سازمانفناوریاطلاعاتوارتباطاتشهرداری
تهران(برایبازبینیواصلاحزیرساختمحدود
شدواینبهمعنایازکارافتادنهمهسرویسهای
هوشمندنیست.سرویسهایآنلاینشهرداری
تهرانهمیشهدرمعرضحملههایسایبریقرار
دارد.تنهادرسالگذشتهبیشاز1400موردحمله
بهقصدنفوذیاازکارانداختناینخدماتانجام
شــدهوازاینبهبعدهمچنینحملههاییانجام
خواهدشد.خدماترسانیآنلاینوهوشمنددر
دیگرشهرهاودیگرکشورهایجهانهمباچنین
خطریروبهروستوبایدباآنمقابلهکرد.بههمین
دلیلاستکهفاوادائمادرحالتلاشبرایبهبود
زیرساختهایخوداستتامانعآسیبرسانیبه

اینشبکهشود.
بااقداماتیکهدرطولهفتهگذشــتهانجامشد،
سرویسهایموردنیازشهرونداندوبارهراهاندازی
شدندوبرخیازکارمندانشهرداریهمبهادارات
فراخواندهشدندتااینخدماترابهصورتآزمایشی
بهاجرادرآورندوازصحتکارمطمئنباشیم.از
طرفدیگراموریمانندصــدورپروانهکهدراین

مدتمحدودشدهبود،دراداراتمرتبطبهصورت
آفلاینانجاممیگرفتومتوقفنشدهبود.کسانی
کهشایعهتعطیلیشهرداریتهراندراینمدت
رامنتشــرکردهبودندشــایدتصوریازحجمو
گستردگیخدماتشهرداریندارندونمیدانند
کهاگرتنهابخشیازخدماتشهرداریتعطیل
شودچهتأثیربزرگیخواهدداشت.حتیادعاشده
بودکهاطلاعاتموجوددرســامانههاپاکشده
کهاینهمدرستنیســت،زیرااگرایناطلاعات
ازمیانرفتهبودقــادربهبازســازیوراهاندازی

سامانههانبودیم.
ازروزشنبهشهروندانمیتوانندبهاینسامانهها
مراجعهکنندوشــاهدباشــندکــهبهتدریج
قسمتهایمختلفراهاندازیوتکمیلمیشوند.
شهردارتهرانکهازابتدااقداماتانجامشدهرادنبال
میکرد،درروزپنجشنبهبهسازمانفاواآمدواز
فعالیتهمهبخشهایوکارکنانبازدیدکرد.آقای
زاکانیدردیدارباکارکناناینسازماناززحمات
کلیهنیروهاتشکروقدردانیکرد.درهمینروز
آقایچمرانرئیسشــورایاسلامیشهرهمبه
سازمانآمدوباتوجهبهتخصصیکهداردباحساب
کاربریخودواردسامانهشدوبخشهایمختلف

ازجملهنقشههایشهرسازیرامشاهدهکرد.
رهبرمعظمانقلابدرسخنرانیخوددر14خرداد
امسالاشارهکردندکهدشــمنانبهدنبالایجاد
نارضایتیدرمردمایرانهستند.باتوجهبهاینکه
شهرداریتهرانارائهدهندهخدماتبسیاروسیعی
درهمهجنبههایزندگیشــهریاست،ایجاد
اختلالعمــدیدرکارکردروزانــهآنمیتواند
تأثیراتزیادیداشتهباشدومشکلاتشدیدی
ایجادکندکــهتصورمیکنیمایــنحملههای
ســایبریهمباهمینهدفانجاممیشود.البته
جزئیاتبیشتردراینزمینهپسازبررسیهای

بیشترنهادهایمسئولاعلامخواهدشد.

ایستگاه17شهریور،امروزبهبهرهبرداریمیرسدتاشهروندانمحدودههاییکهاز

حملونقلهمگانیزیرزمینیبیبهرهبودند،بهمترودسترسیداشتهباشند.حملونقل
صدوچهلوسومینایستگاهشبکهمترویپایتخت،امروزهمزمانباسالروزمیلاد
امامرضا)ع(بهبهرهبرداریمیرسد؛ایستگاه17شهریورازچندجهتخاصبهحسابمیآید؛نخست
ازنظراینکهدسترسیشهروندانمحلههایاطرافمیدانخراسان،بهشبکهحملونقلزیرزمینی

نزدیکتروآسانترمیشودودوماینکهاینایستگاهمعماریمنحصربهفردیدارد.
بهگزارشهمشهری،ساختایستگاه17شهریوردرخط7مترو،ازسال۹4شروعشدهبودوباخط6
مترونیزتقاطعدارد.حالاباتکمیلچهارمینایســتگاهمترودردورهفعلیمدیریتشهری،خط7
بیشازپیشبهکاملشدننزدیکمیشــود؛چراکهتاپایانسالجاری،2ایستگاهمیدانکتابو
شهیددادمانهمدراینخطبهبهرهبرداریمیرســند.نکتهدیگراینکهباافتتاحایستگاهشهدای
17شهریوروجمعآوریکارگاهعملیاتعمرانیآن،بخشباقیماندهازبلوارقیام،پسازحدود۹سال،
آزادسازیمیشودواینمعبردرشکلجدیدخودکهبهامکاناتویژهایمجهزشدهاستنیزبهطور

کاملبازگشاییخواهدشد.

راهبردهای زیست محیطی تهران 
از مسیر مطالبه گری

یکیازباارزشترینسرمایههایکشورمنابع
طبیعیهستندکهدرکنارمنابعانسانیزمینه
وبستررابرایرشــدوموفقیتوپیشرفت
توسعهیککشورفراهممیکنند.کارشناسان
محیطزیستانسانرامهمترینعاملتخریبوآلودگیمحیطزیست
میدانندکهاینبرخلافادعایانســانخواهانتوســعهفرهنگ
دوستدارمحیطزیســتاست.بهطورطبیعیشــهرهایبزرگو
کلانشهرهاکهمراکزاساسیتوسعهیککشورنددرتمامدنیادچار
مشکلاتزیستمحیطیهستند؛چراکهدریکمساحتمحدود
جمعیتبسیارزیادیساکنمیشــودواینامردرشرایطیاست
کهتامیننیازهایاینجمعیتخارجازتوانوظرفیتاکولوژیکی
منطقهاستودرهمینراستاموجبفشاررویمنابعزیستمحیطی
ازجملهآبوخاکوهواوانواعگونههایگیاهیوپرندگانمیشود.
درواقعکلانشهرهاجزونقاطحساسکرهزمینهستندومستعد
شرایطپرریسکزیستمحیطیبهشمارمیآیند.ازاینروکلانشهر
تهرانهمازاینامرمستثنینیستودچارچنینچالشهاییاست.
مهمتریناتفاقیکهدراثرتمرکزجمعیتدریکنقطهخاصمیافتد
ایناستکهنهتنهامیزانمصرفازمنابعزیستمحیطیافزایشپیدا
میکندبلکهمنابعزیستیهمبهصورتهمافزاتحتآلودگیقرار
میگیرد؛بهعنوانمثالباغهايزیادیکهدرتهرانوجودداشتهدر
طولسالهاجایخودرابهساختمانهایبلندمرتبهدادهاندواین
نشانهايازازبینرفتنمنابعزیستمحیطیشهراست.البتهقنوات
تهرانهمدرسنواتگذشتهدراثرساختوساز،حیاتطبیعیخودرا
ازدستدادهاندواینیعنیبسترزیستطبیعیشهرتهرانبامشکل

مواجهشدهاست.
هماکنونتوجهبهآلودگیهوادرشهرتهرانبهعنوانیکمشکل
زیستمحیطیبسیارحائزاهمیتاستومشکلاتزیادیرابرای
شهروندانایجادکردهاست.بخشعمدهآنمربوطبهمنابعمتحرک
وثابتاستوالبتهاخیرابخشیهمبهدلیلریزگردهاییاستکهاز
بیرونشهرتهرانوبعضاازخارجواردکشورمیشودوروزهایزیادی
ازسالهوایکشورراآلودهمیکندکهالبتهاینموردبایددرسطح
ملیوفراملیبررسیشود.اگربخواهیمنگاهیاجمالیبهموضوع
مشکلاتزیســتمحیطیبزرگترینپایتختهایجهانداشته
باشیم،بایدعنوانکنمکلانشهرتهرانبهدلیلاینکههموارهتحتتأثیر
رشدجمعیتبودهاســت،ضرورتداردبسترهاوزیرساختهای
اساسیازجملهتوسعهوســایلحملونقلعمومیرافراهمکند
چراکهضعفدراینبخشهزینههایگزافیرابهشهرداریتهران
تحمیلمیکند.ازطرفیدیگراگرچهاینهزینههاانجاممیشوداما
بهدلیلتولیدروزافزونخودروهادرسطحشهرعملااتفاقینمیافتد
وتنهامردموشهرداریمحبوربهپرداختهزینههاییمیشوندکه
عاملاصلیآنشرکتهایخودروسازیهســتند؛ازاینروبرای
حلمشکلاتشــهرتهراننیازمندیکهمبســتگیوهمافزایی
بینتمامارگانهاوســازمانهادرســطحملیوشهریدربحث
اقتصادیواستانداردسازیهستیم.اصولاشهریمیتواندخودش
رادرچارچوبهایزیســتمحیطیقراردهدکهاســتانداردهای
لازمزیســتمحیطیرارعایتکندوازطرفیاصولشهرسازیو
زیرساختهایشهریهمبایدبرایکمکبهادارهشهر،برمبنای
توسعهپایدارشهریبیاید.امامتأسفانهامروزبخشقابلتوجهیاز
آبیکهواردحوزهشهرتهرانمیشود،بهدلیلنبودزیرساختهای
فاضلابیجذبآبهایزیرزمینیشهرتهرانمیشود؛درحالیکه
شهردچارمحدودیتمنابعآباســتوبهناچارمجبوربهمصرف
آبهایزیرزمینیشــدهکهالبتهآنهانیزروبهاتماماست.باوجود
اقداماتیکهوزارتنیروبرایکنترلنیتراتموجوددرآبزیرزمینی
انجامداده،امانگرانیهاییدرمورددیگرموادوجودداردکههماکنون
کمیتهسلامتشورایشهرتهرانآنرابررسیورسیدگیمیکند.

شــرکتکنترلکیفیتهوایتهران،معاینهفنیخودرو،سازمان
مدیریتپسماندوادارهکلمحیطزیستومعاونتخدماتشهری
وســازماندهیپارکهایشهرتهرانهمدرشــهرداریبهصورت
اختصاصیدرحوزهمحیطزیستشهرفعالیتدارند؛امااینموارد
ازنظرکمیتهسلامتوکمیسیونمحیطزیستشورایشهرتهران
برایرســیدنبهشــرایطمطلوبوکنترلوضعیتموجودکافی
نیست.موضوعمدیریتپسماندنیزیکیدیگرازمواردیاستکهدر
کمیتهسلامتموردتوجهاست.آنچهموجبنگرانیمیشودموضوع
ساماندهیجمعآوریهایغیرمجازوتفکیکزبالهدرمبدأاستکه
بایدتوسطاپلیکیشنهایجمعآوریپسماندبارویکردهایاقتصادی،
فرهنگیوحقوقیاجراییشودتابهطرحتفکیکزبالهدرشهرتهران
توسطخانوارهاساماندهد؛چراکهشناختآلایندههایمحیطزیست
وپیداکردنراهکارمناسببرایمبارزهباآنهاوفرهنگسازیجهت
حفظمحیطزیســت،امریضروریاســت.همهاینمواردنشان
میدهدشورایشهرتهرانباعنواننهادسیاستگذاروتصمیمگیر،
نهتنهابایدبهمسائلدرونشهرتوجهکند،بلکهبایدبهعنواننماینده
مردممطالباتآنانرابجدازدستگاههایدیگرپیگیريکند.ازاینرو
بهمنظورهمافزاییوتوسعهجهتحلمشکلاتدرابعادبزرگتربرای
نخستینباردرکمیتهسلامتشورایشهرتهرانشورایراهبردی
بررسیوتصمیمگیریباحضوردستگاههایمختلفصورتگرفته
است.درکارگروههایتخصصیکمیتهسلامتچنانچهبهموضوعاتی
برسیمکهدارایاولویتباشندتوسطشورایراهبردیبرایپیگیری

ازدیگردستگاههادرسطحملیمطرحوپیگیریخواهندشد.

خبر

عکسخبر

یادداشت

ترافیک

فریاد بلند علیه اهانت کنندگان
سالگردمیلادباسعادتهشتمیناخترتابناکآسمانولایت،
امسالنسبتبهسالهایپیشرنگوحالدیگریبهخود
گرفتهاست.بهگزارشهمشهری،اولتایازدهمذیالقعده
)11تا21خردادماهامســال(؛مصادفبــاولادتحضرت
فاطمهمعصومه)س(تاولادتعلیبنموســیالرضا)ع(در
تقویمرسمیکشــوربهعنواندههکرامتنامگذاریشده

است.
بههمینمناســبتبرنامههایویژهایدرشهرتهرانطی
اینهفتهبهاجرادرآمدهوامروزنیزبهعنوانروزپایانیدهه
کرامتوهمزمانباســالروزولادتامامرضــا)ع(،عالمآل
محمد)ص(،دربرخیازنقاطپایتختویژهبرنامههاییبرگزار
خواهدشــد.عصردیروزنیزاجتماعبــزرگامامرضاییها،
دراعتراضبهاهانتبهســاحتپیامبراعظــم)ص(وامام
هشتم)ع(باحضوراقشــارمختلفمردموهیئاتمذهبی
دردانشگاهتهرانبرگزارشــد.ایناجتماعدرپیاقدامات
روزهایگذشته،همچونانتشارتوییتاهانتآمیزبهپیامبر
اسلامحضرتمحمد)ص(،توسطسخنگویرسانهایحزب
حاکمهندواکرانفیلمســینمایی»عنکبوتمقدس«در
جشنوارهکنبود.درایناجتماعحاضرانباپرچمهایرنگی
وبنرهاییدرحمایتازمسلمانانوویژگیهایامامرضا)ع(
حضورداشتندوسرودهاواشعاریدرستایشسیرهواخلاق
ضامنآهوقرائتشد.براساساینگزارش،همچنینطی
چندروزگذشتهپرچمرضویطیمراسمیدرچندازنقطه
شهرهمچوناراضیعباسآباد،بوســتانپروازوفلکهدوم

نیرویهواییبهاهتزاردرآمد.
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سوده نجفی؛ عضوهیأترئیسهشورایشهر

نحوه اجرای طرح ترافیک 
سخنگویشهرداریتهرانباتشــریحنحوهاجرایطرح
ترافیکازروزشنبه21خردادماهگفت:شهروندانتهرانی
برایرزروطرحترافیکنیازیبهورودبهسامانهتهرانمن
ندارند.بهگزارشهمشهری،عبدالمطهرمحمدخانیگفت:
نحوهرزروطرحترافیکدرسامانهتهرانمنبرایامروز،
همانندروزهایگذشتهاستوورودبهطرحترافیکالزامی
بهرزرونــداردوهزینهورودتهرانیهــابهمحدودهطرح

ترافیکازکیفشهروندیآنهاکسرخواهدشد.
اوبااشــارهبهتغییرزمانطرحترافیکباتوجهبهتغییر
ســاعتاداراتگفت:ســاعتطرحترافیکازروزشنبه
تغییرینخواهدکرد.محمدخانیاذعانکرد:هفتهآینده
شورایترافیکبرگزارمیشود.تصمیماتجدیددررابطه
باتغییرساعتطرحترافیکدرآنشورااتخاذخواهدشد.

عبدالمطهر محمدخانینگاه
سخنگویشهرداریتهران
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میانگین فاصلــه زمانی خرید خانه 

مسکن
برای خانوارهای تهران از میانگین 
ســن امید به زندگــی در پایتخت 
بیشتر شده اســت. حداقل آمارهای مربوط به سال 
1399که وزارت راه و شهرسازی منتشر کرده این 

موضوع را تأیید می کنند.
به گزارش همشهری، آمارهای منتشر شده از سوی 
معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی 
حاکی از این است که شاخص دسترسی مسکن در 
تهران، براساس نسبت »قیمت مســکن به درآمد 
خانوار« در سال 1395معادل 13.8سال بوده و در 
سال 1399به 32.2ســال افزایش پیدا کرده است. 
به بیانی دیگر، در ســال 1395ارزش یک آپارتمان 
متوسط در شهر تهران معادل 13.8سال درآمد یک 
خانوار تهرانی بوده و این نســبت در سال 1399به 

32.2سال رسیده است.

روند 6ساله بازار مسکن
معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی 
در یک گزارش آماری، تحــولات قیمتی بازارهای 
مسکن و اجاره از ســال 1395تا 1399و همچنین 
شاخص دسترسی خانوارها به خرید واحد مسکونی 
را منتشر کرده است. مبنای اطلاعات این گزارش، 
داده هایی است که بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران از ســامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات 
کشور اســتخراج کرده و به صورت دوره ای در قالب 
گزارش تحولات بازار مســکن منتشــر شده است. 
براساس این گزارش که در پایگاه خبری وزارت راه 
و شهرسازی به انتشــار رسیده، متوسط قیمت یک 
مترمربع زیربنای مســکونی در شهر تهران در سال 

1395 معادل ۴ میلیون 3۷2 هزار تومان بوده که با 
10.3درصد رشد به ۴ میلیون و 822 هزار تومان در 

سال 139۶ رسیده است. 
در ادامــه، با شــروع دوره جهش قیمت مســکن، 
قیمت هر مترمربع زیربنای مســکونی شهر تهران 
در 139۷ معادل ۷0.9درصد، در سال 1398معادل 
۶1.8درصد و در ســال 1399معادل 80.3درصد 
جهش کرده و در نهایت به 2۴میلیــون و 29هزار 
تومان رســیده اســت. البته این پایــان کار بازار 
مســکن نبوده و در ســال 1۴00نیز این بازار تورم 
30.2درصدی را تجربه کرده و میانگین قیمت هر 
مترمربع زیربنای مسکونی شهر تهران در پایان سال 
1۴00رقم 31 میلیون و 29۶ هزار تومان ثبت شده 
است. براســاس این آمارها، میانگین قیمت مسکن 
شهر تهران در سال 1۴00حدود ۶1۶درصد بالاتر از 

میانگین قیمت آن در سال 1395بوده است.

شتاب تورمی بازار اجاره
در سایه وقوع موج تورمی شدید در بازار مسکن، تورم 
بازار اجاره نیز به عنوان تابعی از قیمت مسکن وارد 
روند صعودی شده و میانگین قیمت های این بازار در 
بازه سال های 1395تا 1۴00معادل 2۶2.۴درصد 
افزایش پیدا کرده است. براســاس اطلاعات بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران متوسط اجاره بهای 
یک مترمربع واحد مســکونی در شــهر تهران در 
ســال 1395 معادل 23 هزار و ۴00 تومان بوده و 
با 20.5درصد افزایش به 28 هزار و 200 تومان در 
سال 139۶ رسیده است. همچنین این شاخص با 
رشــد 29.1درصدی، رقم معــادل 3۶ هزار و ۴00 
تومان را در سال 139۷ ثبت کرده و در سال 1398 با 

رشد 30.5درصدی روی عدد ۴۷ هزار و 500 تومان 
ایستاده است. در ادامه، شــتاب تورمی بازار اجاره 
بیشتر و میانگین قیمت اجاره بهای مسکونی 1399 
با 32.۴درصد افزایش معادل ۶2 هزار و 900 تومان و 
در سال 1۴00 با 3۴.8درصد معادل 8۴ هزار و 800 

تومان گزارش شده است.
این رونــد در بازار اجــاره کل مناطق شــهری نیز 
حکم فرما بوده است به گونه ای که براساس اطلاعات 
ســامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور، 
شاخص کرایه مسکن اجاره ای کلیه مناطق شهری 
در سال 1395 معادل 100، در سال 139۶ معادل 
10۷، در ســال 139۷ معادل 12۷، در سال 1398 
معادل 15۷، در سال 1399 معادل 200 و در سال 

1۴00 حدود 2۷0واحد ثبت شده است. 
به گزارش همشهری، در سازوکار فعلی بازار سنتی 
اجاره در ایران که قیمت اجاره در میان مدت از ارزش 
مسکن الگو می پذیرد و مؤسســات و شرکت های 
اجاره داری حرفه ای نیز اصلًا وجود ندارند، اختلاف 
تورمی بازارهای مسکن و اجاره ناگزیر باید از مسیر 
کاهش قابل توجه قیمت مسکن یا جهش سنگین 
قیمت اجاره جبران شــود. این مسئله ای است که 
گویا متولیان مســکن در وزارت راه و شهرسازی به 
آن توجهی ندارند و برای ســاماندهی بازار اجاره از 

گفتاردرمانی و اقدامات مقدماتی فراتر نمی روند.

روایت مرگ رؤیای خانه دار شدن
در گزارش معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و 
شهرسازی اعلام شده که براســاس اطلاعات مورد 
استفاده در این گزارش، شاخص دسترسی مسکن 
براســاس نســبت قیمت به درآمد در سال 1395 

معادل 13.8، در سال 139۶ معادل 13.1، در سال 
139۷ معادل 19، در ســال 1398 معادل 2۴.۶ و 
در ســال 1399 معادل 32.2 سال ثبت شده است. 
شاخص دسترسی مســکن، معیاری است که دوره 
خرید مســکن مورد نیاز خانوار را با مقایسه نسبت 
ارزش روز مســکن با 100 درصد درآمد ســالانه 
خانوار می سنجد. بر این اساس، شاخص دسترسی 
32.2سال برای سال 1399به این معناست که ارزش 
مسکن مورد نیاز یک خانوار تهرانی به طور میانگین 

معادل کل درآمد آن خانوار در 32.2سال است. 
در این وضعیت، طــول دوره انتظار این خانوار برای 
خرید خانه از طریق پس انداز کردن یک سوم درآمد 
سالانه خود معادل 3برابر شاخص دسترسی است؛ 
یعنی این خانوار به قیمت سال 1399باید به مدت 
9۶.۶سال، یک ســوم کل درآمد خود را برای خرید 
خانه کنار بگذارد تا آرزوی خانه دار شدنش محقق 
شــود. به بیانی دیگر، در شــرایطی که سن امید به 
زندگی در ایران حدود ۷۶.2سال اعلام می شود، یک 
خانوار تهرانی باید اندکی کمتر از یک قرن برای خرید 

یک آپارتمان متوسط منتظر بماند. 
به گزارش همشهری، نکته قابل تأمل اینکه در اقتصاد 
مسکن، شاخص دسترسی بالای 5سال بیانگر شرایط 
نامطلوب و شــاخص بالاتر از 10سال نشانگر وقوع 
بحران در حوزه مسکن است و در بسیاری از کشورها، 
این شاخص در محدوده 5سال و کمتر قرار دارد. در 
اقتصاد متورم ایران، مقصــر اصلی وقوع این بحران 
بزرگ در حوزه مسکن، سرمایه ای بودن این بازار و 
نبود شفافیت اطلاعاتی و نظام مالیاتی کارآمد برای 
آن اســت و مهار از آن نیز جز با اصلاح اقتصاد کلان 

و مصرفی سازی  کالای مسکن امکان پذیر نیست.

فاصلهزمانیخریدخانهبرایتهرانیها
همشهری، روایت وزارت راه از شاخص دسترسی به مسکن را تحلیل می کند

تصمیم جدی برای مبارزه با کم فروشی و گرانفروشی

4ماه دیگر نان را کیلویی بخرید
دولت مصمم اســت تا مدل فروش نــان را از عددی 

نان
به کیلویی تغییر دهد تا جلوی کم فروشی و گرانفروشی 
آن را بگیرد. با این حال پیش بینی می شــود در ۴ماه 
آینده مردم ایران نان را کیلویی بخرند و نانوایی ها هم مجهز به ترازوهای 
دقیق شوند.  مسعود امراللهی، مدیر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی 
وزارت جهادکشاورزی می گوید: طرح توزیع کیلویی نان در جلسه اخیر 
شورای آرد و نان مطرح شــده و در حال بررسی است. به گفته او انتظار 
دولت   این است که مردم نان را با کیفیت و عرضه مناسب دریافت کنند. 
فروش کیلویی نان جلوی کم فروشــی و گرانفروشی را خواهد گرفت. 
احتمال دارد در حوزه نان بربری و سنگک، نان توسط نانوایان خام تر پخته 
شــود که در این صورت مردم به ســمت واحد های صنفی باکیفیت تر 
متمایل می شوند. این مقام دولتی اعلام کرد: این طرح با همکاری شرکت 
خدمات بازرگانی تامین آرد استان ها تا ۴ماه آینده اجرایی می شود و هیچ 

افزایش قیمتی هم در دستورکار دولت نخواهد بود.

به گزارش همشــهری، هنــوز نتایج طرح آزمایشــی فــروش نان با 
کارتخوان های مخصوص نهایی نشده اما مدیر طرح هوشمندسازی یارانه 
نان زنجان می گوید: امکان خرید نان با هر کارت بانکی فراهم است و هیچ 
محدودیتی در خرید نان وجود ندارد. طرح فروش نان با کارتخوان های 
مخصوص در 10اســتان ایران، البته به صورت آزمایشی اجرایی شده 
است. هفته پیش احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد گفته بود با تکمیل دوره 
آزمایشی تلاش می شود این طرح و رفع نقاط ضعف و نواقص احتمالی 

این طرح با حداکثر کارایی و حداقل مشکل در تمام استان ها اجرا شود.

محدودیت نان فروشی نداریم
محمد جلال، مشــاور وزیر اقتصاد در توضیح بیشتر طرح فروش نان با 
اســتفاده از کارتخوان های ویژه می گوید: در قالب این طرح، خریدهای 
موردی پرحجم توسط خانوارها هیچ گونه محدودیتی ندارد و در عملکرد 
نانوایان هم اختلالی ایجاد نمی کند. او با اشاره به خریدهای نان توسط 
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همه علیه خاموشی
رشد مصرف برق در روزهای پایانی فصل بهار به 

۴/5درصد رسیده است

هرچقدر هم مسئولان وزارت نیرو بگویند و قول بدهند که امسال 
خاموشی نداریم، اما واقعیت این است که ادامه روند مصرف در 
روزهای داغ پیش رو احتمال خاموشی را افزایش می دهد و چاره  
این است که همه علیه خاموشــی قیام کنیم و با پایین آوردن 
مصرف خود تابستان را بدون قطع برق پشت سر بگذاریم. ظرفیت 
تولید مشخص است اما رکوردشکنی مصرف و ثبت ارقام بالاتر 
یک زنگ هشدار است. کمی سختی را تحمل کردن باعث افزایش 
تاب آوری صنعت برق می شود. آمارها نگران کننده است، رشد 
۴.5درصدی مصرف برق در روزهای پایانی فصل بهار نشانه  این 
است که به احتمال زیاد با تداوم این روند مصرف، در 2ماه آینده 
میزان رشد به 10درصد هم می رسد و آن زمان دیگر نیروگاه ها 

و خطوط انتقال و توزیع برق کشش ندارند.
کاهش ساعت کار اداره ها و بانک ها هم یک راهکار موقت است، 
کاهش یا مدیریت مصرف برق صنایع هم نقش داروی مسکن 
دارد و پیامد آن را باید در کاهش تولید جست وجو کرد. تابستان 
داغ در راه است و همه می خواهند که در دمای مطلوب زندگی 
کنند اما از ۶0هزار مگاوات برق مصرف شده، نزدیک به یک سوم 
آن به وسایل خنک کننده و سرمایشی اختصاص دارد و یک سوم 
هم در بخش صنعت و تولید مصرف می شود و کم کردن از مصرف 
صنایع بزرگ و انرژی بر، پیامدهای اقتصادی بدتری را به همراه 
دارد. پس با این واقعیت چاره ای نیســت مگر اینکه همه علیه 

خاموشی قیام کنیم و مصرف برق خود را بهینه   سازیم.
وزارت نیرو می گوید خود را برای بدترین سناریوی ممکن آماده 
کرده است. پیش بینی می شــود مصرف برق در روزهای اوج به 
۷1هزار مگاوات برســد و درخواســت وزارت نیرو از مردم این 
اســت که با کنترل مصرف نگذارند این عدد ثبت شود زیرا در 
اوج مصرف دست کم 10 تا 12هزار مگاوات کسری برق خواهیم 
داشــت و این وضعیت باعث قیام خاموشی علیه همه می شود. 
وزارت نیرو هرچه در توان داشــته را به کار گرفته تا تولید را به 
حداکثر برساند اما وقتی فشار مصرف بالا برود، انگشت مأموران 

وزارت نیرو روی دکمه خاموشی قرار می گیرد.

جدول خاموشی نداریم
مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق می گوید هیچ 
برنامه ای برای انتشار جدول خاموشی در تابستان نداریم ولی 
نباید فراموش کرد که هرچند جدولی منتشر نمی شود، اما در 
شرایط اضطرار، قطع برق حتمی است زیرا امیدواری وزارت نیرو 
این است که در روزهای آینده ۶هزار مگاوات برق را به مدار تولید 
بیاورد. به گفته سخنگوی صنعت برق، هیچ برنامه ای برای انتشار 
جداول خاموشی نداریم و به نظر می رسد که مجموعه اقداماتی 
که در 100برنامه عملیاتی صورت گرفته، امکان پاسخگویی به 

نیازهای برقی تابستان سال جاری را داشته باشد.

8ساعت سرنوشت ساز
در ۶0روز داغ تیر و مرداد امسال، 8ساعت سرنوشت ساز می تواند 
سرنوشت خاموشی ها را تعیین کند؛ اگر همه مشترکان در بین 
ســاعات 12 تا 1۷ و 20 تا 23، وسایل برقی پرمصرف را روشن 
نکنند و دمای محل سکونت و کار خود را روی 25درجه تنظیم 
کنند، وزارت نیرو قول داده که تابستان بدون خاموشی خواهیم 
داشت. پس این 8ســاعت را می توان زمان قیام علیه خاموشی 

دانست. همه به مسئولیت ملی خود باید عمل کنیم.

تهران جدول خاموشی ندارد
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ می گوید: هیچ 
برنامه ای برای انتشار جداول خاموشی در تهران وجود ندارد و 
هم اکنون وضعیت تولید و تامین برق در پایتخت مناسب است، 
علت خاموشــی های پراکنده اخیر نیز ارتباطی با کمبود برق 
ندارد بلکه ناشی از مشکلات فنی است. کامبیز ناظریان تاکید 
کرد هدف این است که تابستان امسال را با حداقل محدودیت یا 
بدون محدودیت پشت سر بگذاریم. او در عین حال به شهروندان 
تهرانی گوشزد می کند به دلیل وسعت شبکه برق در پایتخت، 
احتمال حادثه و قطع بــرق در اوج مصرف وجود دارد. به گفته 
این مقام مسئول، شبکه برق تهران بسیار وسیع بوده به طوری 
که 32هزار کیلومتر شــبکه در تهران وجود دارد. این حجم از 
شبکه به دلیل ماهیت فنی که دارد، هم در شرایط عادی و هم 
در شرایط گرمای هوا بر اثر عبور جریان دچار عارضه یا حادثه 

می شوند.

کاهش ساعت کار به فرمان دولت
چهارشنبه هفته گذشته دولت سیزدهم با هدف مدیریت مصرف 
برق در ایام گرم سال جاری، با پیشنهاد کاهش ساعات کار اداری 
موافقت کرد. به این ترتیب ســاعات شــروع و خاتمه کار کلیه 
دستگاه های اجرایی، بانک ها، نیروهای مسلح و نهادهای عمومی 
غیردولتی از تاریخ 21خرداد1۴01 تا تاریخ 3شهریور1۴01 از 
ساعت ۷ تا 13:30 تعیین شد و استانداران موظفند ساعات کار 
کاهش یافته در این مدت را در ماه های باقیمانده ســال جاری 
جبران کنند. همچنین همه دســتگاه های اجرایی فوق الذکر 
مکلفند از یک ســاعت قبل از خاتمه کار و در مناطق گرمسیر 
همزمان با خاتمه کار، دستگاه های سرمایشی را خاموش کنند.

همزمان بانک مرکزی هم اعلام کرد: ســاعت خدمت رســانی 
بانک ها به مشتریان از روز شنبه21 خردادماه تا 3شهریور1۴01 
بدین شرح اســت: روزهای شنبه تا چهارشــنبه ساعت کاری 
بانک های دولتی ۷:15 تا 13:15 و بانک های خصوصی ۷:15 تا 
13:30 است و روز پنجشنبه تمام بانک های دولتی و خصوصی 

از ۷:15 تا 12:30 فعالیت می کنند.

سرانجام کلنگ های بی حساب
 احمد تکشینی، رئیس مؤسسه مطالعات 
و پژوهش هــای بازرگانــی می گویــد: 
۶هزار طرح نیمه تمــام )صنعتی، معدنی 
و تجــاری( با بالای ۶0درصد پیشــرفت 
فیزیکی در اســتان های کشــور وجــود دارد کــه 280هزار 
شــغل مســتقیم ایجاد خواهد کرد. او با بیان اینکه شناسایی 
ظرفیت های ســرمایه گذاری به تفکیک شهرستان ها کشور با 
رویکرد آمایش در دســتور کار وزارت صمت قرار گرفته است، 
افزود: در این طــرح مزیت های فضای طبیعــی، اجتماعی و 
اقتصادی ساماندهی و نظام بخشــی می شود. این کار با هدف 
ایجاد رابطه منطقــی بین توزیع جمعیــت و انجام فعالیت ها 

در پهنه سرزمین با توجه به ویژگی های فضایی مناطق است.
داســتان پروژه های ناتمام، نشــان دهنده بــر زمین خوردن 
کلنگ های بی حسابی است که بارؤیای ایجاد توسعه در نقاط 
مختلف کشــور بر زمین زده شــده و چون منابع مالی دولت 
به خشکسالی گرفتار شــد، این پروژه ها دچار خاک خوردگی 
طولانی شده است. اساسا طرح های ناتمام یک قصه پرقصه در 
الگوی توسعه ایران و محصول همه کاره بوده دولت در اقتصاد 
اســت. اکنون صحبت از آمایش ســرزمین در وزارت صمت 
است غافل از آنکه ریشــه داســتان نه در طرح آمایش که در 
ذهن مسئولانی است که توسعه را تنها در جغرافیای آرزوهای 
خویش جست وجو می کنند. نتیجه اش اینکه حتی طرح های به 
بهره برداری رسیده هم دچار بحران شده اند. از این رو باید ابتدا 
ذهن ها را از خطاها و انحراف ها زدود، کارشناســان خبره را به 
درون اتاق های فکر راه داد و از آنها خواست تا نسخه نجات ارائه 
دهند. تا زمانی که هنر دولتمردان و نمایندگان در کلنگ زدن 
باشد و تلاش برای گرفتن بودجه با هدف ایجاد اشتغال بی آنکه 
به فکر بازار محصولات و خدمات آن باشــند، قدم در بی راهه 
گذاشتن است. این پروژه های ناتمام و کلنگ های بی حساب، 
حکایت از آن کس دارد که چاهی کند و پر کرد و بودجه گرفت و 
کسی در سودای برداشت آب از چاه خشکیده نیست. بر تابوتی 
که جنازه ای در آن نیســت، گریه کردن جایز نباشد، پس در 

قبرستان طرح های ناتمام نوحه نخوانید.

چابهار و توسعه ناگزیر
خبر: خیرالله خادمی، مدیرعامل شرکت ساخت و 
توسعه زیربناهای حمل ونقل با اشاره به طرح های 
توســعه ریلــی، می گویــد: یکــی از مهم ترین و 
اولویت دارترین پروژه های ریلی هم اکنون خط آهن 
چابهار-زاهدان است که اهمیت آن به صدور دستور 
مقام معظم رهبری برای تخصیص 300میلیون یورو 
از محل صندوق توسعه ملی به این پروژه منجر شد. 
به گفته خادمی، شرط افتتاح خط ریلی تا پایان سال 

آینده، تأمین مالی آن است.
نقد: توســعه ریلی، یکی از ارکان توسعه اقتصادی 
است و کارشناســان نیز در طرح های توسعه کشور 
بر این موضوع تمرکز ویژه ای داشــته اند اما در این 
میان، پــروژه ریلی چابهار- زاهــدان که مأموریت 
اتصال پس کرانه تنها بندر اقیانوسی ایران به راه آهن 
سراسری و کشورهای آســیای میانه و افغانستان 
را یدک می کشــد، دارای چنان اهمیتی است که 
اگر کل توان توســعه ای حوزه ریلی و بخش عمده 
توان مالــی دولت صرف اجــرای آن و کوتاه کردن 
زمان بهره بــرداری از این خط ریلی شــود، ثمرات 
آن از تبعات احتمالی اش بیشــتر خواهد بود. طرح 
توسعه ســواحل مکران به شــدت نیازمند راه آهن 
۶33کیلومتری چابهار- زاهدان است و دولت باید 
یک بار برای همیشــه تصمیم سختی برای یکسره 
کردن کار این خــط ریلی بگیرد. ایــن خط آهن 
هم اکنون به پیشرفت فیزیکی ۶0درصدی رسیده و 
در محور زاهدان-خاش به طول 15۴کیلومتر آماده 
بهره برداری اســت اما ماهیت و مأموریت این خط 
ریلی به گونه ای است که صرفا بهره برداری یک یا چند 
قطعه از آن مانند آزادراه تهران - شمال، نمی تواند 
حتی درصد کمی از هدف گذاری ها را محقق کند. 
ایران نیازمند تمرکز توسعه ای بر سواحل مکران، بندر 
اقیانوسی شهرید بهشتی چابهار و به ویژه اتصال ریلی 
این بندر به شبکه سراسری و بین المللی است و شرط 
مؤثر بودن این تمرکز نیز تأمین مالی است. فعلا از 
محل مصوبه تخصیص 300میلیون یورو از صندوق 
توسعه به راه آهن چابهار زاهدان، 200میلیون یورو 
اعتبار اختصاص یافته و بخش عمده پیشرفت فعلی 

نیز مرهون همین تأمین مالی است.

چهره روز

نقد  خبر

نیرو

برخی واحدهای غذایی گفت: روی کارتخوان ها منویی تعبیه شده که 
یک بار این کسب وکارها و نهادها مشخصات و کارت بانکی خود را ثبت 
می کنند و بعد از این ثبت دیگر خرید آنها غیرمتعارف محسوب نمی شود. 
او در عین حال افزود: در برنامه دولت هیچ گونه افزایش قیمتی در موضوع 
تولید نان سنتی وجود ندارد و تمرکز این طرح بر مدیریت یارانه در زنجیره 
تولید گندم و آرد با هدف جلوگیری از قاچاق آرد است. جلال با اشاره به 
فروش اینترنتی نان تأکید کرد: خرید اینترنتی نان ادامه خواهد داشت و 

تراکنش های مربوط به آن با بستری اینترنتی مشخص خواهد بود.

حفظ کیفیت نان
محمدحســن جلالی، مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امــور آرد و نان 
بازرگانی دولتی هم می گوید: طرح هوشمندســازی نان کیفیت را به 
واســطه ایجاد رقابت در بین نانوایان و کســب درآمد برمبنای فروش 
و حذف ســهمیه بندی تحت شــعاع قرار می دهد. به گفته او، اگر طرح 
هوشمندســازی یارانه نان طبــق اظهارات مســئولان وزارت اقتصاد 
به درستی اجرا شود، اهداف طرح همچون بهینه سازی  مصرف و ارتقای 
کیفیت محقق می شود . به گفته این مقام دولتی، در طرح هوشمندسازی، 
قیمت نان برای مصرف کننده تغییری ندارد و مابه التفاوت در قالب یارانه 

به نانوا پرداخت می شود.

شاخص دسترسی
دوره انتظار

13.8سال
41.4سال

1395
شاخص دسترسی
دوره انتظار

13.1سال
39.3سال

1396
شاخص دسترسی
دوره انتظار

19سال
57سال

1397
شاخص دسترسی
دوره انتظار

24.6سال
73.8سال

1398
شاخص دسترسی
دوره انتظار

32.2سال
96.6سال

1399
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 مهاجرت های تحصیلی با کاهش سن 

گزارش
حالا به دبیرســتانی ها رسیده است. 
البته تا پیــش از این هــم بعضی از 
مؤسسات اعزام دانشجو، دانش آموزان مسلط به زبان های 
خارجی را برای ادامه تحصیل به کالج  یا مدارس اروپایی 
با هزینه های هنگفت ترغیب می کردند، اما این اقدامات 
با وعده اعطای بورسیه تحصیلی شکل جدی تری به خود 
گرفته است. برگزاری آزمونی تحت عنوان »بورسیه های 
بین المللی دانش آموزی« که از ســوی یک مؤسســه 
فرهنگی کشور ترکیه در تهران برای نخستین بار برگزار 
شد، جزو همین فعالیت هاست. قبول شدگان این آزمون 
می توانند به صورت رایگان در یکی از دبیرســتان های 
کشور  ترکیه مشغول تحصیل شوند. این رقابت علمی 
اواخر هفته گذشته و با حضور دانش آموزانی از اقصی نقاط 
ایران از شــهرهای دورافتاده و محروم برگزار شــد و 
نخبه ترین شرکت کنندگان آن می توانند شانس دریافت 
بورسیه تحصیلی مقطع دبیرستان در کشور ترکیه را 
داشته باشند. البته وزارت آموزش و پرورش بلافاصله 
نسبت به برگزاری این آزمون واکنش نشان داد و اعلام 
کرد: »هیچ مجوز قانونی برای برگزاری این آزمون صادر 
نشده و برای آزمون های مشابه هم مجوز صادر نخواهد 
شد« اما پیگیری های همشهری نشان می دهد که منعی 
برای شرکت دانش آموزان در این گونه آزمون ها وجود 
ندارد و کسی هم نمی تواند مانع از مهاجرت این افراد و 

ادامه تحصیل آنها در کشور ترکیه شود.

سوءاستفاده از نام دانش آموزان مناطق محروم 
با وجودی که وزارت آمــوزش و پرورش از وزارت امور 
خارجه خواسته درباره برگزاری این آزمون، موضوع را 
به سفارت ترکیه منعکس و جلوی چنین فعالیت هایی 
را بگیرد، اما میزان استقبال خانواده ها برای برگزاری 
چنین آزمون هایی که فرصت بورسیه تحصیلی برای 
فرزندانشان را فراهم می کند، افزایش پیدا کرده است. 
در این باره حتی گفته می شود که دانش آموزان زیادی 
هم از مناطق محروم و دورافتاده در آزمون شــرکت  
کرده اند؛ چراکه قبول شــدگان این آزمون نیازی به 
توانایی بالای مالی یا آشــنایی با هیچ زبانی را ندارند 

و پس از ســپری کردن کلاس آموزش زبان ترکی در 
کنار دانش آموزان دیگر کشورها مشغول به تحصیل در 
یکی از دبیرستان های کشور ترکیه می شوند. حسین 
اربابی، مدیر مدرســه منطقه هیرمند در سیســتان 
و بلوچستان اما افزایش اســتقبال کودکان مناطق 
محروم از چنین آزمون هایی را تبلیغاتی می داند و به 
همشــهری می گوید: »مثال بارز این وضعیت، عبور 
سوخت از مرزها به نام مرزنشین ها اما به کام دیگران 
است. کودکان این مناطق استعداد دارند، ولی چنین 
آموزش هایــی ندیده اند که بتواننــد در آزمون های 
استعدادیابی کشــورهای دیگر شــرکت کنند. این 
مسئله به ویژه در 2سال اخیر که آموزش ها به صورت 
غیرحضوری بوده، باعث عقب افتادگی بیشــتر این 
کودکان شده است؛ به همین دلیل معتقدم که دیگران 
به نفع خود از نام این کودکان سوءاستفاده می کنند.« 
همچنین محســن زارعی، رئیس مرکز ســنجش و 
پایش کیفیت آموزشی وزارت آموزش و پرورش هم 
در این باره به همشهری می گوید: »در مدارس نمونه 
دولتی و استعدادهای درخشان همین شرایط برقرار 
است و دانش آموزان سراسر کشور در آزمون ها شرکت 
و از مزایای این مدارس اســتفاده می کنند، اما برخی 
از خانواده هــا و دانش آموزان تصــور می کنند که در 
کشورهای دیگر، فرصت بهتری برای تحصیل دارند. در 
این باره ضروری است که بدانیم آن کشور با چه هدفی 
این دانش آموزان را جذب می کند، آیا صرفا آموزش های 
علمی است یا اهداف دیگری هم در   جذب دانش آموزان 
وجود خواهد داشت؟« او در پاســخ به این سؤال که 
چطور می توان مانع از این مهاجرت ها شد، می گوید:  
»ما نمی توانیم مانع از مهاجرت آنها شویم، اما وظیفه 
داریم که شرایط را در مدارس خودمان افزایش دهیم 
که افراد مستعد، جذب مدارس خودمان شوند؛ ضمن 
اینکه مؤسسات خارجی بدون مجوز چنین اقداماتی 
را انجام می دهند و با وجود اینکه ما تمام ظرفیت های 
آموزشی را در کشور داریم، این اقدام آنها غیرقانونی 
انجام می شود. اگر شــرایطی هم برای برخورداری از 
چنین ظرفیت هایی باشــد، باید توافق لازم صورت 
بگیرد که جذب دانش آموز با چه هدفی انجام می شود 

و دانشی که قرار است منتقل شــود در داخل کشور 
نداشته باشیم. اینگونه اقدامات اگر یک سویه و تنها با 
هدف جذب دانش آموزان باشد صحیح نیست و باید 

جلوی آنها گرفته شود.« 

همه شرکت کنندگان در این آزمون ها نخبه نیستند 
بسیاری از شــرکت کنندگان در این آزمون معتقدند 
گذراندن مقطع دبیرستان در کشــور ترکیه می تواند 
امتیاز ویژه برای آنها در پذیرش تحصیلی یک دانشگاه 
اروپایی یا آمریکایی باشــد، اما مهدی فیاضی، رئیس 
مرکز امور بین الملل و مدارس خارج از کشــور وزارت 
آموزش و پرورش این مسئله را تأیید نمی کند و می گوید: 
»مدارس و دانشــگاه های ترکیه هیچ برتری نسبت به 
مدارس و دانشگاه های ایرانی ندارند، اما تبلیغات باعث 
می شود دانش آموزان و دانشجویان ایرانی نهایتا پس 
از مهاجرت به مالباخته تبدیل شــوند.« او در واکنش 
به برگزاری آزمون یکی از مؤسسات خارجی در ایران 
برای بورس دانش آموزان نخبه ایرانی به کشور ترکیه 
هم عنوان می کند:  »هرگونه فعالیت آموزشی غیردولتی 
در داخل کشور مطابق قانون تاسیس مراکز و مدارس 
غیردولتی وزارت آموزش و پرورش، باید با اخذ مجوز 
قانونی از ســازمان مدارس غیردولتی و مشارکت های 
مردمی صورت پذیرد، اما براســاس اطلاعات واصله، 
اخیرا برخی مؤسســات خصوصی خارجی بدون اخذ 
مجوز قانونی برای فعالیت های آموزشی نسبت به جذب 
و ثبت نام دانش آموزان ایرانی در مقاطع مختلف تحصیلی 
در مدارس کشورهای خارجی مبادرت کرده اند.« اما این 
سؤال هم مطرح است که با وجود صادر نشدن چنین 
مجوزهایی، چگونه این آزمون ها برگزار می شوند و آیا این 
مسئله نمی تواند منجر به کاهش جمعیت دانش آموزان 
با اســتعداد و نخبه ایرانی شــود؟ الهام یاوری، رئیس 
سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان در این باره 
به همشهری می گوید: »لزوما اینطور نیست که تمامی 
شــرکت کنندگان در این گونه آزمون ها، دانش آموزان 
نخبه باشــند. در برخی مــوارد خانواده هــا حاضرند 
هزینه های بسیار هنگفتی را برای قبولی فرزندانشان 
پرداخت کنند تا امکان حضور در دانشــگاه های خارج 

از کشور را داشته باشند؛ چرا که بســیاری از این افراد 
شانس حضور در دانشگاه های مطرح کشور را ندارند.« 
البته او تأکید می کند: »کیفیــت مدارس ترکیه قابل 
مقایسه با ایران نیست و بالاتر بودن سطح مدارس ایران 
با بررســی نتایج المپیاد های جهانی قابل اثبات است. 
البته مؤسســاتی هم که چنین آزمون هایی را برگزار 
می کنند سنجش دقیق علمی ندارند و حتی درصورت 
پذیرش این کودکان، هیچ تضمینی وجود ندارد که آنها 
به برنامه ریزی مدنظر خانواده ها برای کسب موفقیت 
برســند یا بتوانند وارد دانشگاه های معتبر بین المللی 
شوند.« البته رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای 
درخشان در پاســخ به این ســؤال که این کودکان با 
برخورداری از هوش نسبی و درصورت موفقیت در این 
آزمون ها، در ترکیه مورد حمایت و بورســیه تحصیلی 
قرار می گیرند و آیا این مسئله به نوعی فرصت سوزی 
برای ایران در از دست دادن چنین ظرفیت هایی نیست، 
می گوید: »تحصیل در ایران هم رایگان است، اما به نظر 
می رسد که بعد تبلیغاتی این شرایط قوی تر است. زندگی 
در ترکیه به مراتب بیشتر از ایران هزینه دارد. در استانی 
مثل آذربایجان غربی در همســایگی ترکیه، متوسط 
شهریه مدرسه سمپاد حدود یک میلیون و 500هزار 
تومان است، آیا واقعا هزینه های اعزام این دانش  آموزان 
به کشور ترکیه چندین برابر چنین مبلغی نخواهد بود؟ 
چرا باید سرنوشت یک کودک را به دلیل چنین تبلیغاتی 
عوض کرد. این کودکان علاوه بر مشکلات فرهنگی، از 
نظر علمی هم ممکن است با مشکلاتی مواجه شوند.«  
این مســئول ادامه می دهد:  »مؤسسات آموزش عالی 
بســیار قوی ازجمله تهران، امیرکبیر، صنعتی شریف 
و... در کشور وجود دارد و درباره کیفیت تحصیلات تا 
پایان دوره لیسانس حرف زیادی برای گفتن داریم؛ به 
همین دلیل توصیه جدی ما به خانواده ها به ویژه آنهایی 
که فرزندان توانمندتر و مســتعدتری دارند، این است 
که چنین ظرفیتی را با اعزام فرزندانشــان به مدارس 
و دانشگاه های درجه دوم و سوم کشــورهای دیگر از 
دســت ندهند. به هیچ عنوان این تضمین وجود ندارد 
که این قبیل مهاجرت ها امکانات بیشتری برای بچه ها 

فراهم کند.« 

تور خارجی برای شکار دانش آموزان ایرانی
فعالیت مؤسسات خصوصی و فرهنگی خارجی با وعده بورسیه تحصیلی و برگزاری آزمون های علمی به کاهش سن مهاجرت 

تحصیلی در ایران منجر شده است

موج جدیدی از مخالفت ها با افزایش ظرفیت رشته دندانپزشکی به راه افتاده است، گفته می شود مشکل کمبود دندانپزشک نیست، توزیع ناعادلانه و نامناسب این پزشکان در کشور است

فرار دندانپزشکان از مناطق محروم

 موج جدیدی از مخالفت ها با افزایش ظرفیت رشــته 

سلامت
دندانپزشــکی در کشــور به راه افتاده است. منتقدان 
می  گویند با افزایش ظرفیت پذیرش در این رشته، نه 
خدمات دندانپزشکی باکیفیت تر می شود و نه تعرفه ها پایین می رود. تنها 
نتیجه آن، تحمیل هزینه های بیشــتر برای تربیت دندانپزشک است. 
مسئولان وزارت بهداشت، جمعی از اعضای کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس و فعالان در حوزه دندانپزشــکی بر افزایــش حمایت بیمه  از 
تعرفه های دندانپزشــکی به جای افزایش ظرفیت این رشــته، تأکید 
می کنند. با این حال به گفته سخنگوی کمیسیون اصل90 مجلس، این 

پرونده در شورای عالی انقلاب فرهنگی باز و در حال بررسی است.
 ماجرای افزایش پذیرش دانشجو در رشته  دندانپزشکی موضوعی است 
که از سال گذشــته در مجلس شورای اســلامی مطرح شد. البته تنها 
هم محدود به دندانپزشکی نمی شــود و سایر رشته های پزشکی را هم 
دربرمی گیرد. پیش از این در اواسط اردیبهشت، سخنگوی کمیسیون 
اصل90 مجلس شورای اسلامی اعلام کرد که مصوبه افزایش ظرفیت 
پذیرش پزشکی و دندانپزشــکی در حال پیگیری است و شورای عالی 
انقلاب فرهنگی در حال بررسی این موضوع است. حالا اما در تعطیلات 
مجلس شورای اسلامی، خبر جدیدی از سوی اعضای کمیسیون اصل90 
مجلس در دست نیســت و یکی از اعضای این کمیسیون به همشهری 
اعلام کرد که پس از پایــان تعطیلات، موضوع پیگیری می شــود. در 
این مدت اما مســئولان وزارت بهداشــت و فعالان این حوزه انتقادات 
زیادی داشته اند. یکی از آنها دبیر شورای آموزش دندانپزشکی وزارت 

بهداشت است که در روزهای گذشته، طی چندین مصاحبه اعلام کرد 
که زیرساخت افزایش دندانپزشک در کشور موجود نیست. به گفته او، 
هم اکنون ۴2هزار دندانپزشک در کشور فعال  هستند؛ بنابراین چالش 
اصلی توزیع دندانپزشکان و هزینه های بالای درمان است. بنا بر اعلام 
او، در 2دهه اخیر ۴۸ دانشکده دندانپزشکی در کشور فعال شده اند: »در 
هیچ جای دنیا افزایش تعداد دندانپزشک باعث افزایش کیفیت خدمات 
نشده است، باید توزیع دندانپزشک در کشور طبیعی شود.« او در حالی 
از توزیع طبیعی دندانپزشک سخن به میان می آورد که براساس قانون، 
باید بخشی از دندانپزشکان به مناطق کم برخوردار اعزام شوند. با این حال 
به گفته فعالان این حوزه، بخش قابل توجهی از این دندانپزشکان قانون 
را دور می زنند و در شهرها مستقر می شوند. علی تاجرنیا، رئیس هیات 
مدیره جامعه و دندانپزشــکی ایران به این موضوع اشاره می کند و به 
همشهری می  گوید: »با وجود سهمیه های متعدد منطقه ای و به دلیل 
مشکلاتی که در قوانین وجود دارد، بسیاری از آنهایی که سهمیه مناطق 
محروم هستند، جذب شهرها می شوند. وزارت بهداشت نقش زیادی در 
توزیع این پزشکان ندارند، بسیاری از افرادی که باید در مناطق محروم 
فعالیت کنند از طریق کمیته های ویژه ای انتقالشان را پیگیری می  کنند 
و از افراد ذی نفوذ و پرقدرت نامه می گیرند و از شــهرهای دورافتاده به 
شــهرهای بزرگ نقل مکان می کنند. بخش عمده ای از افرادی که باید 
در مناطق محروم فعالیت کنند و حالا در شــهرهای بزرگ هستند، به 
سفارش و پیگیری افرادی که قدرتی در دست دارند، محل فعالیت شان 
را تغییر داده اند.« او در کنار ایــن موضوع به ناتوانی مردم برای دریافت 

خدمات دندانپزشــکی اشــاره می کند و می گوید: »در همه جای دنیا 
خدمات دندانپزشکی گران اســت؛ آن هم به دلیل هزینه تمام شده این 
خدمات است. تجهیزات و مواد مصرفی، قیمت تمام شده را بالا می برد. 
در این وضعیت بیمه ها باید مجموعه فعالیت هایی را انجام دهند تا میزان 
پرداخت از جیب مردم کم شود، اما در کشور، به دلیل ضعف بیمه های 
تکمیلی و حمایت نکردن از بیمه های پایه، بیمه ها به طور گســترده، 
خدمات دندانپزشکی را تحت پوشش قرار نمی دهند.« تاجرنیا از حمایت 
نکردن بیمه ها انتقاد می کند و می گوید: »بیمه ها بنا را بر این گذاشته اند 
که از محل درآمدهایشان، ۴0درصد سود خالص داشته باشند، پزشک 
و بیمار، فشار مالی را باید تحمل کند یا سود به جیب بیمه ها برسد. چرا 
در کشور این همه بیمه های متعدد وجود دارد؟ باید سیاست یکسانی 
اتخاذ شود و منابع متمرکز شوند.« براساس اعلام وزارت بهداشت، تهران 
رکورددار تعداد دندانپزشک است. در دوران انقلاب 1200دندانپزشک 
در تهران و ۴00دندانپزشــک در سایر اســتان ها بودند، حالا ۴2هزار 
و۶55نفر دندانپزشک در ســازمان نظام پزشکی ثبت شده اند که البته 
تعدادی مهاجرت و تعدادی فوت کرده اند. تاجرنیا در این باره هم توضیح 
می دهد و می گوید: »حدود 20ســال پیش که تعداد دندانپزشــکان 
کشــور، زیر 20هزار نفر بود، بیش از 30درصد دندانپزشکان در تهران 
فعال بودند، حالا هم که تعداد دندانپزشکان دوبرابر شده، باز هم تعداد 
دندانپزشکان فعال در تهران بالاست، این مسئله باید ریشه یابی شود.« 
به گفته او، به همان دلیل که تعداد مراکز درمانی بزرگ در تهران بالاست، 
آمار دندانپزشکی ها در این شهر هم نسبت به سایر مکان ها بیشتر است.

ابطال لزوم ثبت ایثارگران به عنوان 
بیکار در سامانه سجایا 

هیأت عمومی دیوان عدالت اداری در دادنامه شــماره29۷۶ مورخ 
1۶بهمن ماه سال1۴00 رأی به ابطال عبارت »وضعیت شغلی آنان 
در سامانه سجایا بیکار ثبت شده باشد« از بند ۴ بخش چهارم امتیازات 
و سهمیه های قانونی قسمت »ب« سهمیه های ایثارگران در دفترچه 
راهنمای ثبت نام پنجمین آزمون اســتخدامی دستگاه های اجرایی 
صادر کرد. شاکی در دادخواست خود برای ابطال این عبارت به موارد 

زیر استناد کرده است:
1- مغایرت بند ۴ با قاعده لاضرر و لاضرار

2- تجاوز و سوءاستفاده از اختیارات 
3- محدود کردن دامنه مشمولین سهمیه 25درصد به بیکاران بدون 

مجوز قانونی و محرومیت برخی از ایثارگران شاغل از امتیازات قانونی
۴- تصویب خارج از اختیارات مرجع تصویب کننده

اداره کل امور حقوقی و معاضدت قضایی بنیاد شهید و امور ایثارگران 
در پاسخ شکایت مذکور چنین توضیح داده است:

اولاً :  ابطال بند ۴ صفحه 5 دفترچه راهنمای ثبت نام آزمون استخدامی 
تیرماه سال9۷ هیچ گونه ارتباطی با بنیاد شهید و امور ایثارگران ندارد.

 ثانیا :حسب اقرار صریح شاکی، نامبرده کارمند رسمی سازمان آموزش 
فنی و حرفه ای کشور است. بنابراین ایشان از شمول افراد بیکار خارج 

می شود.
ثالثاً : این موضوع بدیهی و روشن و در اصطلاح اظهر من الشمس بوده و 
نیازی به بیان ندارد، چرا که سهمیه استخدامی مختص افراد فاقد شغل 
و بیکار بوده و ادعای ایشان هیچ گونه مبنای عقلی و منطقی ندارد. لذا 
تقاضای رد دادخواست مشارالیه را از هیأت عمومی دیوان کرده است.

دیوان عدالت اداری در تاریخ 1۶بهمن1۴00 با حضور رئیس و معاونین 
دیوان عدالت اداری و رؤسا و مستشاران و دادرسان شعب دیوان تشکیل 
جلسه داد و پس از بحث و بررسی با اکثریت آرا به شرح زیر به صدور 

رأی مبادرت کرد:
اولاً : براساس ماده21 قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران، کلیه 
دســتگاه ها ی موضوع ماده2 این قانون مکلفند حداقل 25درصد از 
نیازهای استخدامی و تامین نیرو های مورد نیاز خود را اعم از رسمی، 
پیمانی، قراردادی و شــرکتی که وفق ضوابط و مجوزهای مربوط و 
جایگزینی نیروهــای خروجی خود اخذ می نمایند، بــه ایثارگران و 
خانواده های آنها اختصاص دهنــد و در این ماده حکمی درخصوص 
لزوم بیکار بودن مشمولین ماده فوق و ثبت وضعیت اشتغال آنها در 
سیستم سجایای بنیاد جهت برخورداری از سهمیه استخدامی مقرر 

نشده است.
ثانیاً: براساس رأی شماره105۸ مورخ 2۶دی ماه سال9۶ هیأت عمومی 
دیوان عدالت اداری عبارت داوطلبان استخدام نباید از مستخدمین 
رسمی، ثابت و پیمانی دستگاه اجرایی باشند از شرایط عمومی استخدام 
مندرج در دفترچه راهنمای ســومین آزمون اســتخدامی متمرکز 
دستگاه های اجرایی کشور در شــهریور ماه سال95 مغایر با اصل2۸ 

قانون اساسی تشخیص و ابطال شده است.
 بنا به مراتب فوق و با توجه به اینکه در قوانین و مقررات قیدی مبنی 
بر لزوم بیکار بودن مشــمولین ماده21 قانون جامع خدمات رسانی 
به ایثارگران و ثبت وضعیت اشــتغال آنها در سیستم سجایا جهت 
برخورداری از سهمیه استخدامی مقرر نگردیده و با اخذ وحدت ملاک 
از مفاد رأی شماره105۸ هیأت عمومی دیوان عدالت اداری عبارت 
»وضعیت شغلی آنان در سامانه سجایا بیکار ثبت شده باشد« از بند 
۴ بخش چهارم امتیازات و سهمیه های قانونی قسمت »ب« سهمیه 
ایثارگران از دفترچه راهنمای ثبت نام پنجمین آزمون اســتخدامی 
دستگاه های اجرایی در تیرماه9۷ خارج از حدود اختیار و مغایر با قانون 
است و مستند به بند یک ماده12 و ماده۸۸ قانون تشکیلات و آیین 

دادرسی دیوان عدالت اداری مصوب سال92 ابطال می شود.

نسخه نجات از تب کریمه کنگو
 تب کریمه کنگو چیست و چرا به این عنوان شناخته می شود؟ مهرداد 
حقیقی، متخصص بیماری های عفونی و گرمسیری، می گوید: تب 
کریمه کنگو نخستین بار در سال 19۴۴ در منطقه کریمه اوکراین و 
سپس در سال 195۶ در منطقه کنگو مشاهده شد و وقتی متوجه شدند 
که هر دو بیماری، یک منشا دارند و به وسیله کنه منتقل می شود، نام 

تب کریمه کنگو را برای آن درنظر گرفتند.
براســاس گفته های عضو هیأت  علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی، این بیماری برای نخستین بار در سال 13۷۸ به طور رسمی 
و قطعی در ایران تأیید و شناسایی شد. او می گوید تب کریمه کنگو از 
دام آلوده به انسان منتقل و از انسانی به انسان دیگر قابل سرایت است، 
این ویروس اگر در بدن دام باشد و آن دام ذبح شود، پس از 2۴ ساعت 
بر اثر اســید داخل بدن دام از بین می رود. به همین علت است که در 
کشتارگاه های صنعتی، لاشه را پس از ذبح دست کم 2۴ ساعت نگه 
می دارند. پس یکی از توصیه های مهم برای پیشگیری از این بیماری، 

استفاده نکردن از گوشت حیوان تازه ذبح شده است.
مهرداد حقیقی توضیح می دهد: متأسفانه در بعضی مناطق بلافاصله 
پس از اینکه دام ذبح می شود مورد استفاده قرار می گیرد که این روش 
احتمال انتقال بیماری را بالا می برد. در کشتارگاه های صنعتی و مجاز، 
نظارت های بهداشتی وجود دارد و کارکنان برای قطعه قطعه کردن 
گوشــت از دســتکش، لباس مخصوص و عینک استفاده می کنند؛ 
بنابراین خطر آلودگی به ویروس تب کریمه کنگو زمانی افزایش می یابد 
که بعضی افراد خارج از کشتارگاه اقدام به ذبح دام می کنند. به افراد 
توصیه می کنم با توجه به آغاز فصل گرما و احتمال شیوع این بیماری، 

در زمان خرد کردن گوشت از دستکش استفاده کنند.
او به مردم توصیه می کند »حتما گوشــت خریداری شده را حداقل 
2۴ ساعت در دمای صفر تا چهار درجه سانتی گراد نگه دارند و سپس 
مصرف کنند. همچنیــن از خوردن جگر خام خــودداری و پیش از 
مصرف نیز ۴۸ ساعت آن را در دمای صفر تا چهار درجه سانتی گراد 

نگهداری کنند.«
عضو هیأت  علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی توضیح می دهد: 
از زمان ورود ویروس تا وقتی علائم اصلی ظاهر می شوند معمولا یک تا 
5 روز طول می کشد و بیشترین دوره کمون 13 روز است؛ ضمن اینکه 

دمای بسیار بالا در از بین بردن ویروس مؤثر است.
این متخصص بیماری های عفونی از فوت میانگین 3 نفر از هر 10 نفر 
مبتلا به این بیماری خبر داد که اغلب در فاز سوم ابتلا رخ می دهد و 
عنوان کرد اگر بیماری وارد فاز چهارم یا دوره نقاهت شــود، با ادامه 
مصرف داروها، ضعفش برطرف شــده و در طــول چند هفته بهبود 

می یابد.

 محمود علیگو
 مدیرکل امور آسیب دیدگان 
اجتماعی سازمان بهزیستی

 بالغ بر ۸۰ درصد کودکان کار و خیابان 
در کشــور از کودکان »اتباع« هســتند 
و اقدامــات خاصــی لازم دارد.  کودکان 
مقصــر ایــن فراینــد نیســتند و یکــی از 
معلولان این فرایند اقتصادی، اجتماعی 
و خانوادگــی هســتند؛ به همیــن دلیل 

قصد برخورد با کودکان را نداریم.

 یونس پناهی
 معاون تحقیقات و فناوری وزیر بهداشت

نســخه پزشــکان در دنیــا بــه  صــورت 
میانگین شامل یک یا ۲ قلم دارو است، 
اما اقلام دارویی در نسخه پزشکان ایرانی 
زیاد است و در هر برگ نسخه، 4تا 5قلم 
دارو تجویز می شــود چــون در فرهنگ ما 
هر چه دارو بیشتر نوشته شــود در انظار 
مردم پزشک حاذق تر است. این فرهنگِ 

اشتباه باید اصلاح شود.

جلیل موقوفه ای
 رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ 

هیچ مــوردی مبنی بر ســرقت ســنگ قبر به 
پلیس گزارش نشده است. ماموریت هایمان 
در بهشت زهرا)س( به  طور شبانه روزی انجام 
می شود و یک مرکز مانیتورینگ وجود دارد 
که از ســوی خود ســازمان ایجاد شــده و ما از 
ظرفیــت آن هــم اســتفاده می کنیــم. علاوه 
بر آن، مأمــوران پلیس نیــز در ایــن محدوده 

حضور دارند. /ایسنا 

تومــان بودجــه در ســفرهای دولــت به 
اســتان های مختلف تخصیص اعتبار 
داده شده تا کمبودهای سخت افزاری 
در حوزه آموزش و پرورش جبران شود.

معلــم در آمــوزش و پــرورش جــذب 
خواهند شــد تا کمبود نیروی انســانی 
جبران شود. استخدام بیش از ۳4 هزار 
نفر در ســال جاری خواهد بــود و علاوه 
بــر آن آزادســازی وقــت دانشــجویان 
ســال چهارم مراکــز تربیت معلــم برای 
جبران کسری نیروی انسانی هم انجام 

خواهد شد.

نمونه ژنتیک از مجرمان خطرناک اخذ 
و از این تعداد ۲5 هزار پروفایل ژنتیک 
در ســامانه بانک هویت ژنتیــک ایران 
ثبت شده اســت. این اطلاعات کاملا 
به صورت محرمانه ذخیــره و نگهداری 
می شــود و شــامل پروفایــل مجرمــان 
برحســب اولویــت جرایــم و همچنیــن 
پروفایل هــای کشــف شــده از صحنــه 
وقــوع جــرم اســت. بــا تطبیــق ایــن دو 
می توان مشخص کرد چه کسی در چه 
صحنه ای مرتکب جرم و جنایت شــده 

است./ایرنا
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کرونا تمام نشده است
یک روز بدون فوتی ناشــی از کرونا در کشور ثبت شد و 
براساس اعلام وزارت بهداشــت، در 2۴ساعت منتهی 
به ظهر دیــروز نیز  هیچ مــوردی از مرگ ومیر بیماران 
کرونایی را در کشور نداشتیم. در رنگ بندی شهرها هم 
هیچ منطقه ای در وضعیت قرمز و نارنجی پرخطر نیست 
و 1۴۷ شهرســتان در وضعیت زرد و 301 شهرستان 
در وضعیت آبی قرار دارند، اما به گفته بهرام عین اللهی، 
وزیر بهداشت، کرونا هنوز تمام نشده و باید پروتکل های 
بهداشتی و واکسیناسیون همچنان دنبال شود. عین اللهی 
با بیان اینکه ایران یکی از موفق ترین کشورها در مقابله با 
کرونا بوده است، گفت: »این بیماری هنوز به طور کامل از 
بین نرفته است و مردم باید رعایت کنند، اما امیدواریم 
که از حالت همه گیری خارج شود. هم اکنون و در دو، سه 
هفته اخیر آمار تک رقمی بوده و تعداد مراجعان روزبه روز 
کمتر شــده و روز جمعه هم برای بار دوم آمار فوتی ها 
صفر شده که موفقیت بزرگی برای ایران است.« او ادامه 
داد:  »با همکاری مردم و با واکسیناسیون بسیار خوب و 
عظیمی که در کشور انجام شد و رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی، موفق شــدیم این موفقیت را به دست آوریم. 
البته در برخی از کشــورها آمارها قابل توجه است و به 
همین دلیل نباید فکر کنیم که کرونا تمام  شده بلکه باید 
مراقبت های خود را انجام دهیم و واکسیناسیون دنبال 
شود. بیماری آنفلوآنزا نیز زمانی در مرحله همه گیری بود 
و حالا بعد از گذشت چند سال برخی افراد دچار می شوند 
و شــکل همه گیری ندارد و امروزه محدود شده است. 
بیماری کرونا نیز هنوز خطر خود را دارد و باید رعایت شود 
تا همچون آنفلوآنزا از حالت همه گیری خارج شود.« وزیر 
بهداشت همچنین بر ضرورت تزریق دوز سوم واکسن 
تأکید کرد و گفت: »باید به مردم ابلاغ کنیم تا دوز سوم 
را نیز دریافت کنند. بسیاری از خدمات دولت به تزریق 
دوز سوم واکسن وابسته است و با داشتن کارت واکسن و 
تزریق دوز سوم خدمات ارائه می شود. همانطور که عازمان 
سفر حج باید هر  سه دوز واکسن را تزریق کرده باشند.« 

نقل قول خبر

عدد خبر

توصیه های متخصص 

 خبر

ایثارگران بدانند



شنبه 21 خرداد 61401
 شماره  8516

رازگشایی از فاجعه قطار
30سال انتظار برای صدور مجوز ساخت

حدود 32ســال قبل زمین هايی به متقاضیان واگذار شــد 
که در اراضی خلبانان قرار داشت که بیشتر اين زمین ها به 
پرسنل نیروی هوايی اختصاص داشت. از همان سال به دنبال 
جواز ساخت مسکن در اين اراضی بوده ايم. فرزند من که آن 
روزها دنیا آمده است اکنون خودش خانه و زندگی و فرزند 
دارد و من همچنان دنبال مجوز ســاخت بــرای اين زمین 
هستم. لطفا شهرداری و مسئولان شهری کرج پاسخ دهند 

چرا براي ساخت مسکن در اين اراضی مجوز نمی دهند.
بهادری از کرج 

عدم افزایش 10درصدی حقوق، فشــار روانی کمتری 
داشت

اينکــه بعــد از 45روز بلاتکلیفــی 10درصد بــه حقوق 
بازنشستگان اضافه کردند فشار روانی بیشتری دارد تا اينکه 
اصلا رقمی به حقوق آنها افزوده نمی شــد. لازم به توضیح 
است که اگر کســی حقوق بازنشستگي بیشتری می گیرد، 
حتما حق بیمه بیشــتری پرداخته، پســت بالاتری داشته 
و تحصیلات بیشــتر، وگرنه تامیــن اجتماعی حقوق مفت 
به کســی نمی دهد و حقوق پرداختی دقیقــا مطابق ارقام 

پرداختی بیمه در سال های خدمت است.
اصلانی از تبریز 

دستورالعمل های مقابله با آبله میمونی ابلاغ شود 
با توجه به تمام نشدن کامل کرونا و احتمال شیوع ويروس 
آبله میمونی، اگر وزارت بهداشت دستورالعمل هايی در اين 
خصوص دارد به مردم ابلاغ کند تا خدای نکرده مشکلاتی 

پیش نیايد.
زمانی از تهران

حریم پیاده روها در چهارصددســتگاه در قرق خودروها و 
موتورهاست

متأسفانه مدت هاســت خودروها و موتورسیکلت  ها در حوالی 
داروخانه در میدان چهارصددستگاه وارد حريم پیاده رو می شوند 
و تاکنون هیچ اقدامی از ســوی نیروی انتظامی يا شــهرداری 
منطقه14 در اين خصوص انجام نشــده است. می توان با نصب 
موانع، حداقل جلوی اين کار را گرفت تــا حقوق عابران پیاده 

محفوظ بماند.
محمدی از منطقه14 تهران 

اتوبوسرانی اصفهان مسیر شــهرک خانه به بیمارستان 
غرضی را پوشش دهد

ساکنان شــهرک بزرگ خانه اصفهان برای رفتن به درمانگاه 
و بیمارســتان مجهز تخصصی و فوق تخصصــی دکتر غرضی 
اصفهان، که در فاصله کمتــر از 10کیلومتری آنها قرار دارد، به 
حداقل يک سرويس رفت و برگشت به طور دائمی اتوبوس های 
شــرکت واحد اتوبوســرانی اصفهان و حومــه، در اين منطقه 
مســکونی و تجاری، اداری پرجمعیت و قديمی خانه اصفهان 

نیاز دارند.
محمود بلیغیان از خانه اصفهان

چرا ثبت نام بیمه تکمیلی بازنشستگان فقط یک بار در سال است
چرا ثبت نــام بیمه تکمیلــی در کانون بازنشســتگان فقط در 
آذرماه انجام می شود. از خرداد پارســال منتظريم که بتوانیم 
بیمه تکمیلی بگیريم. بسیاری از باز نشستگان در اين فاصله به 

رحمت خدا رفته اند.
فرزاد برخ از تهران

مسکن مهر پردیس بلاتکلیف مانده است
مدت هاست در مســکن مهر پرديس آجر روی آجر نرفته است 
و پروژه های نیمه کاره همچنــان بلاتکلیف مانده اند. اينکه بعد 
از 11سال خواســتار رفع بلاتکلیفی اين مسکن ها باشیم چیز 
زيادی نیست. مسئولان هم مدام می گويند بودجه ای براي ادامه 
عملیات ساخت اين مسکن ها اختصاص نیافته است درحالی که 

برخی مالکان کل حسابشان را مدت ها قبل تسويه کرده اند.
حسینی از پردیس 

ویرانه های جنگل سبزوار را احیا کنند
دهه40شمســی جنگل های دست کاشتی به عنوان نخستین 
جنگل دست کاشــت و مرکز تثبیت شــن های روان با همت 
کارگران بومی به ثمر نشست که قرقبان های متعصبی سال ها 
از آن حراســت می کردند. با بی تدبیری هــای صورت گرفته 
در بخش منابع طبیعی، چوب اين جنگل های دست کاشــت 
به صورت زغال سر از قهوه خانه ها درآورد و هر روز اين جنگل ها 
کوچک تر شــدند و جیب های مافیای تخريب جنگل و تولید 
زغال پرتر. اکنون دود اين نابسامانی به چشم ساکنان سبزوار 
می رود که هــر روز گردوغبار و توفان، زندگــی آنها را درهم 
می پیچد و گويا سبزوار در دل بادهای 120روزه واقع شده است 
درحالی که نبود درختان اين بلا را سر اين شهر آورده است. از 
مسئولان تقاضا داريم ته مانده ويرانه های اين جنگل ها را احیا 
کنند تا حداقل نســل بعدی ما از اين وضعیت غبارآلود و پر از 

خاک نجات يابند.
حارثی از سبزوار

برای تهیه کاغذ چاره اندیشی کنند
تهیه کاغذ برای نشر کتاب اهمیت فراوانی دارد و متأسفانه اين 
روزها برای تهیه کاغذ مورد نیاز چاپخانه ها با مشکلات بسیاری 
مواجه هستیم. از مقامات مسئول تقاضامنديم برای تهیه کاغذ 

چاره انديشی کنند.
کاملی از تهران 

تیم ایران با غیرت می تواند از گروه خود بالا بیاید
بازيکنان باغیرت تیم ملی فوتبال ما می توانند با تلاش و جديت 
انگلیس را از پیش رو بردارند. همانطور که ديديم مجارستان 
چطور توانســت انگلیس را ببرد و حتی گل های بیشتری هم 
می توانســت بزند. ايران هم از اين قاعده مســتثنی نیست و 

می تواند شگفتی آفرين باشد.
پورمنصور از کرج 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

ازخودگذشتگی پسر جوان برای نجات زن و مرد همسایه 
یاد علی لندی را زنده کرد

فداکاری برای نجات زوج سالخورده
جوان روستايی وقتی فهمید 
خانه همسايه آتش گرفته و 
جان زن و مرد سالخورده ای 
که آنجا زندگی می کنند در 
خطر است به دل آتش زد و 
آنها را نجات داد اما خودش 
در میان شعله های آتش جان 

باخت.
به گزارش همشــهری، اين 
حادثه ســاعت يک بامداد 
پنجشنبه در روستای پرسک 
شهرستان سلســله واقع در 
استان لرســتان اتفاق افتاد. 
ماجــرا از اين قــرار بود که 

جوانی به نام محمدآقا حاجری که مشــغول آبیاری شــبانه 
زمین های کشــاورزی بود متوجه شــد خانه همسايه دچار 
آتش سوزی شده اســت. در اين خانه زن و مردی سالخورده 
زندگی می کردند و جان شــان در خطر بــود. به همین دلیل 
محمدآقا دوان دوان خودش را به آنجا رساند. آتش سوزی در 
زيرزمین خانه رخ داده بود و همانطور که او حدس می زد زن 
و شوهر مسن در آنجا گرفتار شــده بودند. در اين شرايط بود 
که او با فداکاری برای نجات جان اين زن و شوهر به دل آتش 
زد. در شرايطی که اهالی روســتا نیز به تدريج از حادثه با خبر 
شده وخودشان را به آنجا رسانده بودند او توانست زن و شوهر 
سالخورده را از میان دود و آتش بیرون بکشد اما هنگامی که 
خودش می خواست از آنجا خارج شود دچار برق گرفتگی شد و 

در میان شعله های آتش جانش را از دست داد.
محمدصادق، برادر محمد دربــاره اين حادثه دلخراش گفت: 
ساعت يک بامداد برادرم در حال آبیاری زمین کشاورزی بود 
که متوجه آتش ســوزی انبار زير زمین يکی از ساختمان های 
روستا که متعلق به يک پیرمرد و پیرزن است شد. او بلافاصله 
با مشــاهده آتش خودش را به محل رساند و اقدام به خاموش 
کردن آتش کرد و در اين هنگام من و مردم روستا هم به محل 
رسیديم. برادرم وقتی من را ديد گفت کنار بروکه آسیب نبینی. 
او تا رسیدن نیروهای آتش نشانی با سطل آب شروع به خاموش 
کردن آتش کرد اما ناگهان زمین خورد و چون سیم های برق 
اين خانه دچار سوختگی شده بودند محمد دچار برق گرفتگی 

شد.
حاجری در ادامه گفت: وقتی پیکر بی جان محمد روی زمین 
افتاد و دچار برق گرفتگی شــد بلافاصله برادرم را بلند کرديم 
که به بیمارستان برسانیم اما در مسیر انتقال وقتی امدادگران 
اورژانس پیکر او را تحويل گرفتند اعلام کردند که او جانش را 

از دست داده است.
از خودگذشتگی محمدآقا حاجری، يادآور فداکاری علی لندی 
پسر نوجوان ايذه ای است که روز 18شهريور ماه سال گذشته 
بعد از نجات 2نفر در خانه ای که دچار آتش ســوزی شده بود 

خودش دچار سوختگی شد و چند روز بعد به شهادت رسید.

انفجار گاز جان 3نفر را گرفت
به دنبال انفجار گاز شهری در خانه ای سه طبقه در بخش نوسود 
شهرستان پاوه در استان کرمانشاه 3نفر ازجمله زنی جوان و 

فرزند خردسالش جان باختند.
به گزارش همشهری، حدود ســاعت 8:30 پنجشنبه، صدای 
انفجاری مهیب ســاکنان بخش نوسود شهرســتان پاوه را به 
وحشت انداخت. شدت انفجار به حدی بود که خانه ای 3طبقه 
را ويران کرده بود و همســايه ها با ديدن اين صحنه به کمک 
افرادی شتافتند که زير آوار گرفتار شده بودند. همزمان ماجرا 
به تیم های امدادی نیز گزارش شــد و با کمــک امدادگران و 
همسايه ها در همان لحظات اولیه پس از حادثه، 6نفر که زيرآوار 
مدفون بودند بیرون کشیده شدند. در بررسی ها مشخص شد 
که متأسفانه 2نفر از اين افراد که زنی جوان به نام دريا و پسر 
خردسالش به نام روبین بودند، جان باخته اند که اجساد آنها به 

پزشکی قانونی و مجروحان نیز به بیمارستان انتقال يافتند.
به گفته شــاهدان و مجروحان، در زمان حادثــه 8نفر در اين 
ساختمان 3طبقه حضور داشــتند که جست وجو برای نجات 
2فرد باقیمانده ادامه يافت و نهايت پیکر نیمه جان پنجمین 
مجروح نیز از زيرآوار بیرون کشــیده و با بالگرد به بیمارستان 
منتقل شد اما امدادگران وقتی به آخرين فرد گرفتار زير آوار 
رســیدند که وی جانی در بدن نداشــت و به اين ترتیب آمار 

قربانیان اين حادثه به 3نفر رسید.
به گفته اردشیر رستمی، فرماندار شهرستان مرزی پاوه، يک 
نفر از مصدومان حادثه حال وخیمی داشت که توسط بالگرد به 
بیمارستان آيت الله طالقانی کرمانشاه اعزام شد و 4مجروح ديگر 

در بیمارستان قدس پاوه بستری شدند.
وی افزود: اين حادثه به دلیل نشت گاز رخ داده و شدت انفجار 
به حدی بود که به چند خودرو و خانه مجاور نیز خسارت هايی 
وارد شد که جزئیات دقیق خسارات وارد شده در حال بررسی 
است. براساس اين گزارش عملیات آواربرداری در اين حادثه 

ساعت19 پنجشنبه به پايان رسید.
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کوتاه از حادثه

همه اعترافات اعضای 13نفره باند سرقت صندوق امانات بانک ملي که  توسط  پلیس آگاهی دستگیر شدند

راه آهن بر گزارش روزنامه همشهری درباره علت حادثه مرگبار قطار مشهد- یزد مهر تأیید زد

يک روز پــس از برخــورد مرگبار 
قطار مشهد- يزد در حوالی طبس 
با يک بیل مکانیکی که به جانباختن 
دست کم 22نفر و مصدومیت 86سرنشین قطار منجر 
شــده بود، مديرعامل راه آهن علت اولیه اين حادثه 
را ســرعت زياد قطار و مثبت بودن تست هوشیاری 

راننده بیل مکانیکی  اعلام کرد.
به گزارش همشهری، قطار مســافربری که شامگاه 
سه شنبه با 348مسافر از مشــهد به سوی يزد به راه 
افتاده بود ساعت 5:20دقیقه بامداد در حوالی طبس 
با يک دســتگاه بیل مکانیکی که در حريم ريل قرار 
داشت برخورد کرد و از ريل خارج شد. در جريان اين 
حادثه دست کم 22نفر از سرنشینان قطار جان خود 
را از دست دادند و 86نفر ديگر مصدوم شدند. ساعتی 
پس از اين حادثه منبعــی آگاه در راه آهن طبس در 
گفت وگوی اختصاصی با همشــهری از علت حادثه 
پرده برداشــت و گفت: خط آهن محل وقوع حادثه 
در حال بهسازی بود و سرعت مجاز برای حرکت در 
آنجا 15کیلومتر بر ساعت بوده اما قطار هنگام وقوع 
حادثه 114کیلومتر بر ساعت سرعت داشته است. 
اطلاعاتی که يک روز بعد توسط مديرعامل راه آهن 
تأيید و علاوه بر آن معلوم شد راننده بیل مکانیکی که 

عامل اصلی حادثه بوده حالت طبیعی نداشته و تست 
هوشیاری اش مثبت شده است. میعاد صالحی گفت: 
محل وقوع حادثه قطار، منطقه ماسه گیری است و 
پیمانکار بخش خصوصی در آن منطقه کارگاه تعويض 
تراورس و جمع آوری ماسه را دارد. روز حادثه کارگاه 
تا ساعت 4:30 کار را به پايان رســاند و با پايان کار 
اعلام می شود مسدودی خط برداشته شود و تا پیش 
از ساعت 5:20 که حادثه قطار مسافری رخ می دهد، 
يک ديزل منفرد و يک قطار باری از خط عبور می کند. 
او در ادامه گفت: سؤال ما اين اســت که چرا راننده 
بیل مکانیکی به نحــو غیرطبیعی بوم بیل مکانیکی 
را روی خط و مســیر لکوموتیو قرار می دهد که اين 
اتفاق موجب شده است که لکوموتیو به بیل مکانیکی 
برخورد کند و شیشه لکوموتیو خرد شود. علت وقوع 
اين حادثه وجود همین مانع بوده اســت و از طرفی 
سرعت غیرمجاز لکوموتیوران هم مطرح است که برای 
عبور از اين بلاک سرعت غیرمجاز ثبت شده است که 
همین سرعت غیرمجاز بعد از برخورد با بیل مکانیکی 
بر شدت حادثه افزوده است. همچنین از لکوموتیوران 
و راننده بیل مکانیکی تست هوشیاری گرفته شده که 
لکوموتیوران مشکلی نداشت و اما تست هوشیاری 
راننده بیل مکانیکی متأسفانه هر دو مرتبه مثبت بود 

که راننده  بیل مکانیکی برای بررســی های بعدی در 
بازداشت به سر می برد.

دومین حادثه
در شرايطی که پس از وقوع اين حادثه گروه های فنی 
با استفاده از تجهیزات و جرثقیل های سنگین در محل 
حاضر و مشغول باز کردن مسیر شدند حادثه ديگری 
رخ داد. در ايــن حادثه يکــی از جرثقیل ها به واگنی 
متصل شده بود و تلاش داشــت تا آن را جابه جا کند 
اما ســنگینی واگن به حدی بود که ناگهان جرثقیل 
به پهلوی چپ واژگون شد. براساس فیلمی که از اين 
حادثه منتشر شده اســت در اين حادثه به هیچ کس 
آسیبی نرسید و پس از ساعتی عملیات ادامه پیدا کرد. 
در همین حال عصر پنجشنبه استاندار خراسان جنوبی 
از بازگشايی مسیر راه آهن مشهد ـ يزد پس از ساعت ها 

کار بی وقفه خبــر داد. جواد قناعــت گفت: عملیات 
پاکســازی محور و جابه جايی واگن های آسیب ديده 
از مسیر بلافاصله بعد از انتقال مسافران، مصدومان و 

اجساد آغاز شد و اين مسیر آماده پذيرش قطار است.

وداع با قربانیان
از ســوی ديگر از يزد خبر می رســد که بــا انتقال 
پیکرهای قربانیان اين حادثه که اغلب اهل يزد بودند، 
ظهر ديروز مراسم تشییع آنها برگزار شد. اين مراسم 
از میدان حضرت امام رضا)ع( آغاز شد و مردم عزادار 
يزد، پیکرهای زائران حضرت امام رضا)ع( را به سمت 
خلدبرين تشــییع کردند و پس از اقامه نماز توسط 
آيت الله محمدرضا ناصری يزدی، نماينده ولی فقیه 
در استان و امام جمعه يزد، پیکرها برای خاکسپاری 

تحويل خانواده متوفیان شد.

تحقیقات گسترده پلیس آگاهی پايتخت برای دستگیری سارقانی که در 
تعطیلات خرداد به صندوق امانات بانک ملی دستبرد زده و 168صندوق 
را خالی کرده بودند در کمتر از 48ساعت نتیجه داد و به دستگیری اعضای 
اصلی باند و همدستانشان منجر شد. مخفیگاه اعضای اين گروه که 13نفر 
هستند در روزهای آخر هفته در شهرهای مختلف کشور و همچنین در 
ترکیه به محاصره پلیس درآمد و با دستگیری آنها معلوم شد که پشت پرده 
بزرگ ترين سرقت سال های اخیر پايتخت، 3برادر و يکی از بستگانشان 

هستند.
به گزارش همشهری، رسیدگی به اين پرونده ويژه که از حساسیت بالايی 
برخوردار بود از روز دوشنبه 16خرداد ماه شــروع شد. آن روز زمانی که 
کارکنان بانک ملی شعبه دانشگاه پس از پايان يافتن تعطیلات در محل 
کار خود حاضر شدند با صحنه ای تکان دهنده روبه رو شدند. دزدان وارد 
بخش ويژه صندوق های امانات شده و به آنجا دستبرد زده بودند. به اين 
ترتیب ماجرا به پلیس گزارش شــد و تیم ويــژه ای از کارآگاهان پلیس 
آگاهی تهران برای شناسايی ســارقان وارد عمل شدند. سرقت به شکل 
ماهرانه ای انجام شده و آنچه پلیس در ابتدا متوجه شد اين بود که با يک 
گروه کاملا حرفه ای روبه رو است. اعضای اين گروه بامداد جمعه 13خرداد 
زمانی که هیچ کس حتی نگهبانان هم در بانک حضور نداشتند، از پشت 
در بانک يعنی قسمت پارکینگ توانسته بودند وارد بانک شده و سپس با 
استفاده از دستگاه هوا برش و ســنگ فرز، درها و صندوق ها را تخريب و 
اموال مردم را ســرقت کرده بودند. اين در حالی بود که ورود به قسمتی 
که صندوق های امانات بانک در آن نگهداری می شــد کاری سخت بود 
و دزدان برای رسیدن به آنجا بايد از چند در عبور می کردند. آنها در اين 
سرقت پس از تخريب 250صندوق، محتويات 168صندوق را که بیشتر 
طلا و ارز بود به سرقت برده بودند و تحقیقات پلیس نشان می داد که 12تا 
13ساعت در داخل بانک بوده و بعد از سرقت از همان در پارکینگ که وارد 

شده بودند خارج شدند.

بازداشت در کمتر از یک هفته 
با گذشت کمتر از يک هفته از اين سرقت جنجالی و پر سر و صدا، پلیس 
آگاهی پايتخت با تلاش شبانه روزی موفق شــد تمامی اعضای اين باند 
حرفه ای را که 13نفر بودند دستگیر کنند. در میان متهمان يک زن حضور 
دارد که وظیفه فروش اموال مســروقه را به عهده داشته و همسر يکی از 
سرکردگان باند است. به دنبال بازداشت اعضای اين گروه، سردار رحیمی، 
رئیس پلیس پايتخت ديروز در جمع خبرنگاران حاضر شد و از جزئیات 
عملیات دستگیری اين گروه حرفه ای خبر داد. وی گفت: ما عملا از ساعات 
اولیه روز دوشنبه 16خرداد مطلع شديم که اين سرقت به وقوع پیوسته 
است و بلافاصله بعد از اطلاع و بازديد از صحنه با تشکیل چندين تیم ويژه 
از مجرب ترين و توانمندترين کارآگاهان پلیس آگاهی تهران طرح عملیاتی 
برای به دست آوردن سرنخ ها ازجمله شناسايی سارقان و نحوه سرقت و 

دستگیری آنها را انجام داديم.
وی افزود: با تلاش شبانه روزی همکاران، کمتر از 48 ساعت بعد تقريبا 
تمام ســارقان و افرادی که با آنها در ارتباط بودند را دستگیر کرديم که 
بخشی در داخل کشــور و بخشــی از آنها هم به خارج از کشور متواری 

شده بودند.
سردار رحیمی با تأکید بر اينکه پلیس در پیگیری اين سرقت با تمام توان و 
شايد دغدغه مندتر از مال باختگان به صحنه ورود کرد، گفت: تمام اعضای 
تیم عملیاتی پلیس شامل بیش از 20 نفر از کارآگاهان زبده آگاهی در اين 
مدت کمتر از 2 ساعت خوابیدند و با تمام وجود پای کار بودند تا سارقان 

صندوق های امانات دستگیر شدند.
رئیس پلیس تهران گفت: در اين چنــد روزه با تلاش ويژه پلیس بخش 
اعظمی از اموال ســرقتی ازجمله طلا، زيورآلات و هزاران سکه و مبالغ 

هنگفتی ارز و اســکناس خارجی کشف و جمع آوری شــده است که با 
هماهنگی با دستگاه قضايی و بانک مرکزی تحويل مالباختگان می شود.

وی در ادامه از مالباختگان درخواست کرد که مراجعه ای به پلیس آگاهی 
تهران نداشته باشند چراکه بايد مراحل قضايی پرونده طی و اموال مسروقه 

تحويل بانک مرکزی شده و از اين طريق تحويل مال باختگان شود.
به گفته وی، بررسی ها نشان می دهد که در بین سارقان متخصصان 
مختلفی با تخصص در هوابــرش، آهنگری، کامپیوتر و دوربین های 
مداربسته حضور داشــتند. همچنین يکی از آنها زنی بود که نقش 
فروش اموال مسروقه را به عهده داشت اما يک ساعت پیش از اطلاع 
پلیس از اين سرقت به همراه همســر و برادرهمسرش از طريق مرز 

هوايی خارج و به ترکیه رفته بودند که خوشبختانه دستگیر شدند.
فرمانده پلیس پايتخت ادامه داد: مجرمانی که در خارج از کشور دستگیر 

شده اند، با هماهنگی اينترپل در حال بازگشت به کشور هستند.

هشدار پلیس یک ماه قبل از دستبرد
در ادامه تحقیقات مشخص شد که پلیس پیشگیری پايتخت يک ماه 
قبل از سرقت به بانک ملی شعبه دانشگاه تذکرات ايمنی را ارائه داده 
بود. با وجود اين در تعطیلات حتی نگهبان ها نیز مرخص شده بودند 
و در بانک حضور نداشتند. اينکه چرا بانک در تعطیلات بدون نگهبان 
بوده درصورتی که اموال مردمی در آنجا نگهداری می شد، باعث شد 
که با حکم قضايی 2نفر از کارکنان بانک که يکی از آنها رئیس شعبه 
است به اتهام سهل انگاری بازداشت شوند. رئیس شعبه در تحقیقات 
گفته که با هماهنگی حراست بانک مرکزی نگهبان ها به تعطیلات 

رفته بودند.
رئیس پلیس پايتخت می گويد: پلیــس يک ماه قبل به همین بانک 
تذکر داده بود و همکاران بنده به اين بانک مراجعه و تمام موارد ضعف 
و ايمنی را تذکر داده بودند که اين ثبت شده و سند داريم اما متأسفانه 

هیچ کدام از اينها رعايت نشده است.
به گفته وی، به طور حتم مرکزی که يک هــزار صندوق امانات دارد 
نیازمند نگهبانی ويژه است و بانک ها بايد برای مسائل ايمنی و عملیاتی 
هزينه کنند. سردار رحیمی درباره اينکه از عوامل داخل بانک فردی 
در اين سرقت دست داشته يا خیر نیز می گويد: از عوامل بانک هیچ 
دخالت مســتقیمی تاکنون محرز نشده اســت.آن دو نفری هم که 
در بازداشت هستند از سارقان نیســتند و تأکید می کنم که به دلیل 

اهمال کاری جزو بازداشتی های پلیس هستند.
وی همچنین در پاسخ به اين سؤال که ارزش اموال سرقت شده چه 
میزان است، گفت: ما اطلاعاتی در اين زمینه نداريم و بايد اين اموال در 
يک جای محرمانه نگهداری شود که بانک ملی در حال پیگیری است.

باند خانوادگی 
4نفر از متهمان دستگیر شده در اين پرونده عاملان اصلی و سرکردگان 
باند هستند که با يکديگر نسبت فامیلی دارند. 3نفر از آنها برادرند و 
نفر چهارم يکی از بستگان نزديک آنهاست. آنطور که تحقیقات اولیه 
نشــان می دهد، در روز ســرقت اين 4نفر وارد بانک شده و سرقت را 
رقم زده بودند. ســردار رحیمی، رئیس پلیــس پايتخت به خبرنگار 
همشهری می گويد: زمان زيادی از بازداشت اين افراد نمی گذرد و ما 
در بازجويی های اولیه متوجه شديم که اعضای اين گروه باهم نسبت 
فامیلی دارند. سرکردگان اين گروه سابقه دار هستند و تیرماه1400 در 
شهر قائمشهر به بانک سپه نیز دستبرد زده و حدود 627میلیون تومان 
پول از بانک سرقت کرده بودند. آنها در آن زمان هم در روز تعطیل و 
زمانی که کارکنان بانک نبودند از ديوار پشتی بالا رفته و وارد بانک شده 

و پس از تخريب صندوق، نقشه سرقت را عملی کرده بودند.
به گفته سردار رحیمی، دزدان پس از اين سرقت تحت تعقیب قرار 
گرفتند تا اينکه مدتی بعد در پايتخت دستگیر شدند اما سؤالی که 
مطرح است اينکه چطور پس از دستگیری توانسته بودند به راحتی 

با ســپردن وثیقه از زندان مرخصی گرفته و برای سرقت بعدی که 
سرقت بزرگ پايتخت بود برنامه ريزی کنند؟

سرقت نافرجام
همچنین بررسی ها نشان می دهد که اعضای اين باند پیش از دستبرد به 
صندوق های امانات بانک ملی، در تعطیلات عید فطر قصد ورود به بانک 
تجارت شعبه بهار در خیابان فلسطین را داشتند اما آن روز موفق به قطع 
آژيرخطر و از کار انداختن دوربین های امنیتی نشده بودند. سردار رحیمی 
می گويد: تحقیقات از اعضای اين گروه نشان می دهد که آنها همان هايی 
هستند که در تعطیلات عید فطر موفق به سرقت از بانک تجارت نشده 
بودند و پس از آن برای سرقت از صندوق های امانات بانک ملی برنامه ريزی 
کرده بودند. در همین حال سرهنگ علی ولیپور گودرزی، رئیس پلیس 
آگاهی تهران نیز به خبرنگار همشــهری می گويد: اينکه سارقان در اين 
زمان کم دستگیر شدند نشــان می  دهد که پلیس ايران از مسلط ترين و 
مجرب ترين کارآگاهان بهره  می برد. وی ادامه می دهد: تقريبا 24ساعت 
پس از اطلاع پلیس از سرقت متهمان شناسايی شدند اما به آنها دسترسی 
نداشتیم. چون برخی از آنها در شــهرهای مختلف بودند. حتی در ادامه 
تحقیقات متوجه شديم که 3نفر از آنها که 2نفرشان از عوامل اصلی بودند 
به کشور همسايه گريخته اند. آنها قبل از اينکه رئیس بانک ماجرای سرقت 
را به ما اعلام کند از ايران خارج شــده بودند که با وجود اين موفق شديم 
مخفیگاه آنها را در کشور همسايه شناســايی و با کمک اينترپل آنها را 

دستگیر کنیم و قرار است به زودی به ايران منتقل شوند.

نقشه ای برای خروج اموال 
يکی از سرکردگان باند حدوداً 35ســاله است. او می گويد: سال گذشته 
پس از آنکه به بانکی در قائمشهر دستبرد زديم، به تهران فرار کرديم اما 
در اينجا دستگیر شديم و به زندان افتاديم. اما بعد با وثیقه آزاد شديم و 
تصمیم گرفتیم به بانکی در تهران دستبرد بزنیم. ماه ها بود که روی نقشه 
کار می کرديم و هر روز به بانک های مختلف رفته و رصد می کرديم تا اينکه 
ابتدا بانک تجارت را انتخاب کرديم. وقتی متوجه شديم در بانک نگهبان 
نیســت در تعطیلات عید فطر با پريدن از روی ديوار وارد حیاط شديم و 
با تجهیزاتی که داشتیم به بانک ورود کرديم اما نتوانستیم آژير خطر را 
از کار بیندازيم و از ترس فورا آنجا را ترک کرديم. اما خیالمان راحت بود 
که چهره ما شناسايی نشده چون صورت هايمان را پوشانده بوديم و سعی 
می کرديم مقابل دوربین نرويم. وی ادامه می دهد: پس از ناکامی در آن 
سرقت دست از کار نکشیديم و پس از جســت و جوی فراوان بانک ملی 
شعبه دانشگاه را برای دستبرد انتخاب کرديم. يکی از ما به عنوان فردی 
که می خواهد صندوق اجاره کند وارد بانک و قسمت صندوق امانات شد 
و توانستیم به آنجا اشراف پیدا کنیم. تا اينکه تعطیلات خرداد رسید و ما 
که مطمئن بوديم کسی در بانک نیست. نصف شب پس از پريدن از روی 
ديوار وارد بانک شــديم. وی می گويد: با خودرو و موتور که پلاکشان را 
مخدوش کرده بوديم به مقابل بانک رفتیم. ابتدا موفق شــديم بخشی از 
درها را تخريب، آژير خطر و دوربین ها را از کار بیندازيم تا فیلمی ذخیره 
نشود. سپس چند ساعتی با خیال راحت صندوق ها را تخريب و سرقت را 
انجام داديم. بعد از سرقت هم به خانه رفتیم اموال سرقتی را روی تخت 
چیديم و از آنها عکس گرفتیم تا هنگام تقسیم دچار مشکل نشويم. پس 
از سرقت سرکرده باند به همراه همسر و 2فرزندش و برادر ديگرش که او 
هم از اعضای اصلی باند است از کشور خارج شدند و قرار بود که ما طلاها را 
تبديل به شمش کرده و قاچاقی از طريق مرز زمینی از کشور خارج کنیم 

که پیش از آن دستگیر شديم.
براساس اين گزارش، 2 برادری که در ترکیه دستگیر شده اند کمتر 
از 40سال سن دارند و مغز متفکر باند هستند. آنها بخشی از اموال 
مسروقه مانند دلارو يوروها را با خودشان به خارج از کشور انتقال 
داده بودند که بازداشت شــدند و هم اکنون در فرودگاه هستند تا 

به زودی به ايران منتقل شوند.

نقشه خانوادگي بزرگ ترين سرقت پايتخت
الهه فراهانیگزارش
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روزنامه گلوبال تایمز ]چین[

افزایش 16.9درصدی صادرات ماهانه چین
روزنامه دولتی گلوبال تایمز چاپ پکن نوشته که پس از پایان 
یافتن قرنطینه سراسری در شانگهای، اقتصاد چین بار دیگر 
روی ریل افتاده و صادرات این کشور در ماه می، 308میلیارد 
دلار بوده است. این رقم یک رشد 16.9درصدی در صادرات 
چین نسبت به سال قبل را نشــان می دهد. جان گرفتن 
اقتصاد چین، به معنای جان گرفتن اقتصاد جهان خواهد بود.

با گذشــت 18 ماه از حادثه حمله 
هواداران دونالد ترامپ به ساختمان 
کنگره آمريکا، ديروز جلسه استماع 
کنگره، ترامپ را رهبــر و هماهنگ کننده و مقصر 
اصلی وقوع توطئه ای روشمند اعلام کرد که با هدف 
مخدوش کــردن فرايند انتقــال صلح آمیز قدرت 
و دموکراســی در آمريکا انجام گرفته اســت. اين 
اولین جلسه از 6 جلسه رســیدگی به پرونده حمله 
به ســاختمان کنگره آمريکا در سال 2021 است؛ 
جلســه ای که جمهوری خواهان با زير سوال بردن 
مشروعیت هیات رســیدگی کننده، آن را زير سوال 

برده و نمايش سیاسي خوانده اند. 
تمرکز اصلــی اولین جلســه بر نقــش ترامپ در 
ناآرامی هــای روز 6 ژانويه 2021 برابــر با 17 دی 
1399 بود؛ ناآرامی هايی که به تحريک مســتقیم 
دونالد ترامپ و توسط هواداران افراطی او درگرفت و 
منجر به کشته شدن 4 غیرنظامی و  يک پلیس شد. 

ترامپ نقطه کانونی یک توطئه
به گزارش نیويورك تايمز، بنی تامپســون، نماينده 
دموکرات مجلس نمايندگان و رئیس کمیته منتخب 
کنگره برای رسیدگی به رويداد حمله به ساختمان 
کنگره و لیــز چنی، قائم مقــام کمیتــه و نماينده 
جمهوری خواه ايالت وايومینگ در آغاز جلسه اول، 
حمله به ساختمان کنگره را طرحی دقیق و عمدی 
توصیف کردند که توســط دونالد ترامپ برای باقی 
ماندن در قدرت اجرا شــده است؛ طرحی که اجرای 
آن در تاريخ آمريکا بی ســابقه بوده  اســت. به گفته 
تامپسون روز 6 ژانويه 2021، نقطه اوج تلاش ترامپ 
براي کودتا بوده است. هردو اين نمايندگان در جلسه 
اول اتهامات شــديدي علیه او  مطرح و اعلام کردند 
ترامپ آگاهانه و براي تهییج هوادارانش ادعاهايی را 
درباره تقلب در انتخابات طرح کرده بود؛ ادعاهايي که 
نزديک ترين افراد به او از دروغین بودن آنها آگاهی 

داشتند. تامپســون گفت: ترامپ برای چسبیدن به 
قدرت از دســتگاه های دولتی و دادگاه ها اســتفاده 
کرد و وقتی نتوانست کاری از پیش ببرد، با رضايت 
خاطر در کاخ سفید نشست و حمله طرفدارانش به 
ساختمان کنگره را تماشا کرد. چنی در تايید سخنان 
تامپسون گفت که ترامپ باور داشت و مستقیما اين 
موضوع را به زبان آورد که حامیانش کاری کرده اند 
که بايد مي کرده اند. به گفته چني، او اين سخنان را 
درحالی گفته که کارمندانش از او می خواستند جلوی 
حمله اوباش را بگیرد. چني گفت: انگیزه آنهايی که 
به ساختمان کنگره حمله کردند، بدون شک ادعای 
دروغین ترامپ درباره تقلب در انتخابات بوده است. 
ترامپ اين اوباش را احضار کرد و جرقه آغاز حمله را 
زد، با اين هدف که رئیس جمهور آمريکا باقی بماند. 
چنی در سخناني جنجالي، خطاب به هم حزبي هايش 
که هنوز از ترامپ حمايــت می کنند، گفت: »روزی 
خواهد آمد که ترامپی وجود نخواهد داشت، اما اين 

بی آبرويی برای شما باقی خواهد ماند.«

آنهایی که به دروغ ادعای ترامپ آگاه بودند
در اين جلســه تصاويــر ويدئويــی از نزديک ترين 
مشاوران و متحدان ترامپ پخش شد که اثبات کرد 

تیم دونالد ترامپ، اعضای کاخ سفید و احتمالا خود 
دونالد ترامپ به خوبی می دانستند که برنده انتخابات 
رياست جمهوری ســال 2020 کسی نیست به جز 
جو بايدن. اين تصاوير نشــان دادند چطور ترامپ و 
وفاداران به او برای متحد ساختن هواداران و جلب 
حمايت آنها برای ماندن ترامپ در راس قدرت، يک 
حمله برنامه ريزی شده را به اجرا گذاشتند. از جمله 
تصاوير پخش شده در جلسه، تصويری از ويلیام بار 
دادســتان کل ســابق آمريکا بود که در آن اعتراف 
می کرد به ترامپ گفته اســت که سخنان او درباره 
تقلــب در انتخابات »چرنديات« اســت. همچنین 
تصويری از ايوانکا ترامپ دختر و مشاور دونالد ترامپ 
در جلسه پخش شد که گفت: »سخنان آقای بار را 
تايید مي کنم.« الکس کَنون، يکــی از وکلای تیم 
ترامپ، هم شــهادت داد که به مارك میدوز، رئیس 
کارکنان کاخ ســفید، اطلاع داده کــه هیچ چیزي 
نیســت که طبق آن بتوان گفت تقلب شده است. 
او گفت که ترامپ به خوبی از دروغین بودن ادعای 

تقلب آگاه بوده است. 

جزئیاتی ترسناک از یک درام انسانی
کارولیــن ادواردز، از نیروهای پلیس ســاختمان 

کنگره آمريکا، که گفته می شود اولین مجروح حمله 
طرفداران ترامپ به ساختمان کنگره بوده، در جلسه 
اول اســتماع جزئیاتی ترســناك از اولین لحظات 
شکسته شدن خط نیروهای پلیس توسط مهاجمان 
را بازگو کرد. او گفت که هجوم مهاجمان باعث شد به 
همراه چند افسر پلیس که توان مهار فشار جمعیت را 
نداشتند، زير حصارها و دست و پاي مهاجمان آسیب 
ببینند. او گفت که در جريان اين حمله ســرش به 
لبه پله های بتنی اصابت کرده و بیهوش شده است. 

براساس گزارش کمیته تحقیق، به شهادت کارکنان 
کاخ ســفید در همان لحظــات دونالــد ترامپ در 
کاخ سفید پشت میز خود نشســته و شاهد غارت 
ساختمان کنگره توسط اوباش بود و برسر دستیارانی 
که از او می خواســتند اقدامی بــرای پايان دادن به 
خشونت کند فرياد می کشید: »شايد حق با حامیان 

من باشد.« 

تلاش سازمان یافته »پسران مغرور«
نیک کوئستد، مستندساز انگلیسی و يکی از شاهدان 
حاضر در جلسه استماع کمیته رسیدگی به رويداد 
حمله به ســاختمان کنگره آمريکا، کــه در میان 
جمعیت حملــه کننده و همراه بــا اعضای گروهی 
افراطی به نام »پسران مغرور« با دوربین خود وارد 
ساختمان کنگره شد شهادت داد که پیش از آغاز اين 
حمله، رهبر اين گروه  با سازمان افراطی ديگری به 
نام »قسم خورده ها« توطئه کرده بودند تا حمله ای 
به ساختمان کنگره ترتیب داده و به داخل ساختمان 
نفوذ کنند. کوئستد تصاويری از انريکه تاريو، رهبر 
گروه پســران مغرور به نمايش گذاشت که يک روز 
پیش از حمله به ساختمان کنگره با استوارت رودز، 
رهبر گروه قســم خورده ها ملاقات کــرده بود. اين 
مستندساز همچنین شهادت داد روز حمله، گروهی 
از صف معترضان جدا شدند تا وضعیت دفاعی پلیس 

را در اطراف ساختمان کنگره بررسی کنند. 

كودتای نافرجام ترامپ
کمیته مجلس نمايندگان آمريکا پس از يک سال تحقیق درباره حمله به ساختمان کنگره، دونالد ترامپ را به تلاش برای کودتا متهم کرد

5 عضو غیردائم جدید شورای امنیت انتخاب شدند

ورود اردوغان به کارزار انتخاباتی 2023

5 کشــور موزامبیک، اکوادور، سوئیس، جمهوری 
مالت و ژاپن به عنوان 5 عضو غیردائم جديد شوراي 
امنیت انتخاب شدند و از ابتداي ژانويه سال آينده 
میلادي )دي 1401( کرسي هاي خود را تحويل خواهند گرفت. اين 
کشورها به مدت 2 سال در شوراي امنیت عضويت خواهند داشت. 
عبدالله شاهد، رئیس مجمع عمومی سازمان ملل، در پستي تويیتري 
تعداد آراي کسب شده اعضاي جديد را اعلام کرد: موزامبیک 192، 

اکوادور 190، سوئیس 187، مالت 185 و ژاپن 184 راي. 
طبق منشور ملل متحد، شورای امنیت يکی از ارکان اصلي سازمان 
ملل متحد است که وظیفه پاسداری از امنیت و صلح بین المللی را به 
عهده دارد. تصمیم های اين شورا به صورت قطعنامه اعلام می شوند 
و براي اعضاي ســازمان ملل لازم الاجرا هســتند. رياست شورای 
امنیت نوبتی است و کشورها بر اساس  ترتیب الفبای انگلیسی و هر 

يک به مدت 1 ماه رياست را به عهده مي  گیرند..
شوراي امنیت متشکل از 15 عضو است که 5 عضو آن، اعضاي 
دائم هستند که حق وتوي تصمیمات  شــورا را هم دارند. اين 

اعضا کشورهاي آمريکا، انگلیس، چین، روسیه و فرانسه هستند 
که در واقع کشورهاي قدرتمند پیروز بعد از جنگ جهاني دوم 
به شمار مي روند. بعد از تاســیس سازمان ملل در سال 1945، 

اين کشورها براي خود جايگاهي ويژه در شوراي امنیت تعیین 
کردند و خود را در واقع ضامن صلــح و امنیت جهاني معرفي 
کردند. حــق وتوي اين کشــورها اغلب مورد اعتــراض ديگر 

کشورهاي جهان بوده است. 
10 عضو ديگر شورا، به عنوان اعضای غیردائم شورای امنیت توسط 
193 عضو سازمان ملل به مدت 2 سال انتخاب می شوند. اين 10 
عضو به دو گروه 5 عضوي تقسیم مي شــوند و به اين ترتیب، هر 
ســال انتخابات براي تعیین 5 عضو برگزار مي شود. در هر دوره، 
از 48 ســاعت پیش از آغاز رأی گیری اسامی کشــورهای نامزد 
مشــخص می شــوند. انتخاب اين 5 عضو بر اساس سهمیه بندي 
منطقه اي انجام مي شود: 2 کرسی برای کشــورهای آفريقايی و 
آسیا-اقیانوسیه، 1 کرســی برای آمريکای لاتین و کارائیب، و 2 

کرسی برای اروپای غربی و ساير کشورها.
5 کشور انتخاب شده، جايگزين هند، ايرلند، کنیا، مکزيک و نروژ 
خواهند شد و در کنار آلبانی، برزيل، گابن، غنا و امارات، 10 عضو 

غیردائم را تشکل خواهند داد.

رويداد

گزارش

اروپا

چشم آفریقا به بنادر اوکراین
دولت اوکراين اعلام کرده که حاضر نیست به خاطر 

صادرات گندم، بنادر خود را مین روبی کند 

بحران مواد غذايی در جهان روزبه روز تشديد می شود و در اين 
میان وضعیت کشورهای آفريقايی از ديگران وخیم تر است؛ 
کشورهايی که بخش عمده گندم و ديگر غلات مورد نیاز خود 
را از روسیه و اوکراين وارد می کرده ا ند و جنگ مسیر واردات 
آنها را سد کرده است. براساس برآوردهای برنامه جهانی غذا 
در اوايل سال2022 حدود 276میلیون نفر از مردم جهان از 
کمبود شديد مواد غذايی رنج می برند و اگر جنگ اوکراين 
ادامه پیدا کند حداقل 47میلیون نفر ديگر به اين رقم افزوده 

می شود.
ماکی سال، رئیس جمهور سنگال و رئیس دوره ای اتحاديه 
آفريقا، ديروز بار ديگــر در گفت و گو با خبرنــگاران درباره 
وضعیت کشورهای آفريقايی هشدار داد و از دو طرف جنگ 
خواست زمینه برای صادرات غله اوکراين، به خصوص گندم، 
به کشورهای آفريقايی را فراهم کنند. روسیه و اوکراين پیش 
از جنگ، روی هم رفته 30درصد از گندم صادراتی بازارهای 
جهانی را تامیــن می کرده اند. اکنون اما از ســويی اوکراين 
به دلیل جنگ و از ســوی ديگر روســیه به دلیل تحريم ها 
امکان صادرات گنــدم را ندارند. توقف صــادرات گندم به 
آفريقا همزمان با تشديد خشکسالی در اغلب نقاط اين قاره، 
دولت ها را در تامین نان و ديگــر مايحتاج اولیه مردم ناتوان 
کرده و همین باعث نگرانی آنها از احتمال وقوع اعتراض های 
مردمی و شورش های خیابانی شده است. ماکی سال به شبکه 
تلويزيونی فرانس 24گفته است که اگر روند صادرات گندم به 
آفريقا از سرگرفته نشود، کشورهای اين قاره درگیر قحطی 

بی سابقه خواهند شد.
روسیه از اوکراين خواسته اســت با مین روبی بندر »اودسا« 
در ساحل دريای سیاه، امکان بارگیری و حرکت کشتی های 
فله بر را فراهم کند. اوکراينی ها اما از ترس حملات روسیه، 
گفته اند که تصمیمی برای مین روبی اين بندر ندارند. در میان 
بنادر مهم اوکراين در حاشیه دريای سیاه، فقط بندر اودسا 
تحت کنترل روسیه نیست و روس ها توانسته  اند ديگر بنادر 

را اشغال کنند.

رئیس جمهور ســنگال که طی روزهــای اخیر تلاش های 
زيادی برای تغییر اين وضعیت داشــته، هفته گذشته طی 
ســفر به مســکو با ولاديمیر پوتین در مورد صادرات گندم 
اوکراين مذاکره کرد. ماکی ســال بــه فرانس 24گفت: »به 
پوتین گفتم اوکراينی ها می گويند اگر آب های نزديک بندر 
اودسا را مین روبی کنند، شما وارد اين بندر می شود. او گفت، 
نه، ما وارد اودسا نمی شــويم. خب، اين يک تعهد است که 

پوتین داده.«
اين سخنان تاکنون تغییری در محاسبات اوکراينی ها ايجاد 
نکرده است. فرماندار ناحیه اودسا گفته که با توجه به خطر 
حمله احتمالی روســیه به اين بندر، اوکراين حاضر نیست 
به خاطر تســهیل صادرات غله آب های منطقه را مین روبی 
کند. سرگئی براتچوك در يک پیام ويدئويی در شبکه های 
اجتماعی گفت: »به محض آنکه آب های نزديک بندر اودسا را 
مین روبی کنیم ناوگان روسیه وارد منطقه می شود«. او افزود 
که روسیه در فکر پیاده کردن چترباز در شهر اودسا و حمله 

نظامی به اين بندر است.
وزرای خارجه روسیه و ترکیه طی روزهای گذشته در آنکارا 
در مورد ايجاد مســیرهای امن برای صادرات غله اوکراين 
گفت وگو کردند. سرگئی لاورف، وزير خارجه روسیه گفت 
که موضوع غلات اوکراين با بحران مواد غذايی هیچ ارتباطی 
ندارد اما در عین حال کشــورش آماده اســت انتقال امن 
محموله های غلات اوکراين را تضمیــن کند. دولت ترکیه 
نیز پیشنهاد داد که اين کشتی ها را تا ترك آب های دريای 

سیاه اسکورت کند.
اوکراين و کشورهای غربی مســکو را متهم می کنند که از 
مسدود کردن صادرات غلات اوکراين، به عنوان ابزار ديگری 
در جنگ اســتفاده می کند. به گزارش خبرگزار ايتارتاس، 
دمیتری پسکوف، سخنگوی رئیس جمهور روسیه، اين ادعا 
را رد کرده و گفته که روســیه آماده همکاری در اين زمینه 
است. همزمان، ولوديمیر زلینسکی، رئیس جمهور اوکراين، 
هشدار داده که طی چند ماه آينده حجم غلاتی که به دلیل 
محاصره بنادر امکان خروج از اين کشــور را ندارد، 3برابر 
خواهد شد. او گفت حدود 20 تا 25میلیون تن از غلات اين 
کشور در بنادر بلاتکلیف باقی مانده است و اين حجم تا پايیز 
امسال به حدود 70 تا 75میلیون تن افزايش خواهد يافت. 
پســکوف اما به خبرنگاران گفت: »تا جايی که ما می دانیم 
میزان غلات موجود بسیار کمتر از آن حدی است که اوکراين 
ادعا می کند. دلیلی ندارد که در مورد اهمیت غلات موجود 
در انبارهای اوکراين اغراق شــود.« او نیز همچون لاوروف 
گفت که حجم اين غلات بسیار کمتر از آن چیزی که روی 
بحران مواد غذايی در سطح جهان که از قبل شروع شده بود 
تأثیر بگذارد. پســکوف اضافه کرد: »اوکراين بايد مشخص 
کند که چه می خواهــد و آيا اصلا قصــد دارد اين غلات را 

صادر کند يا نه.«
موضع روس ها اين اســت کــه بحران بیشــتر تحت تأثیر 
قطع صادرات گندم و کود شــیمیايی از روســیه اســت تا 
توقف صادرات اوکراين. روســیه اعلام کرده به دلیل حذف 
بانک های اين کشور از سیســتم مالی بین المللی سوئیفت، 
عملا کشورهای خريدار امکان پرداخت پول گندم خريداری 
شده را ندارند و به همین دلیل اين کشور هم صادرات را فعلا 
متوقف کرده است. رئیس جمهور سنگال در ادامه تلاش های 
ديپلماتیک خود، ديروز وارد پاريس شد تا شايد بتواند طی 
مذاکره با امانوئل مکرون، رئیس  جمهور فرانســه، غربی ها 
را راضی کند تا بانک های روســیه را به سیســتم سوئیفت 

برگردانند.

بشار اسد
 رئیس جمهور سوریه

مــا علیه روابــط با اســرائیل هســتیم. 
ســوریه موضعــش را تغییــر نخواهــد 
داد تا زمانی که جولان تحت اشــغال 
اســت. زمانــی که جــولان بازگشــت، 
هــر اتفاقــی حــرف و حدیــث خــودش 
را خواهــد داشــت و نــه در قالــب 
عادی ســازی روابــط، بلکــه در قالــب 
روابــط عــادی میــان 2طــرف. روابــط 
عــادی به معنای این اســت کــه مردم 
چه می خواهند و مردم چگونه تعیین 

می کنند.)روسیا الیوم(

دیمیتری پسکوف
سخنگوی رئیس جمهور روسیه

بــا وجــود ایــن واقعیت کــه کشــورهای 
غیردوســت، یا بهتر بگوییــم متخاصم 
بــا مــا، تــاش می کننــد مــا را از نظــر 
اقتصادی، سیاســی و در حــوزه تجارت 
منزوی کنند، اما منزوی کردن روســیه 
غیرممکــن اســت. آنهــا نمی توانند ما 
را متوقف کنند چرا کــه در جهان امروز 
غیرممکن است که بتوانید کشوری را 
منزوی کنید، مخصوصا کشــور بزرگی 

مثل روسیه. )راشاتودی(

اعتصاب گسترده 
کامیون داران در کره جنوبی 

اعتصاب هزاران نفر از کامیون داران در کره جنوبی 
در اعتراض به افزايش قیمت ســوخت و پايین 
بودن حداقل دســتمزد وارد پنجمین روز خود 
شده اســت. اين اعتصاب منجر به مختل شدن 
چرخه تولید طیف گســترده ای از شــرکت ها 
و مانــع از ادامه فعالیت بنادر شــده و چالشــی 
جديد در اختلال زنجیــره تامین کالای جهانی 
ايجاد کرده اســت. معترضــان روز جمعه دامنه 
اعتصاب خود را گســترش داده و تهديد کردند 
حمل ونقل مواد خام برای محصولات نیمه هادی 
و پتروشیمی را متوقف خواهند کرد. کره جنوبی 
يکی از بزرگ ترين تامین کنندگان نیمه هادی ها، 
گوشــی های هوشــمند، خــودرو و کالاهــای 
الکترونیکی در جهان اســت. ايــن اعتصاب در 
بحبوحه اختلال جهانی در چرخــه تامین کالا 
تحت تأثیر تبعــات همه گیری کرونــا و جنگ 
اوکراين و روسیه رخ داده و دامنه اين اختلال را 

وسیع تر ساخته است.

نقل قول  جهان نما

 خبر

کیوسک

رجــب طیــب اردوغــان، 
رئیس جمهــور ترکیــه از 
آمادگی خود برای ورود به 
رقابت های انتخاباتی سال 2023 خبر داد. او 
نزديک به 20 سال است که در ترکیه قدرت 
را در اختیار دارد. اردوغان با اين اقدام برای 
ورود به يکی از حســاس ترين انتخابات در 
تاريخ معاصر ترکیه که قرار است 28 خرداد 
سال 1402 برگزار شود، اعلام آمادگی کرده 
است. ترکیه در حال حاضر در کنار مشکلات 
متعــدد حکمرانی، با مشــکلات اقتصادی 
فراوانی دســت به گريبان اســت. کاهش 
مداوم ارزش پول ملی، رســیدن نرخ تورم 
به بالاترين سطح طی 2 دهه گذشته و روند 
صعودی نرخ بیکاری در اين کشور از جمله 

مشکلات اقتصادی ترکیه به شمار می روند.  
رجب طیب اردوغان در سال 1994 پس از 
چندين سال فعالیت سیاســی و حزبی، به 
عنوان شهردار اســتانبول انتخاب شد. پس 
از آن و از ســال 2003 تاکنون، او در سمت 
نخست وزيری و ســپس رياست جمهوری 
در رأس قدرت باقی مانده است. اما شکست 
حزب او، حزب عدالت و توسعه در انتخابات 
شهرداری استانبول در سال 2019 ضربه ای 
کاری به ســلطه 25 ســاله ايــن حزب بر 
شهرداری مهم ترين شهر ترکیه وارد کرد. 
انتخــاب نامزدی از حــزب جمهوری خواه 
خلق ترکیه به عنوان شــهردار استانبول، 
در انتخاباتی که بیشــتر به يک همه پرسی 
علیه اردوغان شــباهت داشت، زنگ خطر 

شکســت در انتخابات رياســت جمهوری 
2023 را برای حزب حاکــم و اردوغان به 
صدا درآورد. علاوه بــر اين 6 حزب مخالف 
اردوغان طی ماه هــای اخیر در ترکیه برای 
ممانعت از به قدرت رســیدن دوبــاره او با 
يکديگر ائتلافی تشکیل داده اند و به تازگی از 
دست يافتن به راهبردی جديد برای مقابله 
با آنچــه »حکومت تمامیت خــواه« رجب 
طیــب اردوغان می خوانند، خبــر داده اند. 
نظرســنجی هايی که در دومین ماه ســال 
2022 درباره محبوبیــت اين ائتلاف انجام 
گرفته، نشــان می دهد زمانی که هنوز نرخ 
تورم ترکیه به 70درصد نرسیده بود، ائتلاف 
اپوزسیون، محبوبیتی بالاتر از حزب عدالت 

و توسعه داشته است. 

پليس كنگره، ناتوان از پيش بيني حمله
 گزارش های اطلاعاتی که چند روز پیش از حمله به ساختمان کنگره توسط پلیس کنگره آمریکا 
گرد آوری شده اند، احتمال وقوع چنین حمله اي را بسیار ضعیف ارزیابی کرده اند، درصورتی که 
دیگر گزارش های موجود در آن زمان نســبت به تجمع هزاران نفر از طرفداران ترامپ و ایجاد 
وضعیتی خطرناک هشدار داده  بودند. آسوشیتدپرس بر اساس اسناد به دست آمده گزارش داده 
که پلیس کنگره آمریکا خطر حمله به ساختمان کنگره را به شدت غیردقیق و نادرست ارزیابی 
کرده اســت. این نهاد طی 2 روز منتهی به حمله و در روز حمله، احتمال وقوع نافرمانی مدنی و 
دستگیری های ناشی از اعتراضات برنامه ریزی شده را بسیار غیرممکن ارزیابی کرده است. این 
پیش بینی های خوش بینانه با دیگر ارزیابی های اطلاعاتی که اواخر سال 2020 و اوایل سال 2021 
توسط پلیس کنگره تدوین شده اند در تناقض است. در این گزارش ها به وضوح نسبت به تجمع 
هزاران معترض از جمله اعضای گروه  افراطی پسران مغرور هشدار داده شده اما به احتمال حمله 
نه. حتی اف بی آی هم روز قبل از حمله در گزارشی حتي نسبت به احتمال »وقوع جنگ« در کنگره 

آمریکا هشدار داده بود؛ گزارشی که مقامات پلیس کنگره از وجود آن ابراز بی اطلاعی کرده اند.
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گرينويچ

حراج قالی های مهاجران

 

کويت: قالی های مهاجران ســوری توســط اتاق 
صنعــت و بازرگانــی کويت بــه حراج گذاشــته 
 شــده اســت. به گزارش يورونيوز، در اين حراج، 
 18 قالی به نمايش گذاشته شده بودند و در مجموع
 70 زن در پروژه بافتن اين قالی ها شرکت کردند. 
اين فرش ها نتيجه پروژه  ای است که سازمان جهانی 
مهاجرت با سرمايه گذاری کويت در سال2019 با 
زنان سوری آواره برگزار کرده است. تعدادی از زنان 

در چارچوپ اين پروژه قاليبافی آموختند. 
فرش  ها را امروز به حراج می گذارندو در آمد حراج 
مجدداً بــرای ايجاد برنامه های جديد در ســوريه 
توسط سازمان جهانی مهاجرت هزينه خواهد شد. 
برنامه های سازمان جهانی مهاجرت برای گسترش 
قاليبافی در ميــان جمعيت های جنگ زده مناطق 
مختلف سوريه، به خصوص در ميان زنان، از اوايل 
سال2017 ميلادی با توزيع جعبه ابزار قاليبافی در 

مناطق مختلف آغاز شد.

رکاب بیشتر
نام مبلمان روی فرزندان

 

اسلو: »معرفی می کنم پسر بزرگم کاناپه و دختر کوچيکم 
نيم ست 4نفره.« اين نوع معرفی فرزندان تصور اوليه ای بود 
که برخی مردم اروپا و آمريکا از بانــک نامگذاری فرزندان 
شرکت مبلمان ايکيا داشتند که البته درست از آب درنيامد. 
چندی پيش شرکت ايکيا سازنده انواع مبلمان تاشو اعلام 
کرد قصــد دارد برای انتخاب نام بــه والدينی که به تازگی 
صاحب فرزند شــده اند کمک کند. نمايندگی »ايکيا« در 
نروژ فهرســتی از 800نام را در قالب يک بانک اســامی در 
وب سايت خود منتشر کرده اســت. اين اسامی برگرفته از 
نام تمام محصولات توليدی اين شــرکت از زمان تاسيس 
اســت. ايکيا از ســال1948 به جای کد محصول از اسامی 
خاص برای نامگذاری محصولات خود استفاده کرده است. 
»ايکيا« اسامی محصولات خود را از شــهرها، درياچه ها و 
ساير عناصر جغرافيايی ســوئد الهام گرفته است. علاوه بر 
اينها نام های قديمی مردم نيز برای اين محصولات استفاده 
شده است. اين اسامی شامل »مالم« و »کويک« )از اسامی 
نواحی شهری در سوئد( و »تروتن« )يک نوع سنگ( هستند 
که توسط ايکيا به ترتيب روی جاکفشی، مبل تخت شونده و 

ميز تحرير گذاشته شده بود.

 باشگاه
نویسندگان

شنبه

   تابستان هایی که
 از تیر آغاز نمی شد

صبح جمعه تلخ همشهری
چند سطر در سوگ فريدون بهرامی که آرام بود و آرامش 

می بخشيد و آرام رفت

گرما نشسته اســت روی شــانه هايمان و هرم نفسش را 
می دمد به صورتمان، اما تابستان هنوز از راه نرسيده است. 
خرداد هر چقدر هم که تبدار باشد، هنوز بهار است. انگار 
نه انگار زمانی، تابستان هايمان نه به وقت نخستين روز از 
ماه تير که هنگام بازگشــت از آخرين امتحان در يکی از 
روزهای خرداد آغاز می شد. آخرين امتحان هميشه حال 
و هوای ديگری داشت.  ســنگينی نگاه مراقب ها و صدای 
پاشنه های کفش هايشان وقتی بين رديف صندلی هايمان 
قدم می زدند، شــبيه روزهای قبل نبود. يکی نشسته بود 
کنج دلمان و هر چند دقيقه يک بار می گفت، تمام شد... 
بالاخره تمام شد. بعد هم يک حبه قند بر می داشت و لای 
2 تا انگشــت لاغرش خرد می کرد تا ما بی خيال عرق راه  
افتاده از لای انگشت ها، تندتند خودکارهای بيک  و رکس 

را بدوانيم روی ورقه های امتحانی.
و سرانجام ما باز می گشتيم به ســمت خانه و تابستان از 
همان زمان آغاز می شد. هر چند ابتدايش آميخته با دلهره 
کارنامه ای بود که بايد دو سه هفته بعد دستمان می رسيد 
اما همين که قرار نبود صبح با صدای زنگ ساعت يا بيدار 
باش مادر، دل از رختخواب بکنيم يا حواســمان مدام پی 

مشق و تمرين و پرسش باشد، قشنگ بود.
آن سال ها آمدن تابســتان ربطی به تير نداشت، تابستان 
آويزان بود به هفت سنگ و گرگم به هوا در کوچه و نخ های 
رنگی و گلدوزی های کج و معوج مان. تابستان های ما لای 
کتاب های داستانی که دست به دست می چرخيد، پرسه 
می زد و بستنی ها و ليوان های شربتی که مادرها دست مان 
می دادند. کسی نمی گفت، حواســت به درس های سال 
بعد باشد که ســنگين است يا اينکه چشــم بر هم بزنی، 
کنکور از راه می رسد. تابســتان فصل در ايوان خوابيدن 
بود و تماشای آســمان شب و گوش ســپردن به زمزمه 
نسيم لابه لای شاخ و برگ درختان و آواز مرغ حقی که در 

دوردست ها می خواند.
آن ســال ها حالا انگار در فصلی دور جامانده اند نه فقط 
برای ما، بلکه بــرای همه آنهايی کــه در آخرين امتحان 
خردادشان، کسی کنج دلشان نيست تا بگويد، تمام شد. 
آنها به همه درس هايی که تابستان و زمستان نمی شناسند 
فکر می کنند، به فردا و همه دل نگرانی هايی که رهاشان 
نمی کند. دلوا پســی های کوچک و بزرگی کــه با بچه ها 
و بزرگ ترهايشــان است. کاش می شــد، کوچه هايمان 
سرشار باشد از سر و صدای بچه هايی که بستنی در دست 
می خندند و نخ بادبادک هايشان را رها می کنند تا بروند 

بالاتر، تا جهان روياهای شيرين تابستان.

مردانی که هيــچ گاه تيتر روزنامه نمی شــوند يا 
نامشــان در شناســنامه روزنامــه نمی آيد، اما 
نقشی کليدی در قوام و شکل گيری روزنامه دارند؛ مردانی که هيچ گاه 
خاطراتشــان از فراز و فرودهــای روزنامه ثبت و ضبط نمی شــود، اما 

می توانند دقيق ترين راويان اوج و افول روزنامه باشند.
  

حميدرضا پروری، بهرام نوکار، اصغر خانی، فريدون بهرامی و اخيرا محمدرضا 
مرسلی در روزنامه همشــهری ســال ها پيگيری امور تحريريه را عهده دار 
بودند. در همشــهری اتاقی که به آن دفتر تحريريه می گويند همواره نقطه 
ثقل بسياری از اتفاق ها در روزنامه بوده است. ساماندهی امور در روزنامه ای 
که سال های زيادی پربرگ و بارترين روزنامه ايران بود و ضميمه ها، مجله ها و 
ويژه نامه های بسيار منتشر می کرد به هماهنگی های بسياری نيازمند بود که 

اعضای دفتر تحريريه همه اينها را در طول سال ها انجام داده اند.
فريدون بهرامی يکی از اعضای دفتر تحريريه همشهری بود؛ مردی آراسته و 
آرام که صبح ها زودتر از شروع کار تحريريه به روزنامه می آمد و شب ها اغلب 
پس از پايان کار تحريريه و نهايی شــدن صفحه ها به خانه می رفت. يکی از 
قديمی های روزنامه که در فراز و فرودهای بســيار همشهری در سال های 
گذشته خود را در دفتر تحريريه حفظ کرد و از يک سو نقطه اتکای سردبيران 

و مديران روزنامه و از سوی ديگر مأمن بچه های تحريريه ماند.
فريدون بهرامی روزانه نکته های بســياری را يکی يکی به گروه ها و اعضای 
تحريريه يادآور می شــد؛ ازجمله اعلام ميزان آگهی ها و درخواســت تيتر 
صفحه ها. ســال ها بی هيچ تغييری در ساعتی مشــخص اين کار را انجام 
می داد. بارها پيش می آمد که گروه ها در ارســال تيترهــا تأخير کنند، اما 
فريدون هيچ گاه لب به اعتراض و گلايه نمی گشود و هر بار با آرامش بار اول 
کار را پيگيری می کرد. بعيد می دانم کسی باشد که خاطره ای از تندخويی يا 
عصبانيت فريدون بهرامی، حتی در سخت ترين روزها به خاطر داشته باشد. 
فريدون مردی آرام بود که حضور او سبب آرامش ديگران می شد. هيچ گاه 
تنش های مديريتی روزنامه را به بدنه تحريريه تسری نمی داد، بلکه بالعکس 
گوش شــنوای درددل های بچه های تحريريه بــود و در آرام کردن آنها در 

ناملايمات نقش  ناگفته بسيار داشت.
  

صبح جمعه روزی تلخ برای روزنامه همشهری بود. بچه های تحريريه داشتند 
آماده می شدند که به روزنامه همشهری بروند و خبرها و گزارش های خود 
را برای شنبه آماده کنند. آخرين خبر چهارشنبه، در گروه تلگرامی تحريريه 
روزنامه، اعلام ميزان آگهی های صفحات بود که فريدون بهرامی فرستاده بود 
و انتظار می رفت که صبح جمعه نيز فريدون آگهی های تازه را اعلام کند، اما در 
بهت و ناباوری خبر درگذشت فريدون بهرامی رسيد. تصور نبودن او که سال ها 
جزء جدايی ناپذير روزنامه همشهری به شمار می رفت و فارغ از همه اتفاق ها 
همواره در تحريريه روزنامه حاضر بود، تصور نشنيدن صدای او يا تماشای 
صندلی خالی اش در گوشه دنج دفتر تحريريه همشهری چيزی نيست که 
بچه های روزنامه بتوانند به راحتی بپذيرند و زود با آن کنار بيايند. حالا که اين 
سطرها نوشته می شود بچه ها درگير روزنامه شنبه اند. کار روزنامه اين طوری 
است. در بدترين شرايط هم روزنامه فردا بايد منتشر شود. گاهی وقت ها حتی 
فرصت سوگواری دست نمی دهد. گاهی وقت ها همزمان که اشک می ريزی 
بايد برای روزنامه فردا بنويســی. فرقی نمی کند سوگوار احمدرضا دريايی 
باشی يا محمد کربلايی احمد يا مسعود فطرتی يا محمدرضا اکبری يا روح الله 
رجايی يا مهدی شادمانی يا شيده لالمی يا فريدون بهرامی. روزنامه بی رحم تر 
از اين حرف هاست... اما روزنامه همشهری از امروز بی ترديد چيزی کم دارد.   

بعــد از »علم بهتر اســت يا 
ثروت« يکی از مشهورترين 
کليشه های عرصه آموزش و پرورش دهه شصتی ها، 
هفتادی ها و الی آخر ماجرای پرســش از اين بوده و 
هست که »می خواهی چه کاره شوی« و محدود بودن 
پاســخ دانش آموزها به »دکتر و مهندس و خلبان«. 
نتيجه هم بسيار ســاده بوده و هست. خيل عظيمی 
از فارغ التحصيلانی که پس از نرســيدن به موقعيت 
مطلوب )در اينجا همــان دکتر و مهندس و خلبان( 
در موقعيت فعلی شامل ميليون ها شغل غيرايده ال 
از وضعيت اکنونشان ناراضی اند. پرسش اساسی اين 
اســت که جامعه ما به ويژه والدين کودکان کی قرار 
است به اين نتيجه برسند که نگاه ارزشی به مشاغل 
آن هم با ملاک پايگاه اجتماعی کاملا قراردادی آنها 
اشتباه است؟ آموزش و پرورش مدرن سال هاست به 
والدين و سيستم آموزشی کشورها پيشنهاد می کند 
که ارزش های اصيل شامل تلاش و صداقت در انواع 
شغل های قانونی و مورد علاقه را جايگزين کليشه های 
آرزوهای والدين برای فرزندان کنند. جامعه پيشرو 
جامعه ای خواهد بود که مکانيک و راننده و پزشک 
و خلبان آن با ميزان سختکوشــی و صداقت شان در 
کار ارزشگذاری شوند نه با موقعيتی که آن فرهنگ 
به اشتباه طی ســاليان دراز برای آنها تعريف کرده 
است. شاهد مثال اين ماجرا جدای از مثال هايی که 
در کشــور خودمان هم گاهی نظاره گر آن هستيم 
مدرسه ای است در اسپانيا است که برای قرن جديد و 
فناوری های نوين چوپان پرورش می دهد. بله چوپان! 

مدرسه  تربيت چوپان در اسپانيا با استقبال جوانان 
عاشق زندگی روستايی و دور از شهرهای بزرگ فعال 
 شد. اين مدرسه که در روستای »کسر دِ کاسرس« 
)Casar de Cáceres( در قطب پرورش گوسفند 
و بزُ اسپانيا واقع شــده، طی يک دوره 5ماهه و 600 
ساعته فوت و فن چوپانی را به علاقه مندان می آموزد. 
شرکت کنندگان در اين دوره از چيدن صحيح پشم 
گوسفندان گرفته تا شيوه درست دوشيدن شير بز را 
می آموزند. آنها همچنين يــاد می گيرند که چگونه 
براساس علائم ظاهری بتوانند متوجه بيماری بزها 
و گوســفندها بشــوند. انريکه ايزکويردو، مدير اين 
مدرســه، به خبرگزاری فرانسه توضيح می دهد که 
هدف اصلی اين مدرســه تربيــت »چوپانان قرن 
بيســت ويکم« با تلفيق روش های ســنتی و مدرن 
دامپروری است. به گفته او دانش آموزان اين مدرسه 
پس از يادگيری رفتار درســت با بزها و گوسفندها، 
احترام به رفاه آنها و همچنين آشــنايی با مديريت 
مالی دامپروری، گواهينامــه چوپانی يا پرورش دام 

دريافت می کنند.
مدرک و عنوانی که شايد در برخی کشورها دشنام و 

ناسزا به شمار می آيد.

جهان نما

سامان رضایی

مدرسه تربیت چوپان

يادبودعدد خبر

بازمانده زلزله مرگبار

فريدون بازمانده زلزله 
مرگبار رودبــار بود. 
داستان زندگی اش هم دايره شد و سرانجام در 
همان روستايی که در آن آغاز راه زندگی اش آوار 
شد بر سر خود و خانواده اش آرام گرفت. او يک تن 
از آن هزاران بازمانده ای بود که در زلزله 30دقیقه 
بامداد روز پنجشــنبه، 31خردادماه سال1369 
جسد بی جان عزيزانشان را از زير آوار های زلزله 
بیرون کشــیدند و پس از آنکه 37هزار جسد 
از زير آوار زلزله بیرون آمد، کتاب زندگی شــان 

تغییر کرد.
فريدون آن روز 21ساله بود. جوانی که مادرش و 
جسد ديگر عزيزانش را از زير آوار زلزله بیرون 
آوردند و او اين غم را تا همین نیمه شــب 10روز 
مانده به ســالروز زلزله رودبار و منجیل در دل 
نگاه داشت. فريدون درست در همان نیمه شب 
خردادماه لبخندی به همســرش و نیما پسرش 
زد و سرش را روی دســت »حديث« دخترش 
گذاشت و چشــمانش را برای همیشه بست. به 
همین راحتی!  خانه و کاشــانه اش در رودبار و 
منجیل در آن زلزله فروريخت اما او عازم تهران 
شد و در عنفوان جوانی ره بازار گرفت. رنگرزی 
را آموزش ديد و کارگاهی کوچک دست وپا کرد 
اما صفحات همشهری که گشوده شد، فريدون 
از نخســتین ها بود که از سردر همشهری عبور 
کرد و به استخدام اين روزنامه درآمد. او خدمت 
در راه فرهنگ را به اقتصــاد و بازار ترجیح داد. 
فريدون بهرامی، بازمانده آوار سال69، کمتر از 
انگشتان يک دست مانده بود که خدمت 30ساله 
در همشهری را به پايان ببرد اما اجل مهلتش نداد و 
او را در سالروز همان آوار به زير خاك کشید. آنقدر 
خوب بود که کارکنان روزنامه و چاپخانه و بخش 
آگهی های روزنامه همشهری از صبح ديروز برای 
رفتنش ماتم گرفته اند. آنقدر خانواده دوست بود 
که ذکر و زمزمه کلام مداومش همسر و فرزندانش 
بودند. آنقدر خويشــتندار و صبور و محجوب و 
عزيز بود که ســنگ صبور روزنامه لقب گرفت. 
مشــکلات همکارانش را با صبــر و حوصله به 
گوش جان می شــنید و اگر کاری از او برای حل 
مشکلات برمی آمد بی درنگ به ياری همکارانش 
می شتافت. فريدون از اولین های همشهری بود 
اما اجل مهلت نداد تا او کتاب همشــهری را نیز 
با فروتنی و خودســاختگی تمام، همچون زمان 
ايســتادن بر آوار زلزله مهیب سال69 ببندد و 
جشن بازنشستگی اش را در روزنامه همشهری 
با بريدن کیک بازنشستگی همچون اسلاف خود 
ببندد. فريدون دوست دلسوز همه ما بود. روحش 

شاد و روانش در آرامش ابدی.

حافظ

کنون که در چمن آمد گُل از عدم به وجود
بنفشه در قدمِ او نهاد سر به سجود

تــا قبــل از اينکه 
شهرها به محاصره 
خودروها درآيند، 
نقش  دوچرخــه 
پررنگی در تردد افراد و ســفرهای درون شــهری داشــت. اما با 
توليد انبوه خودرو، استفاده از دوچرخه کاهش يافت و خودرو مد 
حمل ونقلی غالب در تمام شهرها شد. بعد از آن هم توسعه شهرها 
براساس خودرو شکل گرفت و دوچرخه بيشتر جنبه تفريحی پيدا 
کرد. تسلط خودروها بر شهرها با وجود مزايای بسيار اما مضرات 
غيرقابل انکاری مانند آلودگــی هوا، آلودگی صوتــی، ترافيک، 
اغتشاشات بصری و افزايش تصادفات و... را در پی داشت. مضراتی 
که مديران شهری را در برخی از شهرهای کشور به اين فکر واداشت 
که بايد برای کاهش اثرات منفی ناشــی از تردد خودرو و افزايش 
کيفيت زيست شــهروندان رويکرد خود را تغيير دهند. بنابراين 
فصل جديدی در صنعت حمل ونقل آغاز و اقدامات بســياری از 
توسعه زيرســاخت تا وضع قوانين مناســب برای تردد دوچرخه 
انجام شــد. طرح هايی هم در شــهرهای مختلف به اجرا درآمد، 
طرح هايی مثل احداث ايستگاه های دوچرخه، اختصاص بخشی 
از معابر به لاين دوچرخه، سه شنبه های بدون خودرو و راه اندازی 
سيستم دوچرخه های اشتراکی، اما دوچرخه هنوز نتوانسته  است 
در ميان ساير مدهای حمل ونقلی جايگاه مناسبی پيدا کند و هنوز 
از جنبه تفريحی به آن نگاه می شــود. به همين دليل هم مديران 
شــهری در پايتخت قصد دارند موج تازه ای ايجاد کنند تا سهم 
دوچرخه در تهران که هم به سلامت شهروندان، کاهش ترافيک، 
کاهش آلودگی هوا و غيره کمک می کند، افزايش پيدا کند. معاون 
حمل ونقل و ترافيک شهرداری تهران هم گفته که حداکثر سهم 
دوچرخــه در جابه جايی روزانــه 10 تا 15 درصد اســت که زير 
0.1درصد از کل جابه جايی های تهران است و اين نشان می دهد 
رويکردهای قبلی موفقيت آميز نيســت؛ درحالی که بايد در افق 
سالانه 190هزار جابه جايی با دوچرخه انجام می شد که نشده است 
و بايد مدل های قبلی تغيير کند. راهکار مديريت شهری هم اين 
است که از سرمايه گذاران حمايت کنند تا آنها دوچرخه را به عنوان 
يک وسيله حمل ونقلی در تهران جا بيندازند 
و شهرداری هم زيرســاخت ها را تکميل 
کند؛ چرا که زيرســاخت های زيادی در 
شهر ايجاد شده اما پراکنده است. با تکميل 
شــبکه دوچرخه در شــهر، افزايش تعداد 
ايستگاه های دوچرخه و فرهنگسازی در 
زمينه استفاده از اين وسيله به عنوان 
حمل ونقل پاک، می توان اميدوار بود 
که در سال های آينده شهر دودگرفته 

تهران، از حصار خودروها رها شود.

فرقی ندارد آخر هفته باشد يا روز وسط هفته. 
تفاوتی نمی کند مبدأ و مقصدتان کجا باشد. هر 
زمانی از هرجا که بياييد و به هرجا که برويد اگر گذرتان به جاده هراز بيفتد، بالاخره 
در ترافيک چند کيلومتر تونل آخر)شــايد هم تونل اول( گير می کنيد. اگر از سمت 
تهران به آمل برويد تونل های متعددی بر ســر راه داريد. همچنين در نقاطی، جاده 
باريک می شود يا پيچ وخم ها زياد می شوند. همه اينها را که رد کنيد به غول مرحله 
آخر می رسيد. درحالی که تصور می کنيد در انتهای راه هستيد و تا چند دقيقه ديگر 
می توانيد وارد شهر آمل شــويد، ناگهان انبوه خودروها را مقابل خود می بينيد. اگر 
تازگی ها از اين جاده عبور نکرده باشيد، تصور می کنيد تصادفی رخ داده يا خودرويی 
در ميانه جاده خراب شده است، اما واقعيت اين است که خودروها در صف ورود به تونل 
آخر مانده اند که بسيار باريک است. پس خودتان را برای يک ساعت اعصاب خردکن 
آماده کنيد. اگر از آمل به سمت تهران حرکت کنيد، همين اتفاق چند کيلومتر مانده به 
نخستين تونل رخ می دهد و آنقدر شما را خسته و کلافه می کند که ديگر از بقيه جاده 
زيبای هراز لذت نمی بريد. احتمالا همان زمان که بی اغراق سانتی متربه سانتی متر به 
تونل نزديک می شويد، راننده هايی را می بينيد که در شانه خاکی جاده، گاز می دهند. 
در نگاه آنها، مردمی که در ترافيک چندکيلومتری مانده اند از حداقل هوش و استعداد 
برخوردار نيستند و خداوند در حق آنها ظلم کرده است و فقط خودشان هستند که 
آنقدر زرنگی دارند که می توانند سريع تر به مقصد برسند. آنها گاز می دهند و از کنار 
همه رد می شوند و زمانی که شانه خاکی به پايان می رسد، طلبکارانه خود را لابه لای 
ماشين های ديگر جا می دهند. چنين آدم هايی در همه جا ديده می شوند. شايد تصور 
شود برای جلوگيری از سوء استفاده آنها بايد پليس راه حضور جدی تری داشته باشد، 
اما در ديگر موضوعات چه؟ آيا می توان برای همه صف هايی که در طول روز تشکيل 
می شوند هم پليس گذاشت؟ آيا می توان هر لحظه با اين آدم های هميشه حق به جانب، 
دعوا کرد؟ آموزش و بالا بردن سطح شعور عمومی راه بهتری نيست؟ هرچند احتمالا 
زمان بيشــتری نياز دارد، اما در نهايت نتيجه بهتر و ماندگارتری حاصل می شــود. 
آدم هايی که به شانه خاکی نمی روند، شــعور دارند و بود و نبود پليس هم تأثيری در 

رفتارشان ندارد.

دغدغه

میثم قاسمی

محمد باریکانی

شانه خاکی قبل تونل

مريم ساحلی
روزنامه نگار

مرتضی کاردر
روزنامه نگار

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار

از همین قاب عاريه، از همین خیره ماندگی به گنبدطلا 
در مسجد گوهرشــاد ، از همین دلتنگی ها می دانید که 
درماندگی هايم کم نیست و امیدواری هايم به شفاعت 

شما بسیار ...   عکس: مسعود میر
اول آخر

ادامه از 
صفحه اول

آخر مصور

  يادبود... اثر : محمد سباعنه
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 حرکت به حومه
حرکت به سوی نابرابری

مســکن یکــی از مهم تریــن مســائل در 
سیاســتگذاری های اجتماعــی محســوب 
می شــود و ســاماندهی آن، از وظایف اصلی 
دولت به شمار می رود. توجه به این مهم نیز در 
جامعه باعث کاهش نابرابری اجتماعی خواهد 
شد. ما نیز معمولا در سیاستگذاری اجتماعی، 
درباره مســکن به این مهم واقف هستیم که 
بخش مهمی از هزینه های خانــوار را به خود 
اختصاص می دهد، درحالی که به طور متوسط 
بایــد 30درصــد از هزینه خانوار به مســکن 
اختصاص داده شود، اما اکنون چنین نیست. 
از سویی مسکن از مواردی محسوب می شود 
که امنیت خانواده را هدف قرار داده و بر سایر 
مقولات زندگی اثرگذار خواهد بود. به عبارتی؛ 
با افزایش قیمت مسکن، هزینه های خوراکی و 
غیرخوراکی نیز متاثر خواهند شد و خانواده را 
با مشــکلات مختلفی روبه رو خواهد کرد. لذا 
امنیت مسکن در بســیاری از کشورها حتی 
در زمره  مهم ترین مسائل در کاهش نابرابری 
اجتماعی قرار می گیــرد و پیامدهای کاهش 
نابرابری هم بر همگان مشخص است. افزایش 
نابرابری ممکن اســت به نوعی تامین امنیت 
داخلی را مورد هدف خــود قرار دهد. حتی در 
بعضی از کشــورهای اروپایی، ناامنی ناشی از 
افزایش قیمت اجاره که باعث می شــود تعداد 
زیادی از افراد خانه های خود را عوض کرده و 
به مکان ارزان تری بروند یا خانه خود را تخلیه 
کنند یا وقتی به سمت حومه حرکت می کنند، 
از این نبود  امنیت به عنوان یکی از ویژگی هایی 
که در حد بی خانمانی شاخص بندی شده، نام 
برده می شود. به همین دلیل سعی می شود در 
قراردادهای حقوقی که بین مالک و مستأجر 

منعقد خواهد شد، همیشه مداخله کنند.
در ایران، این مسئله فقط در دوران همه گیری 
کرونا اجرا شد. به این صورت که اگر صاحبخانه 
هم می خواســت کرایه خانه را افزایش داده و 
حکم تخلیه برای موجر بگیرد، با حکم دادگاه 
نمی توانست چنین کند. مجموع این نشانه ها 
نمایانگر اهمیت مسکن در کشورهاست و اینکه 
هر نوع فعل و انفعالی در این بازار می تواند روی 
مســائل دیگری اثرگذار باشد. یکی از عوارض 
نابســامانی در بازار مســکن نیز مهاجرت به 
شــهرهای اطراف و  حومه اســت. مثلا مدتی 
پیش یکی از همکاران که استاد دانشگاه است 
در صحبت هایــش می گفــت: به علت همین 
افزایش قیمت ها مجبور شــده منزل خود را 
که به درخواســت صاحبخانه با افزایش بهای 
بیش از 50 درصد که قــادر به پرداخت نبوده، 
تخلیه کرده و بــه حومه  تهــران و منطقه ای 
نزدیک هشــتگرد، یعنی کــردان نقل مکان 
کند. او که تا پیش از این، در محله ای نزدیک 
به محل کارش و مکانی در طبقه خود ســاکن 
بوده، حالا به مکانی مهاجرت کرده که نه  تنها 
باید مسافت زیادی را طی کند تا به محل کار 
برسد که با طبقه فرودست همسایه شده است. 
به لحاظ جامعه شــناختی، ترکیب طبقاتی از 
نظر سکونت بسیار مهم خواهد بود و بر روحیه  
2 گروه اثر گذاشــته و باعث بــروز پیامدهای 
اجتماعی خواهد شــد. یکی از این پیامدها در 
سطح گسترده، جرم است. یعنی وقتی تحرک 
جمعیت افزایش پیدا کند، خود باعث گسترش 

جرائم می شود.
با توجه به اعلام  پی در پی مسئولان و مأموران 
نیروی انتظامی در ســال های گذشته، یکی از 
بالاترین نرخ های تماس با شماره110، مربوط 
به اختلافات همسایگان بوده است. باید به این 
نکته توجه کرد که چنین اختلافاتی، ناشی از 
تحرک اجتماعی و جغرافیایی است. وقتی دائما 
گروه های مختلف به سبب افزایش بهای مسکن 
یا مشکلاتی از این دست، برای پیدا کردن کار 
و محل مناســب زندگی حرکــت می کنند و 
مهاجرت صورت می گیرد و ترکیب جمعیتی 
به لحاظ اجتماعی تغییر می کند، باید متناسب 
با این تغییر منتظر پیامدهای مختلف اجتماعی 
شد. اگر توجه کنید، در گذشته که شغل های 
ثابتی وجود داشت، تحرک اجتماعی کمتری 
رخ می داد. لــذا نزاع همســایگی کمتر بود و 
شناخت همسایه ها نســبت به یکدیگر باعث 
افزایش سرمایه اجتماعی خانواده ها و محله ها 
می شد. بنابراین حس محلیت که برای دولت در 
توسعه محلی بسیار ضروری است، با ادامه دار 

شدن این رویه از بین خواهد رفت.
وقتی تحرک جمعیتی رخ می دهد و مهاجرت 
صورت می گیرد، باید با مطالعه و دقت بیشتری 
به این موضوع نظر کرد. در پایان دوران پهلوی، 
یکی از عوامل سقوط رژیم، حاشیه نشینی در 
کلانشــهر ها بود. هم اکنون با افزایش تحرک 
اجتماعی که ناشــی از افزایش قیمت مسکن 
است باید مواظب و متوجه مواجهه با این مسئله 
بود و ابعاد اجتماعی آن را بررسی کرد. از سویی 
عواقــب غیرقابل پیش بینی نیــز در این رویه 
رخ می دهد که باید منتظر بــود و دید که چه 
اتفاقاتی به وقوع خواهد پیوســت. اما بیش از 
همه، وقتــی میزان هزینه  مســکن در هزینه 
خانوار افزایش چشمگیری پیدا  کند، نابرابری 
افزایش خواهد یافت. همینطــور پیامدهای 
اجتماعی که ناشی از غریبگی است، با افزایش 
درگیــری  در محله هــای جدیــد و تحرکات 
جمعیتی سریع به وجود آمده و جرم را تشدید 

خواهد کرد.

علی اصغر سعیدییادداشت
جامعه شناس

ساحل ناامن مسکن
کوچ مستأجران تهرانی به شهرهای اطراف چون کرج چه سویه های اقتصادی، روانی و اجتماعی برای فرد و جامعه خواهد داشت؟

نیازمند به سلامت روانی و خط مشی های سیاسی جدید
مهناز اسماعیلی، دکتری روانشناسی : افرادی که در شرایط مهاجرت قرار 
می گیرند، قطعا بیشترین فشــار روانی را تحمل خواهند کرد. فشارهای 
اقتصادی و درآمد پایین به صورت معمول، با اختلالات روانی همراه هستند. 
همچنین خودکشی و خودآزاری هم به شدت با محرومیت های اجتماعی و 
اقتصادی همراه است. نابرابری درآمد، بیکاری و تورم ازجمله عوامل مهمی 
به شمار می روند که باعث تضعیف ســلامت روان می شود و خطر ابتلا به 
بیماری های روانی را افزایش می دهد. این افزایش را می توان در هزینه های 
درمان مشاهده کرد که چه بسا منجر به از دست دادن شغل و در نتیجه باعث 

از دست رفتن درآمد و مزمن شدن اختلال های روانی خواهد شد.
عوامل اقتصادی ازجمله بیکاری، بی ثباتی اقتصادی، تورم افسارگسیخته، 
رکود اقتصادی و توزیع ناعادلانه درآمد در جامعه مهم ترین عوامل مؤثر 
اقتصادی بر ســلامت روان هستند. در مقابل رشــد اقتصادی، سلامت 
روان را بهبود می بخشد. میزان درآمد افراد تأثیر زیادی بر زندگی فردی 
و اجتماعی آنها دارد. پژوهش ها نشــان می دهد که امکانات معیشتی و 
رفاهی، محل زندگی، روابط اجتماعی، گروه دوستان و نوع تفریح با میزان 
درآمد افراد ارتباط مستقیمی دارد. همچنین درآمد یکی از موارد مهمی 
است که می تواند در زندگی خصوصی افراد نقش مهمی بازی کند و حتی 
زندگی مشترک آنها را تحت تأثیر قرار دهد. اقتصاد ضعیف باعث کاهش 
اشتغال، افزایش بیکاری و فروپاشی خانواده ها خواهد شد. به نظر واضح 
است که بسیاری از اشــکال مختلف بیماری ها و درد و رنج های فردی که 
امروزه با آن درگیر هستیم، با فرایندها و پیامدهای جانبی سرمایه گذاری 
سر و کار داشته و به واسطه آنها تقویت می شود. حقیقت این است که حتی 
می توان گفت، سرمایه داری از بســیاری جهات، سیستم بیماری روانی را 

تولید می کند. اگر ما به شکلی جدی، نه به دنبال مقابله با آثار بیماری ها و 
مشکلات روانی که به دنبال بررسی عوامل و ریشه های آنها هستیم، باید 
مشخص تر، دقیق تر و تحلیلی تر به مسائل سیاسی و اقتصادی بپردازیم که 
این مشکلات از آنها  زاده می شود. باید مشخص کنیم که روانشناسی چطور 
به شکلی اساسی با همه  جنبه های آن عجین شده است. از دیگر جنبه های 
کلیدی سرمایه داری و تأثیر آن بر بیماری های روانی که می توان از آن سخن 
گفت، نابرابری است که عامل برجسته  تعیین کننده در بیماری روانی است. 
هرچه میزان نابرابری بیشتر باشد، پیامدهای مربوط به سلامتی رو به وخامت 
می رود. بیماری روانی ارتباط مشخصی با محرومیت، درآمد پایین، بیکاری، 
آموزش نامناسب و سلامت جسمی نامناسب و رفتارهای مخرب برای سلامت 
جسم و روان دارد. بسیاری از افراد بر این باورند که مشکلات و اختلالات 
روان پریشی، اسکیزوفرنی، اضطراب، افسردگی، خودزنی و... علائم دنیای 
بیمار است؛ نه دنیای واقعی. اما اگر مشکلات عاطفی فرد، فقط مشکلات 
خودش نباشد چه؟ اگر مشکلات همه  ما باشد چطور؟ اگر مشکل واقعی این 
باشد که ما در جامعه  نامناسبی زندگی می کنیم چطور؟ و جمله معروفی که 
می گوید: زندگی نادرست را نمی توان درست زندگی کرد! به نظر می رسد 
ریشه  این زندگی نادرست را باید در سیســتم اقتصادی و اجتماعی مان 
 جست وجو کنیم که هم با روانشناســی و هم با عصب شناسی ما که وجود 
اجتماعی مان را شــکل می دهد، در تعارض است. باید بدانیم که دنیاهای 
داخلی و خارجی ما به شکلی اساســی با هم در تعامل بوده و به هم شکل 
می دهند. به این ترتیب به جای اینکه درک مــان از اقدامات اقتصادی و 
سیاسی را از درک مان از روانشناسی و رشد انسان جدا کنیم، باید آنها را در 
کنار هم قرار دهیم تا به این ترتیب هم سو شوند و برای محقق شدن چنین 
چیزی نیازمند گفت وگویی تازه، میان دنیاهای سیاسی، اقتصادی و مدلی 

تازه و منسجم برای سلامت روانی و خط مشی های سیاسی جدید هستیم.
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اجاره  بهای 
مسکن در تهران 
به طور میانگین، 

100درصد سبد 
هزینه  ای خانوار 
برآورد می شود؛ 

درحالی که به طور 
استاندارد اجاره  بها 

باید حداکثر سهم 
30درصدی در سبد 
هزینه  ای خانوارها 

داشته باشد

شما با حقوق 
10میلیون تومان، 

درصورتی که 
30درصد آن را 
برای اجاره بها 

درنظر بگیرید، 
با احتساب 

60مترمربع متراژ 
خانه، می توانید 

در منطقه18 و 
شهرری خانه 

اجاره کنید

از سال 97 قدرت 
مالی و اقتصادی 
خانوار به شدت 

کاهش پیدا 
می کند و اجاره 

خانه در نیمه 
شمالی و مرکزی 
از دست می رود 

و در سال1399، 
شما با درآمد 

7میلیون و900هزار 
تومان هم فقط 

3منطقه 15، 16، 
18 و شهرری 

را برای انتخاب 
خواهید داشت

موج سوم مهاجرت 
مستأجرها از 

تهران به حومه، 
این بار دیگر 

درون استانی 
نیست و مقصد 
مهاجرت ها به 

نزدیک ترین حومه 
استان یعنی کرج 

تغییر کرده است. 
حالا تقاضای 

مسکن اجاره  ای 
مستأجران تهرانی 

در شهر کرج 
افزایش پیدا کرده 

است

مجموع حقوق و 
دستمزد یک زوج 

کمتر از 13میلیون 
تومان خواهد بود؛ 
درحالی که متوسط 
اجاره  بهای مسکن 

ماهانه در مناطق 
مصرفی متوسط 
شهر تهران بین 

12میلیون تومان تا 
15میلیون تومان 

است

زهرا رستگارمقدمگزارش
روزنامه نگار

مهاجرت به شهرهای اطراف 
پایتخت چه پدیده هایی را افزایش 

خوهد داد؟

دغدغــه مســتأجران در فصــل جابه جایی با 
افزایش بی رویه قیمت اجاره هاوگرانی بی سابقه 
 مســکن  دیگر صاحبخانه شــدن را به رویایی 
دســت نیافتنی تبدیل کرده است. محمدعلی 
اسفنانی، سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی 
حداکثر افزایــش کرایه مســکن در تهران در 
مقایســه با سال گذشــته را 25درصد، در سایر 
کلانشهرها 20درصد و ســایر شهرها 15درصد 
اعلام کرده اســت. اما باید دیــد چقدر چنین 
تصمیمی محقق خواهد شــد. از سویی همین 
افزایش بی رویه باعث شده سیلی از مستأجران 
به شــهرهای اطراف چون کرج گســیل شوند. 
اما ابعاد اجتماعــی، روانــی و اقتصادی چنین 

مهاجرت هایی چه خواهد بود؟

استاندارد اجاره بها چقدر است؟
اجاره  بهای مســکن در تهران به طور میانگین، 
100درصد ســبد هزینــه  ای خانــوار برآورد 
می شــود؛ درحالی که به طور استاندارد اجاره  بها 
باید حداکثر سهم 30درصدی در سبد هزینه  ای 
خانوارها داشته باشد. کاهش توان اجاره نشینی 
بخشی از تجربه روزانه مردم تهران در دهه اخیر 
بوده و ماه به ماه طبقات درآمدی بیشتری توان 
سکونت در تهران را از دســت داده و مجبور به 
ترک این شهر و سکونت در حواشی آن شده اند. 
سال گذشته نقشه ای تنظیم شد تا براساس آن 
توان اجاره نشینی در تهران معین شود. این نقشه 
به این شکل اســت که با تعیین میزان حقوق یا 
درآمد در ســال 1۴00، تعیین سهم اجاره بها از 
درآمد ماهانه و تعیین متراژ آپارتمان می توانید 
مناطقی را که در تهران قادر به اجاره مسکن در 
آن هستید، پیدا کنید. پس از تعیین این موارد در 
بخش پایانی می توانید تغییر توان اجاره نشینی 
در ســطح تهران را به تفکیک مناطق 22گانه از 
بهار13۸۸ به صورت فصلی مشاهده کنید؛ مثلا 
شــما با حقوق 10میلیون تومان، درصورتی که 
30درصد آن را برای اجاره بها درنظر بگیرید، با 
احتســاب 60مترمربع متراژ خانه، می توانید در 
منطقه1۸ و شهرری خانه اجاره کنید؛ درحالی که 
در سال۸۸ می توانستید جز منطقه یک، 2 و 3، 
در همه مناطق تهران ســاکن شوید. به عبارتی 
شــما با حقوق یک میلیون و600هزار تومان در 
ســال13۸۸ و درنظر گرفتــن 30درصد از این 
مبلغ می توانستید جز 3منطقه شمال تهران در 
جای جای این شــهر، خانه اجاره کنید. تقریبا از 
سال97 است که تغییرات شدت می گیرد؛ یعنی 
از این سال قدرت مالی و اقتصادی خانوار به شدت 
کاهش پیدا می کند و اجاره خانه در نیمه شمالی 
و مرکزی از دست می رود و در سال1399، شما 
با درآمد 7میلیون و900هــزار تومان هم فقط 
3منطقه 15، 16، 1۸ و شهرری را برای انتخاب 

خواهید داشت.

در همین جدول اگر اعداد را کمی تغییر دهید، 
شــاهد اتفاقات دیگری خواهید بود که مبنای 
تصمیم امروز شــما برای اجاره اســت؛ مثلا با 
همین حقوق 10میلیــون تومان، درصورتی که 
۴0درصد درآمدتــان را بــرای اجاره بها درنظر 
بگیرید، با احتســاب 60مترمربــع متراژ خانه، 
می توانید علاوه بر منطقه1۸ و شهرری، منطقه 
15 و 16 را هم در میــان گزینه های اجاره خانه 
بگنجانید، اما اگر متراژ را کمی بالاتر ببرید یعنی 
70 تا ۸0مترمربع مساحت خانه باشد، باز همان 
2منطقه ابتدایی جزو گزینه هایتان خواهد شد. 
اما اگر 50درصد حقوق خــود را برای اجاره بها 
کنار بگذارید و اگر به همان 60متر قناعت کنید، 
به جز مناطق 1 تــا 7 می توانید در دیگر مناطق 
گزینه هایی را برای اجاره انتخاب کنید. این یعنی 
درصورتی قفل منطقه یک برایتان باز خواهد شد 
که درآمد خود را به 20میلیون تومان رسانده و 
با همان مساحت 60متر، نیمی از حقوق را برای 

اجاره مسکن کنار بگذارید.
چنانچه علاقه مندیــد توان اجــاره خانه خود 
 را در تهــران بســنجید می توانید بــه آدرس

 /https://alitayebi.github.io/maps/rent 
مراجعه کنید و خودتان شــاهد تغییرات مالی و 

اقتصادی در سال های گذشته شوید.

موج های مهاجرت از تهران 
 اکنون هزینه اجاره نشــینی بــرای خانوارهای 
متوسط تقریبا تا ســطح مجموع درآمد زوجین 
در مناطق متوسط شهری پیشروی کرده است. 
این هزینه و درآمد باعث شــده اجاره نشین های 
تهرانی،  میهمــان ناخوانده اســتان های مجاور 
چون البرز شــوند. به نظر می رسد متوسط مبلغ 
اجاره بها در مناطق متوسط نشین کرج، تقریبا به 
اندازه نصف مبلغ اجاره آپارتمان در مناطق میانی 

پایتخت است.
اما با نگاهی به ســیر مهاجرت اجاره نشــین ها 
از تهران مشــخص می شــود که در سال1397 
نخســتین جهش قیمــت مســکن در تهران، 
مســتأجرهای جنــوب شــهر را روانــه حومه 
ارزان قیمت پایتخت کرد. هرچند این گسیل نه 
برای ادامه اجاره نشــینی که به قصد خرید خانه 
در پرند و پردیس بود. این گروه از مســتأجران 
با تکیه بر مبلغ رهن یــا ودیعه واحدی که در آن 
مســتأجر بودند و پس  اندازهای اندک خود، و با 
کمک هزینه  ای کــه تا آن زمــان در قالب اجاره 
ماهانه به موجر پرداخت می  کردند، وام مســکن 
گرفته و آپارتمانی ارزان قیمت در این شهرهای 
جدید خریدند. علاوه بر مســتأجرهای جنوبی 
شهر تهران، خانه  اولی  ها و سرمایه  گذاران هم به 
این جرگه پیوسته و راهی این شهرها شدند. اما 
در سال1399 موج دوم مهاجرت اجاره نشین ها 
شکل گرفت. این بار مهاجرت از مرکز به حومه بود. 
مستأجرها، نه در قالب خریدار، بلکه حالا در قالب 
متقاضی بازار اجاره، به بازار مســکن این شهرها 
وارد شده بودند. با تشدید فشارهای اجاره  نشینی 
و ادامه جهش در بازار مســکن، تضعیف قدرت 
خرید و ناتوانــی از تامین اجاره  بهای مســکن، 
شــهرهای جدید یا حومه ارزان  قیمت پایتخت 
به عنوان مقصد اجاره  نشینی انتخاب شد. خروج 
در 1۴01 اما به گونه ای دیگر اســت. موج سوم 
مهاجرت مســتأجرها از تهران به حومه، این بار 
دیگر درون استانی نیست و مقصد مهاجرت ها به 
نزدیک ترین حومه استان یعنی کرج تغییر کرده 
است. حالا تقاضای مسکن اجاره  ای مستأجران 

تهرانی در شهر کرج افزایش پیدا کرده است.

چرا کرج مقصد مهاجران شده است؟
گفته می شود که در 2موج قبلی، مهاجران عمدتا از 

بازار مسکن تهران به حومه، خانوارهای کم  درآمد 
بودند، امــا متقاضیان مهاجــرت در موج جدید، 
خانوارهای دهک  های متوسط هستند. شکل  گیری 
موج سوم مهاجرت ملکی مستأجرها از تهران به 
نزدیک ترین حومه استانی سر به سر شدن متوسط 
درآمد خانوار با میانگین اجاره  بهای مســکن در 
تهران است. متوســط درآمد ماهانه خانوارهای 
دهک  های متوسط اقتصادی در تهران هم  اکنون 
با لحاظ 2پارامتر مهم با متوسط اجاره  بهای ماهانه 
یک واحد مســکونی معمولی 75مترمربعی در 
پایتخت برابر شده است. هم  اکنون حداقل حقوق 
مصوب قانون کار برای سال1۴01 برای سرپرست 
یک خانــوار 3نفره معــادل 6میلیون و300هزار 
تومان اســت. این میزان حقــوق درواقع درآمد 
عمده سرپرســتان خانوار مســتأجر شهر تهران 
اســت. درصورتی که زن و شــوهر هر دو شاغل 
باشند، با محاســبه اینکه درآمد ماهانه هر کدام 
از آنها برابر با 6میلیون و300هزار تومان باشــد، 
مجموع حقوق و دستمزد آنها کمتر از 13میلیون 
تومان خواهد بود؛ درحالی که متوسط اجاره  بهای 
مسکن ماهانه در مناطق متوسط شهر تهران بین 
12میلیون تومان تا 15میلیون تومان اســت. با 
محاسبه این میزان مشاهده می شود که هم اکنون 
متوسط درآمد خانوارهای معمولی و مستأجر با 
میانگین اجاره  بهای یک واحد مسکونی معمولی 
75مترمربعی ســر به سر شده اســت. متوسط 
اجاره  بهای مسکن در شــهر تهران در فایل  های 
عرضه شده به بازار اجاره پایتخت بیش از 50درصد 

در مقایسه با سال قبل رشد داشته است.
به عبارت دیگــر هم  اکنون اجاره  بهای مســکن 
برای ایــن گــروه از خانوارها به طــور میانگین، 
100درصد سبد هزینه  ای خانوار برآورد می شود؛ 
درحالی که به طور اســتاندارد و در شرایط نرمال 
اجاره  بها باید حداکثر سهم 30درصدی در سبد 

هزینه  ای خانوارها داشته باشد. با رسیدن متوسط 
اجاره  بهای مسکن در پایتخت به میانگین درآمد 
خانوارهای مستأجر در شهر تهران، شکل  گیری 
موج سوم مهاجرت ملکی مستأجرها از تهران به 
حومه رصد می شود. اما عمده این مستأجرها که 
در طبقات متوسط قرار دارند، تمایلی به مهاجرت 
به حومه ارزان قیمت تهران یعنی شهرهای جدید 
ندارند و ترجیح می  دهند مقصــد ملکی خود را 
از شــهر تهران به حومه استانی یعنی کرج تغییر 
دهند، دسترسی نسبتا راحت به مترو، سریع ترین 
و ارزان  ترین وســیله حمل ونقلی تهران به حومه 
و برعکس، دلیــل این اقبال اســت؛ درحالی که 
هنوز مترو به شــهرهای پرند و پردیس نرسیده 
است. از سوی دیگر امکانات و سرانه های شهری و 
همچنین خدمات شهری در کرج به مراتب بیشتر 

و مطلوب  تر از شهرهای جدید است.

سیاست های جدید برای سقف گذاری قیمت
بررسی وضعیت اجاره  بهای مسکن در شهر تهران، 
حومه ارزان )شــهرهای جدید پرنــد و پردیس( و 
شــهر کرج نشــان می  دهد هم  اکنون متوســط 
اجاره  بهای مسکن در شــهر کرج حدود یک دوم یا 
نصف متوسط اجاره  بهای مســکن در شهر تهران 
اســت. اجاره  بهای یک واحد مســکونی معمولی 
75مترمربعی در مناطق متوسط پایتخت معادل 
ماهانه 12 تا 15میلیون تومان اســت. این میزان و 
برای واحد مشابه در شهر کرج به طور متوسط حدود 
6میلیون تومان برآورد می شود. مستأجران تهرانی 
به طور متوسط با اختصاص حدود 50درصد از سبد 
هزینه  ای خود به اجاره  بها، در واحدهای استیجاری 
کرج ساکن می شوند. این در شرایطی است که هم 
زن و هم شوهر شاغل باشند و حقوق آنها مطابق با 
قانون کار مصوب برای سال1۴01 معادل هرکدام 
ماهانه 6میلیون و300هزار تومان پرداخت شــود. 
متوسط اجاره  بهای ماهانه کل یک واحد مسکونی 
معمولی 75مترمربعی در شهر جدید پرند هم اکنون 
نزدیک به 3 میلیون تومان و در شهر جدید پردیس 
حول وحوش ۴.5 تا 5میلیون تومان اســت. طی 
3ســال اخیر با اعمال سیاســت های نادرست و 
شکست خورده سقف  گذاری دستوری نرخ اجاره  بها، 
پرداخت وام ودیعه و ایجاد بعضی محدودیت  ها برای 
موجران در قبال مستأجرها، نه تنها بازار اجاره به نفع 
مستأجرها تنظیم نشــده، بلکه گروه قابل توجهی 
از موجران از عرضه واحدهای خــود به بازار اجاره 
خودداری کرده اند. درواقع این سیاســت ها اگرچه 
با نیت و هدف کمک به مستأجرها تصویب و اجرا 
شــده، اما در نهایت به دلیــل کاهش حجم عرضه 
مســکن به بازار اجاره، به ضدکارکرد خود تبدیل 
شده است؛ درحالی که دولت می توانست از طریق 
وضع مالیات سالانه بر املاک مســکونی از مسیر 
افزایش ریسک و ایجاد هزینه برای خالی نگه  داشتن 
واحدهای مسکونی، حجم زیادی از آپارتمان  های 
آماده عرضه و احتکارشــده را به بازار مسکن روانه 

کند که نخستین اثر آن افزایش 
عرضه به بازار اجــاره و کمک به 
ســاماندهی ایــن بازار اســت.

چرایی تأکید رهبرمعظم انقلاب بر جلوگیری از 
هویت زدایی از انقلاب و وارونه سازی واقعیت ها

موفقیت 100درصدی داروی دوستارلیماب
 در از بین بردن سلول های سرطانی

از 233گود شناسایی شده پایتخت، 21گود 
بسیار خطرناک تشخیص داده شده اند

استحاله هویتی
ابزاری برای سلطه 

 قهرمان جدید 
جنگ با سرطان

هشدار جدی نسبت به 
گودهای پرخطر در تهران



شنبه 21 خرداد 101401
 شماره  8516

مدت هاست جریان های رسانه ای 
خاص، چه در داخل و چه در خارج، 
با برجسته سازی برخی کاستی ها، 
مشکلات و نارضایتی هایی که در جامعه وجود دارد، 
می کوشند با ایجاد ارتباط میان کمبودها و ضعف ها 
و انتساب آن به انقلاب و با این تفکر که مشکلات 
محصول انقلاب اسلامی است، افکار عمومی را به 
ســمت مخالفت و ضدیت با آن سوق دهند .رهبر 
معظم انقلاب اسلامی نیز به عنوان دیده  بان انقلاب، 
بارها با خطاب قرار دادن مسئولان و مردم، آنها را 
نسبت به خطری که انقلاب، آرمان ها و هویت آن 
را تهدید می کند، آگاه ساخته و خواهان توجه به 
این موضوع و اهمیت تبیین واقعیت و جلوگیری 
از وارونه سازی حقیقت شده اند. در این گزارش به 

اهمیت چرایی این موضوع پرداخته ایم.

برخی جریان های سیاســی با عبور عامدانه از تاریخ، 
برقراری ارتباط با آمریکا را لازمه ادامه حیات انقلاب 
معرفی و از این نظریه دفــاع می کنند. این جریان ها، 
دشمنی آمریکا با ملت ایران را ساختگی معرفی و اینطور 
ادعا می کنند که آمریکا با ایران و انقلاب آن دشمنی 
ندارد. ســوم آبان ماه ســال۶۶ وزیر دفاع وقت آمریکا 
در گزارشی محرمانه به رئیس جمهور این کشور ابراز 
امیدواری می کند ریشه موجودیت ملت ایران خشکیده 
شود. این مسئله نشان می دهد، آمریکایی ها چه هدفی 
را در ســال های بعد از پیروزی انقلاب اسلامی دنبال 
کرده اند. شیوه ای که در این سال ها ازسوی غرب برای به  
بارنشستن این هدف دنبال شده و می شود، هویت زدایی 
از انقلاب اسلامی است. در این شیوه جنگ نرم، مردمی 
که هویت از انقلاب آنها گرفته شــود، راحت تر تسلیم 
شده و می توان از آنها به عنوان مهره هایی برای رسیدن 
دشــمن به اهدافش زودتر از آنچه که گمان می رود، 
اســتفاده کرد. هادی بیگی نــژاد، نماینده مجلس در 
این باره می گویــد: نظام جمهوری اســلامی ایران بر 
مبنای برخی مفاهیم همچون استکبار ستیزی، عدالت، 
مردمی بودن مسئولان، ولایت فقیه، دفاع از مظلوم و 
اسلام شکل گرفته است. او اجرای این اصول در همه 
ابعاد و شئون کشور را ضروری می داند و می افزاید: این 
اصول در حقیقت هویت فرهنگی، هنری، سیاســی و 
اقتصادی انقلاب اسلامی است و به این دلیل همواره 
ازسوی دشــمن مورد هجمه قرار می گیرد. بیگی نژاد 
یکی از راه های ضربه زدن به هویت انقلاب و کمک به 

استحاله هویتی؛ ابزاری برای سلطه 
چرایی تأکید رهبرمعظم انقلاب بر جلوگیری از هویت زدایی از انقلاب و وارونه سازی واقعیت ها
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رهبری انقلاب و بیش از 3 دهه 
مدیریت شایسته 

درحالی وارد ســی و سومین ســالگرد زعامت حضرت آیت الله 
خامنه ای به رهبری انقلاب اسلامی شــده ایم که در این مدت، 
توفان های متعدد و فراز و نشیب های بسیاری انقلاب را تهدید 
کرده است. رویدادهایی که هر یک به تنهایی کافی بود تا بتواند 
طومار یک انقلاب نوپا را درهم بپیچد و آن را به نابودی بکشاند. 
توفان هایی که با درایت و تدبیر معظم له نتوانست کشتی انقلاب 
را متوقف کند و آن را واژگون ســازد. به این مناسبت در سلسله 
یادداشــت هایی به بازخوانی برخی از فــراز و فرودهای پس از 

رسیدن ایشان به رهبری انقلاب پرداخته ایم.
این سؤال مطرح است که چرا در این سال ها که از ریز و درشت 
حوادث گفته ایم، از تهدیدات بنیان برافکن سخن رانده و فراز و 
نشــیب های انقلاب را به روایت و تحلیل نشسته ایم و بر عبور از 
این توفان ها و تلاطم ها بالیــده و افتخار کرده ایم، کمتر از تدبیر 
و هوشیاری رهبری داهیانه سکاندار نظام اسلامی در دهه دوم، 
سوم و چهارم انقلاب سخن به میان آورده ایم؟ تهدیداتی که اگر 
تنوع و حجم آن بیشتر از دهه اول انقلاب نباشد، لااقل همسان 
و همسنگ آن است. امام بخشی از این بار مسئولیت را در زمان 
حیات خویش بر دوش کشید و با تعابیری بلند و رسا در توصیف 
فرزند رعنا و برنایش حضرت آیــت الله خامنه ای فرمود: یکی از 
بازوهای پرتوان جمهوری اسلامی... برادری آشنا به مسائل فقهی 
و متعهد به آن... ازجمله افراد نادری که چون خورشید روشنی 
می بخشد... متعهد و مبارز در خط مستقیم اسلام... عالم به دین 
و سیاست... کســی که آوای دعوت او به صلاح و سداد در گوش 
مسلمین طنین انداز است... ســربازی فداکار در جبهه جنگ و 
معلمی در محراب، خطیبی توانا در جمعه و جماعات و راهنمای 
دلسوز در صحنه انقلاب... در حکم آیه شریفه أشَِدّاءُ عَلیَ الکفّارُ وَ 
رُحَماءُ بیَنَهُم... من آقای خامنه ای را بزرگ کردم... ایشان سرمایه 
انقلاب هستند... ایشان از اجتهادی که لازمه ولایت فقیه است، 
برخوردارند... ایشــان الحق شایســته رهبری اند، با بودن آقای 

خامنه ای شما خلأ رهبری ندارید.
به اعتقاد بســیاری از تحلیلگران سیاسی، معدل عملکرد و هنر 
مدیریتی و رهبری امام)ره( در برهه زمانی ۶۷ تا ۶۸  را که آخرین 
سال حیات مادی ایشــان بر این کره خاکی بود، می توان با تمام 
دوران مبارزه و رهبری حضرتش مقایســه کرد و در واقع سال 
۱۳۶۷، ســال شــکوفایی و اوج هنرنمایی آن قائد عظیم الشأن 
بود. در این ســال، امام ضمن ترســیم خطوط کلی سیاست ها 
و خط مشــی جمهوری اســلامی ایران در عرصه های سیاسی، 
فرهنگی و بین المللی، بن بســت های موجود در اداره کشور را 
که جز با ید بیضایی و انگشت اشارت ایشان قابل گشودن نبود، 
گشود تا روند تکاملی انقلاب را تضمین کند. پذیرش قطعنامه 
۵۹۸ و پایان جنگ تحمیلی، عزل منتظری از قائم مقامی رهبری و 
انهدام باند مهدی  هاشمی، تشکیل شورای بازنگری قانون اساسی 
و حذف مرجعیت از شرایط رهبری، ازجمله بن بست هایی بودکه 
می توانســت هر انقلابی را به زانو درآورد، علاوه بر آنکه با صدور 
حکم قتل سلمان رشدی و گشــایش جبهه فرهنگی اسلام در 
برابر دنیای غرب، دعوت گورباچف و بلوک شرق به اسلام و تأکید 
مجدد بر صلاحیت های آیت الله خامنه ای، سیاست های کلی نهال 
نوپای انقلاب را ترسیم فرمودند.رهبر معظم انقلاب در شرایطی 
سکان هدایت انقلاب را به دســت گرفتند که فضای پیش روی 
ایشان با دوران زعامت امام)ره( بسیار متفاوت بود. امام با مرجعیت 
علی الاطلاق و پشتوانه حوزه علمیه قم، مشهد و نجف و با پشتوانه 
۵ دهه کار علمی، فقهی، آموزشی و پرورشی و با تشکیلاتی قوی و 
منسجم از روحانیون و دانشگاهیان قدم در راه مبارزه گذاشت و در 
طول مبارزه علاوه بر سود جستن از پشتوانه مرجعیت، از تلاش ها 
و جانفشانی های مریدانی چون طالقانی ها، بهشتی ها، مطهری ها، 
خامنه ای ها، هاشمی رفسنجانی ها، مفتح ها، باهنرها، رجایی ها، 
ســعیدی ها، غفاری ها، اندرزگوها، مدنی ها، اشرفی اصفهانی ها، 
دســتغیب ها و... بهره  برد که این امتیاز در سال های نخستین 
رهبری آیت الله خامنه ای، به رغم تمامی شایستگی های ایشان، 
مهیا نبود و سال ها به درازا کشــید تا بن مایه های عمیق علمی 

و قابلیت های شگرف فقهی ایشان به رخ مدعیان کشیده شود. 

امام جمعه موقت تهران گفت: هدف طرف مقابل 
از صدور قطعنامه ضد ایرانی این اســت که در 
مذاکرات امتیاز بگیرند، اما این انقلاب به کسی 
باج نمی دهد و به دهن زور گو می زند. حجت الاسلام سیداحمد 
خاتمی، امام جمعه موقت تهران در خطبه های نمازجمعه این 
هفته با اشاره به بیانات رهبر انقلاب در سالگرد ارتحال حضرت 
امام)ره( گفت: پیشنهاد می کنم برای شناخت درست نسل آینده 
از امام خمینی)ره( مسئولان بیانات رهبر انقلاب در مراسم های 
ارتحال حضرت امام را جزو کتب درســی قرار بدهند. اگر امام 
خمینی)ره( را از انقلاب بگیریم، این انقلاب یک کالبد بی روح 

است و سیره امام نرم افزار گام دوم انقلاب است.
حجت الاسلام خاتمی ادامه داد: رهبر انقلاب فرمودند این انقلاب 
خدایی است. انقلاب اسلامی از مساجد شــروع شد، اما برخی 

بدشان نمی آید این انقلاب را به سمت سکولار شدن بکشانند 
و نباید گذاشــت دین را از انقلاب جدا کنند. کسانی که دلداده 
غرب هســتند، مرتجع هســتند و نباید اجازه داد این افراد در 
انقلاب نفوذ کنند. فضای مجازی که دشمن به آن خط می دهد، 
 دشمن ملت ماست. ما هیچ وقت با اصل فضای مجازی دشمن 
نبوده ایم، اما با فضای مجازی که توسط آمریکا خط دهی می شود، 
دشمن هستیم. وی افزود: دقیقا در اول انقلاب برخی از لیبرال ها 
می گفتند انقلاب به بن بست رسیده است، اما امام فرمودند انقلاب 
اسلامی به بن بست نخواهد رســید. امروز هم دشمن درصدد 
تخریب مســئولان انقلابی اســت، اما باید از مسئولان انقلاب 
قدردانی کرد. امام جمعه موقت تهران با اشاره به صدور قطعنامه 
ضد ایرانی شورای حکام گفت: سرانجام با گزارش غلط و نادرست 
مدیرکل آژانس، قطعنامه ضد ایرانی در شورای حکام با حمایت 

محمدکاظم انبارلویی
عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 

اسلامی
آژانــس ۱۷بــار اعــلام کــرد ایــران بــه 
تعهداتش عمل کرده است اما غربی ها 
بــه قــرارداد پایبنــد نبودنــد. اکنــون 
غربی هــا بــرای فــرار از ایــن وضعیــت، 
ادعاهــای پــوچ و بی اساســی را مطــرح 
کرده انــد تا وضــع را بــه نفع خودشــان 

تغییر دهند./مهر 

مهدی مطهرنیا
کارشناس سیاسی 

بعد از درگذشت پادشاه عمان، شاهد 
کمرنگ شدن نقش ميانجيگري عمان 
بین ایران و غــرب در پرونده هســته ای 
بودیم. به نظر می رسد قطر تلاش دارد 
ایــن جایــگاه را بازآفرینــی کــرده و ايــن 

نقش را ایفا کند./ایسنا 

 حمله منافقین به نمایشگاه 
جنایاتشان در سوئد 

تعدادی از اعضای گروهک تروریســتی منافقین با 
استفاده از سلاح سرد به نمایشگاه اسناد جنایت های 
این گروهک که از ســوی بنیاد هابیلیان در ســوئد 
درحال برگــزاری بود، حمله کردند. براســاس این 
گزارش، با وجود کســب مجوزهــای قانونی برای 
برگزاری این نمایشگاه و مســئولیت تأمین امنیت 
آن توســط پلیس ســوئد، تعلل پلیس باعث شد تا 
علاوه برتخریب بخش قابل توجهی از نمایشــگاه، 
خبرنگار شبکه پرس تی وی که به همراه فیلمبردارش 
برای پوشش نمایشگاه در محل حضور داشت مورد 
تعرض و ضرب و شتم قرار بگیرد. عناصر این گروهک 
تروریستی تلاش کردند تا با ســلاح سرد، مسئول 
نمایشگاه را مورد حمله قرار دهند که با حضور وی در 
ایستگاه پلیس مستقر در محل، او جان سالم به در برد. 
نمایشگاه اسناد جنایات منافقین علیه مردم ایران با 
هدف معرفی و اطلاع رسانی اقدامات گروهک منافقین 
علیه مردم ایران در ترور هزاران شــهروند ایرانی به 

مردم سوئد در شهر استکهلم برگزار شده بود./ مهر

نقل قول خبر

 خبر

محمدحسن رحمانی ؛ کارشناس سیاسی یادداشت

هویت زدایی از آن را عدول کارگزاران نظام از ارزش های 
انقلابی می داند و می گوید: اگــر عده ای بگویند جای 
استکبارستیزی ملاک سیاست خارجی باید تعامل با 
استکبار باشد یا در اجرای عدالت به عدالت نسبی بسنده 
شود، درحقیقت چیزی ازحقیقت انقلاب اسلامی باقی 
نخواهد ماند. آنچه این نماینده از آن ســخن می گوید 
نشان می دهد جریان دشمن توانسته است تا حدودی 
در این مســیر به موفقیت برســد؛ موفقیتی که رهبر 
انقلاب را در چند مرحله به زنهار دادن به مسئولان و 
توجه بیشتر به اصول و آرمان های انقلاب و تلاش برای 

جلوگیری از هویت زدایی از آن واداشته است.

وارونه سازی حقیقت در غیاب سواد رسانه 
گرچه هویت زدایی یکی از مهم ترین رویکردهای دشمن 
در سال های بعد از پیروزی انقلاب اسلامی بوده است، 
اما تحقق این هدف نیازمند پیش زمینه هایی است که 
آن را باید در تحریف واقعیــت  و وارونه کردن آن برای 
باورپذیری در افکار عمومی جســت وجو کرد. جنگ 
رســانه ای و تبلیغاتی از روش های مؤثر در این زمینه 
اســت. اهداف این جنگ رســانه ای، ایجاد اضطراب، 
ناامیدی و احساس به بن بست رسیدن و بدبین کردن 
مردم نسبت به یکدیگر و نسبت به دستگاه های مسئول 

و نیز بیشتر و بزرگ تر نشان دادن مشکلات اقتصادی 
در ذهن جامعه است. در این میان، نمونه های فراوانی 
را می توان یافت که این سیاســت رسانه های معاند را 
نشان دهد. مظلوم جلوه دادن افرادی همچون روح الله 
زم و تطهیر امثال او، بازداشت افراد به اصطلاح گردشگر 
که با اهداف جاسوسی و ایجاد اغتشاش به کشور سفر 
کرده و می کنند و نیز قهرمــان معرفی کردن افرادی 
که دست به قتل زده اند ازجمله وارونه سازی حقایقی 
اســت که هر روز در حال رخ دادن است. در این میان، 
هم مخاطبان در دنیای رسانه و هم مسئولان باید خود 
را برای مقابله و اجرای پدافنــدی محکم در برابر این 
حجم از تحریف واقعیت مسلح کنند. توجه به موضوع 
سواد رسانه ای از ســوی مخاطبان از ابزارهای مقابله 
با این ترفند اســت. مهارتی که به گفته عباس اسدی، 
استاد ارتباطات دانشگاه علامه طباطبایی می تواند تا 
حدودی این نیاز را تامین کند، امــا این موضوع تنها 
کاری نیست که برای افزایش توان مردم در شناخت 
واقعیت ها باید به کار گرفت. او می گوید: هر رسانه ای 
خط مشی دارد و سیاســت خود را براســاس میزان 
وابســتگی به صاحبان قدرت و ثروت یا هر دوی آنها 
تعریف می کند. این وابستگی سبب می شود رسانه ها 
نتوانند استقلال عمل داشته باشند و مجبورند اهداف 

پشتیبان کننده و حامی خود را پیگیری کنند. اسدی 
حرفش را اینطور ادامه می دهد: ســواد رســانه میان 
مخاطبان یک دست نیست و مخاطبان را هم به علت 
گرایش های سیاسی و جریانی که دارند خواه ناخواه به 
سمت رسانه ای که همان گرایش را دارد، سوق می دهد 
و به این دلیل شاید نتوان سوادرسانه ای را عاملی برای 
تفکیک اطلاعات درســت از غلط دانست؛ گرچه این 
عامل نقش مهمی در این زمینه ایفا می کند. این استاد 
ارتباطات دانشگاه علامه طباطبایی بر این باور است که 
سواد رسانه باید سبب شود تا مخاطب نگاه انتقادی به 
اخبار پیدا کند و در مقابل رسانه منفعل نباشد: »شاهد 
بودیم که در ماجرای نوید افکاری و اعدام او و اخیرا در 
ماجرای »برداشتن« آثار عتیقه از سوی یک انگلیسی 
در رسانه های معاند، واقعیت ماجرا به گونه ای دیگر بیان 
شد. به نظر می رسد این بخشی از تکنیک رسانه ای برای 
اعتباربخشی به خود اســت و باید این موضوع را برای 
مخاطب عام به درستی تبیین کرد که چرا افکاری اعدام 
شد یا سرقت عتیقه رخ داده است، نه برداشتن عتیقه! 
آنچه این استاد دانشگاه از آن سخن به میان می آورد، 
نشان می دهد تکنیک های رســانه ای در وارونه جلوه 
دادن حقیقت موضوعی است که باید به درستی درباره 

آن برنامه ریزی کرد.

گزارش

آمریکا، اروپا و اسرائیل علیه ما صادر شد. مدیرکل آژانس قبل از مقاومت؛ نسخه 40  ساله انقلاب اسلامی ایران
صدور این قطعنامه به دیدار رئیس رژیم صهیونیســتی رفت و 
معنای این دیدار هماهنگی کامل آنها با این رژیم برای صدور این 
قطعنامه است. همه اطلاعاتی که اینها دارند دستپخت اسرائیل 
است؛ لذا مسئولان محترم ما با دوستان این رژیم، یعنی مدیران 
آژانس و بازرسان در حوزه رد و بدل اطلاعات، بخیل باشند، زیرا 
برخی از این بازرسان، چشمان آمریکا و اسرائیل هستند و بر اثر 

گزارش آنها اسرائیل دانشمندان ما را ترور کرد.
وی در پایان گفت: هدف آنها از صدور این قطعنامه این است که 
در مذاکرات امتیاز بگیرند، اما این انقلاب به کسی باج نمی دهد 
و به دهن زورگو می زند. نسخه 40ساله ما نسخه مقاومت است. 
قطع تعدادی از دوربین های فراپادمانی آژانس نخســتین گام 
ماست و اگر این شیطنت ها ادامه داشته باشد، اقدامات ما هم ادامه 
خواهد داشت و آنها کور خوانده اند که می توانند ما را به موضعی 

که می خواهند بکشانند. / تسنیم 

نماز
 جمعه
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»فوق العاده، شــگفت انگیز، خارج از تصور« اینها 
توصیفاتی اســت که متخصصان ســرطان برای 
تحســین داروی جدیدی که در مســیر مبارزه با 
سلول های سرطانی توانسته آنها را به طور کامل از 
بین ببرد به کار می برند. به گزارش گلف نیوز، داروی 
تزریقی دوستارلیماب که توانســته است در یک 
مطالعه بالینی کوچک، سلول های سرطانی بیماران 
مبتلا به ســرطان رکتوم )انتهای روده بزرگ( را از 
بین ببرد چند روز اســت در دنیای پزشکی سر و 
صدا به پا کرده و محققان آن را یک انقلاب در علم 
آنکلوژی می دانند. امــا از آنجایی که مطالعه انجام 
شــده روی 12بیمار، مطالعه ای کوچک مقیاس 
به حساب می آید و هنوز مطالعات بیشتر و بزرگ تری 
برای اثبات اثربخشی صدرصدی آن نیاز است، زود 
است که از این دارو به عنوان درمان سرطان نام برده 
شود. با این حال، بهبودی صددرصدی همه بیماران 
شرکت کننده در این کارآزمایی بالینی، محققان را 

شگفت زده کرده است.

دوستارلیماب چیست؟
این داروی آزمایشی با شــیوه درمان آنتی بادی 
مونوکلونال باعث می شود تا ســلول های ایمنی 
فرد بیمار به جنگ ســلول های ســرطانی بروند. 
دوستارلیماب از سوی جامعه محققان پزشکی با 

نام داروی محاصره PD-1 شناخته می شود.

مرگ برنامه ریزی شده سلول های سرطانی
 محققـــــان در مرکـــــــــز ســــــــرطان
Memorial Sloan Kettering نیویورک دریافتند 
که این دارو در برابر سرطان رکتوم بسیار مؤثر بوده و 
باعث مرگ برنامه ریزی شده سلول های سرطانی در 
بیماران مبتلا به سرطان های درجه 2 و 3 می شود. 
متخصصان ســرطانی کــه در این تحقیق نقشــی 
نداشته اند، این یافته های اولیه را یک حرکت بالقوه 

برای تغییر روند مبارزه با انواع سرطان می دانند.

چرا این اتفاق یک موفقیت پزشکی است؟
این نخستین باری است که یک داروی تک عاملی 
توانسته در برابر یک نوع مشخصی از سرطان در 
کارآزمایی بالینی با بیماران واقعی تا این حد مؤثر 
عمل کند. همچنین نخســتین مرتبه است که از 
این درمان برای ســرطان رکتوم با کمبود ترمیم 
ناهماهنگی )dMMR( استفاده می شود که منجر 

به بهبودی صددرصدی در هر بیمار می شود.

دارو چگونه عمل می کند؟
دوستارلیماب به کلاســی از داروها تعلق دارد که 
به عنوان بازدارنده نشانگر ایمنی شناخته می شوند. 
در اصل، به این ترتیب سیستم ایمنی طبیعی فرد 
را از بین می برد. دوســتارلیماب یک آنتی بادی 
مونوکلونال ضد PD-1اســت )PD مخفف مرگ 

برنامه ریزی شده است(.
دوســتارلیماب داروی تــک عاملی اســت که 
هــر 3هفته به مــدت 6مــاه در بیمــاران مبتلا 
به آدنوکارســینوم رکتوم مرحلــه 2و 3با ترمیم 

ناهماهنگی تجویز شــده اســت. این کارآزمایی 
به عنــوان مطالعــه فاز 2آینــده نگر شــناخته 
 GlaxoSmithKline شــد. شــرکت دارویــی
دوستارلیماب را با نام تجاری Jemperli توسعه 

داده است.

تاریخچه دارو
جمپرلی نام تجاری dotarlimab-gxly است که 
برای درمان تومورهای جامد پیشــرفته استفاده 
می شود. جمپرلی در سال2021 تأییدیه سازمان 
غذا و داروی ایالات متحده را برای تومورهای جامد 
با کمبود ترمیم ناهماهنگــی )dMMR( پس از 
تأیید نشانه سرطان آندومتر dMMR دریافت کرد.

دکتر آندریا سرچک، متخصص آنکولوژی پزشکی، 
مرکز سرطان مموریال اسلون کترینگ، درباره این 
دارو گفت: این نوع سرطانی که ما درمان کردیم، 

زیرمجموعه  ای به نام عدم تطابق ترمیم - کمبود 
است. به طور اساسی این تومورها ژنی که DNA را 
ترمیم می کنند، ندارند. بنابراین تومورها بســیار 
غیرعادی به نظر می رسند. آنها دارای جهش های 
زیادی هســتند که به طور مؤثر مانند پرچم هایی 
برای تشخیص سرطان توسط سیستم ایمنی عمل 
می کنند. بنابراین سیســتم ایمنی بیمار از قبل 
تمایل به مبارزه با سلول سرطانی دارد. به گفته او 
وقتی یک مهارکننده نشانگر مانند دوستارلیماب، 
به بیمار تزریق می شود، سیســتم ایمنی از بین 
می رود. این دارو ســلول های ایمنــی زیادی را 
جذب می کند و آنها شــروع به مبارزه با سرطان 
می کنند. در مورد سرطان رکتوم، آنها آنقدر خوب 
مبارزه کردند که در هر بیمار، سرطان کاملا از بین 
رفت. به گفته وی، این ژن در 3 تا 4درصد ســایر 
تومورهایی که در مراحل اولیه هستند وجود دارد.

مراقبت استاندارد سرطان رکتوم 
به طــور معمول بــرای درمان ســرطان رکتوم، 
پزشکان شــیمی درمانی، پرتودرمانی و جراحی 
انجام می دهند. هم پرتودرمانــی و هم جراحی 
می توانند ناتوان کننده باشــند چــرا که عادات 
روده را تغییــر می دهند و بر عملکرد جنســی و 
باروری نیز تأثیر گذارند. در همین حال در حدود 
30درصد از بیماران، به دلیل محل تومور، هنگام 
جراحی نیاز به کولوستومی دائمی )بیرون آوردن 
انتهای روده بزرگ از دیواره شکم( دارند که بسیار 
ناخوشــایند اســت و واقعا زندگی را برای بیمار 

سخت می کند.

هزینه دارو
یک گزارش نشان می دهد که هزینه دارو در ایالات 
متحده حدود 11000دلار برای هر دوز 500میلی 
گرم است. در بریتانیا، به ازای هر ویال 500میلی 

گرمی 5887.33پوند هزینه می شود.

دوستارلیماب و سایر سرطان ها 
درحالی کــه نتایج امیدوارکننده اســت، ســایر 
کارشناســان می گویند هنوز زود است که آن را 
درمان بنامیم. نتایج باید در مقیاسی بسیار بزرگ تر 
تکرار شــوند. با این حال، این مطالعه درهایی از 
امیدواری به روی جهانیان گشوده است که ما را 
برای داشتن ابزاری جهت مقابله با انواع سرطان و 

زیرمجموعه های آن امیدوار کرده است.
دکتر کرک گفت: کاری که مــا امیدواریم انجام 
دهیم این است که بتوانیم این یافته ها را در سایر 
تومورهایی که دارای نقص در ترمیم ناهماهنگ 
هستند - مانند سرطان معده، سرطان پانکراس، 
سرطان مثانه، تکرار کنیم. اگر تحقیقات مؤثر باشد، 
به طور بالقوه می توانیــم از جراحی و پرتودرمانی 

بیماران در این تومورها اجتناب کنیم. 

قهرمان جدید جنگ با سرطان
موفقیت 100درصدی داروی دوستارلیماب در از بین بردن سلول های سرطانی، طی یک آزمایش بالینی امیدها برای شکست 

غول سرطان را بار دیگر بیشتر کرده است

زهرا خلجیپزشکی
روزنامه نگار

هشدار جهانی درباره 
کلاهبرداری های رمزارزی

این روزها بیشتر از گذشته درباره کلاهبرداری های رمزارزی 
در سراســر دنیا می شــنویم. این نوع کلاهبرداری ها در قالب 
ســرمایه گذاری یا ارائه یک توکن یا کوین جدید که درباره آن 
تبلیغات گسترده ای می شــود، صورت می گیرد. این در حالی 
است که قربانیان بابت چیزی پول می دهند که هیچ ارزش ذاتی 
ندارد یا زمانی که رمزارز خود را در یک ســایت سرمایه گذاری 
قرار می دهند دیگر نمی توانند به آن دسترســی داشته باشند. 
در کشــور ما هم این نمونه هــا کم نیســت. از جنجالی ترین 
پروژه های کلاهبرداری رمزارزی در کشور شاید بتوان به توکن 
کینگ مانی، BRG و آنطور کــه برخی با عنوان »بزرگ ترین« 
از آن نام می برند، پروژه آمیتیس اشــاره کرد. برخی رسانه ها 
ارزش کلاهبرداری آمیتیس را 3هزار میلیــارد تومان عنوان 
کرده اند که بیش از 18هــزار قربانی گرفته اســت. به تازگی 
اف بی آی، هشدارهایی کلی برای در امان ماندن مردم از چنین 

کلاهبرداری هایی منتشر کرده که بخشی از آن را می خوانید.
فقط کلاهبرداران خواستار پرداخت پول با ارز دیجیتال هستند. 
هیچ کسب وکار قانونی از شما درخواست نخواهد کرد که از پیش 
ارز دیجیتال برای آنها بفرســتید؛ چه برای خرید کالایي و چه 

برای نگهداری پول شما یا سرمایه گذاری.
فقط کلاهبرداران ســود یا بازده بالا را تضمیــن می کنند. به 
افرادی که به شــما وعده می دهند به ســرعت و به راحتی در 

بازارهای ارز دیجیتال می توانید پولدار شوید، اعتماد نکنید.
کلاهبرداری با عنوان ســرمایه گذاری یکی از راه هایی اســت 
که شــما را فریب می دهند تا ارز دیجیتال بخرید و آن را برای 
کلاهبرداران ارســال کنید. با این حال، ازجمله تاکتیک های 
دیگــر کلاهبرداران می تــوان به مواردی چــون جعل هویت 
کســب وکارهای مشــهور، ســازمان های دولتی و تمرکز بر 
علاقه مندی های شما اشاره کرد. کلاهبرداری هایی که با عنوان 
سرمایه گذاری  انجام می شود، عموما به شما وعده می دهند که 
می توانید با »ریسک صفر« پول زیادی به دست آورید. این نوع 
کلاهبرداری اغلب از شــبکه های اجتماعی یا اپلیکیشن ها یا 
سایت های دوستیابی آنلاین شروع می شود. با این حال توجه 
کنید که این کلاهبرداری ها می توانند با پیامک، ایمیل یا تماس 

غیرمنتظره هم شروع شوند.
یکی از روش های این نوع کلاهبرداری به این شــکل است که 
یک به اصطلاح »مدیر سرمایه گذاری« با شما تماس می گیرد 
و وعده افزایش پول شما را می دهد. با این حال، این فرد تأکید 
می کند که سرمایه شــما باید به صورت ارز دیجیتال به حساب 
آنلاین آنها منتقل شــود. وب سایتی که شــما به آن هدایت 
می شوید واقعی به نظر می رســد، اما واقعیت این است که هم 
وب سایت و هم وعده آنها جعلی است. یعنی اگر وارد »حساب 
سرمایه گذاری« خود شوید، به هیچ وجه نمی توانید پول خود را 
برداشــت کنید یا فقط درصورت پرداخت هزینه های بالا، این 

کار امکان پذیر است.

شــرکت )ای ام دی( از کنُــد شــدن 
سرعت رشد بازار رایانه های شخصی 
در ســال2۰22 پــس از 2 ســال رشــد 
مناسب خبر داد. شــرکت تحقیقاتی 
کانالیس، هفته گذشــته اعــام کرد؛ 
تقاضا برای خرید رایانه های شخصی 
در بخش خانگــی و آموزشــی به دلیل 
اشــباع بازار و نگرانــی از تــداوم تورم، 

کاهش بیشتری یافته است.

 ۲۰۲۲
میلادی

کــرد؛  اعــام  ولوکوپتــر  شــرکت 
نخســتین پرواز تاکســی هوایی خود 
بــا نــام ولوکانکــت را بــا 4سرنشــین 
طی ماه گذشــته انجام داده اســت. 
این شــرکت بــه دلایل متعــددی این 
توســعه را قابــل توجــه می دانــد؛ 
ازجملــه اینکه بــا تنوع بخشــیدن به 
ظرفیت ها، ارزش بازار بالقوه خود را 
افزایــش داده و آن را بــه 2۹۰میلیارد 

دلار رسانده است.

 ۲9۰
میلیارد دلار

ســازمان بهداشــت جهانی اعام کرد 
تا روز پنجشنبه دســت کم ۱2۶۰مورد 
آبله میمونی در کشورهایی شناسایی 
شــده اند که این بیماری در آنها بومی 
یا آندمیک نیســت و اغلب این موارد 
در کشــورهای اروپایــی و آمریــکای 
شــمالی گــزارش شــده اند. رئیــس 
ســازمان بهداشــت جهانــی گفــت: 
پنجره فرصت بــرای مهار شــیوع آبله 

میمونی در حال بسته شدن است.

 1۲6۰
نفر

آمدن گروه های 512نفری به 
واتساپ 

واتساپ که از چند ماه پیش خبر آزمایش ایجاد 
گروه با  512عضو را منتشر کرده بود، حالا اعلام 
کرده که این قابلیــت برای همه در دســترس 
قرار گرفته اســت. پیش از ایــن، کاربران فقط 
می توانســتند گروه هایی با 256عضو راه اندازی 

کنند که باعث محدودیت های بسیاری می شد.
به گــزارش WABetainfo، در جدیدتریــن 
به روزرســانی نســخه بتای این اپلیکیشن برای 
سیســتم های عامل اندرویــد، iOS و همچنین 
دسک تاپ، کاربران می توانند حداکثر 512عضو 
را بــه گروه های خــود اضافه کننــد. در صفحه 
مربوط به اضافه کردن اعضــای جدید به گروه ها، 
تعداد افرادی که کاربــران می توانند اضافه کنند 
به حداکثر 512نفــر تغییر یافته اســت. اگرچه 
تلگرام به عنوان بزرگ ترین رقیب واتساپ، امکان 
ساخت گروه هایی با 200هزار نفر را برای کاربران 
خود فراهم کرده، اما بــا توجه به محدودیت قبلی 
اپلیکیشن پیام رسان متا که 250کاربر می توانستند 
در گروه هــا عضو شــوند، این تغییر پیشــرفت 
قابل توجهی محسوب می شود. امکان اضافه کردن 
حداکثر 512نفر به یک گروه، در آخرین نســخه 
بتای واتساپ در دسترس همه کاربران قرار گرفته 
و انتظار می رود این ویژگی به زودی در نسخه نهایی 

و پایدار اپلیکیشن هم به کاربران ارائه شود.

عدد خبر

اینترنت
رمزارز

فضا
نقشه حمله به سرطان

بدون جمپرلی  با جمپرلی

سلول T سلول 
سرطانی را تشخیص 
می دهد، اما تعامل 
PD-L1/ و PD-1 بین

PD-L2باعث می شود 
که سلول T غیرفعال 

شود و از حمله آن 
به سلول سرطانی 
جلوگیری می کند

جمپرلی از تعامل 
 PD-1 با
 PD-L1/PD-L2 
جلوگیری می کند

به سلول T اجازه می دهد فعال شود و به سلول 
سرطانی حمله کند

سایر سلول های موجود در تومور یا نقاط دیگر می تواند روی سطح خود PD-L1/PD-L2 نشان دهند 
و باعث غیرفعال شدن سلول T شوند

عمادالدین قاسمی پناه؛ روزنامه نگار

 تشکیل تیم تخصصی 
برای مطالعه یوفوها

ناسا در بیانیه ای اعلام کرده که با تشکیل تیم های تخصصی، 
مطالعه روی پدیده های هوایی ناشناس یا UAPها را از پاییز 
امســال آغاز می کند. جالب اســت که بدانید ناسا در بیانیه 
مذکور، نام این پدیده های ناشناخته را UFO نگذاشته است. 
در جهان اما همه، این ماجرا را به نام همان »یوفو یا اشــیاء 
ناشناس پرنده« می شناســند. به گزارش تک کرانچ، ناسا در 
این بیانیه به جای عنوان UFO از UAP به معنی پدیده های 
هوایی ناشناس استفاده کرده تا به نگاه منفی نسبت به بشقاب 
پرنده ها دامن زده نشــود. در این مطالعات برای جمع آوری 
داده های مختلف در مورد این پدیده ها، تلاش می شود و آنطور 
که در بیانیه عنوان شــده این اطلاعات در اختیار عموم قرار 
می گیرد. این تیم قصد دارد تا داده ها را جمع آوری کند و در 2 
حوزه علمی و دفاعی هوافضا از آنها استفاده کند. دانیل ایوانز، 
دستیار معاون پژوهشی در اداره ماموریت های علمی ناسا که 
از مدیران این گروه تحقیقاتی است، می گوید: »ناسا در زمینه 
رسیدگی به مسئله UAPها موقعیت منحصر به فردی دارد.  
می توان گفت؛ هیچ ســازمانی به جز ناسا نمی تواند چنین 

دانشی نسبت به آسمان و اتفاقات آن داشته باشد.«
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21گود شهر تهران یک هشدار جدی 

گزارش
محســوب می شــوند؛ گودهــای 
پرخطری که می توانند آسیب رسان 
باشند و علاوه بر خسارت مالی، جانِ آدمی را بگیرند. 
گودهایی که برای ساختمان های مجاور خطرناک 

هستند و هر لحظه ممکن است حادثه ساز شوند.
به  گزارش همشــهری، گودال های عمیق رهاشده 
خطرناک در اغلب مناطق پایتخت هســتند و این 
موضوع، کار را برای ایمن ســازی ســخت می کند. 
آنگونه که چه در شمال شهر و چه در جنوب شهر، 
گودهایی با عمیق بیش از 30متر دیده می شوند که 
می توانند هر آن خسارتی جبران ناپذیر را رقم بزنند. 
به طور نمونه در منطقه یک شهر تهران و در خیابان 
جبلی، مالک و سازنده  ای بدون اخذ پروانه ساختمانی 
اقدام به ایجاد یک گودِ پرخطر کرده است؛ موضوعی 
به عدم ایمنی و خطرآفرینی برای املاک مجاور  که بنا 

باید با حکم قضایی تعیین تکلیف شود. 
به گفته شهرداری منطقه یک، ســاختمان مجاور 
این گود دچار انحراف شــده و باید با دستور صریح 
دادستانی این ســاختمان تخلیه و گود نیز تعیین 
تکلیف شود. علاوه بر این، گود اژدری هم یکی دیگر 
از گودهای پرخطر این منطقه به حســاب می آید. 
حمیدرضا حاجوی در این رابطه گفته است: »گزارش 
رسمی اقدامات این گود نیز باید از شرکت ذی صلاح 
که زیرمجموعه حوزه معاونت شهرسازی اداره کل 
معماری ســاختمان است دریافت شــود و از نظر 

بحرانی مورد بررسی قرار گیرد.« 
در منطقه یک، وجود مسیل ها و قنوات نیز مشکلاتی 
را می تواند برای ســاختمان ها ایجاد کند. چنان که 
اســتعلام قنوات به دلیل بحث گودهای پرخطر در 
دستور کار اداره صدور پروانه منطقه قرار گرفته است. 
برای همین، مالک ملزم به دریافت استعلام از اداره 
مسیل ها و قنوات است تا خطرپذیری گودهای شمال 
شهر به حداقل برسد. این در حالی است که منطقه 
یک و 22 بیشترین گود رهاشده را نسبت به مناطق 
دیگر دارند. در شــرایطی که منطقــه یک به همراه 
منطقه2و4 بیشــترین گودهای بسیار خطرناک را 
دارند؛ گودهایی که در برخی مناطق برای جلوگیری 
از حادثه احتمالی فعالیت هایی صورت گرفته است، 
با این حال، به نظر می رســد گودهــای پرخطر در 
مناطق مختلف در سطح شهر تهران برای رفع خطر و 

ایمن سازی مسیر سختی پیش رو دارند. 
شــهردار منطقــه9 تهــران، ســیدمحمدرحیم 

مرتضوی گفته اســت: »برخورد جدی و قاطعانه با 
ساختمان های ناایمن، گودهای پرخطر و رهاشده 
و تاورکرین های منطقه در راســتای حفظ امنیت و 

آرامش شهر و شهروندان خط قرمز ماست.« 

ایمن سازی گودها یکی از اهداف قرارگاه ایمنی شهرداری
 رئیس سازمان پیشــگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران از تشــکیل قرارگاه ایمنی کالبدی به دستور 
شهردار تهران با هدف ارتقای ایمنی شهری کلانشهر 
تهران خبر می دهــد و اینکه این قــرارگاه ایمنی 
10هدف را دنبال می کند. علی نصیری معتقد است: 
»مدتی است در این سازمان تغییر رویکردی را شاهد 
هستیم تا تمرکز سازمان را منطبق بر اسناد فرادست 
ملی و بین المللی به سمت کاهش خطر بحران ببریم. 
کاهش خطر بحران یعنی اینکه ما اقدامات پیشگیرانه 
را بر اقداماتی که به منظور آمادگــی در برابر وقوع 
حادثه انجام می شوند، در اولویت قرار دهیم. یعنی 
تلاش ها بر این اصل استوار باشد که اساسا حادثه ای 
رخ ندهد، تا اینکــه صبر کنیم حادثــه رخ بدهد و 
نهادهای امدادرسان وارد عمل شوند.«  ایمن سازی 
204گود پرخطر تهران یکی از اهداف مهم سازمان 

پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران است. 

علی نصیری یادآور شد: »این طرح بحث مفصلی در 
حوزه گودبرداری های ساختمان دارد که چه کنیم 
گود پرخطر شکل نگیرد. این گود پرخطری که داریم 

ناشی از نواقصی است که در قوانین و ضوابط موجود 
اســت که اجازه می دهد گود پرخطر شکل بگیرد و 

رها شود.« 

هشدار جدی نسبت به گودهای پرخطر در تهران
از 233گود شناسایی شده پایتخت، 21گود، بسیار خطرناک تشخیص داده شده اند

 ورود شورای عالی استان ها
به موضوع متروپل

در ششمین اجلاس عمومی شورای عالی استان ها، گزارش علل 
حادثه متروپل توسط رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل 
این شورا قرائت شــد. به گزارش همشــهری، ساختمان قدیم 
مجلس، پنجشنبه میزبان نمایندگان شــورای عالی استان ها 
بود تا ششــمین اجلاس عمومی این نهاد در دوره ششم برگزار 
شود. در ابتدای این اجلاس، پرویز ســروری، با تسلیت حادثه 
متروپل و قطار مسافربری مشــهد-یزد، گفت: »شورای عالی 
اســتان ها باید موضوعات مدیریت شــهری را جدی بگیرد و 
به عنوان مدعی العموم وارد شود و حاشیه نشینی پیشه نکند. در 
فاجعه متروپل، شورای عالی استان ها در قالب هیأتی بلندپایه 
در آبادان حضور پیدا کرد و تا حصــول نتیجه هم این موضوع 
را پیگیری خواهد کرد و اقدامات ما نیز باید منجر به عدم تکرار 
چنین فجایعی شود و برخورد جدی با افرادی که زمینه ساز این 
حادثه شــده اند، حتماً باید صورت گیرد.«  رئیس شورای  عالی 
استان ها با اشاره به حملات ســایبری اخیر علیه شهرداری و 
شورای شهر تهران، گفت: »ما نیز حملات متقابلی داشته ایم که 
موفق و تأثیرگذار بوده است. امروز تقابل سایبری موضوع بسیار 
مهمی به حساب می آید و در همین حمله اخیر، اگر تیم مستقر در 
شهرداری تهران نبودند، یک اتفاق ناگوار می توانست به وجود آید 
اما با کار جهادی و شبانه روزی، این اقدام دشمن را حقیر کردند.« 
سروری همچنین در جمع خبرنگاران گفت: »نمایندگان شورا 
در نشستی صمیمی و صریح با محمد آیینی، معاون وزیر راه و 
شهرسازی و سردار ســیدکمال هادیان فر، رئیس پلیس راهور 
فراجا شــرکت کردند که قرار شــد تفاهمنامه همکاری میان 
شورای عالی استان ها و پلیس راهنمایی و رانندگی منعقد شود.« 
او با اشاره به جلسه  اعضای شورای شهر تهران که با حجت الاسلام 
محسنی اژه ای رئیس قوه قضاییه، افزود: »در این جلسه مقرر شد 
شورای حل اختلاف ویژه مدیریت شهری تشکیل شود و با حضور 
رئیس قوه قضاییه در اجلاس عمومی که به زودی اتفاق خواهد 
افتاد، شکل عملی بگیرد.« سروری با اشــاره به مشکلات زیاد 
مردم در خصوص اسناد قولنامه ای گفت: »در جلسه ای که اخیراً 
با رئیس سازمان ثبت و اسناد کشور برگزار کردیم، این موضوع 
مورد توجه قرار گرفت. در این جلسه به راهکارهایی دست پیدا 
کردیم که این راهکارها در یک کارگروه حقوقی مورد بررســی 
قرار خواهد گرفت. این موضوع در 2کمیسیون تخصصی مجلس 
شورای اسلامی در حال بررسی است و ما نیز به طور جدی پیگیر  

آن هستیم تا یک بار برای همیشه این معضل حل شود.«

مجتبی شفیعی
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری

برنامــه ایــن دوره مدیریــت شــهری، 
حمایــت از دوچرخــه به عنــوان یــک مــد 
حمل ونقلی اســت اما بررســی ها نشــان 
داده کــه رویکــرد ســابق جوابگــو نبــوده 
و بایــد تغییــر کنــد.  ایــن ســازمان اخیــرا 
مصوبه ای را در هیأت مدیره خود داشته 
که براساس آن به جای روش های خرید 
اشــتراک، تبلیغات و... به ســرمایه گذار 

کمک کنیم.

مهدی امیری
 مدیرکل آموزش های شهروندی شهرداری

بــا توجــه بــه ســکونت حــدود ۱۰درصــد 
کــودکان شــهر تهــران در منطقــه۱۵ 
می طلبــد کــه اقدامــات خاصــی در ایــن 
منطقه انجام شود. در منطقه۱۵، محله 
ولیعصر)عج( به عنوان پایلوت، عملیات 
اجــرای شــهر دوســتدار کــودک صــورت 
می گیرد. نگاه ما بر این است که در تمام 
محله های ۱۹گانه منطقه۱۵، نگاه شهر 

دوستدار کودک جاری شود.

نقل قول خبر

عدد خبر

شورا

تیم کمیته ایمنی شــهرداری منطقه یک 
در بازدید از وضعیت تاسیســات ایمنی 
مجتمع تجــاری قائم تجریــش، ۱۰بند را 
مطابق استانداردهای ایمنی جهت اجرا 
و دریافــت تأییدات لازم بــه مالک اعلام 
کــرد. در صــورت عدم احــراز صلاحیــت 
ایمنی مجتمــع، بــا هماهنگی دســتگاه 
قضایــی تدابیــر لازم لحــاظ خواهد شــد 
و مالــک درصــورت بی توجهی بــه اجرای 
اســتانداردهای ایمن ســازی بــه مراجــع 

قضایی معرفی می شود.

 10
استاندارد

ســیداحمد علــوی، عضــو شــورای شــهر 
تهران با اشــاره به بازطراحی طرح ادامه 
خیابان شوش، حد فاصل ۱7شهریور تا 
خــاوران از خارج شــدن حــدود ۹۰درصد 
پلاک هــای داخــل طــرح گفــت: »در 
۱۵سال گذشته این طرح تنها 2۰درصد 
پیشرفت داشت و در بازبینی مشخص 
شــد کــه نیــازی بــه عــرض 4۵متــر بــرای 
خیابان شوش نیست؛ بنابراین بسیاری 
از املاکی که قبلا در طرح بودند، از طرح 

خارج شدند.«

90
درصد

وضعیت گودهای شهر تهران

بیشترین گود رهاشده

بیشترین گودهای بسیار خطرناک

بهترین عملکرد در میان مناطق 22گانه

بیشترین گودبرداری

تعداد رفع خطر و ایمن سازی توسط 
شهرداری

حدود اعتبار برای رفع خطر از گودها

 233 گود شناسایی شده تا کنون
 21 گود در وضعیت بسیار خطرناک

 113 گود در وضعیت خطرناک
 99 گود در وضعیت خطر کمتر

  35 گود در منطقه یک
  33 گود در منطقه22

  منطقه یک، 2 و 4

  منطقه 16، 12 و 22

  ۷۰ متر گودبرداری در شمال تهران

  49 گود

  1۰ میلیارد تومان
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هر جا که باشی گنبد طلایی بارگاه امام هشتم مثل قلبی تپنده، مثل نگین زیباترین 
انگشتری،  مثل خورشیدي نورانی و گرمابخش، دلگرم می کند آدم را. هنوز پایت 
به مشهد نرسیده و هنوز چشمانت به گنبد طلایی نیفتاده... نه! حتی شاید قبل تر 
از آن؛ زمانی که دلت هوای زیارت می کند و دعوت می شوی؛ گویی حجم خون در رگ هایت چندبرابر می شود؛ در 
عین اشتیاق،  با چشمانی نم زده آرام می شوی. نگاهت حتی از دوردست که به گنبد طلایی حرم آقا می افتد 
مثل گمگشته ای که حریم امنش را یافته است، مشعوف و مسرور، خیره می شوی، دست بر سینه می گذاری، 
سلام می کنی و قرار می گیری. آقاجان! دلمان هوای حرم ات را کرده؛ دلمان پر می زند برای بوی گلاب که خادمان 
حرم ات بر سرمان می ریزند؛ دلمان تنگ شده برای دیدن طلوع از پشــت بارگاه خورشید هشتم. آقاجان! دوباره 
قسمتمان کن؛  قسمت آنها که هنوز نیامده اند؛ قسمت آنها که دلشان را در کنار ضریحت جا گذاشته اند. آقاجان! دلمان 
که تنگ است،  چاره چیست  جز از دور یاد تو کردن،  از فرسنگ ها فاصله، دل را به پنجره های ضریحت گره زدن، از دور 
زیارت کردن؟ »سلام ما بر تو  ای نور خدا در تاریکی های زمین؛ سلام ما بر تو  ای ستون عمارت دین«. آقاجان! چاره چیست 

جز مرور خاطراتی که از کودکی در حرم ات داشته ایم و نقش بسته در دلمان؟ خودت ما را بطلب و پناهمان ده.

گشتی در حریم حرم 
حرم مطهر رضوی به غیراز قســمت اصلی صحن و بارگاه و 
رواق ها،  دارای نقاط و جاذبه های تاریخی و معنوی مختلفی 
اســت که معمولا برخی زائران از آن بی خبرند یا به آنها سر 
نمی زنند. مکان هایی که در زمره گنجینه ارزشمند معنوی و 
تاریخی و هنری ایران است و در جوار بارگاه امام رئوف به نقطه 

گردشگری تبدیل شده است.

موزه های آستان قدس
یکی از اصلی ترین این نقاط، موزه های آستان قدس رضوی است. 
این موزه ها مشــتمل بر گنجینه حرم رضــوی، گنجینه تمبر و 
اسکناس، گنجینه نجوم و ساعت، گنجینه سلاح های سرد و گرم، 
گنجینه ظروف، گنجینه هنرهای تجســمی، گنجینه صدف و 
حلزون های دریایی، گنجینه سکه، گنجینه مدال، موزه فرش، موزه 
قرآن و نفایس »گنجینه آثار اهدایی مقام معظم رهبری آیت الله 
سیدعلی خامنه ای«، آثار اهدایی استاد فرشچیان، تالار مرقعات 

و ابزار کتابت و حمام مهدی قلی بیگ یا موزه مردم شناسی است.

کتابخانه
نخستین بارقه پیدایش این جلوه قدسی، شش قرن پیش از این، در 
اثر خیرخواهی و ایمان راستین واقفان و اهداکنندگان با اخلاص و 
بی نام و نشان زده شد، سپس عواملی نظیر روی آوردن طلاب علوم 
دینی مقیم شهر مشهد مقدس، زائران فاضل و دور اندیش و بذل 
عنایت خادمان و شیفتگان بارگاه امام رضا)ع(، موجبات رونق آن را 
فراهم آورد.از حدود سال 1150هجری قمری، مکان ویژه ای برای 
کتابخانه درنظر گرفته شد، اما توجه جدی به جایگاه کتابخانه به 
اوایل قرن 14شمسی برمی گردد. همین امر، مهم ترین سبب شتاب 
در روند توسعه کتابخانه و اقبال روزافزون پژوهشگران و کتابخوانان 
به این مکان به شمار می رود. گرچه محل کتابخانه، در طول سالیان، 
بارها تغییر کرده، همواره در جوار مرقد مطهر و داخل حوزه اماکن 
متبرکه قرار داشته است. نخستین بنای جامع و مستقل کتابخانه در 
سال 1330ش در ضلع شمال غربی رواق امام خمینی )ره( کنونی 
ساخته و سپس در سال 1356ش به ساختمان جدید و وسیعی 
واقع در طبقه فوقانی موزه آستان قدس رضوی، واقع در ضلع شرقی 
همان رواق، منتقل شد. ساخت بنای باشکوه ساختمان کنونی نیز 
که از سال 1360ش آغاز شده بود، در سال 1372ش با مساحت 
28/800مترمربع زیربنا، به پایان رسید و از نیمه دوم سال 1373ش 

بهره برداری شد.

سقاخانه
سقاخانه در وســط صحن انقلاب قرار گرفته و با گنبدی طلایی 
به بنایی شاخص تبدیل شده اســت. این سازه که درست مقابل 
پنجره فولاد قرار دارد بین ســال های 1144تا 1145به دستور 
نادرشاه افشار احداث شده است. در آن زمان سنگابی را که از سنگ 
مرمر یکپارچه بود از هرات به مشهد آوردند و در این مکان نصب 
کردند. شخصی به نام استاد اســماعیل طلاکار روی این سنگ 
گنبدی 8ضلعی با طلاکاری بنا کرد و به مرور این بنا به نام سقاخانه 

اسماعیل طلا یا به لهجه محلی اسِمال طلا معروف شد.

ساعت های حرم
از جاذبه های مهم داخل حرم مطهر که بخشی از معماری حرم 
به شمار می رود، 2ساعت بزرگ روی مناره های بزرگ حرم است. 
این دو ساعت سازه هایی تاریخی و قدیمی هستند که هنوز به کار 
خود ادامه می دهند؛ اولی بر گلدســته ایوان غربی صحن انقلاب 
نصب شــده و دومی بر بالای ایوان جنوبی صحن آزادی )صحن 
کهنه( خودنمایی می کند. سال ها پیش صدای زنگ این ساعت ها 
تا دوردست های شهر مشهد شنیده می شد و پیش از ساخته شدن 
برج های تجاری و هتل های نزدیک به حرم امام رضا، از دور در کنار 

گنبد و بارگاه رضوی دیده می شد.

پنجره فولاد
هنگامی که در دوره صفوی صحــن عتیق یا همان انقلاب فعلی 
احداث شد، ملامحسن فیض کاشانی، از حکمای آن زمان پیشنهاد 
داد برای کسانی که به دلایل مختلف نمی توانند وارد حرم شده 
و خود را به ضریح برسانند، فضایی طراحی شود تا از نزدیک ترین 
فاصله ضریح را ببیننــد و از دور آن را زیارت کننــد. این بود که 
پنجره ای فولادی در محلی مشرف بر ضریح نصب شد و از آن به 

بعد به پنجره فولاد مشهور شد.

مدرسه پریزاد
مدرســه پریزاد از آثار دوره تیموری اســت که به همت ندیمه 
گوهرشاد خاتون، بانی مسجد گوهرشاد احداث شده است. این 
دو بانوی غنی و فقیر هر یک به سهم خود سهمی در فرهنگ و هنر 
در این بنای مذهبی ایفا کرده اند. گفته شده پریزاد با مابقی مصالح 
مسجد گوهرشاد که بانویش در اختیار وی گذاشته بود این مدرسه 
را در بیرون حرم احداث کرده اســت. هم اکنون این بنا در داخل 
حریم رضوی قرار گرفته و تقریبا چســبیده به مسجد گوهرشاد 
است. مدرسه پریزاد از شمال به مدرســه دو در، از شرق به رواق 
دارالسیاده، از جنوب به مسجد گوهرشــاد و از غرب در گذشته 
 به یکی از بازارهای مشــهد وصل می شــده ولی امروزه به بست 

شیخ طوسی منتهی به صحن جامع رضوی می رسد.

مقبره طبرسی
ابوعلی فضل بن حسن طَبْرَسی مشهور به شیخ طبرسی از علمای 
بزرگ شیعه و مفسر قرآن در قرن 5و 6هجری بوده است. وی در 
شهر طبرس، بین کاشان و اصفهان، یا به روایتی در تفرش متولد 
شده ولی بیشتر عمرش را در مشهد گذرانده است. مقبره وی در 
یکی از گورستان هایی که در گذشته نزدیک به حرم بوده، وجود 
داشته اســت. این قبرســتان به »قتلگاه« و »مغتسل الرضا« یا 
»غسلگاه« مشهور بوده چون در گذشته در این محل همان باغی 
بوده که مامون به امام رضا زهر داده است. بعد از احداث میدان های 
اطراف حرم بین سال های 1312-1308شمسی خیابان طبرسی 
به شکل امروزی درآمد و قبرستان مزبور تسطیح شد. بعدها در 
بخشی از آن صحنی به نام رضوان احداث شد که هم اکنون بخشی 

از حریم رضوی است و به نام باغ رضوان شناخته می شود.

مدرسه دو در
مدرســه دو در از بناهای دوره تیموریــان و در نزدیکی صحن 
گوهرشاد است. این مدرسه ابتدا بیرون حرم قرار داشته ولی امروزه 
به یکی از نزدیک ترین اماکن به مضجع شــریف و داخل حریم 
رضوی تبدیل شده است. یک در این مدرسه از صحن جمهوری 
و در دیگر مقابل مدرسه پریزاد قرار دارد. این مدرسه هم اکنون به 

دارالقرآن تبدیل شده است.

روشنارواق

نگاه

راهنما

منش زندگی از دیدگاه امام رئوف
حضرت امام  رضا)ع( فرموده اند: بکوشید که زمان تان را به 

4بخش تقسیم کنید:
1- زمانی برای مناجــات با خدا 2-زمانی بــرای تأمین معاش و 
کسب روزی 3- زمانی برای معاشــرت با برادران و معتمدانی که 
عیب هایتان را به شما می شناسانند و در دل شما را دوست دارند. 

4- ساعتی برای کسب لذت های حلال. 
با بخش چهارم، توانایی انجام دادن ســه بخش دیگر را به دســت 

می آورید. )فقه الرضا علیه السلام، ص 337( 
همچنین امام رضا علیه الســلام به نقل از پیامبر صلی الله علیه و 
آله فرمودند: نزدیک ترین شــما به من از نظر مقام در روز قیامت، 
کسی است که در مورد خانواده خود خوش رفتار باشد. )صحیفه 
الامام الرضا علیه الســلام، ص67( اگر مؤمنی خشــمگین شود 
عصبانیت، وی را از طریق حق بیرون نمی برد و اگر شادمانی یابد این 
خرسندی وی را دچار باطل نمی سازد و چون به اقتداری می رسد 

بیشتر از آنچه حق دارد، نمی گیرد. )بحارالانوار، جلد 75( 
ایشان در احادیثی جداگانه درخصوص اهمیت تامین معاش خانواده 
فرموده اند:  کسی که در پی به دســت آوردن درآمدی برای تأمین 
معاش عائله اش باشــد بهتر از مجاهدان در راه خداست. شایسته 
است مرد بر اهل خانه از لحاظ مخارج زندگی سختگیری نکند تا 
اینکه آنان مرگ او را از خداوند درخواست نکنند. هر کس به روزی 
حلال اما کم، خشنود باشد رنجش کمتر و خاندانش در آسایش و 
آرامش زندگی می کنند و خداوند عیوب دنیا و کیفیت رفع آنها را به 
او می آموزد و وی را با سلامتی در بهشت مستقر می سازد. )اصول 
کافی، جلد 8(  امام هشتم درخصوص تلاوت قرآن در خانه و تأثیر 
آن در شرایط روانی و اقتصادی اهل خانه فرموده اند:  در خانه هایتان 
برنامه ای برای تلاوت قرآن کریم ترتیب دهید به درستی هرگاه در 
منزلی قرآن خوانده شود امور اهلش سهل و آسان می شود و خیر و 
برکتش بسیارشده و در غیراین صورت اهل خانه در تنگنای فکری 

و روانی و اقتصادی قرار می گیرند. )عده الداعی و النجاح الساعی(

حرم امام رضا)ع( در دوره های 
مختلف تاریخی چه تغییری کرد 

مکانی که پیکر مطهر امام هشتم را در آن به خاک سپردند ابتدا یک 
باغ بود. در دوره های مختلف بخش های متفاوت حرم رضوی ساخته 
شده است. مناره نزدیک گنبد را غزنویان ســاختند که هنوز هم از 
قسمت های مهم حرم رضوی است. نخستین گنبد بزرگ و رسمی حرم 
را سلجوقیان بنا کردند آن هم با کاشیکاری های زیبا. وقتی مغول ها 
به ایران آمدند،  مردم مشهد را کشتند آن را غارت کردند و آسیب های 
جدی به حرم وارد کردند اما اصل بنای حــرم را ویران نکردند. نوبت 
به تیموریان که رســید حرم زیباتر از هر وقت دیگر شد خصوصا که 
به دست همسر شــاهرخ تیموری،  مسجد گوهرشــاد ساخته شد. 
صفویان که داعیه دار حکومت تشیع بودند تا آنجا که توانستند حرم را 
زیبا کردند مثلا شاه طهماسب صفوی مناره های حرم را بازسازی کرد و 
همان خشت های قدیمی کاشی روی گنبد را تبدیل به طلا کرد. اساس 
ساختن صحن آزادی و سومین ضریح حرم به دوره قاجار برمی گردد. 

آنها ایوان غربی این صحن را هم با طلا درخشان کردند.
 بعد از پیروزی انقلاب اسلامی نیز مهم ترین تغییرات در بازسازی و 

توسعه حرم رضوی رخ داد.

چراغ هشتم 
حضرت امام رضا)ع( در زمان حیات پربرکت شان 
آثار،  صحیفه ها و رساله های متعددی داشتند که 

به 2نمونه آن اشاره می کنیم:
صحیفه الرضا

صحیفه الرضا یــا صحیفه رضویــه، مجموعه ای از 
احادیث منتسب به علی بن موســی الرضاست که 
به وســیله عبدلله بن احمد بن عامر روایت شــده 
که او آنها را از پــدرش احمد و پــدرش از علی بن 
موسی الرضا در سال 4۹1 ه .ق در مدینه شنیده است. 
این مجموعه شامل احادیث مختلف در موضوعاتی 
از قبیل نیایش بــه درگاه خداوند، فضایل اهل بیت 
پیامبر، تقویت روابط خویشاوندی، غیبت و یاوه گویی 

و دیگر موضوعات به نگارش درآمده است.
عیون الاخبار الرضا

»عیون اخبار الرضا«، کتابی اســت که نویسنده آن، 
ابن بابویه، معروف به شــیخ صدوق، هر چیزی را که 
درباره علی بن موســی الرضا روایت شده، گردآوری 
 کرده اســت؛ از مناظــرات دینی و احادیثــی که از 
علی بن موسی نقل شــده، چرایی انتخاب نام وی، 
روایات مربوط به درگذشت و معجزاتی که در حرمش 
واقع شده. در این کتاب، رساله های مختصری نیز از 

علی بن موسی نقل شده است.
ولایت عهدی امام رضا)ع( 

میان آثار منتشرشــده درخصوص حضرت رضا)ع( نیز 
 کتابی در مجموعه سیری در سیره ائمه اطهار علیهم السلام 
اثر استاد شهید مرتضی مطهری،  به امام هشتم اختصاص 
دارد با عنوان »ولایت عهــدی امام رضا)ع(«. این کتاب 

شامل 2سخنرانی همراه با پرسش و پاسخ است. 

یک مشت گندم برای کبوترها 
در آغوش مادربزرگ نشسته ام توی ماشین. 

یک فرفره کوچک و زرد چوبی در این دســت 
این تمام آن چیزی و یک انگشــتر ظریف عقیق در انگشت آن دست، 

است که از سفر مشهد با خودم همراه کرده ام،  اینها و خاطرات این چند 
روز؛ شــلوغی روزهای حرم، بیداری صبح هــای زود و دیرخوابی آخر 
شب ها برای زیارت آقا با مادر و مادربزرگ، باد ملایم و خنک شب های 
صحن که چادر گل دارم را بازی می داد،  نخودچی و کشمش هایی که 
پیرزن ها توی مشتم می ریختند،  تکان های آهسته شانه های مادرم و 
چادری که توی صورتش می کشــید و کبوترها کبوترها... و منی که 
صبح ها به عشق ریختن گندم برایشــان بیدار می شدم. مادر مفاتیح 
دســتش بود و دعا را بلند می خواند و من مهرها را روی هم می چیدم. 
و شلوغی بازار بلند و باریک کنار حرم که مادر از آن سو می رفت برای 
سجاده و من از این سو می کشیدمش برای عروسک. انگشتر عقیق با 
گلبرگ های کوچک اطرافش کمی برای انگشــتم بزرگ است، آن را 
توی دستم می چرخانم.مادربزرگ با شوق و با صدایی که سعی می کرد 
بغضش را پنهان کند می گوید:»آنجا را ببین! گنبد طلایی حرم! سلام 

بده و بگو آقا دوباره ما را بطلب.« 

اگر قرار باشد حاجت بگیری
نماز صبح که قطار ایســتاد و پیاده شــدیم،  دیگر نخوابیدم. سرم را به 
شیشه گذاشته ام به بیرون خیره شــده ام به آفتابی که روی دشت پهن 
شده.منتظررســیدنم نه، قبل تر از آن، منتظر برق طلایی گنبدم.مادر 
قبل از سفر گفت: » چشمت که از دل جاده به گنبد افتاد سلام کن.« به 
شهر نزدیک تر می شویم، تلالو گنبد نمایان است،  جایم را تغییر می دهم 
تا بهتر ببینمش،  السلام علیک یا علی بن موسی الرضا. با پای گچ گرفته 
به مشهد آمده ام، زیارت امام مهربان و بودن در کنار دوستانم سختی راه 
رفتن را برایم شیرین کرده است.برای آنها که به من  کوچک  کم و سن و 
سال التماس دعا گفتند، روبه روی ضریح دعا می کنم. با چادر نمازم که 
گل های بنفش دارد، نمازمی خوانم، مادر سفارش کرده چادرم را برای 

نماز حرم عوض کنم.از پنجره فولاد روایت ها شنیده ام،  اعجازها شنیده ام، 
 دلم می خواهد ساعت ها همانجا بنشینم تا شاید خودم با چشمانم ببینم.

مادر می  گوید:»همه جای حرم حرمــت دارد،  همه جای حرم متبرک 
است،  اصلا یاد امام رضا)ع( و توســل به او حاجت ات را می دهد اگر قرار 

باشد حاجت بگیری.«

پنجره های کوچک از پشت چشمان خیس
»آقا دلم بدجــور هوایت را کرده بود، این بار تنهــا آمده ام، می خواهم 
دل سیر حرف بزنم، گریه کنم،  فقط ضریح را نگاه کنم.« منتظر کسی 
نماندم با نخستین پرواز صبح آمدم و شــب می روم. »آقا دست خالی 
برم نگردان.خودت راه دادی برای آمدنم.« مســتاصلم،  مادر دعایش 
را بدرقه راهم کــرد. چادرم را عوض کرده ام،  نمــاز خوانده ام و تکیه ام 
را داده ام بــه دیواری درســت مقابل ضریح، زیــارت وارث می خوانم.

حرم خلوت اســت و من بدون مانع پنجره پنجره های کوچک طلایی 
رنگ ضریح را می بینم.چشمانم خیس می شود، بی اختیار اشک هایم 
می ریزد. مراقب دخترکی هســتم که آرام خوابیــده و مادرش برای 
زیارت رفته است... میانه یکی از رواق ها شلوغ تر است، عروس با چادر 
سفیدش کنار داماد نشسته و آقا دارد خطبه عقدشان را می خواند. از دور 
خیلی ها ایستاده اند و نگاه شان می کنند، زنی نزدیک به عروس رویش 
را کیپ گرفته و اشک هایش را پاک می کند.من هم مانند دیگر زائران 
حرم برای شان خوشبختی آرزو می کنم. کفش هایم را که از کفشداری 
می گیرم، از همانجا به داخل رواق ها نگاه می اندازم وخیالم می رود کنار 

ضریح » آقای مهربانی ها دوباره من را بطلب!« 

خودت انتخاب کردی
هیچ وقت هیچ قرعه ای به نــام ام درنیامد اما باز هم منتظر شــنیدن 
اسامی مان ماندم. باز هم نشد. خوش به حال آنها که آقا دعوتشان کرد. 
چند روز دیگر مسافر مشهدند، احیای سوم ماه مبارک را در حرم رضوی 
به صبح می رسانند و قرآن به ســر می گیرند. آقای مهربانی! حتی این 
مرتبه هم قرعه به نام ام نیفتاد! دعوتم نکردی؟ نخستین لقمه افطار را که 

بعد از اللهم لک صمت در دهان گذاشتم،  خواستم طلبیده شده باشیم. 
حتما حکمتی دارد. دلم لــک زده برای زیارت ات،  دلم خنکای حرمت 
را می خواهد، دلم نماز جماعت صبح را در گوشه رواق می خواهد. دلم 
برای دانه دادن به کبوترها تنگ شده، همان ها که صبح ها به عشق شان 
زود از خواب بیدار می شدم و با کیسه گندم راهی حرمت. امام مهربانی... 
نام مان را صدا زدند، 2 مسافر بدون قرعه! 2مسافر جدید، 2 مسافر تازه 
همراه، 2 مســافر تازه عقدکرده.هدیه ازدواج مان بود. آقا تو که دعوت 
کنی و من که قسمتم باشد تمام است، حتی اگر در هیچ قرعه ای انتخاب 

نشوم. آقا قرعه خودت به نام ما افتاد.. سلام به امام مهربانی ها.

مهمان روز عید
چادرم را عوض می کنم که نماز بخوانم.دخترها کنارم نشسته اند،  هر 
کدام با چادر سفیدگل  دار. نگرانم آن یکی که بازیگوش تر است میان نماز 
از ما دور شود. جلویشان را پر از کتاب و اسباب بازی کرده ام،  آنها مهر ها 
را روی هم چیده اند و بازی می  کنند. نماز من که تمام می شود بچه ها 
با همان چادرهای سفید گل دارشان می روند روی سنگ های مرمر سر 
می خورند. یکی از خادم ها ســفارش می کند مراقب خودشان باشند. 
موقع خداحافظی با امام رئوف، دست شــان را روی سینه می گذارند 
و تا کمر خم می شوند، این را از دو ســه مرد زائر یاد گرفتند. بیرون که 
می آییم صدای نقاره ها بلند می شــود،  عید است، ولادت صاحبخانه. 
بچه ها دست شان را به من و پدرشان سپرده اند،  چشمان شان می خندد و 
نگاه شان به بالاست تا نقاره زن ها را ببینند. خادمی جلو می آید می پرسد: 
»چند نفرید؟« مــا را به غذای حضرتی مهمــان می کند،  صاحبخانه 
دعوتمان کرده اســت... حالا دیگر وقت رفتن است،  وقت خداحافظی 
تا دعوتی دوباره. ابتدای جاده چشــم ام را به اطراف می گردانم تا گنبد 
طلایی را ببینم. با بغض شادمانه ای که سعی می کنم فرو بدمش، گنبد 
را نشان بچه ها می دهم. »بچه ها به آقا ســلام دهید و بخواهید خیلی 
زود دوباره مهمانش شویم.« دخترانم با انگشترهای کوچک عقیق در 
دست شان گنبد طلایی را به هم نشان می دهند و چشمان شان خیره 

به تلالوش می ماند.

۱. زائراولی ها
معتقدم بهترین لحظه برای یک خادم زمانی است که 
زائراولی به پســتش بخورد. در زمان خدمت یا همان 
کشــیک، لحظه لحظه می کنم تا کسی صدایم کند و 
بپرسد: آقا ببخشید ضریح کجاست؟ این یعنی نخستین 
بار است مشــرف شــده. به قول بعضی ها، زائر اولی، 
سرقفلی دارد؛ یعنی خیلی خواستنی و ارزشمند است.  
فکر می کنید چرا؟ چون صاحب این حرم، بی نهایت 
مهربان است. اصلا صفات ائمه، تنها مخصوص یک امام 
نیست؛ مثلا فقط امام کاظم علیه السلام دارای کظم 
غیظ نبودند، همه  ائمه اینگونه بودند یا فقط امام جواد 
علیه السلام اهل جود و سخاوت نبودند اما ویژگی بارز 
امام هفتم و نهم، فرو بردن خشم و ابراز سخاوت است. 
امام رضا علیه السلام هم رئوف هستند؛ یعنی مهربان، 
مانند ســایر امامان، منتهی بارزتر و شاخص تر. وقتی 
میزبانت بی نهایت مهربان باشد، چه ذوقی از این بالاتر 
که مهمان تازه وارد را تــو راهنمایی کنی که به کانون 

توجه و مرکز حرم، نزدیک و نزدیک تر شود.

2. خودت را نگیر!
حجت الاسلام و المسلمین مروی، تولیت آستان قدس 
رضوی به مناســبت های مختلف، مانند تولیت های 

پیشین، با خدام ســخن می گوید. یادم هست یک بار 
ایشان گفت: من  و  شــما خادم امام رضا علیه السلام 
نیستیم! خادم حضرت، خواجه اباصلت و  خواجه مراد 
بود. ما به گرد پای آن بزرگان نیز نمی رسیم. عزیزان! ما 
خادم زوار امام رضاییم. پس  ای خادم! خودت را نگیر 
و تکبر نکن. فکر نکن این لباس، تــو را ممتاز از بقیه 
می کند. خیر! به تو می فهماند که خادم همین زواری. 

پس هرچه شکسته تر و متواضع تر، بهتر و سزاوارتر.

۳. با قرار قبلی!
هرکســی به زوار خدمت می کند خادم است، رسته و 

گروه و رتبه ندارد. به قول شاعر: 
اینجاست طبیبی که ندارد نوبت

هر دل که شکسته تر بود پیش تر است
اما از قدیم، بارگاه امام مهربانی ها به نظم، پاکیزگی، عطر 
خوش و قاعده مندی معروف بود و هست. کوچک ترین و 
خردترین زباله در اماکن متبرکه پذیرفتنی نیست. حتی 
لباس خدام هم باید تمیز و یکدست باشد. این نظم، در 
حضور و نحوه خدمت هم ساری و جاری است. به طور 
کلی هر که در حرم خدمت کند را خادم می گویند اما 
از نظر سلسله مراتب اداری، خادمان 4 دسته اند؛ خدام، 

فراشان، کفشداران، دربانان.
خدام و فراشان تقریبا یک کار می کنند. هدایت زائران 
برای عبور و مرور در رواق ها، جارو، تطهیر )شستن حرم 
در مواقعی که نیاز به شست وشــو دارد( منتهی فرق 
خادمان و فراشان در مکان ایستادنشان است. از پایین 

پای مبارک یعنی رواق امام و صحــن آزادی تا روضه 
منوره و پیش روی مبارک، محل اســتقرار و خدمت 
خدام است و از بالاسر مبارک تا صحن جمهوری، محل 

خدمت فراشان.
کفشداران هم که معلوم است کارشان چیست. دربانان 
هم با کلاهی بر ســر، در صحن ها می ایستند. عزیزان 
دیگری هم در قالب خدمتیار، خادمیار و... اموری چون 
نظم دادن به کتاب های دعا، صف هــای نماز، حمل 

زائران با ویلچر و... را انجام می دهند.
خدام در 8کشیک تقسیم می شوند؛ 6صبح تا 6صبح. 

در 2شیفت روز  )6 تا 18( و شب )18 تا 6 فردا(؛ یعنی 
در روزی که  کشــیک دو، ارائه خدمت را در حرم بر 
عهده دارد، اگر 10 صبح مشــرف شوید، کفشداران، 
خادمان، فراشان و دربانان کشیک دو و شیفت صبح 
را می بینید. شب اگر بیایید شــیفت شبی ها به شما 
خدمت می کنند. فردا، کشیک 3 الی آخر. شاید دلیل 
اینکه 8 کشیک داریم این اســت که روزهای هفته، 
بین خادمان بچرخد؛ یعنی یک عده همیشــه شنبه 
نباشند و یک عده  یکشنبه. آنها که این هفته شنبه اند، 
هفته آینده یعنی 8روز بعد، یکشنبه نوبت خدمتشان 

است و به همین ترتیب تا پایان سال و سال های بعد.

4. حواست هست؟
دلم حرم می خواهد؛ ســؤالات پی در پی زائران از نام 
رواق ها و شماره کفشداری ها و اینکه کجا و چه زمانی 
خلوت تر یا شلوغ تر است و اینجا نماز جماعت برگزار 

می شود یا نه... .
دلم وسط شلوغی های شــهر و کار و زندگی، گوشه 
گوهرشــاد را فریاد می زند. بســت شــیخ بهایی را. 
کفشداری سیزده را. دلم برای کفش های مردم  تنگ 
شــده. من یک کفشدارم. کشــیک دو. البته به دلیل 
زندگی در تهران، می توانم در ســایر کشــیک ها هم 

خدمت کنم.
اهل دلی می گفت، خیلی احتیاط کن. حواست جمع 
باشد. شاید کفش امام زمان)عج( را تحویل گرفته 

باشی و حواست نباشد... .

ایمان شمساییروایت
روزنامه نگار

چیزیباخودمنیاوردهام
جزچشمانمنتظرمودلیکه

گرهمیخوردبهضریح
الهام مصدقی رادگزارش

روزنامه نگار

روایتی از کفشدار کشیک  دو
ما خادم امام رضا علیه السلام نیستیم!
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شورای عالی محیط زیست سرانجام مخالفت خود را با 
احداث پروژه پتروشیمی در حاشیه جنوب غربی تالاب 

میانکاله اعلام کرد.
به گزارش همشهری، عالی ترین شورای تصمیم گیری 
زیست محیطی کشور یعنی شورای عالی محیط زیست 
در جلسه شماره 35 خود که 16خرداد با حضور وزرا، 
مدیران سازمان های متولی، خبرگان محیط زیست 
و اعضای جدید شــورای عالی یعنی مجید مخدوم، 
محمدعلی سلیمان پور، محمد یزدی و نغمه مبرقعی به 
ریاست رئیس جمهور برگزار شده، پس از بررسی تمامی 
ابعاد قانونی، فنی و حقوقی پتروشیمی میانکاله مخالفت 
خود را با احداث این پروژه در حاشیه جنوب غربی تالاب 
میانکاله اعلام کردند تا آخرین مهر ابطال به این پرونده 
زده شود. این خبر خوب در شرایطی عنوان شده که 
پیش از این سیدابراهیم رئیســی، خرداد1400، در 
رأس قوه قضاییه نیز حکم به ابطال وقف شــبهه ناک 
جنگل های آقمشــهد داده و 5600هکتار جنگل را 
به بیت المال بازگردانده بــود. همچنین در موضوع 
ریزگردها که طی ده ها ســال ایجاد شده و به زندگی 
مردم غرب کشور خسارات فراوانی وارد کرده، به تازگی 
فعالیت های دیپلماتیک فراوانی در دولت ایجاد شده تا 
از طریق رویکرد دیپلماسی منطقه ای جلوی گسترس 

کانون های ریزگرد خارجی گرفته شود.

آیندهمرتع90هکتاریچهمیشود؟
پیروزی مدافعان میانکاله در شرایطی رخ داده که 
هنوز مشخص نیست زمین ۹0هکتاری پروژه که 
مرتع بزرگی بوده، به مردم محلی باز خواهد گشت 
یا خیر؟ حر منصــوری، دیده بان محیط زیســت 
میانکاله درباره جزئیات بیشتر این خبر به همشهری 
می گویــد:  یکــی از 3موضوعی که شــورای عالی 
محیط زیســت تصویب کرده، موضوع مخالفت با 
احداث میانکالــه بوده، اما اینکه ایــن ملک به چه 

کاربری اختصاص یابد، هنوز مشخص نیست.
ســخنان دیده بان میانکاله در شــرایطی منتشر 
 می شود که مســعود منصور، رئیس سازمان منابع 
طبیعی کشور اختصاصا به همشهری اطلاع داده که 
درصورت عدم موافقت شورای عالی محیط زیست، 
مجوزی برای اختصاص زمین به پتروشــیمی داده 

نخواهد شــد و این زمین باید به وضع سابق خود 
یعنی مرتع بودن بازگردد. حــر منصوری دیده بان 
میانکاله در این باره می گوید:  این مجوز به کمیسیون 
ماده33 می رود و اختصاص قبلی باطل می شــود و 
باید منتظر این رأی بمانیم، اما مسئله مهم این است 
که سرمایه گذار هزینه هایی انجام داده، اما چون در 

منابع طبیعی کشور اقدام شــده، باید این زمین به 
مردم بازگردد.

ابهامدربازدهاقتصادی
یکی از مسائلی که در پروژه پتروشیمی میانکاله مطرح 
شده، این است که پروژه ارزش اقتصادی بالایی دارد 

و باید به خاطر آن، این بخش از ذخیره گاه زیست کره 
حذف شود. دیده بان میانکاله در این باره می گوید: با 
توجه به اطلاعاتی که از پتروشیمی منتشر شده به 
وضوح مشخص شــده که بازده اقتصادی چنان که 
عنوان شــده اصلا وجود خارجی ندارد؛ مثلا یکی از 
مسائل ایجاد 70هزار شغل برای مردم استان است 
که از اساس غلط است و جمعیتی که نهایتا درصورت 
احداث به کار گرفته می شدند، 300نفر بودند. آن هم 
بحث به کارگیری 300متخصص است که قطعا همه 
در استان مازندران نیســتند؛ چرا که زیرشاخه های 
دانشــگاهی صنایع نفتی، بومی این استان نیست و 
باید از نقاط دیگر کشــور به صورت پروازی بیایند. 
نکته مهم دیگر اینکه استعداد هر منطقه ای براساس 
آمایش ســرزمین باید صورت بگیرد. پیش از این با 
وجود مرتع و دامداری های گســترده ای که صورت 
می گرفته، 70خانوار مستقیم در این منطقه دامداری 
داشتند و حدود 2هزار نفر غیرمستقیم از عواید مرتع 
برخوردار می شدند. ساخت پتروشیمی میانکاله در 
زمین های مرتعی حسین آباد میانکاله، علاوه بر اینکه 
از نظر محیط زیستی نقد شده بود، از نگاه دامداران 
منطقه نیز با توجه به تخریب مراتعی که برای تعلیف 
دام ها مورد استفاده قرار می گرفتند، مورد اعتراض 

قرار گرفت. 

سه گانه مشکلات میانکاله
میانکالهطیســالهایاخیرباچندتهدیدمواجهشدکهیکیازآنهاپتروشیمیبودهاست.
احداثجادهگردشــگرییکیدیگرازنگرانیهادراینمنطقهاست.داریوشگلعلیزاده،
سرپرستمرکزملیهواواقلیمسازمانحفاظتازمحیطزیستدراینبارهخبردادکهدولت
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مکث

مهر پایان بر پتروشیمی میانکاله
 شورای عالی محیط زیست به ریاست رئیس جمهور با  احداث پتروشیمی در میانکاله مخالفت کرد

اعتراضدادستانبهتخریب
باغستانثبتملیشدهقزوین

تخریب بخشی از باغستان سنتی ثبت ملی شده شهر قزوین 
که به بهانه احداث یک پل به قلع و قمع بخشی از درختان این 
باغستان منجر شده است، منجر به اعتراض دادستان قزوین 
شد. محمد قاسمی گفت: اگر قرار است توسعه ای اتفاق بیفتد، 
هزینه های آن نباید از بیت المال باشد که مردم متضرر شوند؛ 
بلکه هزینه  توسعه را باید کسانی بدهند که منتفع می شوند. 
به گفته دادستان قزوین، میلیاردها تومان برای یک پل هزینه 
می شود و بعد می بینیم مردم ناراحت هستند، حتی افرادی 
که باغشان در مسیر پل اســت هم ناراحت هستند. محمد 
قاسمی در حاشیه اکران خصوصی مستند ماریان که با موضوع 
باغستان سنتی قزوین تولید شده بود به ایسنا گفت: آنچه برای 
دستگاه قضا اهمیت دارد صیانت از حقوق مردم است. خیلی 
از موارد وجود دارد که بــه راحتی حق و حقوق مردم تضییع 
می شود و این وظیفه دستگاه قضاست که در راستای رسیدن 
به بلوغ، به وظیفه ذاتی خود به صورت میدانی عمل کند. وی 
افزود: دستگاه قضایی، هم در زمینه پیشگیری از جرائم و هم 
در زمینه مقابله با آسیب های اجتماعی و در مهم ترین حالت 
در حوزه صیانت از حقوق عامه وظایفی دارد که به آنها بدون 
درنظر گرفتن جناح بندی های سیاســی عمل خواهد کرد.  
دادستان قزوین تصریح کرد: در اســتان قزوین موضوعات 
مختلفــی درخصوص صیانــت از حقوق عامه وجــود دارد. 
به عنوان مثال، موضوع باغستان و سایت پسماند محمدآباد 
که وقتی دادستانی در این حوزه ها ورود پیدا می کند، ممکن 
است منافع برخی به خطر بیفتد. وی افزود: گاه ممکن است 
مسائل پشت پرده ای وجود داشته باشد که مردم از آن اطلاعی 
نداشته باشند و قاعده اش این است که وقتی منافع افرادی به 
خطر می افتد، در ادامه توسط آنها سنگ اندازی روی خواهد 
داد و به ابزارهای خود به صورت مســتقیم و غیرمســتقیم 
متوسل می شوند تا مقابل کار دادستانی را بگیرند. وی گفت: 
در خیلی از موارد اجتماعی ما با یک سری دوگانه  مواجهیم، یا 
توسعه شهری و یا حفظ محیط زیست که باید یکی را انتخاب 
کرد، ولی بدانیم اگر قرار است توسعه اتفاق بیفتد هزینه های 
آن نباید از بیت المال باشــد که مردم متحمل ضرر بشوند، 
هزینه های توسعه را باید کسانی بدهند که منتفع می شوند. 
دادستان قزوین تصریح کرد:  نمی شود مقابل توسعه ایستاد 
ولی می شود با کمترین آسیب پروژه های توسعه ای را پیش 
برد. قاسمی گفت: بخشی از اتفاقی که در چند روز اخیر برای 
باغستان ایجاد شد، به خاطر همین بود که ما با مردم ارتباطی 
نداریم، شفافیت با افکار عمومی وجود ندارد، دادستانی هنوز 
نمی داند محدوده ثبت ملی شــده باغســتان کجاست. وی 
گفت: میلیاردها تومان برای یــک پل هزینه می کنیم و بعد 
می بینیم که مردم ناراحت هستند، حتی افرادی که باغشان 

در مسیر پل است هم ناراحت هستند.

علی سلاجقه
 رئیس سازمان حفاظت 

محیط زیست
مشــکل گردوغبــار و ریزگردهــا بایــد در 
فضای دیپلماسی رفع شود. هفته گذشته 
بود که به منظور حل مشکلات گردوغبار 
به عراق و سوریه سفر کردیم و قرار است 
در روزهای آینده به امارات، کویت و ترکیه 
نیز ســفر کنیم. امروز کشورهای منطقه 
به دنبال راهکارهــا و اقدامات عملیاتی و 

رفع مشکل ریزگردها هستند.

سیدعزت الله ضرغامی
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 

صنایع دستی
فعال سازی ظرفیت گردشگری کشاورزی 
تــالاب بین المللــی گندمــان شهرســتان 
بروجــن بــا همــکاری ســازمان حفاظــت 
محیط زیســت و وزارت جهادکشــاورزی 
بگیــرد.  قــرار  کار  دســتور  در  بایــد 
ظرفیت هــای گردشــگری ایــن تــالاب بــر 
اهمیــت ایجــاد زیرســاخت ها براســاس 
قوانیــن و حفــظ زیســت بوم مقاصــد 

طبیعت گردی قابل توجه است.

نقل قول خبر

از مراتع کشور با چرای بی رویه بیش از 
۷۰ میلیون راس دام در آستانه نابودی 
اســت و به گفتــه مرتضــی ابراهیمــی 
رســتاقی، عضو پیشــین شــورای عالی 
جنگل، هم اکنون سراســر جنگل های 
زاگرس با فشار چرای دام مواجه بوده 
و این درگیری به حدی اســت که اجازه 
رویــش حتــی یک نهــال هم بــه جنگل 

داده نمی شود.

 80
درصد 

گونه هــای در معــرض خطــر انقــراض 
کشــور متعلــق بــه اســتان هرمــزگان 
هســتند و میثــم قاســمی، معــاون 
محیــط زیســـــت طبــیـعــــی استــــــان 
هرمــزگان اعــلام کــرد؛ ایــن اســتان با 
داشتن زیســتگاه های متنوع خشکی 
و دریایی بیش از ۵۰درصد از گونه های 
خشکی زی و دریایی در معرض تهدید 

کشور را در خود جای داده است.

 ۵0
درصد  

عدد خبر
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طرح هوشمندسازی خرید نان که از 

نیمه اردیبهشت در زنجان آغاز شد، گزارش
حالا قرار است در 9 استان دیگر هم 
به صورت آزمایشی اجرا شــود.  به گزارش همشهری، 
سیداحســان خاندوزی، وزیر امور اقتصادي و دارایی 
تأکید می کند که طرح هوشمندسازی توزیع یارانه آرد 
در 10استان کشور اجرا می شود و از آنجایی که نان جزو 
کالاهای راهبردی است بعد از شناسایی نقاط ضعف در 

کل کشور اجرا خواهد شد.

زنجان، یک ماه بعد از اجرای طرح
6فروردین بنا به پیشنهاد وزارت جهادکشاورزی و در 
جلسه ستاد تنظیم بازار کشور، زنجان به عنوان استان 
پایلوت اجرای طرح نان انتخاب شد و از 18اردیبهشت 
طرح هوشمندســازی خرید نان را اجــرا کرد. طبق 
گفته مهدی بیات، رئیس اتحادیــه نانوایان زنجان از 
1600نانوایی در استان، هم اکنون بیش از 1500نانوایی 
به این کارتخوان های هوشــمند مجهز شــدند و طی 

روزهای آینده مابقی نانوایی ها هم مجهز خواهند شد.
محســن افشــارچی، اســتاندار زنجان در گفت وگو با 
همشهری اظهار می کند: وقتی نصب دستگاه ها نهایی 
شــود به منزله آن اســت که آماده اجرای کامل طرح 
هستیم یعنی آرد به قیمت نهایی و هر میزان که متقاضی 
باشد به نانوا داده خواهد شــد و بر مبنای عملکرد نانوا 
طبق سیستم هوشــمند به وی یارانه پرداخت خواهد 
شد. گزارش های میدانی خبرنگار همشهری هم نشان 
می دهد نانوایــان و مردم از این طرح راضی هســتند و 

مشکل خاصی در خرید نان با شیوه یارانه ای ندارند.

قزوین، دومین استان 
همزمان با اجرای طرح در زنجان از نیمه اردیبهشت خبر 
رســید که این طرح در دومین استان یعنی قزوین هم 
در دستور کار قرار گرفته است. فرمانده قرارگاه امنیت 
غذایی قزوین با اشــاره به وجــود 1734واحد نانوایی 
در اســتان می گوید: 93درصد ایــن نانوایی ها یعنی 
1612واحد با آرد یارانه ای و دولتی پخت می کنند که 
طبق قانون مردمی سازی یارانه ها مشمول اجرای طرح 

هوشمندسازی یارانه آرد و نان می شوند.
رضا افلاطونی با بیان اینکــه 122واحد نانوایی آزادپز 
هســتند، می افزاید: بنابراین طرح هوشمندســازی 
در 7درصد نانوایی های اســتان اجرا نمی شود. رئیس 
ســازمان جهادکشــاورزی قزوین درباره روند نصب 
دســتگاه های کارتخــو ان طرح هوشمندســازی در 

واحدهای نانوایی اســتان می گویــد: تاکنون بیش از 
62درصد نانوایی های اســتان یعنی حدود هزار واحد 
نانوایی به این دستگاه ها تجهیز شدند. افلاطونی ادامه 
می دهد: بیش از 600نانوایی دولتی هم بدون کارتخوان 
هستند و به شیوه سنتی نان را به مردم می فروشند که 
این نانوایی ها به ســرعت در روزهای آینده به دستگاه 

کارتخوان هوشمند مجهز خواهند شد.

اجرای طرح در فارس به عنوان سومین استان
طرح هوشمندسازی یارانه  آرد و نان در 2استان زنجان 
و قزوین با اعتبــار 24میلیون و 947هــزار قرص نان 
به صورت آزمایشــی آغاز شــد و فارس هم از ابتدای 
خرداد به عنوان ســومین اســتان در این طرح تجهیز 
نانوایی های خود را به کارتخوان های هوشمندســازی 

آغاز کرده است.
 سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
فارس می گوید: این طرح به شــکل پایلوت در زنجان 
در حال اجراست و بنا شــده در بین نانوایی های سایر 
استان ها نیز دستگاه کارتخوان هوشمند توزیع شود تا 
در زمان مشخص به دستور وزیر کشور به عنوان متولی 
آرد و نان کشور اجرای طرح آغاز شود. محسن ربانی زاده 
با بیان اینکه تاکنون از مجموع 3400نانوایی فعال در 

استان در 480نانوایی دستگاه های کارتخوان هوشمند 
نصب شده اســت، می افزاید: نیاز ماهانه استان به آرد 
40هزار تن است و اگر هوشمندسازی انجام شود امکان 

دارد نیاز استان کمتر شود.

گیلان و گلستان هم به طرح پیوستند
2استان گیلان و گلستان هم طی روزهای پایانی هفته 
گذشته به جمع  10استانی پیوستند که طرح آزمایشی 
هوشمندسازی یارانه  آرد و نان را اجرا می کنند. اجرای 
آزمایشی طرح اصلاح یارانه و هوشمندسازی نان گیلان 

از 16خرداد و در گلستان از 19خرداد آغاز شد.
علــی عابدین پور، مدیر پــروژه ســامانه مدیریت آرد 
و نــان گیلان بــا بیان اینکــه طی اجــرای این طرح 
4095کارتخوان برای نانوایی های استان درنظر گرفته 
شــده که از این تعداد بیش از 2هزار کارتخوان آماده 

نصب است، می گوید: در سراسر استان نمایندگان شعب 
بانک سپه این پوزها را آماده می کنند و تحویل نانوایی ها 
می دهند. علی محمد زنگانه، اســتاندار گلستان هم با 
بیان اینکه طرح هوشمندسازی فروش نان در گرگان، 
علی آبادکتول و آزادشهر اجرا شــده است، می گوید: 
هم اکنون هزار دســتگاه کارتخوان در بین نانوایی ها 
توزیع و نصب می شــود و بعد از این 3شهرســتان، در 
شهرســتان های آق قلا، گالیکش و مینودشت شاهد 

اجرای طرح خواهیم بود.

   
طی هفته  گذشته برخی از استان ها مانند فارس، گیلان، 
قزوین و گلســتان اجرای این طرح را آغــاز کرده اند و 
کرمانشــاه و همدان هم از اجــرای آن طی هفته های 

آینده خبر داده اند.

هوشمندسازی یارانه نان در 10 استان
علاوه بر زنجان 9 استان دیگر هم به صورت آزمایشی به طرح هوشمندسازی توزیع یارانه آرد پیوسته اند

عدد خبرخبرهای کوتاه

نماینــده شــیروان در مجلــس شــورای 
اسلامی گفت: ۶۰۰میلیارد تومان اعتبار 
برای رفع مشــکلات و تجهیز شهرک ها 
و نواحــی صنعتــی خراســان شــمالی 
تخصیص داده شد. به گزارش تسنیم، 
علــی جــدی افــزود: شــهرک ها و نواحی 
صنعتــی اســتان از کمبودهایــی نظیــر 
پســت برق و تصفیه خانه رنــج می برند 
که این موضوع باعث تعلل در راه اندازی 

کامل واحدهای تولیدی شده است. 

۶۰۰
میلیارد

خراسان شمالی

مدیــرکل منابــع طبیعــی و آبخیــزداری 
اصفهــان گفــت: عرصه هــای منابــع 
طبیعی و ملــی، ۹میلیون و۷۰۰هکتــار از 
مساحت استان را تشکیل می دهند که 
حــدود 3میلیون و۲۰۰هکتــار آن بیابــان  
است؛ یعنی معادل 3۲درصد مساحت 
اصفهــان. به گــزارش ایســنا، به گفتــه 
از  ۲8۰۰هکتــار  محمدعلی کاظمــی، 
بیابان های اصفهان تحت تأثیر فرسایش 
بادی و یک میلیون و۵۰۰هزار هکتار آن نیز 

کانون بحران است.  

32
درصد

اصفهان

کردستانعکس خبر

»پالنگان« نگینی بر قلب ژاورود
استان کردستان یکی از زیباترین و سرسبزترین مناطق کشور 

است و پالنگان روستایی زیبا در غرب کشور ایران با طبیعتی بکر 
مانند نگینی بر کوه های منطقه ژاورود این استان می درخشد. 
پالنگان با عبور رودخانه ای به نام تنگی ور از وسط آن، به ۲نیم 
تقسیم شده است. معماری پلکانی خانه های روستای پالنگان 

کردستان جذابیت این همیشه زیبا را دوچندان می کند. 
دشت های گل لاله همچون یاقوت هایی سرخ رنگ در نزدیکی 
پالنگان هر بیننده ای را به وجد می آورد. روستای پالنگان در 

نزدیکی شهرستان کامیاران از استان کردستان واقع شده و آب و 
هوای آن در فصل بهار معتدل و در تابستان گرم است.  / مهر

   خرید تضمینی 4محصول تابستانه در خوزستان
معاون زراعت وزیر جهادکشــاورزی گفت: 4محصول کشت 
تابستانه امسال شــامل ســویا، ماش، کنجد و ســورگم در 

خوزستان به صورت تضمینی خریداری می شوند.
به گزارش ایرنا، علیرضا مهاجر افزود: کشاورزانی که کشت سویا 
را انجام می دهند در ابتدای کشت برای هر هکتار، 30میلیون 
ریال به صورت بدون عوض دریافت می کنند و قیمت تضمینی 
آن نیز هر کیلوگرم 210هزار ریال اســت. وی بــا بیان اینکه 
محصول کنجد نیز به ازای هر کیلوگرم 400هزار ریال به صورت 
تضمینی خریداری می شــود، گفت: بــرای محصول ماش و 
ســورگم نیز قیمت تضمینی تعیین شده است تا کشاورزان با 
خیال آسوده محصول خود را کشت کنند. به گفته مهاجر، این 
محصولات مقاوم به کم آبی با صرفه اقتصادی، جایگزین  مناسب 
برای کشت شلتوک که در ســال زراعی جاری در خوزستان 

به طور کامل ممنوع شده خواهد بود.

   دستور تملک 47خانه روستای تلخاب
استاندار ایلام از روســتای »تلخاب« بدره که به علت مجاورت 
در کنار سد سیمره همواره با رانش و زمین لغزش مواجه است، 
بازدید کرد. به گزارش ایرنا، اســتاندار ایــلام گفت: 47منزل 
مسکونی روســتای تلخاب شهرســتان بدره در اسرع وقت با 
رضایت و خواست مردم باید تملک شود. حسن بهرام نیا افزود: 
گروه فنی دوباره استعلام کند تا علاوه بر 47خانه تعیین شده 
برای تملک، اگر ساختمان های دیگری هم ترک دارند، تملک 
شوند. روســتای تلخاب به علت مجاورت در کنار سد سیمره 
همواره با رانش و زمین لغزش مواجه بوده اســت و اهالی این 

منطقه خواستار تعیین تکلیف این موضوع هستند.
این روستا دارای 220خانوار است که طبق بررسی های اولیه 
47خانوار تحت تأثیر رانش قرار گرفته و مساحت محل رانش 

روستا بیش از یک هکتار است.

    تعیین تکلیف ۵۳۲معدن تا پایان سال
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی گفت: 
در برنامه عملیاتی تدوین شــده طی یک دوره 4ســاله خود 
را موظف کرده ایم کــه هیچ معدن فعالی در اســتان به دلیل 
مشکلات تعطیل نشود. همچنین تعهد کرده ایم در سال جاری 
532معدن استان تعیین تکلیف شود؛ زیرا فعال سازی معادن 

کمک حال اقتصاد کشور است. 
به گزارش ایسنا، امیررضا رجبی گفت: خراسان رضوی در بخش 
معدن ظرفیت بالایی دارد که یکی از مهم ترین منابع این استان 
معدن سنگ  آهن خواف اســت. وی افزود: هم اکنون بیش از 
2.8میلیارد تن ذخایر معدنی در استان وجود دارد که برداشت 

سالانه از این ذخایر 55میلیون تن است.
وی ادامه داد: تاکنون 9پهنه اکتشافی در استان معرفی شده که 
کار اکتشاف  آن  به اتمام رسیده است. روی 2پهنه اکتشافی نیز 
در حال مطالعه هستیم و یک پهنه نیز در حال واگذاری برای 

مطالعات اکتشافی است.

يارانهنانبهجيبمردممیرود
رئیس بنیاد ملی گندم کاران تحویل آرد یارانه ای برای تولید ماکارونی و نان را ۲چالش مهم کشــور در 
گذشته می داند و به همشهری می گوید: آرد یارانه ای ماکارونی تبدیل به دلار آزاد می شد و آرد یارانه ای 
نان هم در مسیرهای دیگری غیراز نانوایی قرار می گرفت و حتی از مرز خارج می شد. جعفر ایمانیان با 
بیان اینکه آرد یارانه ای به دلیل قیمت پایین از چرخه تبدیل شدن به نان خارج می شد، می افزاید: اگر 
ساماندهی و هوشمندسازی یارانه آرد و نان در کل کشور اجرا شود درواقع موجب می شود دولت یارانه را 

به جای خبازی ها مستقیم به مردم بدهد و این از هدررفت منابع جلوگیری می کند.

مکث
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بستنی بی تردید پرطرفدارترین 

بازار
خوراکی فصل گرماســت و این 
روزها با افزایــش گرمای هوا باید 
بازاری داغ داشته باشد، اما مشــاهدات میدانی 
خبرنگاران همشهری حاکی از آن است که رشد 
قیمت این خوراکی پرطرفدار باعث شده خریداران 
این روزهــا کمتر از قبــل ســراغ یخچال های 
سوپرمارکت ها بروند. بستنی البته هیچ وقت جزو 
اقلام دارای قیمت ثابت و مصوب و حمایتی نبوده 
و قیمت آن را شــرکت های تولیــدی با توجه به 
هزینه تولید تعییــن می کنند. به همین دلیل در 
یکی،  دو سال اخیر به طور پیوســته هر چندماه 
یک بار درصدی از رشد قیمت را به خود دیده، اما 
تغییر قیمت شیر و تعیین قیمت دیگر اقلام لبنی 
در یک ماه پیش، باعث شد این خوراکی محبوب 
موجی از افزایش قیمت را در اردیبهشــت از سر 

بگذراند.

بستنی ها چقدر گران شدند
نگاهی به نرخ جدید بســتنی های شرکتی نشان 
می دهد قیمت بســتنی مگنوم تا 20هزار تومان 
بالا رفته است. این بستنی پرطرفدار پیش  از این 
15هــزار تومان فروخته می شــد. یک ماه پیش 
قیمت بستنی های قیفی، کیم و عروسکی هم بالا 
رفت. کیم و عروسکی 4هزارتومانی 5هزار تومان 
شدند، قیمت قیفی هم از 5به 7هزار تومان رسید، 

دیگر نانی ها هم مثل قیفی ها 7هزار تومانی شدند 
و سالار 10هزار تومانی هم 12هزار تومان شد. 

قیمت بســتنی های لیتری هم به همین نسبت 
بالا رفته، ولی بســته به پاکتی بــودن یا ظرفی 
بودنشان قیمت متفاوت اســت؛ ظرفی ها با وزن 
500 تا 650گرمی از 35هــزار تومان به 40هزار 
تومان رســیده اند، پاکتی های یــک لیتری که 
قبلا 25هزار تومــان فروخته می شــدند، حالا 
30هزار تومانی شده اند و قیمت جدید پاکتی های 
2لیتری هم 40هزار تومان شده که 10هزار تومان 
بیشتر از قبل اســت. در میان بستنی ها، یخی ها 
کمترین رشد قیمت را در ماه های اخیر داشته اند. 
قیمت این بســتنی ها که در تابستان ها به تعداد 
طرفدارانشان افزوده می شود، 2هزار تومان است 
و به گفتــه فروشــندگان به تازگی تغییر قیمتی 

نداشته اند.

بازار کم رونق بستنی فروشی ها
مغازه های آبمیوه و بســتنی، دیگــر واحدهای 
صنفی ای هســتند که تغییرات نرخ شــیر خام 
به طور مســتقیم قیمت محصولاتشان را افزایش 
داده اســت؛ البته محصولاتی با پایه شیر. مالک 
یکی از ایــن مغازه ها در غرب تهران با اشــاره به 
اینکه افزایش قیمت شیر از یک ماه پیش به شدت 
ورودی مغــازه اش را کاهش داده به همشــهری 
گفت: بستنی هایی که ما عرضه می کنیم شرکتی 

اســت و با تغییراتی که در قیمت شیر خام ایجاد 
شد، قیمت خرید هر ظرف 10کیلوگرمی بستنی، 
60هزار تومان بــالا رفت و از 190هــزار تومان 
به 250هزار تومان رســیده اســت. او با اشاره به 
افزایش 2هزار تومانی قیمت هر اسکوپ بستنی 
برای جبــران هزینه ها افزود: با توجــه به تغییر 
قیمت خرید به ناچار قیمت هر اسکوپ بستنی را 
از 8هزار تومان به 10هزار تومان تغییر دادیم، اما 
دیروز ویزیتور شرکت اعلام کرد قرار است دوباره 
قیمت ها افزایش داشته باشــد و تا 300 یا حتی 

350هزار تومان هم بالا برود. 
این فروشنده که بیش از 10سال است در منطقه 
غرب تهران مغازه آبمیوه و بستنی فروشــی دارد 
معتقد اســت بعد از دوران کرونا، این تابســتان 
کم مشتری ترین دوران فروشش را می گذراند و 
اگر دوباره رشد قیمت بستنی اتفاق بیفتد مشتری 
دیگری نمی ماند. با یک حساب سرانگشتی قیمت 
کوچک ترین بستنی اســکوپی که از نوع قیفی 
است با احتساب 3اسکوپ بســتنی به 30هزار 
تومان رســیده که برای بســیاری از خانواده ها 
به عنوان یک خوراکی غیرضروری، گران اســت. 
افزایــش قیمت بســتنی، از ســوی دیگر بهای 
محصولات وابسته به آن مثل آیس پک یا شیک ها 

را هم بالا برده است. 
هر لیوان میلک شــیک در این مغــازه آبمیوه و 
بســتنی از 45هزار تومان یک مــاه پیش، حالا 

به 50هزار تومان رســیده اســت و به گفته این 
فروشــنده، تقاضا برای این نوشــیدنی با وجود 
گرمای این روزها، به نصف رسیده است. با این حال 
نکته مثبت ماجرا این است که قیمت آبمیوه ها و 
سایر محصولاتی که پایه شــیر و بستنی ندارند 
در ماه های گذشــته بدون تغییر بوده و برخلاف 
تابستان ســال قبل که قیمت آب هویج نجومی 
شد، حالا به نظر نمی رسد دلیلی برای رشد قیمت 

آبمیوه ها وجود داشته باشد.

کافی شاپ ها و 10درصد افزایش نرخ 
افزایش قیمت شیر نرخ خدمات کافی شاپ ها را 
هم بالا برده اســت. مالک یک کافی شاپ در این 
زمینه به همشــهری  می گوید: با افزایش قیمتی 
که در قیمت مواداولیه ما مخصوصا شــیر و شکر 
اتفاق افتاد، به ناچار قیمت بعضی محصولاتمان 
را 10درصد افزایش دادیم؛ درحالی که این میزان 
کافی نیست، اما اگر بیشتر گران کنیم مشتری مان 

را از دست می دهیم.
در این کافی شــاپ، هر لیوان میلک شیک ساده 
از 38هــزار تومان به 40هزار تومــان و هر لیوان 
لته  از 32 به 35هزار تومان افزایش قیمت داشته 
است. به گفته او، از یک ماه پیش به وضوح تعداد 
مشتری های کافه کاهش یافته، اما امیدوار است 
که بــا تغییر شــرایط درآمد مــردم این کاهش 

مشتری جبران شود.

مشتریبستنیکمشد
سوپرمارکت ها، مغازه های بستنی و آبمیوه فروشی و کافی شاپ ها از کاهش تقاضا برای بستنی و محصولات وابسته به آن خبر می دهند

سازمان حمایت با افزایش 25درصدی قیمت شوینده ها موافقت کرده است، قیمت محصولاتی که بیش از این میزان گران شده اند، اصلاح می شود
فتیله افزایش قیمت شوینده ها پایین کشیده شد

با موافقــت ســازمان حمایت با افزایــش حداکثر 

صنعت
25درصدی قیمت محصولات شوینده و بهداشتی، 
قیمت های جدید بســیاری از ایــن محصولات که 
به تازگی اعمال شــده بود، پایین می آید. به گزارش همشهری، در 
روزهای آخر هفته گذشــته معاون صنایع عمومی وزارت صمت از 
افزایش 25درصدی قیمت برخی محصولات شوینده با مجوز سازمان 
حمایت خبر داد و اعلام کرد در برخی محصولات صنایع شوینده که 
شاهد افزایش نرخ بودند قیمت ها در حد معمول اصلاح شده و کاهش 
پیدا کرده است. محمدمهدی برادران گفت: براساس تعاملات صورت 
گرفته قرار شده برای آن دسته از کالاهایی که با افزایش مواداولیه 
وارداتی روبه رو هستند متوسط افزایش 10 تا 25درصدی اعمال شود 

و دیگر کالاها با همان قیمت ثابت در حال عرضه است.

افزایش تولید، کاهش عرضه
در یک ماه گذشــته عرضه محصولات شــوینده و بهداشــتی در 
فروشگاه ها کاهش یافت که این کاهش عرضه به آشفتگی در قیمت 
محصولات موجود منجر شــد. مســئولان انجمن صنایع شوینده، 
کاهش تولیــد این محصولات را تأیید و با اشــاره بــه نبود توجیه 
اقتصادی تولید با هزینه هــای موجود، از ضــرورت اصلاح قیمت 
محصولات گفتند. فروزش، دبیر انجمن صنایع شوینده در توضیح 
زیان شــرکت های تولیدی به همشــهری گفت: تمام شرکت های 
تولیدکننده مخصوصا شرکت های بورسی به شدت در زیان هستند و 
ادامه این روند برایشان امکان پذیر نیست. او از درخواست 40درصدی 
افزایش قیمت محصولات خبر داد و این رقم را کف مطالبات قیمتی 
تولیدکننده ها با توجه به افزایش قیمت مواداولیه و نرخ دلار اعلام 
کرد. انجمن در حالی کاهش تولید را تأیید کرده که معاون صنایع 
عمومی وزارت صمت از افزایش تولید محصولات شوینده در ابتدای 
ســال خبر داد و تنها مشــکل بازار را »عدم عرضه« دانست که »با 
برگزاری جلساتی با برخی از شــرکت ها موضوع عدم عرضه به بازار 

رفع شده است.«

افزایش قیمت؛ فعلا 25درصد
دبیر انجمن صنایع شــوینده، بهداشتی و آرایشــی در گفت وگو با 
همشهری از توضیح جزئیات بیشتری درباره موضوع افزایش قیمت 
تولیدات این صنایع خــودداری کرد و گفت: اطلاعات ما هم چیزی 
فراتر از آنچه منعکس شده نیست. ابراز بی اطلاعی جمشید فروزش از 

اعلام جزئیات این خبر در حالی است که او هفته گذشته از برگزاری 
جلســه ای در وزارت صمت خبر داد که قرار بود در آن جلسه دولت 
درخصوص قیمت شــوینده ها به جمع بندی برســد و پس از آن 

جزئیات بیشتری در این خصوص اعلام شود. 
به گفته این مقــام صنفی، دولت اعلام کــرده حداکثر میزان مجاز 
افزایش قیمت شــوینده هایی که با رشــد هزینه واردات مواداولیه 
مواجهند فعلا 25درصد خواهد بود و افزایــش قیمتی بیش از این 
مجاز نیســت. معاون وزارت صمت افزایش قیمت را شامل اقلامی 
دانســته که مواداولیه وارداتی دارند، دبیر انجمن صنایع شوینده و 
بهداشــتی درباره اینکه کدام محصولات تولیدی مشمول افزایش 
قیمت حداکثری خواهند بود نیز توضیحی نداد و گفت: در صنعت 
ما تمام اقلام تولیدی، مواداولیه وارداتی دارند و به این ترتیب همه 

محصولات رشد قیمت خواهند داشت.

50درصدی که به 25درصد رسید
 رقم اعلام شــده برای حداکثر افزایش قیمت شــوینده ها کمتر از 
نیمی  از میزان درخواســت این صنایع اســت. رئیس هیأت مدیره 
انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشــی، اوایل اردیبهشت ماه 

میزان افزایش قیمت درخواستی صنایع شوینده را با توجه به رشد 
هزینه های تولیــد، 50درصد اعلام کــرد. در روزهای پایانی همان 
ماه نامه انجمن درخصوص جزئیات افزایش قیمت منتشــر شد که 

درصدهای بالاتری را نشان می داد. 
براساس فهرســت منتشر شــده افزایش قیمت پودرهای شوینده 
دستی 70درصد، پودرهای ماشــینی 65درصد، مایع دستشویی 
و ظرفشــویی 60درصد، شــامپو 50درصد، صابون و خمیردندان 
80درصد و دیگر محصولات تا 50درصد مشــمول افزایش قیمت 
می شــوند. با این حال در نامه مذکــور این نکته مورد اشــاره قرار 
گرفته که »با توجه به شرایط حســاس کنونی و در جهت حمایت 
از مصرف کنندگان و همراهی بــا دولت محترم« مرحله اول تعدیل 
قیمت به این صورت اجرایی می شــود که پودرها 30درصد و سایر 
محصولات تا 40درصد افزایش قیمت خواهند داشت. بعد از تأیید 
و تکذیب های یک ماه اخیر درباره این نامه و ارقام ذکر شــده در آن 
به نظر می رسد موافقت دولت با افزایش 25درصدی قیمت شوینده ها 
را باید گام اول در جهت روشن شدن تکلیف قیمت این محصولات 
دانست تا دست کم مشکل کاهش عرضه و نابســامانی قیمت این 

محصولات حل شود.
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سیب گلاب به میادین رسید
با عرضه سیب گلاب، جمع میوه های فصل در میادین میوه و 
تره بار شهر تهران کامل شد. گیلاس هم اکنون گران ترین میوه 
غیروارداتی عرضه شــده در میادین است که کیلویی 53هزار 
تومان قیمت خورده اســت.  هر کیلو از این میوه در مغازه های 
سطح شهر 150 تا بیش از 200هزار تومان به فروش می رسد. 
هندوانه، طالبی و خربزه، پایین ترین قیمت را در میان میوه های 

فصل دارند.

هلو

24.000

گیلاس

53.000

زردآلو

47.000

آلبالو

39.000

سیب 
گلاب

33.000
خربزه

13.500
توت  
فرنگی

42.000
طالبی

13.200

کیلوگرم/ تومان

 گام دوم برای
ایجاد ثبات در بازار خودرو

 طبق اعلام وزارت صنعت مرحله دوم قرعه کشی خودرو به 
سرعت و از تیرماه امسال برگزار می شود

طبق اعلام وزارت صنعــت مرحله دوم ثبت نــام از متقاضیان 
خرید خودرو از طریق سامانه یکپارچه به ســرعت و از تیرماه 
انجام خواهد شــد؛ ضمن اینکه قرار اســت 10هزار خودروی 
جدید نیز در همان طرح اول به متقاضیان تحویل شود. همزمان 
طبق آخرین خبرها مراحل مقدماتی برای آزادســازی واردات 
خودرو هم در جریان اســت. دولت در تلاش است طرح واردات 
خودرو های دست دوم و کاهش تعرفه واردات خودروهای برقی 
و هیبریدی را نیز آغاز کند تا از این طریق حجم عرضه خودرو را 

در بازار افزایش دهد.
به گزارش همشهری، ثبت نام در نخســتین دوره طرح فروش 
یکپارچه خودرو در قالب ســامانه فروش از 27 اردیبهشت ماه 
آغاز شد و تا سوم خردادماه 1401 ادامه داشت. در این مرحله 
ایران خودرو، سایپا، بهمن موتور، کرمان موتور، آرین پارس موتور 
و مدیران خودرو خودرو های خود را از طریق سامانه یکپارچه به 
بازار عرضه کردند. در جریان این قرعه کشی 4میلیون و 157هزار 
نفر متقاضی ثبت نام کردند.  در نهایت قرعه کشی نهم خردادماه 
برگزار و وزارت صنعــت یازدهم خرداد امســال اعلام کرد به 
176هزار نفــر از متقاضیان در قالب ســامانه یکپارچه خودرو 
اختصاص خواهد یافت؛ حالا اما آنطور که وزارت صنعت اعلام 
کرده است تعداد خودرو های تخصیص یافته افزایش خواهد یافت 
و مرحله دوم قرعه کشی نیز به ســرعت از تیرماه آغاز می شود؛ 
ضمن اینکه طبق آخرین خبر ها مقدمــات اولیه طرح واردات 
خودرو نیز انجام شــده و قرار است حتی خودرو های دست دوم 
نیز وارد شــود و در عین حال تعرفه واردات خودرو های برقی و 
هیبریدی کاهش یابد. انتظار می رود ایــن فرایند به ثبات بازار 

خودرو در ماه های آینده منجر شود.

افزایش عرضه و ثبت نام جدید در تیرماه
بعــد از پایان مراحل قرعه کشــی خودرو، طبــق اعلام وزارت 
صنعت قرار بود به 176هزار نفــر از متقاضیان قطعی و ذخیره، 
خودرو اختصاص یابد، حالا اما براســاس اعــلام این وزارتخانه 
شرکت های خودروســازی به دلیل افزایش تولید امکان عرضه 
10هزار خودروی جدید را دارند؛ بر همین اساس در گام نخست 
قرعه کشــی خودرو در مجموع 186هزار خودرو به متقاضیان 
عرضه خواهد شد. منوچهر منطقی، معاون صنایع حمل ونقل 
وزارت صنعت در این باره گفت: در پی افزایش تولید خودرو های 
کامل در خودروســازان داخلی و افزایش عرضه خودرو در سال 
1401 به میزان بیشــتر از 200درصد در سال 1400 و در پی 
مباحث مرتبط با اعلام اسامی برندگان نخستین مرحله تخصیص 
خودرو از طریق سامانه یکپارچه تخصیص خودرو، به دستور وزیر 
صنعت مقرر شــد به همه منتخبان اصلی و ذخیره که نامشان 
در ســامانه یکپارچه تخصیص خودرو اعلام شده است، خودرو 
تخصیص داده شود. به گفته او، درخصوص واگذاری خودرو به 
منتخبان فهرست ذخیره پس از اتمام مهلت ثبت نام منتخبان 
اصلی در روز 25 خرداد، اطلاع رسانی تکمیلی انجام خواهد شد.

وزارت صنعت اعلام کرده در پی اســتقبال از عرضه خودرو در 
سامانه یکپارچه تخصیص خودرو و رضایت بیش از 90درصدی 
مخاطبان از این شیوه واگذاری، روند واگذاری خودرو همزمان 
با افزایش نرخ تولید خودرو های کامل، تداوم خواهد یافت و دور 
بعدی تخصیص نیز در تیر انجام می شــود. منوچهر منطقی، 
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صنعــت در این باره نیز گفت: 
در پی استقبال متقاضیان از عرضه خودرو در سامانه یکپارچه 
تخصیص خودرو و رضایت بیش از 90درصــدی مخاطبان از 
این شــیوه واگذاری، روند واگذاری خودرو همزمان با افزایش 
نرخ تولید خودروهای کامل تداوم خواهد یافت و دور بعدی در 

تخصیص نیز در تیرماه انجام می شود.

برنامه واردات خودرو
همگام با تغییــر افزایش عرضه خودرو های داخلی قرار اســت 
دولت از طریــق واردات خودرو های ارزان قیمــت 7تا 10هزار 
دلاری میزان عرضه را در بازار افزایش دهد تا به ایجاد ثبات در 
بازار خودرو کمک کند. قرار بود مراحل اولیه واردات خودرو بعد 
از تدوین آیین نامه اجرایی این طرح در دولت انجام شود، حالا 
تازه ترین خبرهای دریافتی نشــان می دهد آیین نامه اجرایی 
واردات خودرو آماده شده است؛ حتی گفته می شود نخستین 
محموله خودروهای وارداتی در قالب 30هزار دستگاه قرار است 

به زودی و همگام با تهیه آیین نامه طرح وارد کشور شود.
علی جدی، عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس در مورد 
آخرین تصمیمات درباره واردات خودرو گفت: هنوز آیین نامه 
واردات خودرو نهایی نشده است، قرار شده هفته آینده چند عضو 
کمیسیون در جلسه تصمیم گیری در این خصوص شرکت کنند. 
آنچه ما در جلسه مطرح می کنیم این  است که سقفی برای قیمت 
خودروی وارداتی درنظر گرفته نشــود، اما برای برخی حدود 
قیمتی مزیت های نسبی تعریف می شود؛ مثلا برای خودروی 

زیر 20هزار دلار تعرفه کمتر درنظر گرفته شود.
او درباره تبعات واردات خودرو توضیح داد: ما به لحاظ تولید در 
کشور کسری داریم؛ یعنی تولید و تقاضا همخوانی ندارد؛ بنابراین 
بخشی از نیاز را می توان از طریق واردات پاسخ داد. موضوع دیگر 
اینکه رقابت بین المللی شکل می گیرد و تولیدکنندگان داخلی 
هم تا حدی خود را با خودروهای وارداتی به لحاظ کیفی و قیمتی 
وفق داده و رقابت شکل می گیرد. او با بیان اینکه واردات باعث 
می شود رضایتمندی در مردم ایجاد شــود، ادامه داد: واردات 

خودرو هم به نفع خودروسازی کشور و هم به نفع مردم است. 

واردات خودرو های دست دوم و برقی
گام دیگری که برای افزایش حجم عرضه خودرو در جریان است، 
واردات خودرو های دست دوم و کاهش تعرفه خودروهای برقی و 
هیبریدی است. واردات خودروی دست دوم در طرح ساماندهی 
خودرو از سوی مجلس درنظر گرفته نشده، اما دولت بنا دارد در 
آیین نامه ابلاغی خود این موضوع را لحاظ کند. علی جدی، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس در این باره گفت: دولت قرار 
است واردات خودرو های دست دوم را در آیین نامه ابلاغی درنظر 
بگیرد. چنانچه قرار باشد خودروی دست دوم وارد شود، پیشنهاد 
این است که واردات از برندهایی باشد که خدمات پس از فروش 
در کشور دارند و خودروها تا زیر 3سال باشند. او همچنین درباره 
واردات خودرو های برقی و هیبریدی گفت: قرار بر این است که 
تعرفه خودروهای برقی و هیبریدی پایین درنظر گرفته شود. اگر 
تعرفه گمرکی خودروی پرمصرف 60تا 70درصد باشــد، برای 

خودروی برقی زیر 10درصد خواهد بود.

قیمت خشکبار شرکتی
مقایســه قیمت انواع خشکبار بســته بندی شده 
شرکتی در ســوپرمارکت ها نشان می دهد زرشک 
با قیمت 280هزار تومان برای هر کیلو گران ترین 
خشکبار اســت.  بعد از زرشــک انواع کشمش و 
مویز قرار دارند که هر کیلو از آنها 250 تا 265هزار 
تومان قیمت خورده است. خشکبار فله و آجیل در 
خواربارفروشی ها نیز قیمت بســیار بالایی دارند و 

خوراکی های لوکسی محسوب می شوند.

قیمت ها به تومان

146.500آلو بخارا- 650گرمیخشکپاک

119.000مویز- 450گرمیبرتر

53.700کشمش سبز- 200گرمیسحرخیز

45.500کشمش پلویی- 450گرمیهمدل

62.000آلبالو خشک- 400گرمیخشکپاک

79.000انجیر خشک- 200گرمیخشکپاک

34.000زرشک- 120گرمیبرتر

42.500قیسی- 180گرمیدست آورد

میادین

بازارها

سوپرمارکت

خودرو

  روند صعودی قیمت طلا متوقف شد
نایب  رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهــران گفت: منع معاملات 
کاغــذی و فردایی ارز روند رشــد قیمت طــلا را متوقف کرد. 
محمد افزود: با نوسان اندک بهای اونس جهانی، قیمت طلا در 
هفته گذشته تحت  تأثیر نرخ ارز بود و نرخ ارز نیز با اینکه تحت 
کنترل بانک مرکزی بود در برخــی روزها در فضای غیرواقعی 
سیر صعودی داشت، با اطلاعیه های بانک مرکزی مبنی بر منع 
معاملات کاغذی و معاملات فردایی ارز روند رشــد قیمت طلا 
متوقف و حباب سکه کاهشی شــد. سکه طرح قدیم 300هزار 
تومان و ســکه طرح جدید 350هزار تومــان کاهش قیمت و 
نیم سکه و ربع سکه هرکدام 200هزار تومان افت قیمت داشتند. 

  میوه های نوبرانه 20درصد ارزان شدند
عضو هیأت مدیره اتحادیه میوه و سبزی گفت: با توجه به تنوع 
میوه و فراوانی عرضه، قیمت میوه های نوبرانه نســبت به هفته 
گذشته 15 تا 20درصد کاهش داشته است. جواد باقری افزود: 
با انبوه میوه های نوبرانه و به دســت آمدن محصول دورشهری 
پیش بینی می شــود که در هفته های آینده هم قیمت ها 20 تا 
30درصد کاهش یابد. بررسی ها از ســطح بازار نشان می دهد 
قیمت کنونی هر کیلو گیلاس تکدانه 130 تا 180هزارتومان، 
آلبالو 45 تا 70هزار تومان، زردآلو فله ای 90 تا 100هزار تومان، 
زردآلو 40 تا 60 هزار تومان، شبرنگ 35 تا 60 هزار تومان، انگور 
یاقوتی 40 تا 65 هزار تومان، خیار 10 تا 18 هزار تومان، خربزه 

18 تا 25 هزار تومان، هندوانه تا 10 هزار تومان است.

  عرضه تخم مرغ 30 درصد کمتر از نرخ مصوب
رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغداران میهن گفت: روزانه 3 تا 3 
هزار و 100 تن تخم مرغ در کشور عرضه می شود که با آزادسازی 
ارز و کاهش مصرف در فصل گرما برآورد می شود که تا شهریور 
100 هزار تن مازاد تولید داشته باشیم. حمیدرضا کاشانی افزود: 
قیمت کنونی هر کیلو تخم مرغ در مرغــداری 24هزار تومان، 
معادل هر شــانه 44 تا 45 هزار تومان است که با نرخ مصوب، 
30درصد اختلاف دارد. کاشــانی گفت: با توجه به مازاد تولید 
و عرضه تخم مرغ کمتر از نرخ مصوب، ظرف 10روز آینده باید 

اجازه حذف گله را بدهند تا مرغداران بتوانند سرپا بایستند.



4 چالش 
جانشین فرهاد

بهروز رسایلییادداشت
روزنامهنگار

سرمربی بعدی استقلال هر که باشد 
دشواری های زیادی پیش رو دارد

فرهادمجیدیکارشرادرالاتحادکلباشروعکرده،
اماهنوزجانشــیناودراستقلالمشخصنشده
است.تلاشهایپیگیرباشگاهبرایتعیینتکلیف
نیمکتآبیهــاادامهداردوهــرلحظههماخبار
ضدونقیضجدیدیمنتشرمیشود،بااینحال
دستکمتالحظهتنظیماینمطلبکسیبهعنوان
جانشینمجیدیمعرفینشدهاست.بهطورکلی
اماهرکهدراینمقطعروینیمکتاستقلالتکیه
بزند،بهدلایلمختلفکاربســیارسختیخواهد
داشت.جانشینمجیدیچالشهاییدرپیشدارد

کهبیشترآنهابیارتباطباخوداونیست.

1   چالش محبوبیت
ســرمربیجدیــداســتقلالجانشــینیکی
ازمحبوبتریــنچهرههایتاریخاینباشــگاه
میشود؛کسیکهحتیباوجودچندمینخروج
غیرمنتظرهاشازاستقلال،هنوزهواخواهانجدی
دراینتیمدارد.سادهنیستکهشماجایفرهاد
مجیدیرابگیرید،حتیاگــرخوداوبنابهمیلو
اختیارفردیرفتهباشد.یکزماندرپرسپولیس
جانشینانعلیپروینهمینمشکلراداشتندو
بعدهاجانشــینانبرانکوایوانکوویچبااینمعضل
مواجهشدند.حالاهممسلماکسیکهجایفرهاد
مجیدیرامیگیردبااومقایسهخواهدشدوسخت
اســتکهدرگامهایاولبتواندازهمانمیزان
محبوبیتومقبولیتبرخوردارشــود.بسیاریاز
هوادارانناخودآگاهسرمربیجدیدرابهچشمیک
»غیرخودی«نگاهخواهندکردکهدردســرهای
خاصخودشرادارد.ســرمربیجدیدمخصوصا
اگرایرانیباشــدبایدازدلچنینبحرانیکارش

راشروعکند.

2   چالش موفقیت
کاریکهفرهادمجیدیدراستقلالکرد،اصولا
تعریــف»موفقیت«راتغییرداد.درپیســالها
ناکامیدرکســبعنوانقهرمانی،طبیعتاکسی
کهمیتوانستاستقلالراباهرکیفیتیصاحب
جامکند،بهبالاترینسطحازمحبوبیتمیرسید.
فرهادمجیدینهتنهاموفقبهانجامچنینکاری
شــد،بلکههمهرکوردهاراهمشــخمزد.اوبه
نخســتینقهرمانبیشکســتتاریخلیگبرتر
تبدیلشــد،کمترینتعدادگلخوردهرابهجا
گذاشت،بیشــترینامتیازادوارلیگراگرفتو
برابرحریفسنتیهمبازندهنبود.درنتیجهمربی
جدیدحتیبرایرسیدنبهحدنصابهایبهجا
ماندهازفرهادمجیدیهمکاربسیارسختیدارد،

چهبرسدبهعبورازاو.

3   چالش ایجاد انگیزه
یکیازمهمترینعناصــریکهبهفرهادمجیدی
برایرســیدنبهعنــوانقهرمانیوشکســتن
رکوردهایمختلفکمککــرد،انگیزهوعطش
بالایبازیکناناستقلالبود.کلمجموعهدلش
میخواستبهسالهافرمانرواییرقیبسنتیپایان
بدهدوبعدازقریببهیکدهــهجامقهرمانیرا
بالایسرببرد.اینتمایلشدیددرتکتکلحظات
بازیاستقلالمشخصبودوبازیکناناینتیمبرای
همهتوپهامیجنگیدند.حالاامابابهدستآمدن
قهرمانیآنهمازنوعجامطلایی،طبیعیاستکه
مربیجدیدبرایتشنهنگهداشتنتیمکارسختی
داشتهباشــد.همهمیدانندکهحفظموفقیتاز
کسبموفقیتدشوارتراست.شایدکادرفنیجدید
برایبازگرداندنعطشواشتیاقبهجمعآبیها
بایدرویانگیزههایفردیبازیکنانکارکند؛یعنی
همانکاریکهگابریلکالدرونبعداز3قهرمانی
پیاپیپرسپولیسانجامدادوباعبورازاسمهای

بزرگ،صرفاآمادهترینهارابهمیدانفرستاد.

4   چالش ترس از فرهاد!
ازهمهاینهاکهبگذریم،ســرمربیجدیدازروزی
کهمیآیدبایدنگرانبازگشــتفرهادمجیدیبه
اینتیمباشد!اوبایددعاکندکارهادرلیگامارات
بروفقمــرادفرهادپیشبــرودواینمربیمدت
طولانــیدرالاتحادکلباباقیبمانــد.درغیراین
صورتازلحظهایکهمجیدیبیکارشود،یکبمب
ساعتیعلیهسرمربیجدیدفعالشدهاست.فقط
کافیاستبهیادداشتهباشیدمجیدیدر3مقطع
روینیمکتاستقلالجانشینوینفردشفر،آندرا
استراماچونیومحمودفکریشدهاست.بنابراین
هیچدلیلینداردســرمربیجدید،قربانیچهارم
نباشد!مجیدینشاندادههروقتدلشبخواهدبه
استقلالبرگردد،هیچچیزنمیتواندمانعاوباشد.

تصمیم نکو
ازلحظهقطعیشــدنجداییفرهــادمجیدیاز
استقلال،همهمیدانستندکهجدیترینگزینه
باشگاهبینمربیانایرانیجوادنکوناماست.اساسا
حضورروینیمکتآبیهایکیازاهدافبلندمدت
نکونامبودوچهبســاپیوســتناوبهاستقلالدر

ســالهایپایانیدوران
بازیاشهمباهمینفلسفه

اتفاقافتاد.درنتیجهاینازهرجهتیکموقعیت
مناسببرایجوادبودتابهمراددلشبرسد.

چهره روز
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آغاز تغییرات در کادر پرسپولیس
داوود فنایی و مربی بدنساز سرخپوشان رفتنی 

شدند اما این پایان تغییر و تحولات نیست، حالا 
باید دید مطهری چه سرنوشتی پیدا می کند

19

جنارو گتوزو هدایت والنسیای اسپانیا 
را برعهده گرفت، حالا کمی هیجان به 

لالیگای پیر و کم گل اضافه می شود

فلسفه داروینکرگدن بالای سر خفاش ها
مهاجم جوان اروگوئه ای به کدام باشگاه 
بزرگ می رود؟ لیورپول امید زیادی به 

جذب این بازیکن دارد

1819

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده روز

برنامه بازی

ایران 

ژاپن
20:30

ایران  

استرالیا
04:30

ایران  

بلغارستان
04:30

آمریکا 

ایران
21:30

ایران 

برزیل
18:00

کانادا 

ایران
15:00

لیگ ملت های والیبال

یکشنبه 22 خرداد 1401

سه شنبه 31 خرداد 1401

پنج شنبه 2 تیر 1401

جمعه 3 تیر 1401

شنبه  4 تیر 1401

انگلیس

هلند

ایتالیا

لهستان

23:15

23:15

مجارستان

ولز

آلمان

بلژیک

23:15

23:15

A  - لیگ ملت های اروپا

اوکراین

مونته نگرو

ارمنستان

بوسنی

17:30

23:15

ایرلند

رومانی

اسکاتلند

فنلاند

20:30

23:15

B  - لیگ ملت های اروپا

 ادامه  در
 صفحه18

دست گل محمدي در پرسپوليس هرگز خالي نبوده 
اما اين فصل ديگر هيچ عذري پذيرفتني نيست

 بی بهانه ترین
یحیای تاریخ
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10سالاستفقطاسمترامیشنویم

میتوانستیزودتربهآرزویتبرسی...

نهبابا؛جدیمیگویید

دانیال اسماعیلی فر بعد از پیوستن 
به پرســپولیس گفته: »امیدوارم 
در طول دوران همكاری،  شــان 
دو طرف حفظ شود.« به هر حال 
جمله متفاوتی اســت، مخصوصا 
که همه فقط عــادت دارند فوری پای 
عشق دوران بچگی و این چیزها را وســط بكشند. فقط باید 
خدمت آقا دانیال عزیز عرض کنیم حفظ شان شما بستگی به 
عملكردت در پرسپولیس دارد. واقعیت آن است که هواداران 
عادی فوتبال در یک دهه گذشــته فقط اسم اسماعیلی فر را 
شنیده اند؛ همیشه در لیست خرید همه مربیان بوده و قرار بوده 
بترکاند و منفجر کند و اینها. او در حالی به 30سالگی نزدیک 
شده که این حجم از حسن شهرتش کمتر مابازای عینی پیدا 
کرده؛ به طوری که فقط یک بازی ملی در کارنامه دانیال دیده 

می شود. حالا ببینیم در پرسپولیس چه می کنی.

مرتضی پورعلی گنجــی هم یكی از 
خریدهای مهم پرسپولیس در بازار 
تابستانی بود. او البته از مدتی پیش 
به عنوان بازیكن آزاد با سرخپوشان 
تمریــن می کرد. گنجــی در تیم 
چینــی اش دچار مصدومیــت رباط 
صلیبی شد و قراردادش را فسخ کرد. او بعد از امضای قرارداد با 
پرسپولیس گفته: »به آرزوی دوران کودکی ام رسیدم و پیراهن 
تیم محبوبم را به تن کردم.« خدا همــه آدم ها را به آرزوهای 
دوران کودکی شان برســاند. فقط اینكه خود آقا مرتضی اگر 
کمی کمتر دنبال پول بود، خیلی زودتر از اینها می توانست به 
آرزوی کودکی اش برسد و در افتخارات این سالیان پرسپولیس 
هم شریک شود. بررسی رزومه او نشان می دهد از زمان رسیدن 
به شــهرت فقط »پول« را هدف قرار داده و بــرو که رفتی؛ از 

تیانجین تدا و السد تا یوپن و العربی و شنزن!

درحالی که همه استقلالی ها نگران 
سرنوشت تیم شان برای فصل بعد 
هســتند و تاخت و تاز تیم رقیب 
در بازار نقل وانتقالاتی را تماشــا 
می کننــد، مدیران باشــگاه هنوز 
برای انتخاب ســرمربی به جمع بندی 
نرسیده اند؛ چه برسد به بستن تیم. در این میان باشگاه بعد از 
مذاکره با رضا عنایتی و یكی، دو گزینه دیگر خطاب به هواداران 
بیانیه داد و نوشت: »انتخاب سرمربی برمبنای تداوم قهرمانی و 
حضور قدرتمندانه در فصل بعد خواهد بود.« این واقعا راز مهمی 
بود که باشگاه از آن پرده برداشت. ما همه اش فكر می کردیم 
استقلالی ها دنبال یک مربی ضعیف هستند تا فصل بعد را با 
رویكرد شكست و ناکامی آغاز کنند، تو نگو آنها به فكر جذب 
سرمربی قدرتمند هســتند! خب حالا که بیانیه تان را دادید، 

بی زحمت سرمربی مورد نظر را انتخاب کنید.

تیم ملوان که هفته گذشته جشن قهرمانی  
در لیگ دسته اول را به باشكوه ترین شكل 
ممكن برگزار کرد، رکورد امتیازگیری در 
تاریخ این رقابت ها را هم شكســت. قوی 
سپید خزر با هدایت مازیار زارع بعد از 6سال حضور در لیگ یک بالاخره 
راه بازگشــت به لیگ برتر را پیدا کرد. این تیم با 71امتیاز قهرمان لیگ 
دسته اول شــد و مس کرمان هم با 70امتیاز در رتبه دوم قرار گرفت و 
صعود کرد. ملوان در حالی 71امتیازی شد که بهترین رکورد امتیازگیری 
در دسته اول تا پیش از این با 70امتیاز در اختیار تیم پیكان بود که البته 

آن تیم هم 4بازی بیشتر از ملوان انجام داده بود.

رقابت های لیگ دسته اول )جام آزادگان( 
به عنوان سطح دوم فوتبال ایران از سال80تا 
94به شــكل دوگروهی برگزار می شــد و 
تیم ها بازی های کمتری انجام می دادند. اما 
از سال94 این مسابقات در یک گروه برگزار شد که در آن فصل 20تیم 
حضور داشتند و بنابراین هر تیم 19بازی رفت و 19بازی برگشت انجام 
می داد. در فصــل 95-94 تیم پیكان با هدایت علیرضــا مرزبان بعد از 
38بازی با کسب 70امتیاز قهرمان شد و تیم های ماشین سازی و نفت 
آبادان هم به عنوان تیم های دوم و ســوم به لیگ برتر صعود کردند. این 
مسابقات از سال بعد 18تیمی شد و به استثنای یک دوره همواره با 18تیم 
و در 34هفته برگزار شده است. فقط در فصل 98-97 بود که دو تیم نفت 
تهران و ســیاه جامگان در همان ابتدای مسابقات کنار گذاشته شدند و 

رقابت ها با حضور 16تیم برگزار شد اما از سال بعد دوباره 18تیمی شد.

در 5دوره ای که لیــگ آزادگان با حضور 
18تیم برگزار شــده، ملوان بــا 71امتیاز 
بالاترین رکورد امتیازگیری را داشــته و 
مس کرمان هم با کسب 70امتیاز در همین 
فصل دومین رکورد را در اختیار داشته است. یعنی نایب قهرمان امسال از 
تمام قهرمان های فصول گذشته بیشتر امتیاز جمع کرده است. در 4دوره 
دیگری که لیگ آزادگان 18تیمی بود مس رفسنجان با کسب 67امتیاز در 
سال99 بالاترین امتیاز را گرفته بود و موفق ترین قهرمان لیگ دسته اول 
محسوب می شد. نفت مسجدسلیمان هم در سال97توانست با 65امتیاز 
قهرمان شود و نساجی قائمشهر و خونه به خونه بابل با 64امتیاز پشت سر 
این تیم قرار گرفتند. خونه به خونه با 64امتیاز صعود نكرد اما 3سال بعد 
فجرسپاسی و هوادار با 60امتیاز صعود کردند و فجر حتی قهرمان هم شد.

چند هفته مانــده به پایان مســابقات لیــگ برتــر و زمانی که 
هجمه های زیادی روی کادر فنی پرسپولیس به وجود آمد، خیلی 
از پیشكسوتان و هواداران خواهان کنار گذاشتن برخی از مربیان 
این تیم شدند. در پی همین مسئله و در جلسه ای که هفته گذشته 
بین رضا درویــش و یحیی گل محمدی برگزار شــد، این موضوع 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت. با شرایط جدید و طبق خبرهایی 
که دیروز در ســایت های خبری منتشر شــد، داوود فنایی مربی 
دروازه بانان و مظاهر رحیم پور مربی بدنســاز تیم پرسپولیس در 
کادر فنی فصل آینده این تیم حضور نخواهند داشت تا نخستین 
اســتارت گل محمدی برای ترمیم کادر فنی انجام شود. در جلسه 
انجام شده به سرمربی پرسپولیس پیشنهاد شد که مربیان خارجی 
به کادر فنی این تیم اضافه شوند. مربیانی از کشور ایتالیا و آلمان به 
یحیی گل محمدی معرفی شدند. یكی از این مربیان سابقه همكاری 

با مارچلو لیپی سرمربی اسبق تیم ملی ایتالیا را در کارنامه دارد اما 
گویا فعلا  سرمربی پرسپولیس راضی به همكاری با مربیان خارجی 

نشده است و اعلام کرده ترجیح می دهد با مربیان ایرانی کار کند.
اضافه شدن مربی خارجی به کادر فنی پرسپولیس پیشنهادی است 
که از سوی باشــگاه به یحیی گل محمدی داده شده اما او در این 
خصوص تصمیم نهایی را نگرفته است. البته سرمربی پرسپولیس 
هنوز واکنش رسمی به بحث کنار گذاشــتن برخی از همكارانش 
نشان نداده اما هر چه که هســت کادر فنی سرخ پوشان در فصل 
آینده با تغییراتی روبه رو خواهد بود. گل محمدی حالا به دنبال این 
است تا کادر فنی تیمش را ترمیم کند اما با وضعیت فعلی احتمالا  
حمید مطهری در پرســپولیس ماندنی خواهد بــود. او با وجود 
پیشنهاد داشتن از یكی دو تیم لیگ برتری شاید همچنان به کارش 

در پرسپولیس ادامه دهد.

نكته بازی

متريكاآماربازی

آغاز تغییرات در کادر پرسپولیس
داوود فنایی و مربی بدنساز سرخپوشان رفتنی شدند اما این پایان تغییر و تحولات نیست
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معمای مهاجم
 مبادا خریدهای پرسپولیس

ناقص بماند
هواداران پرسپولیس از توپ پر این باشگاه در فصل 
نقل وانتقالات ســر ذوق آمده اند. سرخپوشان با 
جذب علیرضا بیرانونــد، مرتضی پورعلی گنجی 
و دانیال اسماعیلی فر حســابی برای رقبا خط و 
نشان کشیدند و رسما اعلام کردند نمی خواهند 
دوری شان از قهرمانی به درازا بكشد. با این حال 
بین خریدهای پرســپولیس )البته تا این لحظه( 
هنوز هیچ مهاجمی دیده نمی شود. البته از مدت ها 
قبل اسم سجاد شهباززاده به عنوان گزینه اصلی 
یحیی گل محمدی مطرح شده بود، اما هواداران 
خیلی با این خرید موافق نبودند، چرا که ســجاد 
طی دوران حضورش در ســپاهان تنها یک 
فصل موفق بوده و بقیه اوقات عملكردی 
معمولی داشــته اســت؛ ازجمله در 
لیگ بیســت ویكم که فقط موفق به 
زدن 6 گل شــد.حقیقت آن اســت 
که پرســپولیس در نیمه دوم دهه 90 
مهاجمان خوب و گلزنی مثــل مهدی طارمی، 
علی علیپور، گادوین منشا و بعدتر شهریار مغانلو 
را داشت که کار را در می آوردند. در این تیم حتی 
احمد نوراللهی هم به یک گلزن قابل تبدیل شده 
بود که حالا اثری از او نیست. در نتیجه پرسپولیس 
فصل گذشته به شدت از ناحیه کمبود مهاجم رنج 
کشید و این مسئله نقش زیادی در قهرمان نشدن 
قرمزها داشــت. اگر قرار است شرایط تغییر کند، 
طبیعتا باشگاه باید مهاجم »کارآمد« جذب کند. از 
شرزود تمیروف که کلا آبی گرم نمی شود، مهدی 
عبدی هم که مدت هاســت در یک دنیای دیگر 
سیر می کند. انتخاب غلط در این پست می تواند 
امتیاز بقیه خریدهای گران قیمت باشــگاه را هم 

زیر سؤال ببرد.

تصمیم نکو 
 جواد بلیتش را برای حضور 

در استقلال نسوزاند
باشگاه هم پیشنهادش را به  

نكونام ارائه داد. این پیشنهاد 
وجاهت حرفه ای هم داشت؛ چرا که جواد 2 جام 
قهرمانی در حذفی و سوپرکاپ به دست آورده و 
در مســیر نیل به آنها 2 تیم بزرگ کشور یعنی 

استقلال و پرسپولیس را شكست داده است.
در چنیــن فضایی تلاش اســتقلال برای جذب 
نكونام آغاز شد. شــرایط در روزهای اول طوری 
بود که هر ساعت انتظار می رفت خبر عقد قرارداد 
رسمی بین دوطرف اعلام شود، اما به تدریج بین 
استقلال و نكونام فاصله افتاد و نهایتا کار کشید به 
جایی که جواد با انتشار یک بیانیه دلایلش برای 
رد پیشــنهاد آبی ها را اعلام کرد. او نوشت که به 
پروژه اش در فولاد متعهد است و در زمانی دیگر 
برای کمک به اســتقلال خواهد آمــد. اظهارات 
نكونــام، واکنش ها و بازتاب هــای متفاوتی پیدا 
کرد. با این حال در یــک نگاه کلی می توان گفت 
او سنجیده عمل کرد و نخواســت بلیتش برای 
سرمربیگری در اســتقلال را در چنین شرایطی 
بسوزاند.به هرحال این تیم فصل گذشته قهرمان 
شده و توقعات از آن بالاست. در نقطه مقابل رقبا 
برای جبران ناکامی پارسال با تلاش بیشتری وارد 
میدان خواهند شد. این یعنی کسب موفقیت در 
فصل آتی اصلا کار راحتی نیست و به این آسانی ها 
نمی توان رضایت هواداران را جلب کرد. برداشتن 
یک گام اشتباه هم ممكن است برای همیشه به 
رؤیای آبی رنگ نكونام پایان بدهد؛ شبیه اتفاقی 
که برای محمود فكری رخ داد. در نتیجه او تصمیم 
گرفت پایگاهش در فولاد و نزد هواداران این تیم 
را حفظ کنــد و حضور در اســتقلال را به تأخیر 

بیندازد.
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سرگردانی استقلال
 مدیران استقلال برای جانشینی مجیدی حتی با رضا عنایتی هم مذاکره کردند

 اما به نظر می رسد دوباره به سمت گزینه های خارجی برگشته اند

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

39102968-301911استقلال1

30189344212363پرسپولیس2

30168643212256سپاهان3
30131253728951گل گهر4
30131073022849فولاد5
30129939291045مس رفسنجان6
437-30107132125ذوب آهن7

337-3071672023آلومینیوم اراک8

136-3071582627پیكان9
434-29810111822هوادار10
733-2989122330صنعت نفت11

733-2961582431نساجی12
928-29610132332تراکتور13

2122-30313141435نفت مسجد سلیمان14
2617-30211171743شهر خودرو15
1917-30211171029فجر سپاسی16

بهروز رســایلی| یکی از کلیدواژه های تکراری یحیی 
گل محمدی و موافقان او در دو سه سال گذشته عبارت 
»دست خالی« بوده است. واقعیت این است که پرسپولیس 
هرگز، حتی در بدترین روزهایش نسبت به سایر تیم ها 
کمبود بازیکن نداشته و همیشه دستش پر بوده، اما غالبا 
ترکیب این تیم با گذشته نزدیک خودش مقایسه می شد 
تا این نتیجه به دست بیاید که گل محمدی در تنگنا گرفتار 
اســت. بله؛ در این چند فصل ستاره های زیادی از جمع 
سرخپوشان جدا شدند، اما مگر وضع بقیه تیم ها غیراین 
بوده است؟ مگر استقلال ابتدای فصل فرشید اسماعیلی، 
شیخ دیاباته، مهدی قائدی، مسعود ریگی و... را از دست 
نداد؟ مگر پیام نیازمند، احسان حاج صفی و محمد محبی 
از سپاهان جدا نشــدند؟ با وجود این مسلمات، مرثیه 
»دســت خالی یحیی« برقرار بود و فصل گذشته پس از 
خداحافظی با جام های مختلف، زیاد هم تکرار شد. با این 
حال به نظر می رسد برای فصل جدید، دیگر هیچ گونه عذر 

و بهانه ای از سوی سرمربی پرسپولیس قابل قبول نباشد.

    شروع توفانی سرخ ها
درحالی که هنوز هیچ باشگاهی کوچک ترین فعالیت 
نقل وانتقالاتی نداشته، پرسپولیس خیلی زود تحرکاتش 
در بازار را شروع کرد. این تیم علیرضا بیرانوند، مرتضی 

پورعلی گنجی و دانیال اسماعیلی فر را خرید و قرارداد 
مهدی ترابی را هم تمدید کرد. تکاپوی سرخ ها در بازار 
همچنان ادامه دارد و به نظر می رسد وصول پول ناشی 
از فروش سهام باشگاه هم به رضا درویش کمک کرده 
تا از قامت یک مدیر منفعل، در جلد »درویش پرز« در 
بیاید! نفراتی که تا همین حالا جذب شده اند، همیشه 
سرلیست گزینه های خرید یحیی بوده اند، بنابراین او 

دیگر نمی تواند بهانه ای داشته باشد.

    ریزش چندانی در کار نیست
برخلاف فصول گذشــته به نظر نمی رســد امســال 
پرســپولیس ریزش چندانی داشــته باشد. فعلا خبر 
جدایی هیچ بازیکن مهمی منتشر نشده و اگر هم قرار 
باشد کسی برود، با تصمیم و نظر کادرفنی این اتفاق رخ 
می دهد؛ درست مثل شــرایطی که احتمالا برای جلال 
حســینی و رامین رضاییان پیش خواهد آمد. از جمع 
سایر نفرات تنها احتمال جدایی میلاد سرلک وجود دارد 
که این هم واقعا اتفاق مصیبت باری نیست. این بار دیگر 

بعید است یحیی بتواند از بابت کوچ ستارگان غر بزند.

    زود شروع کردید
در فصلی که گذشت گل محمدی بارها و بارها اعتراض 

کرد که باشگاه در تابستان گذشته فرایند یارگیری را 
دیر شروع کرد و تیمش با تأخیر شکل گرفت. امسال 
اما این دستاویز هم از گل محمدی گرفته شده است. 
پرسپولیس در حالی به بازار یورش برده که تمام تیم ها 
مشغول چرت زدن هســتند. یکی از پرتکرارترین 
شــوخی ها با نوع یارگیری سرخپوشان این بود که: 
»باشگاه ســپاهان با قراردادی 2ساله به پرسپولیس 
پیوست!« بنابراین امیدواریم دیگر حرف های تکراری 

نشنویم.

   2رقیبی که مربی عوض کردند
از اینها که بگذریم در مثلث بالای جدول، پرسپولیس 
تنها تیمی اســت که کادر فنی اش را حفظ می کند. 
فرهاد مجیدی استقلال را قهرمان کرد و رفت و محرم 
نویدکیا هم چون نتوانست سپاهان را قهرمان کند از 
این تیم جدا شد. به هر حال وقتی تیم ها کارشان را با 
کادرفنی قبلی استارت می زنند، نیازی به تطبیق با 
شرایط ندارند، اما سپاهان و استقلال به عنوان رقبای 
اصلی پرسپولیس در مسیر کسب عنوان قهرمانی، تن 
به تغییر داده اند که ممکن است آنها را عقب بیندازد. 
ببینیم یحیــی گل محمدی می توانــد از این مزیت 

استفاده کند یا نه.

بی بهانه ترین یحیای تاریخ
دست گل محمدی در پرسپولیس هرگز خالی نبوده، اما این فصل دیگر هیچ عذری پذیرفتنی نیست

امیرحسین اعظمی|    ماجرای انتخاب سرمربی جدید استقلال، تبدیل به 
کلافی پیچیده شده و مدیران این باشگاه در چالشی سخت قرار گرفته  اند. 
آنها بعد از جدایی فرهاد مجیدی، امیدوار به گرفتن پاسخ مثبت از جواد 
نکونام بودند ولی این مربی چهارشنبه شب با صدور بیانیه ای اعلام کرد 
که الان زمان مناسبی برای حضورش در استقلال نیست و به قراردادش 
با فولاد خوزستان پایبند است. این در حالی است که یکی از دستیاران 
نکونام در فولاد، در گفت وگو با خبرنگار همشهری به این موضوع اشاره 
کرد که مهم ترین دلیل این مربی برای نیامدن به استقلال فشار زیادی 
است که توسط هواداران فرهاد مجیدی به سرمربی جدید این تیم وارد 
خواهد شد. با این حال مدیران استقلال در تلاش برای انتخاب سرمربی 

جدید هستند و نمی خواهند زمان را از دست بدهند.

نشست آجورلو با عنایتی
روز پنجشنبه مدیرعامل باشگاه استقلال نشستی حضوری با رضا عنایتی 
سرمربی فصل گذشته هوادار داشــت. در این جلسه طرفین درخصوص 
شرایط همكاری با یكدیگر صحبت کردند و جالب اینجاست که خبر مذاکره 
عنایتی با باشگاه استقلال با واکنش های منفی از سوی هواداران استقلال 
در صفحات مجازی همراه بود. آنها حتی با هجوم به صفحه رسمی عنایتی از 
این مربی خواستند که به استقلال نیاید. پیش تر چنین جوی - البته نه به این 

شدت - در مورد نكونام هم ایجاد شده بود. با این حال نزدیكان عنایتی خبر 
می دهند که او ترسی از حضور در استقلال ندارد و حتی دیروز با انتشار پستی 
در صفحه شخصی اش نوشت: »منتظر الهام، اشتیاق و انگیزه نباش. انتخاب 
کن. متعهد شو، سخت کار کن، اشتیاق، انگیزه و سرمایه تو را پیدا خواهند 

کرد. همین حالا شروع کن.«

مذاکره با چند مربی خارجی
با اینكه مدیران اســتقلال با عنایتی مذاکره کرده اند اما آنها در 2روز اخیر 
به خوبی این موضوع را حس کرده اند که هواداران استقلال در مورد آمدن 
عنایتی به شدت موضع منفی گرفته اند. استقلال اما به شكل جدی با چند 
مربی خارجی هم در حال مذاکره است که البته مذاکرات ابتدایی حتی قبل از 
اینكه نكونام به مدیران باشگاه پاسخ منفی بدهد، آغاز شده بود. استقلال برای 
انتخاب سرمربی خارجی چند فاکتور را مدنظر قرار داده که یكی از آنها مبلغ 
قرارداد معقولانه است. از طرفی آنها دنبال گزینه ای هستند که ضمن داشتن 
یک رزومه خوب، تجربه رقابت پرفشار در یک لیگ فوتبال را هم داشته باشد.
استقلال با چرخش از ســمت عنایتی، حالا دنبال مربی خارجی است. 
هم اکنون استخدام یک مربی خارجی که شرایط مورد نظر آنها را داشته 
باشد، به عنوان یک هدف مهم درنظر گرفته شده و باید دید مذاکرات مدیران 
باشگاه با گزینه های مورد نظر به کجا ختم خواهد شد. از طرفی رضا عنایتی 

هم به عنوان گزینه ایرانی در لیســت 
استقلال قرار دارد و مدیران باشگاه در 
تلاش هستند تا هر چه زودتر تكلیف 

سرمربی را مشخص کنند.

مذاکره با چند بازیکن
یكی از مســائلی که نگرانی هواداران را 
در پی داشته، عدم جذب بازیكن جدید 

است. با این حال باشگاه استقلال به 
شكل فشــرده با چند بازیكن لیگ 
برتری در تماس است و از باشگاه هم 
خبر می رسد که مدیران استقلال 

با چند بازیكن هم به توافق رســیده اند 
که قرار است تا چند روز دیگر به صورت رسمی 

معرفی شوند. می گویند استقلال در حال مذاکره 
با نفراتی چون سجاد شهباززاده، سعید صادقی، 

علیرضا کوشكی و چند بازیكن دیگر است، از طرفی 
مذاکره بــا بازیكنانی که قراردادهایشــان به اتمام 

رسیده هم آغاز شده است.



19
2 3 0 2 3 6 0 2   شنبه  21 خرداد 1401    شماره  8516  

کرگدنبالایسرخفاشها
کمیهیجانبهلالیگایپیروکمگلاضافهمیشود

جناروگتوزوکههنوزازبیماریچشمیموسومبهمیاسنتیرنجمیبرد،برای
گذراندندومینتجربهمربیگریاشدرخارجایتالیا،راهیاســپانیاشــدوبا
والنسیاقراردادی2سالهبست.ســرمربی44سالهایتالیاییکهپیشترهدایت
سیونسوئیسرادرخارجازکشورشبهعهدهداشت،دروالنسیاجانشینخوسه
بوردالاسشد.والنسیابامربیقبلینهمشدهبوداماتافینالجامحذفیپیش
رفتوبهرئالبتیسپیگرینیباخت.گتوزوهــمدرفصل20-2019ناپولیرا
قهرمانکوپاایتالیاکردهبود.اودرتابستانگذشــتهچندروزدرفیورنتینابود
وسپسبهتاتنهاملینکشدامایکسالنتوانستمربیگریکند.گتوزودرباره
بیماریاشگفت:»مانندبســیاریازمردمبیماریخودایمنیدارمکهنامش
میاسنتیچشمیاســت.مدتهاســتکهازاینبیماریرنجمیبرماماآنرا
کاملاتحتکنترلدارموشغلمرامحدودنمیکند.«اوقولدادخفاشهارابه

خفاشهایترسناکیکهقبلابودهاند،تبدیلکند.
گتوزوبهباشگاهگالیسیاییگفتهاستکهحتیدرصورتفروشگدشوعدمادامه

همکاریگایاوسولرمیتواندتیمرابازســازیکند.گدشدرترکیب
خطحملهتیمملیپرتغالزنندهیکیاز2گلتیمشبهتیم

سختجانچکبود.اومشتریهایزیادیدارد.گایاهم
ممکناستبهعنوانجانشینجوردیآلبابهبارسلونا
برود.جالباینکهخودآلباهمازوالنسیابهبارسارفته
بودوفرانتورسازجمعخفاشهابهمنچسترسیتی
اضافهشدوسپسبهبارساپیوست.والنسیاهنوز
بهبوردالاسکهتیمراازنابودینجاتدادپاداشو

بخشیازقراردادشرابدهکاراست.

  بهشت جوانان و پیرمردها
گتوزوتیمیراتحویلمیگیردکهیکیازجوانترینتیمهای5لیگبزرگ
اروپاییاست.والنسیابامیانگینسنی24.4سالپسازتیمهایاشتوتگارت
)22.8(،اسپتزیا)23.6(،رمس)23.8(،رن)24.1(،لیدزومارسی)24.3(
هفتمینتیمجواناروپامحسوبمیشود.بالاترازنیس،موناکوولیون.نکته
جالبدرجدولجوانترینتیمهایاروپاییحضور5تیمفرانسویبین10تیم
اولاست.شایدجالبباشدبهپیرترینتیمهایاروپادرفصلیکهبهپایان
رسیدههماشارهایداشتهباشیم.رئالمادریدباوجودتمدیدقراردادمودریچ
36سالهوحضوربازیکنانیمثلبنزماوگرتبیل،بین10تیمپیراروپاجایی
نداشتهاست.پیرترینتیماروپادرفصلاخیراینترمیلانبودبا30.2سال
میانگینسنیکهمیشودگفتپیرترینتیمموفقاروپاییهمبود.10تیم
دیگرپیرقارهدراینفصلهیچکدامبهموفقیتیدستنیافتند.تیمهایالچه،
برنلی،کادیس،بتیس،اتلتیکومادرید،لوانته،وســتهم،ویارئالونیوکاسل
درردههایبعدیتیمهایمســنقارهقراردارندونکتهاینجاست
که6تیماســپانیایی،2تیمایتالیاییو3تیمانگلیسیدر
فهرستتیمهایسنبالادیدهمیشوند.نتیجهگیری
دمدســتیاینکهدرلیگیکفرانســهبهجوانها
اهمیتبیشترینسبتبهســایرلیگهاداده
میشودولالیگابهشتپیرمردهاست.لالیگا
دراینفصلودربین5لیگبــزرگاروپایی،
کمگلترینلیگلقبگرفتوایتالیایدفاعی

دررتبهاولپرگلترینلیگهاجایداشت!

فیفادیوادامهرکوردها
کریسرونالدوهیچجورهبيخیالنميشود

کریستیانورونالدودربرد2برصفرپرتغالمقابلجمهوریچککارخاصینکرد،یعنینهگلزدونهپاسگل
دادامایکگامبهیکرکورددیگرنزدیکشــد.اودربــازیبعدیپرتغالباســوئیسدرهمینفیفادیبه
رکورد190بازیملیمیرسدکهبینبازیکناناروپاییتاریخفوتبالیکرکورداست.سرخیوراموسکهدر
2فصلاخیربیشترمصدومبودهیاازسویلوئیسانریکهبهتیمملیاســپانیادعوتنشده،بهرونالدواجازه
اینرکوردشکنیراداده.راموسهنوز180بازیملیداردامابعیداستفعلابهتیمملیدعوتشود.ازبقیه
بازیکنانیکهنزدیکبهاینرکوردهســتند،تنهالوکامودریچمیتواندرکوردرونالدوراتهدیدکند.هافبک
کرواتدیشــبدربازیبادانمارکبراییکصدوپنجاهویکمینبارپیراهنتیمملیکرواسیرابرتنکردواز
رکوردلوتارماتئوسگذشت؛جانلوییجیبوفون)1۷6(،ویتالیسآستافیوس)16۷(،ایکرکاسیاس)16۷(،

مارتینریم)15۷(،لوکامودریچ)151(ولوتارماتیوس)150(بازیملی.

لواندوفسکی
لواندوفسکیزنندهگلاولمسابقهدردیدارلهستان-بلژیکبودامااینگلشیاطینسرخراعصبانیکردتا
بازیرابهبرد6بریکبرگردانند.اینهفتادوششــمینگلملیلواندوفسکیبرایلهستانبود.لوابااینگل
ازکاماموتو)ژاپن(وبشــارعبدالله)کویت(عبورکردوبهرکورد۷۷گلملیپلهنزدیکشد.رنالدو)11۷گل
ملی(،علیدایی)109(،مختارداهاری)89(،مسی)86(وپوشکاش)84(بهترینگلزنانملیتاریخفوتبال
بهحسابمیآیند.همزمانیکرکوردمغفولماندهمهاجملهستانیهمفاششد.اودرطول8سالحضوردر
بایرنمونیخ،312گلبرایاینتیمدربوندسلیگابهثمررساندهکهازمجموع311گلخوردهبایرندرهمین

مقطعبیشتراستواینرکوردراهیچبازیکندیگریدرتاریخدراختیارندارد.

فینال یورو
ازامشببهمدت3شبهمزمانساعت23:15،چهارمسابقهدرچارچوبلیگملتهایاروپابرگزارمیشود
تاهفتهچهارمهمبهپایانبرسدوبازیهایملیتاشهریورماهمتوقفبماند.دیدارمهمامشبرویاروییایتالیاو
انگلیساستکهدیداریانتقامیبرایانگلیسوتکرارفینالیورو2020محسوبمیشود.انگلیستنهایکامتیاز
وآلمان2امتیازدرگروهمرگکســبکردهاند.ایتالیاومجارســتانبهترتیب4و3امتیازدارند.درجدالهای
رودررویقبلیدستبالاراایتالیاداشتهکه12باربرده،8بارباختهو8دیداربیندوتیمهمباتساویپایانیافته.

تغییر قوانین
بهنظرمیرسدبایدازآخرینروزهایفوتبالبهشکلیکههستلذتببریم.شایددرآیندهاینهچنداندور،
فوتبالبهاینشکلبازینشود.ازفصل24-2023ودرسطحدومفوتبالهلند،قراراستتعدادیازقوانین
جدیدموردآزمایشقراربگیرد.فوتبالباتغییراتجدیدشبیهفوتسالخواهدشد؛پرتابهایاوتباپا،پابه
توپشــدندرزمانزدنضربهآزاد،اخراج5دقیقهایبادریافتکارتزرد،تعویضهاینامحدودودونیمه

30دقیقهایمفید!

ازجوانپدیده
تاکریمیباتجربه

چهلودومیندورهمســابقاتجامتختیبهمیزبانیاستان
مازندراندرشــهرتنکابنبرگزارشد.ســالن3هزارنفری
شهدایخانهکشتیتنکابنمیزباناینرقابتهابود.البته
باتوجهبهاســتقبالمردمکشتیدوســتمازندرانازاین
مسابقات،بسیاریازاهالیکشــتیعنوانکردنداینسالن
حداقلباید5هزارنفریساختهمیشد.باتوجهبهاستقبال
زیادمردمازاینرقابتهابسیاریازتماشاگراننتوانستندوارد

سالنمحلمسابقاتشوندوپشتدرماندند.

  پدیده جوان جام تختی
همانطورکهپیشبینیمیشدرقابتاصلیدراینمسابقات
بینکشــتیگیرانداخلیبود.بزرگترینشــگفتیدروزن
نخستاتفاقافتاد؛جاییکهباحضورتماممدعیان5۷کیلوگرم
احمدمحمدنژادجوان،کشــتیگیرجوانمشهدیتوانست
مدالطلاراکسبکند.اوکه19سالسندارددرفینالعلیرضا
ســرلکدارندهمدالنقرهجهانراشکســتداد.محمدنژاد
جوانبرایرسیدنبهفینالنیزرضامومنیملیپوشایران
درمسابقاتقهرمانیآســیا2022درمغولستانراشکست
داد،درحالیکهچندهفتهقبلدرمســابقاتقهرمانیکشور
مقابلاینکشتیگیرمغلوبشدهبود.پیشرفتاینکشتیگیر

مشهدیباعثشداوشگفتیسازاینمسابقاتلقببگیرد.

  کریمی به یزدانی رسید
علیرضاکریمیدارنده2مدالبرنزویکنقرهجهانازدیگر
چهرههایشناختهشــدهجامتختیبودکهپسازغیبتی
نســبتاطولانیدراینمسابقاترویتشــکرفت.کریمی
قهرمانبازیهایآســیاییجاکارتــا2018پسازجهانی
2019کهبهمدالنقرهرسیدازناحیهزانودچارمصدومیت
شدوتحتعملجراحیقرارگرفت.اوپسازجراحیمجددا
دچارمصدومیتشدوتورمزانویشاجازهنداددرمسابقات
قهرمانیکشورشرکتکند.کریمیکارشراازانتخابیجام
تختیآغازکردوتوانسترویسکوینخستقراربگیرد.او
کهپسازسالهاحضوردراوزان9۷و92کیلوگرممجددابه
وزن86کیلوگرمبرگشته،توانستدرحضورتماممدعیانجز
حسنیزدانیقهرمانجامتختیشود.کریمیتماممدعیان
اینوزنرابهراحتیشکستدادوبهفینالرسیدودررقابت
پایانیهمعزتاللهاکبریدارندهمدالنقرهجهانراشکست
داد.حالابــاتوجهبهحضوریزدانیدرایــنوزنبهنظریک
مسابقهداخلیبیناوویزدانییاحضورهردودریکتورنمنت

خارجیتکلیفملیپوشاینوزنرامشخصخواهدکرد.

غیبت دبیر به خاطر پهلوانک ها
اولین اردوی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی نونهالان از روز 
17خردادماه در کمپ تیم های ملی آغاز شد و تا 27خردادماه 
ادامه خواهد داشــت. علیرضا دبیر، رئیس فدراسیون کشتی 
که 5سال پیاپی فینالیست مسابقات جهانی و المپیک شده و 
2مدال طلای جهان و المپیک را در کارنامه افتخارات خود دارد 
دیروز به جای حضور در جام تختی در جمع کشتی گیران نونهال 
حاضر شد. رئیس فدراسیون دقایقی را با آینده سازان کشتی 
به صحبت پرداخت و پس از آن نکات فنی را به آنها گوشزد کرد.

لیورپول قبلا یک خرید را قطعی 
کرده و فابیون کاروالیو را از تیم 
تازه صعودکرده فولام خریده. با 
توجه به جدایی احتمالی سادیو 
مانه، خرید بعدی در خط حمله 
خواهد بود. توافق شــخصی با 
باشگاه بنفیکا و داروین نونیس صورت گرفته اما 
منچستر یونایتد هم دســت بردار نیست. توافق 
لیورپول با باشگاه پرتغالی 80میلیون یورو به علاوه 
20میلیون پاداش و اضافه هاست. اتلتیکومادرید، 
آرسنال و میلان هم شــرایط این بازیکن را دنبال 
می کنند. مورد عجیب این اســت کــه زمانی که 
این بازیکــن اروگوئه ای در 
آلمریاي اســپانیا بازی 
می کرد، به بارســلونا 
پیشنهاد شد و بارسا 
را  او  می توانســت 
به جــای بریتویت با 
15میلیون یورو 

بخرد اما نخرید. خود بازیکن 22ساله می خواهد در 
لیگ قهرمانان بازی کند و من یونایتد این مزیت را 
ندارد. شاید مزیت منچستر این باشد که دستمزد 
بالاتری را به بازیکن پیشــنهاد دهد. پیشــنهاد 
لیورپول هفته ای 100هزار پوند اســت. انتقال او تا 
حدودی به وضعیت سادیو مانه هم بستگی دارد. 
مهاجم ســنگالی واضح گفته که می خواهد برود 
اما انگار بایرن مونیخ برای خرید او جدی نیست. 
لیورپول به بایرني ها اعلام کرده بدون پیشنهادی 
که به ۴0 میلیون پوند برســد، برای مذاکره جدید 
اقدام نکنند زیرا قرمزهــا می خواهند از این پول 
برای خرید داروین اســتفاده کننــد. لیورپول و 
نونیس به صورت غیررســمی بر سر حقوق توافق 
کرده اند و یورگن کلوپ نیز بــرای راضی کردن 
نونیس، کاملا وارد معامله شــده است. بایرن که 
صالح حمیجیچ را برای مذاکره به انگلیس فرستاده، 
پیشنهاد اولیه اش که 25میلیون بوده، صدای همه 
را درآورده است. باواریایی ها پیشنهادی به ارزش 
2۳.5 به علاوه ۶.5 میلیون پوند پاداش را به قرمزها 
ارائه کرده اند. نکته جالب در این اســت که این 
پاداش ها تنها درصورتی پرداخت خواهد شد که 
بایرن در ۳ فصل آینده در لیگ قهرمانان قهرمانی 
کسب کند و مانه در این ۳ سال توپ طلا هم بگیرد.

جایزه صلاح
محمدصلاحبرایباردومبهعنوانبهترینبازیکنفصللیگبرترانتخابشد.اودرکنارآلنشیرر،
تیریآنری،دیبروینه،کریستیانورونالدو،گرتبیلومارکهیوزدرفهرستبازیکنانیکه2باراین
جایزهرابردهاندجایگرفت.فیلفودنازمنســیتیبازیکنجوانسالشــدو6بازیکنازلیورپول
نایبقهرمان،3بازیکنازمنچسترسیتیقهرمانبهعلاوهرونالدوورودیگردرترکیبتیممنتخبسال
قرارگرفتند،بدوناثریازسونهیونگمینکهفصلرابهعنوانآقایگلمشترکباصلاحبهپایانبرد،آن
همدرحالیکهحتییکپنالتیهمنزد.رونالدوبرایپنجمینباراستکهدرتیممنتخبلیگبرترانگلیس
حضــوردارد؛2021/22،2008/09،200۷/08،2006/0۷،2005/06.صلاحپسازدریافتجایزه
گفت:»دراتاقمکمدیبرایجوایزدارم.هرباربایدمطمئنشومکههنوزفضابرایجایزهبعدیوجود

دارد.همیشهاینفضاراحفظمیکنموتصورمیکنمکهجوایزبعدینیزدراینکمدقرارمیگیرند.«

اگر انتقال داروین به لیورپول قطعی و رسمی شــود، او به گران ترین خرید تاریخ باشگاه تبدیل خواهد 
شــد البته اگر آپشــن 20میلیون یورویی را هم درنظر بگیریم. به پوند اگر محاسبه کنیم، این انتقال 
۶8+17میلیون پوند تمام می شود که روی هم از رقم خرید ویرجیل از ساوتهمپتون بیشتر است. با عملی 

شدن این انتقال، گران ترین خریدهای تاریخ باشگاه به این شرح خواهد بود:
داروین نونیس...............................................................................................................  85میلیون پوند
ویرجیل فان دایک.................................................................................................... 7۶.1۹میلیون پوند
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فلسفه داروین
مهاجم جوان اروگوئه ای به کدام باشگاه بزرگ می رود؟

همزمان با اعلام برترین های فصل لیگ برتر از سوی اتحادیه 
بازیکنان فوتبــال، پنجره نقل وانتقالاتــی فوتبال در 
انگلیس هم باز شد. پیش از باز شدن پنجره، باشگاه ها 
خریدهایی انجام داده بودنــد و حالا تنها ثبت قانونی 
آنها مانده. به طور مثال استیون جرارد برای استون ویلا 

۴ خرید قطعــی انجام داده بود. نقل وانتقالات رســمی تا 
10شهریور ادامه دارد.
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سویبنفیکابرایبازیکنیکهتنهایکفصلدرلیگششماروپادرخشیدهاسترازیادمیداند.
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هدف این بود که ایران به جمع 4تیم آســیا صعود کند اما یک شکســت 
غیرمنتظره همه امیدهای دختران نوجوان والیبــال ایران را به باد داد. تیم 
نوجوانان با شرایط متفاوتی در مسابقات آســیایی شرکت کرد. دختران در 
ایتالیا اردو زدند و در تورنمنت دوستانه ای که در این کشور برگزار شد، حاضر 
شدند. آنها چند روز قبل از شروع مسابقات قهرمانی آسیا به تایلند رفتند و 
حتی در بازی دوستانه تیم میزبان را بردند. هم گروهی با استرالیا، کره جنوبی، 
تایلند و ازبکستان خبر از کار سخت تیم می داد اما هم امید بالا بود و هم انگیزه. 

بازی اول با پیروزی مقابل اســترالیا همراه شد. اما شکست مقابل 
تایلند و بعد از آن هم باخت قابــل پیش بینی  در برابر کره جنوبی، 
آرزوی رسیدن به جمع 4تیم برتر آسیا را به دل دختران گذاشت. 

حالا بهترین نتیجه ای که تیم می تواند بگیرد، پنجمی است اما رسیدن 
به این مقام هم نیاز به 2 پیروزی دارد. شقایق حسن خانی، کاپیتان تیم 

می  گوید همه  چیز برای صعود مهیا بود و بازیکنان با چند اشتباهی که انجام 
دادند نتوانستند خودشان را به مرحله بعد برسانند.

ستایشوستایشها

تیم دوشیزگان زیر ۱۹سال ایران در مســابقات قهرمانی آسیا 
به جمع 4تیم صعود نکرد. حســاب چین، ژاپن و تایلند از دیگر 
تیم های آسیایی جداست. تایلندی ها با اینکه از نظر فیزیکی از 
ما پایین تر هستند ولی چون کار نیکو را از پر کردن می دانند، در 
لیگ ملت ها صربستان را شکست دادند. مشکل ما این است که 
گلخانه ای و گذرا به والیبال نگاه می کنیم. در تیم دختران استعداد 
کم نیست. ستایش حسینی توانایی بازی در 2پست را دارد. او از 
استانی چون سمنان می آمده که با وجود پیشینه عالی، والیبال را 
از یاد برده است. یا شقایق حسین خانی که از جلفا به تیم آمده و 

کاپیتان شده. جلفا را می شناسید؟ گنج در ویرانه والیبال است!

ارزشمندترینهایتاریخ

نخستین بازیکنی که جایزه ارزشــمندترین بازیکن را در لیگ  
ملت های والیبال گرفت، رون زورور هلندی بود که به بمب افکن 
والیبال معروف بــود. در لیگ قبلی هم آرویــن انگاپت بازیکن 
فرانسوی این جایزه را از آن خودش کرد اما رکورددار جوایز انفرادی 
بازیکن صربستانی است که تا حوالی ۳۷سالگی در سطح اول والیبال 
دنیا بازی کرد. او کسی نیست جز ایوان میلیکوویچ که از سال2۰۰۱ 
به بعد 4بار بهترین بازیکن شد. نکته جالب اینکه در این مسابقات 
هیچ بازیکنی از آسیا به هیچ کاپی نرسیده اســت. زورور، لورنزو 
برناردی و سارتورتی ایتالیایی، هرناندز کوبایی افرادی بودند که 

2بار برنده جوایز ارزشمندترین و جایزه نقدی ۱۰هزار دلار شدند.

با اینکه گفته شده امتیازات لیگ ملت ها برای حضور تیم ها در 
بازی های المپیک2۰2۳ پاریس دخیل است اما این موضوع 
بهانه ای نشده تا تیم ها دست از جوانگرایی بردارند. تیم ها هیچ 
ابایی از میدان دادن به جوانان ندارند و دســت و دلشان از این 
بابت نمی لرزد. ایتالیا با میانگین سنی حدود 22سال به لیگ 
آمده. آلمان، آرژانتین، صربســتان و لهســتان هم با ترکیب 
جوان بازی می کنند. از تیم جوانان آرژانتین که پارسال ایران 
را شکست داد، 2بازیکن به تیم ملی این کشور آمده اند. در تیم 
ایران فقط مهدی جلوه چهره جوان اســت، البته کاچی به از 
هیچی است ولی قبول کنیم بازیکن 2۷ساله جوان نیست. تیم 
اما دگرگون شده ولی نه جوان. لطفا آدرس را اشتباهی ندهیم.

ماجواننیستیم

پشتخطزن
جمشید حمیدی | کارشناس والیبال
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افقی:
۱- پایتخت رومانــی- نوعی 
خرمــای شــیرین کــه در 

خوزستان کشت می شود
2- گردن بند اســارت- بسیار 

بی رحم- منفک
۳- غرامــت- درختچــه بادام 

کوهی- نام اروپایی  ساز چنگ
4- حالتی در دریا- وسیله ای 
برای شــنیدن صدای وسایل 

صوتی
5- تکــرار حرفــی- لــزوم- 

سرپرست جامعه اسلامی
6- دارای تمایــز- اســمی 

دخترانه- حرف دهن کجی
۷- پیــرو- وســیله ای برای 
برقــراری ارتبــاط تصویری 

اینترنتی- آبزی عظیم الجثه
8- پــاداش- تـشـــخیص - 

سوزاندنی خوشبو
 HIV -۹- همیشــه- آشــوب

ویروس این بیماری است
۱۰- یازده- پایتخت کشــور 

مالت- تظاهر کردن
۱۱- زد و خــورد- ناممکن- 

عصب
۱2- خدای هندو- دوره ای از 

زندگی زنان
۱۳- آرزوهــا- قطــب منفی 

باتری- نام دیگر سیاره مریخ
۱4- گلــه چهارپایــان- از 

شــخصیت های داستان های 
هزار و یک شب- مقابل

۱5- ساحل- دانشگاه مشهور 
قاهره

  
عمودی:

۱- دو مصراع- مثل و مانند- نام 
چند تن از پادشاهان انگلیس 

بود
2- رمــان تاریخــی دربــاره 
آغا محمدخان قاجار نوشــته 
ژان گوره و ترجمــه ذبیح الله 

منصوری- گذرگاه
۳- شــیر اول پس از زایمان- 

پاک از تهمت- شهادت
4- شــیردادن- از پیامبــران 

بنی اسرائیل
5- نطــق و خطابــه- عمــل 

شمردن- عکس ناتمام!
6- داخــل- هماهنگ- فیلم 
درام تاریخــی بــه کارگردانی 
اســتیون اســپیلبرگ با بازی 

دانیل دی لوئیس 
۷- کمیاب- مجموعــه ای از 

سلول ها- لازم
8- پایان- شــهری در استان 

قزوین- درخت افکن
۹- موضوع فیلم- دریاچه ای در 

سوئیس- عاشق
۱۰- نام علمی زردپی- حواری 

خائن- آش

۱۱- نیم صدای دراز گــوش- یارو- 
سردار کارتاژ

۱2- از مناطقــی کــه در عملیات 
بیت المقدس از اشــغال ارتش صدام 

آزاد شد- بانوی همدم
۱۳- هادی الکتریسیته- از نام های 

بهشت- خوک وحشی
۱4- زادگاه حضــرت ابراهیم)ع(- از 

غذا های اصیل بوشهری
۱5- شوهر مادر- سرقت- حیوانی که 

15نماد سلامتی است

مرامرانمبارضم
شيمسابلردگرگخر
كوانينمراورين
اادجماسنتسومد

تسجرازهگرتس
انعرشمسايوخ
تسدمهاتفتساقش
يلهادنويربويا

مامارانداريحب
كختنيمينييا

كرتامزالرمم
يزاسندبيبيجان
كوبتانراوناوت
دننارابردسونقق
لانيفماتدناعم

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4225
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

672859143
954361872
831724596
168975324
349682715
527413689
495138267
286597431
713246958

متوسط

 3 5     9  
 7  4   6  2
2    7  1   
4 5  2      
         
     8  2 9
  1  8    5
7  9   3  4  
 6     9 3  583274691

429816357
716395824
378149562
945623178
162758943
294581736
651437289
837962415

ساده

متوسط

135826497
978431652
246579183
453297816
892165374
617348529
321984765
789653241
564712938

سخت

6   8   1   
  4   1    
    2   9  
  8  7   2 4
         
5 2   1  6   
 9   3     
   5   4   
  3   6   8

ساده

   2 7   9 1
4    1  3 5  
7  6    8 2  
 7  1   5   
9  5 6  3 1  8
  2   8  4  
 9 4    7  6
 5 1  3    9
8 3   6 2    

   مسابقات را خوب شروع کردید و خیلی ها 
با امیدواری از حضور در بین 4تیم صحبت می کردند. 

چه شد که نشد تیم صعود کند؟
خیلی دوست داشــتیم که بتوانیم به مرحله بعد برویم 
ولی نتوانستیم. می دانستیم که بازی با کره سخت است 
و احتمال می دادیم که مقابل این تیم ببازیم ولی برنامه 
این بود که حتما تایلند را شکست بدهیم ولی نشد. بازی 
2 تیم هم سطح بود و متأسفانه به اشــتباهات خودمان 

باختیم.

   در بازی دوستانه این تیم را شکست داده 
بودید. با تدارکاتی هم که تیم دیده بود، توقع بیشتر 

از این بود.
واقعا خیلی خوب تمرین کرده بودیــم. کادر فنی هم با 
ما خیلی خــوب کار کرده بود. ۷مــاه در اردو بودیم، در 
تورنمنت ایتالیا شــرکت کردیم تا بتوانیم در مسابقات  
آســیایی خوب بازی کنیم ولی تایلندی هــا آنالیزمان 
کرده بودند. 2 تیم هم ســطح بودند و اگر خود ما اشتباه 

نمی کردیم می توانستیم برنده بازی باشیم.

   استرس نداشتید؟ شاید انتظاری که همه 
از تیم داشــتند، روی عملکرد بازیکنان تأثیر منفی 

گذاشت.
همه به تیم ما امید داشتند. حتی آقای داورزنی )رئیس 
فدراسیون( از نزدیک که بازی ما را دیدند، گفتند که به 
تیم ما خیلی امیدوار هســتند. به هر حال تیم نسبت به 
دوره های قبل بهتر شده و امیدها بالا بود. نمی دانم شاید 
واقعا فشــارهای روانی که روی تیم بود به ما اســترس 
داد و نتوانســتیم درســت بازی کنیم. اما این باخت ها 
دلیل نمی شود که کار را تمام شــده بدانیم. بازی بعدی 
ما با ازبکستان اســت )صبح امروز(. این تیم را شکست 
بدهیم با تیــم چهارم گروه مقابل بــرای پنجمی رقابت 
می کنیم. تلاش ما این است که مقامی بهتر از دوره های 

قبل بگیریم.

   توقع ها و امیدواری  فقط به خاطر تدارك 
بهتر تیم نسبت به سال های قبل بالا رفته بود یا دلیل 

دیگری هم داشت؟
انگیزه خود بچه ها هم خیلی مهم بود. ما نســل جدیدی 

از بازیکنان هستیم که در تمرینات خیلی 
باانگیــزه نشــان داده بودیــم. به خودباوری 
رسیده ایم و متحد شــده بودیم که بتوانیم 

این بار کار ویــژه ای انجام بدهیم ولی 
متأســفانه نشــد. البته فدراسیون 
هم تدارکات خوبی داشت. والیبال 
تنها فدراســیونی اســت که کمپ 

اختصاصی تمرین برای زنان دارد، بازی 
تدارکاتی، غذای خوب، خوابگاه خوب و... . 

روی ما سرمایه گذاری کرده اند.

    الســاندرا کمپدلی مربی ایتالیایی تیم 
بزرگســالان هم قبل از رفتن تیم به مســابقات، 

توصیه هایی به شما بازیکنان داشت؟
در 2 اردوی تیم ملی، او از تیــم نوجوانان چند بازیکن را 
به تیم ملی دعوت کرد که من یکی از این بازیکنان بودم. 
توصیه او این بود که روحیه مان را نبازیم و در زمین خیلی 
همدیگر را خوب کاور کنیم. این توصیه را مربیان خودمان 
هم داشتند ولی کمپدلی هم روی آن خیلی تأکید داشت.

   تیم های حاضر در مسابقات را چطور دیدید؟ 
ایران با دیگر تیم های آسیایی چقدر فاصله دارد؟

ســطح بازی ما با اســترالیا، تایلند و ازبکستان نزدیک 
اســت. ما با ژاپن، کره جنوبی و چین متفاوتیم. ســبک 
بازی آنها با ما فرق می کند. آنها خیلی ســرعتی هستند 
ولی با بقیه تیم ها تفاوتــی نداریم و خیلی نزدیک به هم 

بازی می کنیم.

در 2 اردوی 
تیم ملی، 

کمپدلی از 
تیم نوجوانان 

چند بازیکن 
را به تیم ملی 
دعوت کرد که 

من یکی از 
این بازیکنان 
بودم. توصیه 
او این بود که 
روحیه مان را 

نبازیم و در 
زمین خیلی 
همدیگر را 
خوب کاور 

کنیم 

 اشتباه خودمان
 نگذاشت صعود کنیم 

شقایق حسن خانی، کاپیتان تیم والیبال نوجوانان ایران توقع بالا از تیم و 
اشتباهات بازیکنان را دلایل شکست تیم در مسابقات قهرمانی آسیا می داند



 حمایت از تولید فیلم
 و ساخت ۴۰۰ سینما

ســینمای ایران در روزهایی که با رونق گیشه 
تقریبا بیگانه شــده و در زمینــه تولید به نظر 
می رســد ناچار به تجدیدنظر در رویکرد این 
سال هایش است، چشم انتظار حمایت نهادهای 
مســئول اســت. اینطور که وزیر ارشاد گفته 
خبرهای خوشی در این زمینه در راه است. به 
گزارش خبرگزاری صدا و سیما، محمدمهدی 
اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: 
دولت و مجلس گام های بزرگــی برای تولید 
فیلم های سینمایی برداشته اند و هم اکنون با 
ساخت ۴۰۰ســینمای جدید در حال تکمیل 
زنجیره سینما های کشور هستیم. وی افزود: 
تاکنون ۴هزار میلیارد تومــان صرف تکمیل 

زیرساخت های فرهنگی-هنری شده است.

تغییر ریل گذاری با حمایت دولت
اینکه رویکرد مدیریت سینما در دولت سیزدهم 
همخوانی چندانی با مســیری که ســینمای 
ایران در دهــه۹۰ پیمود نــدارد، امر واضحی 
به نظر می رسد. ماموریت ســازمان سینمایی 
برای تغییر مسیر ســینمای ایران تا حدودی 
تحت تأثیر تعیین تکلیف انبوه فیلم های پشت 
خط اکــران باقی مانــده، قرار گرفته اســت؛ 
فیلم هایی که محصول دولت قبلی هســتند، 
ولی سرنوشت اکرانشــان به دولت سیزدهم 
گره خورده است؛ فیلم هایی که تعدادی شان 
در یک سال اخیر اکران شده اند، ولی هنوز به 
تعداد زیادی از آنها نوبت اکران نرسیده است. 
از سوی دیگر سازمان سینمایی، اولویت هایی 
برای تولیدات ســینمایی تعریف کرده که با 
توجه به شــرایط موجود، در برخی مصادیق، 
بعید اســت بخش خصوصی به آن وارد شود. 
مشــخصا آنچه تولیدات استراتژیک سینمای 
ایران نامیده می شــود، نیازمند حمایت دولت 
و نهادهای ذیربط اســت. اگر قرار است مسیر 
مطلوب مدیران سینمایی هموار شود و نقشه 
راه شان برای تغییر ریل گذاری سینمای ایران 
به نتیجه برسد، باید شاهد اختصاص اعتبارات 
بیشتری باشیم؛ چیزی که هم در صحبت های 
وزیر ارشاد مشهود اســت و هم در تلاش ها و 
رایزنی های رئیس سازمان سینمایی. سینمای 
ایران قرار است با حمایت گسترده تر و جدی تر 

مسیری تازه را آغاز کند.

بهبود وضعیت معیشــتی خانواده بزرگ 
سینما 

2ســال کرونا، بحران های اقتصادی سینما را 
پررنگ تر کرد و بر انبوه مشــکلات معیشتی 
خانواده بزرگ ســینما افزود. اختصاص وام و 
کمک های معیشتی در 2سال اخیر، گام هایی 
بودند کــه دولت بــرای کاهش مشــکلات 
برداشــت؛ کمک هایی که قرار است تداوم و 
گسترش یابد؛ اتفاقی که سکانس افتتاحیه اش 
در دیــدار مدیرعامــل فارابی بــا مدیرعامل 
صندوق کارآفرینی امیــد کلید خورد. در این 
دیدار مدیرعامل فارابی با اشاره به دوران سخت 
کرونا و آســیب های جدی آن به سینماگران 
گفت: نظر به مأموریت های صندوق کارآفرینی 
امید جهت احیای مشــاغل آســیب دیده از 
کرونا، یکی از مهم ترین صنوفی که می توان با 
سرانه ای پایین تر از سایر فعالیت ها به احیای 
مشــاغل آن همت گمارد، صنوف سینمایی 
هستند. متأســفانه هنوز فیلم هایی داریم که 
وام گرفته اند، اما نوبت به اکران آنها نرســیده 
و طبیعی اســت که در بازپرداخت تسهیلات 
نیز مشکل داشته باشــند. مدیرعامل فارابی 
بــا برشــمردن دغدغه های رئیس ســازمان 
سینمایی در این خصوص گفت: در کنار این 
موضوعات ایجاد اشتغال در حوزه های فرهنگی 
ازجمله سینما با کمترین سرمایه قابل تحقق 
اســت؛ لذا در جلســه ای که در ایــام فجر با 
نایب رئیس محترم صندوق و معاون توســعه 
روستایی و مناطق محروم ریاست جمهوری در 
فارابی داشتیم مقرر شد با مشارکت صندوق 
کارآفرینی امید برنامه هایی درخصوص احیا و 
ایجاد مشاغل سینمایی داشته باشیم و جلسه 
اخیر در همان راستاســت. همچنین در این 
نشست نعمت الله رضایی، مدیرعامل صندوق 
کارآفرینی امید نیز با ابراز خرسندی از حضور 
در یکی از مؤثرترین نهادهای فرهنگی کشور 
به اهتمام این صندوق بــر حمایت از جامعه 
سینمایی کشور تأکید کرد. رضایی همچنین 
با مرور راهکارهای توسعه همکاری فی مابین 
با اشاره به شــرایط کرونایی از آمادگی کامل 
صندوق برای کمک به سینماگران جهت عبور 

از این شرایط خبر داد.

 مهلت دادن به وام های کرونایی
در این دیدار که ســجادی، خزانــه دار بنیاد 
سینمایی فارابی و حســین ناظریان، معاون 
بازرســی، حقوقی و امور استان های صندوق 
کارآفرینی امید نیز حضور داشــتند، توافق 
شــد ســینماگرانی که ســابقا وام دریافت 
کرده انــد، اما به دلیل کرونا هنــوز فیلم  های 
آنها اکران نشــده و توان پرداخت اقساط را 
ندارند، بازپرداخت اقســاط آنها امهال شود. 
براساس این خبر، علاوه بر تمدید تفاهمنامه 
سه جانبه صندوق کارآفرینی امید، صندوق 
اعتباری هنر و بنیاد ســینمایی فارابی جهت 
اعطای تسهیلات به ســینماگران، توافق شد 
یک تفاهمنامه جدید میان بنیاد ســینمایی 
فارابی و صندوق جهت حمایت از تولید آثار 

استراتژیک منعقد شود.

شهاب مهدوی سینما
روزنامه نگار
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۳۰دقیقه ؛ میانگین مطالعه  روزانه
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مطرح کرد

پنجشــنبه گذشــته، محمد 

کتاب
مهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی، در اختتامیه 
دوســالانه کتاب استان ســمنان که به میزبانی 
فرهنگسرای مهر شاهرود برگزار شد، گفت کتاب 
همچنان جایگاه خود را در جامعه ایران حفظ کرده 
است. به گزارش ایرنا، اســماعیلی در این مراسم 
گفت: به رغم پدید آمــدن فناوری های نوین که 
استفاده از آثار مکتوب در حوزه نشریات، روزنامه، 
کتاب و... را کاهش داده، هیچ کس و هیچ فردی 
خودش را بی نیاز از کتاب به همان شــکل سنتی 
خودش نمی بیند و استقبال از کتاب همچنان بین 
مردم تقویت می شود. گویا مبنای این اظهارنظر 
وزیر ارشاد میزان فروش سی وسومین نمایشگاه 
کتاب تهران بوده است؛ چراکه وی با بیان اینکه ما 
در نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران که بعد از 
2ســال، حضوری برگزار شــد، شــاهد افزایش 
چشمگیر فروش کتاب بودیم، گفته:»در سال۹۸ 
نمایشگاه کتاب تهران ۹۰میلیارد تومان فروش 

داشت اما امســال فروش ناشران به 2۵۰میلیارد 
تومان رسید.« البته رقم دقیق فروش سی ودومین 
نمایشگاه کتاب تهران که ۴تا1۴اردیبهشت13۹۸ 
برگزار شــد، مطابق وب ســایت خود نمایشگاه، 
123میلیارد و۸۹۰میلیون تومان بوده که این رقم 
نسبت به سال13۹7 افزایش 3۴.۴درصدی داشته 
است. از طرف دیگر، میزان فروش سی وسومین 
نمایشــگاه کتاب تهران که 21تا31 اردیبهشت 
امسال برگزار شد، به گفته یاسر احمدوند، معاون 
امور فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی و 
رئیس سی وسومین نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران، بیش از 211میلیارد تومان فروش بود که 
از این مبلغ، 1۰7میلیاردو۴۵۰میلیون تومان به 
بخش فیزیکی و 1۰3میلیاردو۸۹2میلیون تومان 
به بخش مجازی تعلق داشت. نکته دیگر که نباید 
فراموش کرد، افزایش قیمت کتاب در هر دوره از 
نمایشگاه نســبت به دوره قبل اســت. بنابراین 
طبیعی است که با افزایش قیمت کتاب، حتی در 
صورت افت فروش تعداد کتــاب، میزان فروش 

ریالی آخرین دوره برگزاری نمایشگاه نسبت به 
دوره قبل افزایش یابد. البته وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی هم خود به این نکته در صحبت هایش 
اشــاره کرده و گفته: برخی این افزایش فروش را 
مرهون تورم  و گرانی دانسته اند درحالی که در این 
3سال اخیر تورم حوزه نشر ۴۰درصد بوده است. 
وی در ادامه یادآوری کرده: مــا در بهمن ماه نیز 
شاهد افزایش رویداد کتاب با بیش از یک میلیون 
جلد فروش بودیم که نشــان از افزایش اقبال به 
کتاب دارد. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه 
گفته: مردم ایران اسلامی، مردمی بسیار فرهنگی 
و اندیشــمند هســتند.  براســاس مطالعات و 
پژوهش های انجام شده در فروردین1۴۰1، بالغ 
بر ۴3.۵درصد از مخاطبان، علاقه مند به مطالعه 
کتاب بوده و در روز به صورت متوسط 3۰دقیقه 
کتاب مطالعه می کنند.  ما باید این هنر را داشته 
باشــیم که داشــته های خود را به رخ جهانیان 

بکشیم.
همچنین روز چهارشنبه گذشته، علی رمضانی، 

قائم مقام سی وسومین نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران، از پرداخت ۹۰درصدی مطالبات ناشران 
بخش مجازی این دوره از نمایشگاه کتاب تهران 
پس از گذشــت 1۰روز کاری خبر داد و گفت: با 
گذشت 1۰روز از اتمام نمایشگاه کتاب، ۹۰درصد 
مطالبات ناشران شرکت کننده در بخش مجازی 
سی وسومین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
براساس بسته هایی که به خریداران تحویل داده 
شده به شماره حســاب اعلامی ناشران در زمان 
ثبت نام، واریز شده است، مابقی تسویه حساب با 
ناشران حاضر در این نمایشگاه نیز پس از تحویل 
آخرین مرسولات خریداری شده در سی وسومین 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران به مخاطبان، 
پرداخت می شود. قائم مقام سی وسومین نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران با تأکید بر اینکه در این 
دوره از نمایشگاه بیشترین نسخه کتاب در حوزه 
کودک و نوجوان به فروش رســیده است، گفت: 
پس از حوزه کودک و نوجوان از  کتاب های ادبیات، 
علوم اجتماعی، دین و کمک آموزشــی استقبال 

بیشتری صورت گرفته اســت. مطمئنا با انتشار 
آمار تفکیکی نمایشگاه سی وسوم بهتر می توان 
درباره وضعیت بازار نشر صحبت کرد. آنچه مسلم 
است این است که افزایش فروش ریالی نمایشگاه 
کتاب امسال با کاهش فروش تعداد کتاب همراه 
بوده و میانگیــن قیمت کتاب در ســال13۹7 
که سال منتهی به نمایشگاه ســی ودوم بوده از 
26هزارو۵۰۰تومــان به حــدود 6۰هزار تومان 
در سال1۴۰۰ یعنی ســال منتهی به نمایشگاه 
کتاب امسال رسیده است. به نظر می رسد افزایش 
قیمت کتاب در ماه های آتی ادامه خواهد داشت. 
همچنیــن، چنانچه میزان فــروش کتاب های 
کمک درسی و آموزشی یا خریدهای سازمان ها 
و نهادهای بهره مند از بودجه عمومی از نمایشگاه 
سی وسوم را درنظر نگیریم، کاهش قدرت خرید 
کتابخوانان از نمایشــگاه کتاب امسال موضوعی 

است که دســت اندرکاران امور 
 فرهنگی باید فکــری به حال

آن کنند. 

 افول علوم پایه  
چالش جدی برای توسعه

 دباغ؛ نخستین
فرمانده زن در سپاه

 واکاوی وضعیت علوم پایه در ایران در گفت وگو با 
حسین نصیری، کارشناس مرکز پژوهش های مجلس

 پای خاطرات رضوانه دباغ دختر زنده یاد 
»مرضیه حدیدچی« به بهانه سالروز تولدش

تخفیف 
همایونی 

همایون شجریان با اعلام 
زمان برگزاری کنسرت 
خود در تهران به رهبری 
ارکستر آرش گوران، از 
اختصاص یک جایگاه ویژه 
برای دانشجویان خبر داد.

به گزارش همشــهری، 
شــجریان  همایــون 
خواننده موسیقی ایرانی 
با اعلام برگزاری تازه ترین 
کنسرت خود طی روزهای 
یکم، دوم، سوم، پنجم و 
ششم تیرماه، از اختصاص 
برای  ویــژه  جایگاهی 
دانشجویان با ارائه کارت 

دانشجویی خبر داد.
وی در تازه ترین متنی که 
در صفحه شخصی خود 
منتشر کرده، نوشته است: 
»به اطلاع دوســتداران 
عزیز می رســاند، یکم، 
دوم، ســوم، پنجــم و 
همراه  تیرماه،  ششــم 
با ارکستر ســیاوش به 
رهبــری آرش گــوران 
در ســالن همایش های 
کشور )وزارت کشور( در 
خدمت شــما بزرگواران 
هستیم. حســب وعده 
بــرای امــکان حضور 
بیشتر شما علاقه مندان، 
برای  کمینه بهای بلیت 
هر جایگاه درنظر گرفته 
اســت. همچنین  شده 
جایگاهVIP جهت اهدا 
به دانشــجویان محترم 
اختصــاص داده شــده 
است. عزیزان می توانند 
درصورت تمایل شماره 
دانشــجویی خود را از 
ســاعت۱۷ روز یکشنبه 
22خرداد لغایت ساعت 
۱۷چهارشنبه 2۵خرداد 
بــه شــماره 2۰۰۰۹۰۹۰ 
ارســال کنند. چنانچه 
رسیده  درخواست های 
بیش از گنجایش مذکور 
باشد. انتخاب به قید قرعه 

انجام خواهد شد.«

همکاری پیمان 
با ارکان 

پیمان معادی در نخستین 
حضورش در یک سریال 
ایرانی با »ارکان پتککایا« 
بازیگر ترکیه اي همبازی 
می شــود. به گــزارش 
همشــهری، طبق اعلام 
ایــن  روابط عمومــی 
ســریال، فیلمبــرداری 
»بلیــت یک طرفــه« به 
نویسندگی و کارگردانی 
پوریا حیدری اوره از اکتبر 
امسال)پاییز( آغاز خواهد 
شــد. ماجرای این سریال 
که در ژانر پلیسی-معمایی 
اســت در ترکیــه اتفاق 
می افتد و تمامی صحنه های 
آن در این کشور با حضور 
بازیگران ایرانی، ترک، عرب 
و آمریکایی فیلمبرداری 
می شــود و قرار است در 
پلتفرم های بین المللی و 
داخلی عرضه شود. پیش از 
این پیمان معادی در سریال 
آمریکایی »آن شــب« به 

ایفای نقش پرداخته بود.

حال خوب 
رویگری 

رضا رویگری در خانه ای 
که برایش مهیا شده به سر 
می برد و به گفته خودش 
حالش خوب است. رویگری 
به ایسنا گفته: »نسبت به 
قبل حالــش خیلی بهتر 
است، روحیه اش خوب شده 
و حتی چندیــن کار برای 
بازی به او پیشنهاد شده اما 
فعلا باید صبر کند تا ببیند 
وضعیت درمانش تا کجا 
پیش می رود.«  رویگری 
ضمن تشکر از دوستانی 
که در این مدت او را تنها 
نگذاشتند، گفت: خدا را 
شکر می کنم که نگذاشتند 
من تنها بمانم. این روزها 
همچنان تحــت درمان 
هستم. با فیزیوتراپی هایی 
هم که داشتم، پاهایم خدا 
را شکر کمی بهتر شده اند و 
راه افتاده ام. هم اکنون چند 
روزی است که با عصا راه 
می روم و از آن حالتی که 
نمی توانستم از جایم بلند 

شوم درآمده ام.

3۰میلیون تومان برای هر شب

رئیس کاخ ســعدآباد از اجــاره 3۰میلیون 
تومانی فضای باز کاخ بدون خدمات رسانی 
از قبیل برق، زیرساخت و صندلی برای هر 
شب اجرای یک کنسرت-نمایش خبر داده، 
رقمی که به گفته رحمتی توسط کارشناس 

دادگستری تعیین شده است.
بــه گــزارش همشــهری، بلیت هــای 
7۰تا7۰۰هزار تومانی کنســرت–نمایش 
»ســی صد« در حالی پرسروصدا شده است 
که حالا وحید رحمتی خبر از اجاره هر شب 
3۰میلیون توماني فضای باز کاخ ســعدآباد 
برای گروه اجرایی این اثر داده است. وی به 
مهر گفت:»طبق بررســی های کارشناسی، 
فضای محوطــه جنب کاخ ملــت را به این 
گروه با مبلغی در حــدود 3۰میلیون تومان 
برای هر شب اجاره داده ایم. ۵سال گذشته 

چنین فضایی در اختیــار گروه دیگری قرار 
داده شــده بود. ما تنها فضای باز کاخ را در 
اختیار عوامل اجرا قرار داده ایم و این قرارداد 
فاقــد هرگونه خدمات رســانی درباره برق، 

زیرساخت، صندلی و امکانات دیگر است.«
وی افزود: »ممکن است افراد دیگری برای 
برنامه های متفاوت مانند شب شــعر چنین 
فضایی را از کاخ اجــاره کنند. باز هم در این 
مواقع نظر کارشناسان برای قیمت گذاری و 
اجاره، ملاک عمل خواهد بود. همچنین کاخ 
سعدآباد از محل فروش بلیت، سهمی نخواهد 
داشت. ما بعد از اینکه وزارت ارشاد مجوزهای 
برگــزاری برنامه را داد، قــرارداد اجاره فضا 
را بســتیم. معمولا تا زمانی که گروه، برای 
فعالیت خود مجوزهای لازم را نگیرد، ما هم 

قراردادی نمی بندیم.«

 پرتره ای از پروین اعتصامی 
در تئاترشهر

نمایش »پروین« به نویسندگی و کارگردانی حســین کیانی که پرتره ای از 
زندگی و فعالیت های پروین اعتصامی، شاعر معاصر را به تصویر می کشد این 

شب ها اجرای خود را در سالن اصلی تئاترشهر آغاز کرده است.
به گزارش همشهری، حسین کیانی همیشــه نمایش هایی با داستان تاریخ 
معاصر را روی صحنه تئاتر می آورد. نمایش هایی که طنز تلخی در آن نهفته و 
به برهه ای از تاریخ معاصر می پردازد. اما این بار کیانی پرتره ای از شاعر معاصر را 
کارگردانی کرده، »رژیسورها نمی میرند«، »مضحکه شبیه قتل«، »پنهانخانه 
پنج در«، »تکیه ملت«، »همســایه آقــا«، »در شــوره زار«، »بیداری خانه 
نسوان«، »چشم به راه میرغضب« ازجمله نمایش هایی است که در کارنامه 
کاری حسین کیانی دیده می شود. نمایش »پروین« که این شب ها در تالار 
اصلی تئاترشهر روی صحنه است، نمایشی درام  -تاریخ  و چهره نگارانه)پرتره( 
از پروین اعتصامی اســت که برشی از زندگی این شــاعر بلندآوازه و معاصر 

کشورمان را به تصویر می کشد.
کیانی پیش از این قرار بود بهار سال1۴۰۰ همزمان با هشتادمین سالمرگ 
پروین اعتصامی ایــن نمایش را به صحنه ببرد کــه اتفاقاتی باعث دلخوری 
وی شــد از همین رو او تصمیم گرفت در یادداشتی انصراف خود را از اجرای 
نمایش اعلام و کلا از صحنه تئاتر خداحافظی کند. وی در یادداشتی آورده 
بود که دیگر حاضر نیســت به هر قیمتی نمایش اش را به صحنه ببرد. اما با 
مساعدتر شدن اوضاع، کیانی تصمیم گرفت تا با این نمایش باز هم به صحنه 
تئاتر برگردد. داوود نامور، تهیه کنندگی این نمایش را عهده دار اســت. این 
نمایش 1۰شبی است که اجرایش شروع شده، نقش اول این نمایش به نرگس 
محمدی رسیده، بازیگری که با حضور در سریال »ستایش« شناخته شد و 
حالا در نقش پروین اعتصامی بازی می کند. در کنار محمدی، امین زندگانی، 
مهران رنجبر، مجید رحمتی، سیدجواد یحیوی، جواد مولانیا، مریم ندایی، آتنا 
تندرو، سهیل ملکی، فربد غفاری، اکرم محمدی و هوشنگ قوانلو حضور دارند، 

این نمایش هر شب ساعت1۹ روی صحنه می رود.
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واکاوی وضعیت و چالش های علوم پایه در ایران در گفت وگو با حسین نصیری، کارشناس مرکز پژوهش های مجلس

 بازار کساد رشته ریاضی
 در مدارس کشور

بــه گــزارش دورنمای 
اقتصادی، اخبار متعددی 
منتشر می شود که ناظر 
بر کاهش شدید استقبال 
دانش آموزان دبیرستانی 
از رشــته ریاضی فیزیک 

است و این اتفاق به یک نگرانی برای مسئولان کشور تبدیل شده 
است. محمدمهدی کاظمی، معاون متوسطه آموزش وپرورش 
کشور، گفته است که هم اکنون تنها ۱۴درصد از دانش آموزان 
دبیرستانی در رشته ریاضی فیزیک تحصیل می کنند و بیشتر 
دانش آموزان رشته تجربی را برای تحصیل انتخاب کرده اند. این 
اتفاق می تواند در آینده نزدیک به تعطیلی بسیاری از رشته های 
مهندسی در دانشگاه ها تبدیل شود و نیز از این محل تهدیدهای 
فراوانی را پیش روی آینده کشــور در فرایند توسعه و عمران و 
آبادانی کشــور ایجاد کند. برخی بر این باور هستند که دلیل 
این بی میلی به رشته ریاضی فیزیک در مدارس کشور، بیکاری 

دانش آموختگان این رشته در دانشگاه های کشور است.
در همین راســتا برخی گزارش ها نشــان می دهد که جمع 
زیــادی از دانش آموختگان مهندســی کشــور اکنون در 
رشته های غیرتخصصی مشغول به کار شده اند و گزارش های 
مستند دیگر نشان می دهد که بیشترین بیکاران مهندسی 
متعلق به رشته های ساخت و تولید است. همانطور که اشاره 
شد از این محل تهدیدهایی جدی متوجه آینده کشور خواهد 
بود که نباید این تهدیدها را کوچک تصور کرد. به طور مثال 
و قطع به یقین این رویه سبب خواهد شد تا در آینده نزدیک 
بسیاری از رشته های مهندسی در دانشگاه ها تعطیل شوند. 
همچنین شــمار دانش آموختگان مهندســی کشور بسیار 
کاهش خواهد یافت و این موضوع ســبب خواهد شد تا در 
فرایند توسعه و آبادانی کشور اشکالات جدی و ریشه ای رخ 
دهد و چه بسا نیازمند وارد کردن متخصص مهندسی شویم. 
بر همین اساس به نظر می رسد ضمن لزوم جدی دانستن این 
تهدید باید نســبت به آگاهی بخشی و ترغیب دانش آموزان 
مستعد به رشــته ریاضی فیزیک اقدامات عاجلی در دستور 

کار قرار بگیرد.

منابع انسانی؛ زیرساخت هر تمدن
 )دلالت ها، مصداق ها و راهکارها( - ۱

در مسیر تحقق تمدن نوین اسلامی، نقش منابع انسانی در 
کارآمدی دین و تعالی نظام اسلامی منحصر به فرد است و اگر 
منابع انسانی متناسب با آرمان های انقلاب اسلامی تربیت و 
انتخاب نگردند، نمی توان به مقاصد عالی انقلاب دست یافت. 
در همین راستا نگارنده تلاش دارد در یادداشت چندبخشی 
مبتنی بر بیانات حکیمانه  رهبــر معظم انقلاب )حفظه الله 
تعالی( به تبییــن دلالت ها، مصادیق )ایجابی و ســلبی( و 

راهکارهای شناسایی و پرورش نسل تمدن ساز بپردازد.
از منظر ایشــان به مثابه یک متفکر و اندیشــمند اسلامی، 
مقصود نهایی از انقلاب اســلامی، رسیدن به تمدن اسلامی 
در زنجیره ای منطقی و مستمر است که بر چهار رکن دین، 

عقلانیت، علم و اخلاق بنا شده است.

ایشان معتقدند:»زیرساخت اصلی هر تمدنی، منابع انسانی 
است« )۱۴0۱/02/2۱( و »برای ایجاد یک تمدن اسلامی 
– مانند هر تمدن دیگر – دو عنصر اساسی لازم است: یکی 
تولید فکر، یکی پرورش انسان« )۱379/07/۱۴( و »برای 
یک کشور، برای یک تمدن، برای یک ملت، مهم تر از همه  
سرمایه ها، سرمایه انسانی اســت و نیروی انسانی شایسته 

اگر نباشد، تمدنی به وجود نخواهد آمد« )۱398/02/۱۱(.
معظم له در دیدار با تمدن پژوهان، »توحید«، »عبودیت«، 
»کرامت انســانی« و »ســبک زندگی« را پایه های تمدن 
اسلامی برشمردند و فرمودند:»به نظر من محور این حرکت 
نیز انسان است. البته انسانی محور است که توحید را پذیرفته 

و به مقام عبودیت رسیده است.« )۱397/۱۱/۱۱(.
ایشان  همواره تلاش داشته اســت به کمک مبانی دینی و 
قرآنی به بازتعریف مفاهیم و نیز آثار اجتماعی جهان بینی و 
بینش اسلامی بپردازد؛ از این رو، مبتنی بر مفاد آیات شریفه  
مْنا بنَِی آدَمَ« )اسراء/ 70( و همچنین » لقََدْ خَلقَْنَا  »وَ لقََدْ کرَّ
الْنِسْانَ فیِ أحَْسَنِ تقَْوِیمٍ« )تین/ ۴(، تکریم انسان و استعداد 
بی پایان انســان را ازجمله وظایفی می دانند که در ساحت 
فرد و حکومت به عنوان نتایج عملی آن بینش تجلی می یابد 

.)۱379/09/۱2(
معظم له در دیدار اخیر جمعی از معلمــان، برخی خصوصیات 
نسلی که می تواند تمدن نوین اسلامی را بسازد، چنین برشمردند:
»دارای هویت اسلامی ایرانی محکم و اصیل، آشنا و آمیخته 
با آرمان های انقــلاب، برخوردار از روحیــه مقاومت، دانا و 
دانشمند، خودساخته، آشنا با ســبک زندگی و سنت های 
ایرانی، برخوردار از اعتماد بــه نفس ملی، بدون دلباختگی 
به شــرق و غرب، آشــنا با افتخارات ملی، کارآمد و ماهر« 
)۱۴0۱/02/2۱( و ایــن خصوصیات هم راســتا با شــأن 
جانشینی و خلیفه اللهی انسان روی زمین بوده )بقره/ 30( 
که متناسب با عصری اســت که برخی پژوهشگران در سیر 
تطور تاریخ بشــریت پس از گذران از دوره هایی چون عصر 
اولیه، شکار، کشــاورزی، انقلاب صنعتی و اطلاعات، از آن 

به عنوان »عصر معنویت« یاد می کنند.

 به کدام مرجع و عالم دینی
 نزدیک شویم

آیت الله شهیدسیدمحمد بهشتی: وای بر عالم دینی ای که 
مردم هرچه به او نزدیک تر می شوند، از اسلام دورتر می شوند. مردم 
ما احتیاج دارند با کسانی روبه رو شوند که عمل آنها مجسمه اسلام 
باشد. اینگونه افراد می توانند مربی و خلاق و سازنده باشند. اینگونه 
افراد می توانند در اعماق روح دیگران اثر بگذارند. وگرنه کسی از 
نظر علم، عالمی باشد برجسته، از نظر سخنوری، سخنوری باشد 
ماهر، جذاب، گیرا، افسونگر، قلمش قلمی باشد سحّار، برای چه 
خوب است؟ برای این خوب اســت که صد  کیلومتر از مردم دور 
بنشیند و مردم را تبلیغ به اسلام کند. وای به آن وقتی که مردم به 
او نزدیک بشوند. هر چه به او نزدیک تر می شوند، از اسلام دورتر 
می شوند. برای اینکه می گویند اگر این چیزهایی که او می گوید 
حق است، پس چرا خودش عمل نمی کند؟ این یک سؤال است. 
سؤال بجایی هم هست. اگر این دلایلی که او برای حقانیت اسلام 
می آورد واقعاً کافی اســت، چرا دل خود او را نسبت به حقانیت 
اسلام قانع نکرده است؟ رفتارش شــبهه آور است، شک زاست. 
رهبر اجتماعی که رفتارش چنان باشد که نخستین گریزندگان 
از اسلام، زن و فرزند خودش باشند، چگونه می تواند در مردم اثر 

معنوی ایجاد کند؟ 
از نظر مرجعیت در سؤالات دینی، به عالمی آگاه، آگاه بر اسلام و 
آگاه بر نیازهای مسلمین در هر زمان، نیاز است. در زمان خود به 
عالمی باتقوا و عادل مراجعه کن که هر چه به او نزدیک تر می شوی، 
هم به آگاهی اش اطمینان بیشــتری پیدا کنی و هم به تقوایش. 
این قید هر چه نزدیک تر می شــوی را دوســت دارم در دل ها و 
ذهن های تان نگه دارید. عالمی که هــر قدر به زندگی خصوصی 
او نزدیک تر می شوی، هم به آگاه بودن او اطمینان بیشتری پیدا 

کنی، هم به پاکی و تقوا و فضیلت او. به چنین کسی مراجعه کن.
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از ریاضیات چه می دانیم
کتــاب »از ریاضیــات چــه 
می دانیم؟« تألیف والتر وارویک 
سویر شرح مهیج و شورانگیزی از 
برخی شاخه های ریاضیات است. 
در پنج فصــل اول کــه به قلمی 
شیوا نگاشته شــده به زیبایی، 
قــدرت و رازورزی ریاضیــات، 
نقــش ریاضیــات در کمک به 
موضوع های ســودگرایانه اشاره 
دارد و مفاهیم الگــو و وحدت را 

به عنوان ابزار و هدف تفکر ریاضی می نمایاند. مؤلف، پس از 
بسط این کار زیربنایی مجرد، پرداختن به مباحث پیشرفته تر 
را ادامه می دهد و هندســه نااقلیدسی، ماتریس ها، هندسه 
تصویری، دترمینان ها، تبدیلات و نظریه گروه ها را به تصویر 
می کشد. در اینجا بر ریاضیات سودگرایانه عملی زیاد تکیه 
نمی کند بلکه بر آن شــاخه هایی تأکید دارد که ذاتا مهیج 
هستند - ریاضیاتی که غرابت، تازگی و به ظاهر ناممکن بودن 
را به همراه دارد - مثلا حســابی که در آن عددی بزرگ تر از 
۴ وجود ندارد. بنا بر آنچه در پشــت جلد کتاب آمده است: 
ریاضی دانان به احاطه کامل مؤلف بر رشته وسیعی از مباحث 
مهم ریاضی معترفند و توانایی وی را در روشن کردن مطالب 
پیچیده آن پذیرفته اند. مردم عادی، به ویژه آنان که از کمترین 
پایه ریاضی برخوردارند، آسان فهم بودن بخش اعظم مطالب 
کتاب را ستوده اند؛ مطالبی که نه تنها تصویری از ریاضیات 
به مثابه ابزاری بی همتا برای کندوکاو ماهیت جهان است بلکه 
نگاهی اســت پرده بردار از موجود اسرارآمیزی که »اندیشه 

ریاضی« نام دارد.
این کتاب با ترجمه محمد هادی شفیعی ها از سوی انتشارات 

علمی و فرهنگی در سال۱387 به چاپ رسیده است.

معماهایی برای رازگشایی از عالم
کتاب »معماهایــی برای 
رازگشــایی از عالــم« بــا 
بهره گیــری از معماهایی 
ســاده و قابل فهــم اصول 
فیزیک را بــرای خواننده 
تبییــن  غیرمتخصــص 
می کند. همچنین با نگاهی 
ریاضی به این اصــول، به 
دادوســتد بیــن فیزیک 
و ریاضیــات که به شــدت 

درهم تنیده  اما عمیقا با هم متفاوت اند، می پردازد. راهبرد او 
بر مقایسه نگاه های مختلف و حتی متعارض به یک موضوع 
بنا شده است. او نشــان می دهد که چگونه نگریستن از 
منظرهای مختلف به یک موضوع به غنای دانش مان از آن 
می انجامد. مثال ها و معماهایی که او می آورد دوره تاریخی 
وسیعی را شامل می شود: هم از تفکرات باستانی برای درک 
محیط و عالم بهره می برد، مثلا در تخمین ارتفاع اتمسفر؛ 
و هم از رویکردهای مدرن و نظریه های بســیار پیچیده و 
ژرف همچون نظریه ریســمان که می کوشد جهان را در 

کوچک ترین مقیاس ها توصیف کند.
ادوارد ویتن، برنده مدال فیلدز در سال ۱990، درخصوص 
این کتاب می گوید: »این کتاب بــا معماهای مقدماتی و 
جذاب، سیری اعجاب انگیز و نامتعارف از ایده های پیشرفته 
فیزیک و ریاضی را برای ما فراهم می کند.« این کتاب به قلم 
کامران وفا و با ترجمه حسام الدین ارفعی از سوی » نشر نو« 
در سال ۱۴00 به چاپ رسیده است. وفا، از برندگان مدال 
دیراک در سال 2008، استاد کرسی هولیس در ریاضیات 

و فلسفه طبیعی در دانشگاه هاروارد است.

گفتمان اسلام

اندیشه ریاضی

اندیشه فیزیک

خبر

»ما در علوم پایه باید سرمایه گذاری مستمر بکنیم 
و حرکتمان حرکت پیش دستانه باشد؛ یعنی سعی 
کنیم به استقبال حقایق کشف  نشده عالم برویم.«؛ 
این درخواســتی بود که رهبر معظم انقلاب در 
سال۱۳۹۸ در جمع استادان و نخبگان دانشگاهی 
از دست اندرکاران آموزش عالی کشور داشتند. 
اما حالا با گذشت ۳ســال اخبار از افت کیفیت 
وضعیت علوم پایه در کشور خبر دارند. در همین 
خصوص گفت وگویی با دکتر حســین نصیری، 
کارشناس مرکز پژوهش های مجلس داشته ایم. 
او که به تازگی گزارشی درخصوص وضعیت علوم 
پایه در مرکز پژوهش ها منتشــر کرده است از 
وضعیت علوم پایه در کشور و چالش های سیاستی 
و اجرایی آن می گوید. حاصل این مصاحبه در ادامه 

از نظر می گذرد.

لطفاً در ابتدا تعریفی از علوم پایه برای 
خوانندگان ما بفرمایید و از کارکردهای آن بگویید 

تا اهمیت آن را بیشتر بدانیم.
علوم پایه، علومی هســتند که به بررســی بنیادین 
پدیده ها یا بررسی ماهیت، قوانین و روابط حاکم بین 
آنها می پردازد. این علوم زیربنای اصلی سایر دانش ها 
به شمار می روند؛ رشته هایی همچون زیست شناسی، 
شیمی، فیزیک، ریاضی و زمین شناسی که هم تجارب 
جهانی و هم تجربیات ملی ما نشــان داده است که 
اهمیت بســیار ویژه ای دارند و منشــا و زمینه ساز 
پیشرفت در سایر حوزه ها به شمار می روند. در حوزه 
پژوهشی نیز مطرح می شــود که علوم پایه به درک 
اساســی از پدیده های طبیعــی می پردازند. در کل 
می توان گفت که دستاوردهای مهم بشری طی قرون 
گذشــته و هم اکنون، مدیون و مرهون فعالیت های 
دانشــمندان حوزه علوم پایه بوده است. برای مثال 
دستاوردهای بزرگی همچون تولید انواع واکسن ها 
ناشی از توسعه و رشــد علوم پایه بوده است. انرژی 
هسته ای مدیون توسعه حوزه علوم پایه و تلاش های 
دانشمندان در رشته هایی همچون فیزیک و فیزیک 
هسته ای بوده اســت و همینطور می توان اشاره کرد 
به دســتاوردهایی همچون ســلول های بنیادین و 

علوم شناختی.
آمار مشخصی از وضعیت دانشجویان 

و استادان علوم پایه در کشورمان وجود دارد؟
طبق آمار تعداد کل دانشــجویان علوم پایه در سال 
تحصیلی ۱399-۱398حدود 206هــزار نفر بوده 
اســت؛ ۱0۵هزار نفر از این تعــداد در وزارت علوم، 
۱8هزار نفر در دانشگاه پیام نور، دانشگاه فرهنگیان 
و وزارت بهداشــت خیلی اندک و دانشــگاه آزاد هم 
66هزار نفر؛ حدود ۱۴8هزار نفر در مقطع لیسانس، 
39هزار نفر در مقطع ارشد و ۱7هزار نفر هم در مقطع 
دکتري. این آمــار اگر با هدف درنظر گرفته شــده 
در برنامه ششم توسعه مقایسه شــود، شاهد فاصله 
بسیاری هستیم. برای سال ۱399هدف گذاری شده 
بود که تعداد دانشــجویان علوم پایه در تمامی این 
مقاطع به 370هزار نفر برسد اما همانطور که عرض 
شد با فاصله حدود ۱6۴هزار نفری مواجه هستیم. در 
حوزه تحصیلات تکمیلی هم به همین صورت. در این 
حوزه برای سال ۱399هدف گذاری ۱3۵هزار نفر بوده 
اما آنچه وجود دارد ۵7272نفر است و حدود 80 هزار 
نفر با هدف گذاری فاصله داریم؛ یعنی می شود گفت 
که به طور میانگین حــدود ۵0درصد از هدف  درنظر 
گرفته شده، فاصله داریم و نتوانستیم اهداف خود را 

محقق کنیم.
چه عواملی باعث شده است که نتوانیم 
این اهداف را محقق کنیــم و چنین فاصله ای را 

شاهد باشیم؟
دلایل متعددی دارد. یکی از حوزه هایی که باید ویژه 
مطالعه شود مقطع لیسانس است که دانشجویان از 
طریق کنکور وارد دانشگاه می شوند. سال۱399فقط 
۱۱درصد از داوطلبان در گروه ریاضی ثبت نام کرده اند، 
درحالی کــه در ســال های۱39۵و ۱390این آمار 

حدود۱9 و 2۵درصد بوده؛ یعنی ما با کاهش تعداد 
دانشجوهای علوم ریاضی که یکی از گروه هایی است 
که دانشجویان از آن وارد علوم پایه می شوند، مواجه 
هستیم. در گروه علوم تجربی وضعیت کمی متفاوت 
اســت. همانطور که عرض کردم وضعیت اقتصادی 
و اشتغال کشور به گونه ای است که عمده داوطلبان 
گروه علوم تجربی با نیت قبولی در رشته های پزشکی، 
دندانپزشکی و داروسازی در کنکور شرکت می کنند. 
واقعا باید با تأســف گفت که حدود ۵0هــزار نفر از 
دانشجویان برای قبولی در این رشته ها تلاش می کنند 
که این خودش باعث می شــود داوطلبان رشته های 
علوم پایه کمتر باشد. دلیل دیگر بی رونقی رشته های 
علوم پایه و عدم اســتقبال از آنان، بیکاری گسترده 
فارغ التحصیلان این علوم است. می دانید که رشته های 
علوم پایه، دروس ســنگینی دارند و وقــت و انرژی 
بسیاری از دانشجو می گیرد. حالا با این همه سختی 
دانشــجو توقع دارد بعد از فارغ التحصیلی یک شغل 
مناسب پیدا کند اما وضعیت اصلا مناسب نیست و 

بیکاری بسیار بالاست.
آماری از نرخ بیکاری فارغ التحصیلان 

این رشته ها وجود دارد؟
از ســال۱39۵آماری را داریــم که نشــان می دهد 
به صورت کلی نرخ بیکاری در تمامی علوم و مقاطع 
22درصد اما در علوم پایه 2۴درصد است؛ یعنی نسبت 
به سایر گروه ها بیکاری بیشــتر بوده. یک آمار بسیار 
مهم، تناسب بین مقطع تحصیلی و رشته تحصیلی 
با شغلی است که دانش آموخته دانشگاهی به دست 
می آورد. در کل از هر ۱00نفر با تحصیلات دانشگاهی 
فقط ۱۵نفر از شاغلان دارای رشته و مقطع متناسب 
هستند اما همین آمار برای گروه علوم پایه ۱3نفر است 
که در مقایسه با سایر گروه ها وضعیت به مراتب بدتر و 
ضعیف تری دارد. به یک آمار دیگر هم می شود اشاره 
کرد و آن هم نسبت استاد به دانشجو است. در اینجا 
آمار از وضعیت خوب گروه علــوم پایه حکایت دارد. 
نسبت استاد و دانشــجو در علوم پایه حدود ۱6نفر 
است درحالی که در کل آموزش عالی حدود 36 نفر 
اســت! البته این خودش می تواند محل تحلیل قرار 
گیرد و دلایل متفاوتش احصا شود؛ مثلاً یکی از دلایل 
اصلی اش عدم اقبال دانشــجویان و کاهش جمعیت 

دانشجویی در این حوزه بوده است.
در دوره آموزش عمومی وضعیت علوم 

پایه چگونه است؟
اصلاً یکی از دلایل ضعف علوم پایه همین چالش های 
حوزه آمــوزش دروس مرتبط با علــوم پایه در دوره 
آموزش عمومی اســت. آزمون بین المللی تیمز،که 
ویژه بررسی دروس ریاضی و علوم تجربی در پایه هاي 
چهارم و هشتم هستند، نشان دهنده وضعیت نامناسب 
این دروس اســت. برای مثال دانش آموزان ایرانی در 
آزمون دروس ریاضی و علوم پایــه چهارم رتبه های 
۵0و ۴8را بین ۵8کشور کسب کرده اند و در همین 
ســال در آزمون ریاضی و علوم پایه هشتم رتبه های 
29و 30را بین 39کشور به دست آورده اند. خب این 
وضعیت نشان می دهد که ما در حوزه آموزش علوم و 
ریاضی در دوره آموزش عمومی خوب عمل نکرده ایم. 
وضعیت نامناسب رتبه های کسب شده در المپیادهای 
بین المللی طی چند ســال اخیر نیز باز گواه همین 
مسئله است. برای مثال در سال20۱7ما در المپیاد 
ریاضی رتبه ۵، در المپیاد فیزیک رتبه۱۱، در المپیاد 
شیمی رتبه 3، در المپیاد زیست رتبه 3 و در المپیاد 
علوم کامپیوتر رتبه 7 را کسب کرده ایم، درحالی که در 
سال202۱در المپیاد ریاضی رتبه 29، المپیاد فیزیک 
رتبه ۱9، المپیاد شیمی رتبه ۱0، المپیاد زیست رتبه 
9 و در علوم کامپیوتر رتبه 7 را به دســت آورده ایم. 
مشخص است که وضعیتمان نســبت به چند سال 

پیش خیلی خیلی افت کرده است.
کشــور ما در سیاســتگذاری ها و 
قانونگذاری ها چقدر به این علوم توجه داشــته 

است و چه ایراداتی به این مسئله وارد است؟
ما در حوزه قوانین و اسناد بالادستی موارد متعددی 
را داریم که به صورت ویژه روی حوزه علوم پایه تأکید 
دارند اما وقتی بررسی می کنیم، ضعف هایی نمایان 
است. مثلًا ازجمله این ضعف ها این است که گاهی با 

وجود رویکرد حمایتی قوانین، سازوکارهای حمایتی 
دقیقی برای دســتگاه های اجرایی، شــفاف نیست. 
نکته دیگری که وجود دارد این اســت که در اسناد 
بالادستی، من جمله نقشــه جامع علمی کشور که 
راهبرد کلان ســیزدهم به طور خاص بــه علوم پایه 
پرداخته، سیاست هایی مشخص شــده و انتظار بر 
این بوده که دســتگاه های قانونگذار که مجلس در 
رأس آن است، قوانین ناظر بر این سیاست های کلی 
را به تصویب برساند تا وارد فرایند اجرا شود اما این را 
نمی بینیم و سیاست ها در سطح کلان باقی مانده اند. 
همچنین گاهی در اســناد بالادستی احکامی صادر 
شده اما وظایف دستگاه های اجرایی مشخص نشده. 
مثلا در موضوع ارتقاي تحقیقات علوم پایه، ســهم 
دســتگاه های مختلف متولی امر همچــون وزارت 
بهداشت، وزارت علوم، دانشگاه آزاد و جهاد دانشگاهی 
مشخص نشده و در نتیجه دستگاه ها خودشان را ملزم 
به اجرای این سیاســت ها نمی دانند. از سوی دیگر 
ضمانت اجرایی پایین سیاست های اجرایی یکی دیگر 

از دلایل ضعف حوزه سیاستگذاری علوم پایه است.
نکته بعدی را می شود ناظر به تغییر و تحولات بسیاری 

که هم در جمعیت دانشجویی و هم در وضعیت اشتغال 
دانش آموختگان افتاده اســت، مطرح کرد. وضعیت 
اقتصاد کشور به نوعی نظام آموزشی ما را تحت تأثیر 
قرار داده و در نتیجه نیاز اســت که ما نیز متناسب با 
این تغییر و تحولات، قوانین خــود را به روز کنیم اما 
این اتفاق نیفتاده و تطابق بین سیاست های اجرایی و 
قوانین با الزامات محیطی وجود ندارد که این می تواند 
یکی از ضعف های اساسی حوزه سیاستگذاری علوم 

پایه باشد.
در حوزه بودجه ریزی و اعتبارات درنظر 

گرفته شده وضعیت ما به چه صورت است؟
بیان کردیم که علوم پایه دستاوردهای بسیاری برای 
کشور به همراه داشته و اگر افتخاراتی در حوزه زیست 
فناوری، نانو، علوم شــناختی، ســلول های بنیادی، 
فناوری های هسته ای و فناوری های فضایی داشته ایم 
همگی نشان از کیفیت بالای حوزه علوم پایه کشور 
بوده اســت. حتی این را هم اضافه کنم که علوم پایه 
بین سال های 20۱۵تا 20۱9بخش خیلی مهمی از 
تولیدات علمی کشــور را به خودش اختصاص داده و 
حدود 38درصد از تولیدات علمی کشــور مربوط به 
این حوزه است. اما با این حد از اهمیت، شما اعتبارات 
حوزه علوم پایه نسبت به دیگر کشورها را بررسی کنید. 
امروزه دولت ها تمرکز بســیار ویژه ای در حوزه علوم 
پایه دارند و از این نظر که علوم پایه دســتاوردهایش 
در طولانی مدت مشخص می شود و بخش خصوصی 
چندان مزیتی در حمایت از حوزه علوم پایه نمی بیند، 
وارد حمایت هــای جدی از علوم پایه می شــوند. به 
همین دلیل هم هســت که بســیاری از کشورها از 

دستاوردهای حوزه علوم پایه شان به صورت انحصاری 
استفاده می کنند چون هزینه های بسیاری کرده اند و 
حاضر نیستند آن را به راحتی در اختیار سایر کشورها 
قرار دهند. در کشور ما اما میزان حمایت های دولت 
از حوزه پژوهش های پایه ای مرتبــط با علوم پایه از 
نسبت 26 درصد در سال ۱39۵به حدود 20درصد در 
سال۱۴00کاهش یافته است! پژوهش های پایه ای یک 
بخش علوم پایه است که روند این حمایت ها افت کرده 
است. این در حالی اســت که برای مثال در آموزش 
عالی آمریکا، علوم پایه و ســلامت حدود 68درصد 
کل اعتبارات را به خودشان اختصاص داده اند و فنی و 
مهندسی تنها 2۱درصد و علوم انسانی و هنر ۱۱درصد!

مجموعاً در حوزه سیاستگذاری و قانونگذاری علوم 
پایه دچار ضعف های اساســی هســتیم و واقعا اگر 
همین وضعیت ادامه پیدا کند به احتمال زیاد همین 
دســتاوردهای علمی ای که داریــم تحت تأثیر قرار 
خواهد گرفت و افراد بااستعداد و نخبه وارد این حوزه ها 
نخواهند شد و در نتیجه یک چالش جدی برای حوزه 

علمی و به تبع توسعه کشور به بار می آید.
جدای از این چالش ها به نظر شما چه 
راهکارهایی برای عبور از این وضعیت وجود دارد؟

اول بگویم که رســانه در اینجا نقش اساســی دارد؛ 
یعنی بایــد ظرفیت ها، دســتاوردها و اهمیت علوم 
پایه را تبیین کنــد. این حوزه آنقــدر اهمیت دارد 
که دولت هم می تواند در آن ســرمایه گذاری کند. 
همچنین جشنواره ها و جوایز علمی ملی و بین المللی 
می تواند باعث ترغیب افراد به ســمت این رشته ها 
بشود. همانطور که عرض کردم دستاوردهای علوم 
پایه در بلندمدت مشخص خواهد شد، نباید انتظار 
داشته باشــیم که مثل دیگر حوزه های کاربردی در 
کوتاه مدت به نتیجه برســیم. بنابراین نیاز است که 
طرح هــای کلان ملی تعریف بشــود و از این طریق 
دانشجویان، نخبگان و استادان حوزه علوم پایه درگیر 
این پروژه ها بشوند تا هم از نظر معیشتی رضایتمندی 
ایجاد و هم به توسعه علمی کشور کمک شود. بحث 
بورسیه خاص دانشجویان علوم پایه نیز موضوع خیلی 
مهم هست. خب باید داوطلبان و دانشجویان مزیتی 
را ببینند تا به تحصیل در این رشته ها مشتاق شوند. 
واقعاً الان هیچ عامل انگیزنــده ای برای ورود به این 
رشته ها وجود ندارد. ایجاد مراکز تحقیقاتی با کیفیت 
در اســتانداردهای بین المللی نیــز خیلی موضوع 
مهمی است. تجهیزات و مواد آزمایشگاهی، ابزارهای 
اصلی توسعه علوم پایه در هر کشور و مرکز تحقیقاتی 
محسوب می شوند. بنابراین دولت باید در این زمینه 
تمرکز خاصی داشته باشــد و امکانات و تجهیزات 
لازم برای دانشــگاه ها و مراکــز تحقیقاتی را فراهم 
کند. موضوع دیگر بحث حمایت های دولت اســت. 
چندبار عرض کردم دولت نباید انتظار خیلی سریع از 
دستاوردهای علوم پایه داشته باشد و باید با سعه صدر 
و با رویکرد بلندمدت و راهبردی، حمایت های مالی از 
علوم پایه داشته باشد و مثل سایر حوزه های تحقیقات 
و توســعه و تحقیقات کاربردی به آن نــگاه نکند و 
حمایت از حوزه علوم پایه از سرانه محوری به تأمین 
مالی راهبردی تغییر پیدا کند. بحث آخر اینکه برای 
بزرگداشت فعالیت های علوم پایه و به نوعی معرفی 
این حوزه به جامعه می شــود یک روز یا یک هفته 
در تقویم رسمی را به نام علوم پایه نامگذاری کرد تا 
ارزش و جایگاه این رشته ها و گروه علمی برای جامعه 
بیشتر آشکار شود. در کل به نظر می رسد برای رصد 
و سیاستگذاری خاص علوم پایه نیاز است یک ستاد 

مرکزی در این زمینه ایجاد شود.
سایر کشــورها برای این حوزه چه 

کردند؟
برای مثال یکی از برنامه هایي که در دیگر کشورها اجرا 
می شود این است که دانشجویان متقاضی رشته های 
علوم پزشــکی ابتــدا وارد کالج های دو ســالانه ای 
می شوند و ۴ترم یا 2سال دروس مرتبط با علوم پایه 
را می گذرانند و بعد امتحانات خاصی برای رشته هایی 
که داوطلب آن هستند می دهند؛ یعنی ابتدا علوم پایه 
می خوانند و بعد وارد رشته مطلوب خود می شوند. این 
خب می تواند برای نظام آموزش عالی ما هم پیاده شود 

که به نظر موجب تقویت علوم پایه نیز می شود.

محمد صادق عبداللهی اندیشه 
علم

مجید بیشه؛ دکتری مدیریت منابع انسانینگاه

افول علوم پایه؛ چالش جدی برای توسعه

دســتاوردهای مهم بشری طی قرون 
گذشته و هم اکنون، مدیون و مرهون 
حــوزه  دانشــمندان  فعالیت هــای 
علــوم پایــه بــوده اســت. بــرای مثال 
دســتاوردهای بزرگی همچــون تولید 
انــواع واکســن ها ناشــی از توســعه و 

رشد علوم پایه بوده است
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رضوانه دباغمرضیه حدیدچی

خانم دباغ در ســن خیلی کم ازدواج 
می کنند و بچه دار می شوند. اما با وجود مشغله ای 
که داشتند سراغ تحصیل می روند و وارد مبارزات 
سیاسی می شــوند. برای ما از ســبک زندگی 

خانوادگی خانم دباغ بگویید.
مادر 14سالگی ازدواج کردند. پدرم از کتابفروشی 
پدربزرگم کتاب به امانت می گرفتند. وقتی موضوع 
خواستگاری مطرح می شــود، به دلیل شناخت و 
اطمینانی که پدربزرگ به پدر داشــتند، مراسم 
ازدواج به سهولت انجام می شود. آنها بعد از ازدواج 
به تهران نقل مکان می کننــد. در تهران با اینکه 
مادر بچه دار شــده بودند اما پدرم، مشــوق مادر 
برای حضور در کلاس های درس آیت الله سعیدی 
می شوند. به مرور مســئولیت مادر به دلیل تعداد 
فرزندان کوچکی که داشــتند سنگین تر می شود 
و پدرم از او می خواهند با توجه به مشــغله زیاد در 
خانه و رسیدگی به بچه ها، در کلاس های آیت الله 
سعیدی شــرکت نکنند. مادر هم قبول می کنند 
اما زمانی که اســتاد از موضوع مطلع می شوند، به 
مادر پیغــام می دهند که همراه بــا حاج آقا پیش 
من بیایید و کارتان دارم. پدر و مــادرم وقتی نزد 
آیت الله سعیدی می روند، حاج آقا به پدر می گوید: 
شخصی می خواهد شــما را در تجارت پرسودی 
سهیم کند. پدرم می گوید: قربان جدت بروم، من 
که ســرمایه ای ندارم که بخواهم با کسی شریک 
بشوم. آیت الله سعیدی در ادامه می گوید: شما اگر 
بگذارید همین خانم دباغ به فعالیت های شان ادامه 
دهند با خدا معامله کرده اید. شما از کار خیر ایشان 

سهم خواهید برد.
بعد از صحبت های آیت الله ســعیدی، پدرم که 
خود از فعالان انقــلاب بودند بــه فعالیت های 
بیرون از منزل مادر رضایــت می دهند و مادرم 
با خیالی آســوده به درس و فعالیت های انقلابی 
خود ادامه می دهند. همراهی و حمایت پدر و از 
طرفی اطاعت پذیری مادر بســیار اهمیت دارد و 
نشان دهنده تعاملی است که در زندگی داشته اند.

دباغ؛ نخستین فرمانده زن در سپاه
پای خاطرات رضوانه دباغ دختر زنده یاد »مرضیه حدیدچی« به بهانه سالروز تولدش

محافظ امام)ره( که آموزش چریکی دیده بود
بانو دباغ، سال ۱۳۵۳ پس از آزادی موقت از زندان، برای درمان جراحت های ناشی از شکنجه، 
توسط نیروهای انقلابی، از کشور خارج  شد ولی دست از مبارزات خود نکشید. او در پایگاه های 
نظامی در مرز لبنان و سوریه  آموزش های رزمی و چریکی دید و پس از آن به آموزش نظامی 
مبارزان علیه پهلوی پرداخت. زنده یاد دباغ، در دوران مبارزه، به کشورهای مختلفی ازجمله 
عربستان، انگلیس، فرانســه و عراق تردد داشــت. مرضیه حدیدچی در خارج از کشور با 
عنوان های »خواهر دباغ«، »خواهر زینت احمدی نیلی« و »خواهر طاهره« شناخته می شد. 
او پس از هجرت امام به پاریس در سال ۱۳۵۷ به ایشان پیوست و ازجمله محافظان شخصی 
امام)ره( و خانواده امام  شد. خواهر طاهره، عنوانی بود که توسط امام)ره( به این بانوی مبارز 
 خطاب می شد. او پس از پیروزی انقلاب اسلامی، به ایران برگشت و همراه مرحوم الهوتی و

۲ نفر دیگر از آقایان مأموریت یافت برای تشکیل سپاه به منطقه غرب برود. این گروه در پاوه، 
کرمانشاه، ایلام و چند شهرستان بزرگ دیگر ســپاه تشکیل دادند. بعد به همدان رفته که 
به دلیل جو خاص همدان و اینکه همه گروه ها آنجا پایگاه داشتند آیت الله مدنی در جلسه ای 
به این نتیجه رسید که فرماندهی سپاه همدان را مرضیه دباغ برعهده بگیرد تا سپاه منسجم 
شود. تقریبا تا اواسط سال ۱۳60مسئولیت سپاه همدان با مرضیه دباغ بود. او در نابودی کومله 
و حزب دمکرات کردستان گرفته تا شبکه های مخفی فداییان و مجاهدین)منافقین( نیز نقش 
فعالی ایفا کرد. در خاطرات بانو حدیدچی از آن روزها آمده است: »گاهی اوقات تا اذان صبح 
بیدار بودم و شخصا به محل های برادران از پاسگاه تهران- همدان تا پاسگاه همدان کرمانشاه 
سرکشی می کردم و دستورات لازم را می دادم و بعضی اوقات ۳بار از این طرف شهر به آن طرف 
شهر می رفتم«. بانو حدیدچی نمایندگی مجلس شورای اسلامی را نیز تجربه کرد و مدتی نیز 
مسئولیت بسیج خواهران کل کشور را برعهده داشت. همچنین یکی از اعضای هیأت ۳نفره ای 
بود که مأمور به ابلاغ پیام تاریخی امام خمینی)ره( به گورباچف بود. این بانوی مبارز ۲۷ آبان 

۱۳۹۵ در ۷۷سالگی درگذشت و در صحن آرامگاه امام خمینی )ره( به خاک سپرده شد.

مکث

شما چرا چادر ندارید؟
مرحومه دباغ در بخشی از خاطرات خود به چگونگی پوشیدن چادر بر سرش چنین 
اشاره کرده است: »روزی در همین مسئولیت)فرماندهی سپاه( با همان وضعیت 
پوشش مانتو و شلوار و مقنعه خدمت امام رسیدم. حضرت امام در این دیدار 
خیلی راحت به من گفتند: شما چرا چادر ندارید؟ بگویم احمد برایتان 
چادر بخرد؟! عرض کردم: حاج آقا چادر دارم ولی نمی شود با اسلحه 
و قطار فشنگ و با تجهیزات دیگر از کوه و تپه بالا رفت که امام 
فرمودند: حالا که شما دارید توی شهر کار می کنید و این تذکر 
امام برای من ملکه شد تا در تمام اوضاع و احوال و در منظر 

جامعه با پوشش کامل چادر ظاهر شوم.«

مکث

مادر و دختر پتویی
کتاب خاطرات مرضیه حدیدچی )دباغ( نوشته محسن کاظمی دربردارنده خاطراتی از کودکی، 
نوجوانی، ازدواج و دوران مبارزات اوست. این کتاب مشتمل بر ۵فصل است که چاپ اول آن در 
سال۱۳۸۱ توسط انتشارات سوره مهر به بازار کتاب عرضه شده است. محسن کاظمی، تمام 
مطالب این کتاب را از طریق گفت وگو و مصاحبه با بانو دباغ و منابع دیگرجمع آوری کرده است. 
این کتاب با دستنویسی از خانم دباغ آغاز و پس از مقدمه و پیشگفتار در ۵فصل با عناوین سریان، 
هجرت، امواج، سیاحت شرق و پیوست ها، تدوین و در پایان نیز فهرست اعلام و عکس هایی 
از مرضیه حدیدچی، امام خمینی)ره( و شخصیت های دیگر ارائه شده است. در بخشی از این 
کتاب، مرضیه دباغ خاطره ای از حجاب گرفتن خود و رضوانه در زندان نقل کرده است: »مأموران 
به بهانه جلوگیری از خودکشی و حلق آویز شدن، چادر از سرمان گرفتند. برایم خیلی روشن بود 
که انگیزه و هدف واقعی آنها از این کار، دریدن حجاب ـ نماد زن مومن و مسلمان ـ و شکستن 
روحیه ما بود، از این رو ما نیز از پتوهای سربازی که در اختیارمان بود برای پوشش و به جای چادر 
استفاده می کردیم. عمل ما در آن تابستان گرم برای مأموران خیلی تعجب آور بود، آنها به استهزا و 
مسخره، ما را »مادر پتویی! دختر پتویی!« صدا می کردند. جلادان کمیته مشترک در ادامه کارهای 
کثیف شان، چند موش در سلول رها کردند که دخترم)رضوانه( می ترسید و وحشت می کرد و 
خودش را به من می چسباند و می گریست. تا صبح موش ها در وسط سلول جولان می دادند و از 
در و دیوار بالا و پایین می رفتند. در آن شرایط و اوضاع، بایستی به دخترم دلداری می دادم ولی 
به دلیل ترس از میکروفن های کار گذاشته شده و شنیدن حرف هایمان، پتو را به سر می کشیدیم 
و به بهانه خوابیدن، در همان وضعیت خیلی آهسته و آرام برایش صحبت می کردم تا بداند اوضاع 
از چه قرار است. آن شب دهشتناک به سختی گذشت. صبح هر دوی ما را برای بازجویی و شکنجه 
بردند چون پتو به سر داشتیم، خنده های تمسخرآمیز و متلک ها شروع شد: »حجاب پتویی! مادر 
پتویی! دختر پتویی!... پتو پتویی!«... یکی گفت »کجاست آن خمینی که بیاید و شما را با پتوی 

روی سرتان نجات دهد و...« خلاصه ما را حسابی دست انداخته و مسخره می کردند.«
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شهید ماشا الله پیل افکن، رزمنده ای که 
یک تنه لشکر دشمن را زمین گیر کرد

قهرمان چزابه که بود؟
شــهید ماشــا الله پیل افکن؛ او را به قهرمــان چزابه 
می شناسند. نه فرمانده بود و نه تکاور نظامی اما در جبهه 
نبرد حماسه ای ساخت که تا امروز که 4۱سال از شهادتش 
می گذرد هنوز نامش بر سر زبان رزمنده هاست؛ جوانی 
تنومند و قوی هیکل که از روستاهای شمالی کشور به 
جبهه اعزام شده بود، حضور چشــمگیری در مناطق 
جنگی داشت. آخرین بار هم در عملیات چزابه شرکت 
کرد. او توانست ۲شبانه روز آن هم به تنهایی مقابل لشکر 
دشمن مقاومت کند و با زیرکی آنها را زمین گیر کند تا 
رزمنده های تیپ مشهد از محاصره خلاص شوند. موفق 
هم شد. همین کینه ای به دل دشمن انداخت و باعث شد 
فرمانده شان همه نیروها را مأمور به یافتن و اسیر کردن 
پیل افکن کند. سرانجام هم به خواسته اش رسید و این 
قهرمان ملی را بعد از اسارت و شکنجه های عذاب آور به 

شهادت رساند.

پسری عصای دست پدری 
سال1340به دنیا آمد؛ در شهر آمل و دیار طبرستان. پدرش 
کشاورز بود و روزی شان از کار کردن روی زمین های شالی 
به دست می آمد. ماشاالله نورچشمی پدر و مادر بود و احساس 
مسئولیتی که نسبت به آنها داشت باعث شده بود لحظه ای 
از آنها غافل نشود. ماشــاالله هیکل تنومندی داشت و سعی 
می کرد هر روز بعد از مدرسه به کمک پدر برود تا شاید بتواند 
باری از روی دوش او بردارد. حضور ماشــاالله در خانه یعنی 
دلگرمی برای همه. با اینکه سن و ســالی نداشت اما خیال 
مادر را راحت کرده بود که همسرش دست تنها نمی ماند و 
کسی هست که سایه به سایه حامی اش باشد. ماشاالله برای 
یاری بیشتر خانواده، تحصیلاتش را تا مقطع ابتدایی ادامه 
داد و بعد از آن مدرســه را رها کرد. دلش نمی خواست پدر 
به تنهایی نان آور خانه باشد و برای جور کردن خرج زندگی 
بیش از این اذیت شود. برای همین پی کسب روزی رفت و 

شد عصای دست خانواده.

سایه امن و آرام پیل افکن 
با شروع جنگ ماشــاالله که دیگر به سن جوانی رسیده بود 
برای خدمت سربازی اقدام کرد. او که حفظ حریم کشور و 
آرامش مردم به رفاه خانواده اش ارجحیت داشت راهی جبهه 
شد و به منطقه عملیاتی رفت. این دلاور همانطور که در خانه 
به پدر و مادرش احســاس امنیت می داد در خط مقدم هم 
برای همرزمانش همین گونه بود. رزمنده ها با حضور ماشاالله 
حس خوبی داشتند. انگار این جوان 20ساله برای شان سایه 
امنی ایجاد کرده بود. شهید پیل افکن در مدت زمان کوتاهی 
که در جبهه حضور داشت، در درگیری های زیادی شرکت 

کرد که آخرین شان عملیات چزابه بود.

در حلقه محاصره دشمن 
ماشاالله علاوه بر زور بازو و قدرت بدنی زیاد، طرح های خوبی 
را برای از پا درآوردن دشمن به کار می برد. در عملیات چزابه 
چند شــبانه روز برای نجات رزمنده های تیپ 77خراسان 
جنگید. او آنقدر فــرز و زیرک بود که به جای اســتفاده از 
مهمات نیروهای خودی از اسلحه ها و مهمات ذخیره شده 
دشمن اســتفاده کرد تا آنها را به پایان رساند. او به تنهایی 
2روز تمام جلوی دشمن ایستاد تا رزمنده ها بتوانند خود را 
از مهلکه نجات دهند. همین کارش کینه ای در دل دشمن 
انداخت آنقدر که فرمانده شان دســتور داد او را زنده اسیر 
کنند. ماشاالله بعد از چند روز مبارزه خسته و کم توان شده 
بود اما ناامید خیر. باز هم در کمین دشــمن نشسته بود تا 
شاید بتواند یکی از بعثی ها را شکار کند. بی خوابی چند روزه 
از یک سو، ضعف و گرسنگی از ســوی دیگر لحظه لحظه از 
نیروی او کم می کرد تا اینکه در حلقه محاصره دشمن افتاد.

دست هایی که بریده شد
دیگر رمقی برای ماشاالله نمانده بود با این حال خوشحال بود 
که همرزمانش نجات پیــدا کرده اند. وقتی به خود آمد خود 
را در محاصره دشمن دید. او بود و صدها نفر دشمن بعثی. 
عراقی ها یورش برده و او را از کمینگاهش بیرون کشیدند. 
این همان کســی بود که چند روز خواب و خوراک را از آنها 
گرفته بود. کینه اش را به دل داشتند. خشم خود را با ضرب 

و شتم بر جسم بی توان او نشان دادند. 
دورش حلقه زدند. اول از همه دست های پرتوانش را از بازو 
بریدند؛ دست هایی که عراقی ها را به هلاکت رسانده بود. بعد 

نوبت به چشم هایش رسید.
هر دو چشــمش را از حلقه بیرون آوردند و سپس با هر چه 
در دست داشتند دندان هایش را شکستند. انتظار داشتند 
او فریادی بزند و واکنشــی نشــان دهد. اما ماشــاالله هیچ 
نمی گفت. خســته از مقاومت او، پوست ســر و صورتش را 
کندند و دســت آخر با شــلیک ده ها گلوله انتقامشان را از 
این دلاور گرفتند. ماشــاالله مردانه جنگید و در اسفند ماه 
سال60شجاعانه به شــهادت رســید. پیکرش را در گلزار 

شهدای اسپاهی کلاعلیا به خاک سپردند. 

حضور موزه دفاع مقدس 
در نمایشگاه گردشگری

 جهان اسلام
موزه ملی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس در نخستین 
نمایشگاه گردشگری جهان اسلام که با هدف معرفی 
ظرفیت های گردشگری کشور های اسلامی و تقویت 
ارتباط فعالان این حوزه برگزار شده بود حضور داشت.
علیرضا عسگری، مدیر روابط عمومی و امور بین الملل 
موزه اظهار داشت: برگزاری نخستین دوره از نمایشگاه 
گردشــگری جهان اســلام، ظرفیت خوبی را برای 
مجموعه های ملی فعال در حوزه گردشگری فراهم 
کرده است تا بتوانند در جهت تبیین فرهنگ ایرانی 
اسلامی در میان ســایر ملت های مسلمان گام های 
مؤثری را بردارند. وی افزود: موزه ملی انقلاب اسلامی 
و دفاع مقدس نیز در راستای معرفی فرهنگ حماسه، 
جهاد، مقاومت و شهادت و نمایش دلاورمردی های 
ملت عزیزمان در به ثمر رســیدن انقلاب اسلامی و 
دوران 8 سال دفاع مقدس و نیز جبهه مقاومت اسلامی 

حضور فعالی را در این نمایشگاه داشت.
عسگری گفت: ماکت مجموعه سراسرنمای مقاومت، 
تندیس شهید سیدمرتضی آوینی، معرفی فعالیت های 
موزه در حــوزه فرهنگ و جهاد تبییــن و آیتم های 
ویژه ای از این مجموعه را در غرفــه موزه در معرض 
دید علاقه مندان و گردشگران داخلی و خارجی قرار 
گرفت. نخستین نمایشگاه گردشگری جهان اسلام 
به مدت 4روز از هفدهم تا بیســتم خرداد 1401 در 
مجتمع نمایشگاهی بین المللی شهرآفتاب برگزار شد.

پهلوان گود گرمدشت
»پهلوان گود گرمدشت« یکی 
از آثار زیبــا و خواندنی »گلعلی 
بابایی« است که داستان شهید 
حسین قجه ای را روایت می کند. 
این کتاب دارای 18فصل است 
که در آن نویسنده علاوه بر بیان 
داستان زندگی شهید، استناد 
به تصاویری کرده که جذابیت 
کتاب را دوچنــدان می کند. اما 

اگر بخواهیم درباره شهید قجه ای بیشتر بدانیم، او از فرماندهان 
نامی لشکر 27محمدرسول الله)ص( بوده که بعد از شرکت در 
عملیات فتح  المبین با سمت فرمانده گردان سلمان فارسی در 
عملیات بیت المقدس حضور پیدا می کند و سرانجام در تاریخ 
1361 و در سن 24 سالگی به شهادت می رسد. در بخشی از 

این کتاب آمده است: 
»گرگ و میش هوای روز چهارشــنبه پانزدهم اردیبهشــت 
1361، من و سیدباقرموسوی راه افتادیم سمت موضع گردان 
سلمان فارســی تا از آخرین وضعیت این گردان اطلاعاتی را 
به دست بیاوریم و برای تصمیم گیری در اختیار فرمانده تیپ 
قرار دهیم. وقتی که وارد محدوده گردان شدیم، حسین قجه ای 
و نیروهایش بدجوری در محاصره افتاده بودند. فشار وحشتناک 
دشمن از یکطرف و کمبود نیرو، مهمات، آذوقه و آمبولانس هم 
ازطرف دیگر چنان عرصه را بر حسین تنگ کرده بود که ما هر 
آن منتظر بودیم تا نیروهای گردان سلمان خط را رها کرده، به 
عقب بیایند. در این حین صدای بی سیم برای بار آخر به گوش 
رسید و این بار حسین گفت: حاجی من دیگر غیر از خدا یاری 
ندارم، همه یا شهید شده اند یا مجروح. برای آخرین بار گلوله 
آرپی جی را آماده شلیک کرد. روی خاکریز رفت ولی این بار 

تانک پیش دستی کرد حسین قجه ای به شهادت رسید.« 

یادی از شهید زرتشتی
»ســرو زیر آب« فیلمی از محمدعلی باشــه آهنگر است که در 
سال 1396روی پرده سینماها رفت. این فیلم با مشارکت بنیاد 
سینمایی فارابی و حوزه هنری شهرداری تهران ساخته شد که 
بیشتر به موضوع گرامی داشت شهدای گمنام اقلیت هاي مذهبی 
می پردازد. در واقع می توان گفت باشه آهنگر سراغ سوژه ای رفته که 
تاکنون در حوزه دفاع مقدس به آن پرداخته نشده بود. فیلم »سرو 
زیرآب« از ساختار کلاسیکی برخوردار است که در سی و ششمین 
جشنواره فیلم فجر توانســت به عنوان بهترین فیلم با نگاه ملی 
انتخاب شــود. اما داستان آن از جایی شــروع می شود که گروه 
تفحص، شهدایی را از دل آب پیدا کرده و به معراج شهدا و نوردلوله 
اهواز می آورند. تعدادی از شهدا شناسایی شده و عده ای هم گمنام 
هستند. در بین خانواده های جست وجو گر پدر و دختری زرتشتی 
به اینجا می آیند تا ردی از عزیزشان پیدا کنند. اما انگار جسد پسری 
با همین نام که قابل شناسایی نبوده، پیش تر به خانواده شهیدی 
هم نام سپرده شده. است. جهانگیر کرامت)بابک حمیدیان( مسئول 
ستاد در شرایط بدی قرار می گیرد. او معتقد است می توان پیکر 
شهدای گمنام را به خانواده شهیدان مفقودالاثر داد تا پدر و مادرها 
و همسران دغدار به آرامش برسند. بعد هم به این فکر می افتد پیکر 

شهیدی را به خانواده مرد زرتشتی بسپارد. 

معرفی فیلم

معرفی کتاب

 خبر

مژگان مهرابی؛ روزنامه نگاریـاد

رضوانه دباغ، ۱4ســاله بود که پایــش به زندان 
کمیته مشترک ضدخرابکاری باز شد. شدیدترین 
شکنجه ها را تحمل کرد که عوارض آن تا سال ها در 
جسم و روان او باقی ماند. هدف ساواک از شکنجه دادن او، درهم شکستن مقاومت مادری مبارز بود که 
نقش مهمی در مبارزات انقلاب اسلامی داشت. دباغ معتقد است الگوی او در صبر و مقاومت مادرش مرضیه 
حدیدچی)دباغ( بود که برای به ثمر رساندن پیروزی انقلاب اسلامی، رنج های فراوانی را متحمل شده بود. 
به بهانه ۲۱خرداد سالروز تولد این بانوی مبارز با دخترش رضوانه دباغ که خود از زندانیان سیاسی رژیم 

پهلوی بوده گفت وگو کرده ایم.

التماس به ســاواکی ها بودند که دست از سر من 
بردارند، صوت قرآن به گوش می رسد. مرحوم آقای 
ربانی شیرازی که در یکی از سلول ها زندانی بودند، 
آیه ای با مضمون اینکه یاری جویید از خدا به صبر 
و نماز را تلاوت می کنند. مادر بسیار بی تاب بودند، 
اما با شنیدن صوت قرآن آرام می شوند. مادر نقل 
می کنند که همانجا متوجه اشتباهم شدم که نباید 
اجازه دهم که ســاواک به هدفش برسد. در سلول 

تیمم کرده و 2 رکعت نماز استغاثه می خوانند.

بعد از این همه شکنجه، چه زمانی 
مادر را دیدید؟

بعد از شــکنجه های فراوان، من را به بیمارستان 
بردند. حدود 10یا 12روز بعد به زندان قصر منتقل 
کردند و آنجا بــود که مادرم را در ســلول دیدم و 
متوجه شدم که در اثر شــکنجه های فراوان توان 
ایستادن ندارند. ساواک از هر راهی برای شکنجه 
جسمی و روحی مادر استفاده می کرد اما ایشان زنی 
بسیار قوی و مقاوم بودند. آنجا خیلی آرام و به طوری 
که صدای ما را کسی نشنوند از من دلجویی کردند.

هر چه از روزهای انقلاب اســلامی 
فاصله می گیریم ضرورت شنیدن خاطرات و 
مرور تاریخ انقلاب اسلامی ایران بیشتر احساس 

می شود. توصیه شما به جوانان چیست؟
مقــام معظــم رهبــری در بیانــات خــود 
فرموده اند:»جوان ها تاریخ مبارزات ملت ایران را 
بیشتر بخوانند و بیشــتر بدانند و کسانی که اهل 
بیان هستند، اهل گفتن هستند، برای جوان های 
امروز ما تبیین کنند که در دوران مبارزات بر ملت 

ایران چه گذشت.« 
با توجه به فرمایش مقام معظم رهبری، هم جوانان 
موظف به خواندن تاریخ و سرگذشت انقلاب اسلامی 
هستند و هم کســانی که این توانمندی را دارند 
که تاریخ را روایت و مســتند کننــد. تهیه کتاب، 
ساخت فیلم و مستند از زندگی شخصیت ها و افراد 
تأثیرگذار در پیروزی انقلاب اسلامی بسیار ارزشمند 
اســت اما موضوعی که اهمیت دارد این است که 
بدون تحقیق و پژوهش نمی شــود زندگی برخی 
بزرگان را به صورت نمایــش و فیلم درآورد. زمانی 
که مادر در قید حیات بودند، فیلمنامه ای به دست ما 
رسید که نگاهی کاملا یک بعدی به شخصیت خانم 
دباغ داشــت. مادر، زنی باصلابت، مقتدر، شجاع و 
نترس بودند اما در عین حال به واسطه توانمندی که 
خدا به او بخشیده بود، رفتاری مادرانه و مهربانانه 
با اطرافیان و نزدیکان داشتند. چه در زمانی که در 
زندان بودند و چه بعد از آن نقش هدایتگری داشتند. 
در خاطراتش نقل شده در زندان افرادی با اعتقادات 
دیگر حتی از گروه کمونیســت ها جذب اخلاق و 
رفتار خانم دباغ می شدند و مسیر زندگی شان تغییر 
می کرد. بنابراین اگر قرار است کاری فرهنگی در 
قالب کتاب، مستند یا فیلم درباره افراد تأثیرگذار در 
انقلاب انجام شود، باید به همه ابعاد شخصیتی آن 
فرد پرداخته شود چرا که نگاه یکجانبه و به دور از 
واقعیت نمی تواند بر مخاطب و به خصوص بر نسل 

جوان تأثیرگذار باشد.

خانم مرضیه حدیدچی، در زمانی که 
دختر جوانی بودند وارد مبارزات انقلابی شــد و 
شــجاعت و نقش آفرینی او در پیروزی انقلاب 
اسلامی همیشه زبانزد بوده است. این شجاعت و 
مقاومت در برابر شکنجه های رژیم پهلوی، از کجا 

ناشی شده است؟ 
شجاعت بی نظیر مادر، ریشه در دوران کودکی او 
داشت. پدر ایشان تنها کتابفروشی در همدان را 
داشتند و مادرشان هم معلم قرآن بودند و خانم 
دباغ در چنین محیطی بزرگ و تربیت شد. یکی 
از خاطراتی که مادر تعریف می کردند مربوط به 
دوران کودکــی و در مواجه بــا متفقین بوده که 
نشــان می داد از بچگی سر نترســی داشتند. در 
تمام دوران زندگی مادر این روحیه وجود داشته 
و به قول خودشــان این لطف الهی و سرمایه ای 
برای بزرگ تر شــدن او بوده. مادر نقل می کردند 
زمانی که متفقین درکوچــه و خیابان همدان در 
رفت وآمد بودند، با وجود سن کمی که داشته از 
سربازان متفقین شکلات و آبنبات برای خود و هم 
سن و ســالانش می گرفته اما به توصیه پدرشان 
متوجه اشتباهش می شود. آقای محسن کاظمی 
کتابی از خاطــرات مادر به چاپ رســانده و من 
دوست دارم برای ادا شدن حق مطلب این خاطره 
را به نقل از مادر برایتان بخوانم: »در عالم بچگی با 
حس کنجکاوی به آنها نزدیک شده و در کنارشان 
می ایستادم. گاهی با تشویق خواهرم، بیسکوئیت 
و شکلات و خوراکی از آنها می گرفتم و بعد آنها را 
در میان بچه ها تقسیم می کردم. شبی مادرم به 
گلایه این ماجرا را برای پدرم تعریف کرد. پدرم مرا 
به نزدش خواست و گفت: متفقین دشمنان خدا، 
دشمنان اسلام و دشمنان ما هستند و ما نباید از 
آنها چیزی بگیریم و خود را خفیف و کوچک کنیم. 
آنها می خواهند با این کارها شما را گول بزنند و با 
نشان دادن ظاهری انسان دوست مقاصد پلید خود 
را دنبال کنند و برما تســلط یابند. مَثل آنها مَثل 
معاویه است که بزغاله هایی به در خانه محبان و 
دوستان علی)ع( می فرستاد و وقتی بچه ها با این 
حیوان انس می گرفتند، بزغاله ها را باز می ستاند 
و چنین بــه بچه ها تفهیم می کــرد که علی)ع( 
شبانه آمده و بزغاله ها را برده تا به این طریق کینه 

علی)ع( را در دل کودکان جای دهد.«
در خاطرات مادرم بــه نقش تربیتی پــدر و درایت 
مادرشان پی می بریم. مادر در کودکی بسیار پرجنب 
و جوش و پرتلاش بودند. روحیه جســت وجوگری 
داشتند و همین روحیه موجب شد تا در ادامه زندگی 
فردی مبارز و شــجاع باشــند و زندگی خود را برای 

رسیدن به اهداف انقلاب اسلامی وقف کنند.

اگــر ممکــن اســت از ماجــرای 
دستگیري تان بیشتر برایمان بگویید.

من در همان ســن نوجوانــی پیام  های حضرت 
امام)ره( را که از رادیو عراق پخش می شــد روی 
کاغذ می نوشتم. با کاربن، از آنها کپی می گرفتم 
و به صورت مخفیانه در مدرسه توزیع می کردم. 
زمانی که ســاواک برای تفتیش به خانه ما آمد، 
دست نوشته ها را پیدا و دست خط من را شناسایی 
کرد. البته در آن زمان مادر به دلیل جراحت های 
بدن در اثر شکنجه در بیمارســتان و تحت نظر 
ســاواک بودند. وقتی من را دســتگیر کردند، 
مادر هم به زندان برگردانده شــده بود و ساواک 
می خواست از طریق شــکنجه دادن من، مادر را 
مجبور به اعتراف کنند تا اسامی دیگر نیروهای 

انقلابی را به ساواک بدهند.

شما خیلی کم سن و سال بودید! چطور 
در برابر این شکنجه ها مقاومت کردید؟ 

شوک الکتریکی از شکنجه های زجرآور در زندان 
کمیته مشــترک ضد خرابکاری بود. برای من که 
بدن نحیفی داشتم خیلی ســخت و دردآور بود. 
مادر انواع شکنجه های جســمی را تحمل کرده 
بود؛ از خاموش کردن ســیگار روی بدنش گرفته 
تا نشاندن روی صندلی برقی، کلاه مسی و... آنقدر 
شکنجه شده بود که زخم های بدنش عفونت کرد. 
در چنین وضعیتی، طبیعی بود شنیدن فریادهای 
من زیر شکنجه ساواک، برای او سخت و غیرقابل 
تحمل باشــد. در خاطرات مادر هم می شنویم که 
از این کار ساواک به عنوان حیله کثیف یاد می کند. 
شب تا صبح شکنجه  شدم و صدای ضجه های من 
به گوش مادر می رسید. آنقدر برای ایشان سخت 
بوده که به التمــاس کردن افتاده، بــه در و دیوار 
می کوبیده و می گفتند رضوانه کاری نکرده، بیایید 
من را شکنجه کنید. اما ساواک به این صحبت های 
مادر اعتنایی نمی کرد و هدفش این بود که مادر را 
به ستوه بیاورند. در همان حالتی که مادر در حال 

شهره کیانوش رادگزارش
روزنامه نگار
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